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1.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ε. Αυλωνίτου, σελ.

4234
2. Ανακοινώνεται επιστολή του κ. Ιωάννη Πλακιωτάκη, Γε-

νικού Γραµµατέα της Kοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
Δηµοκρατίας, προς την Πρόεδρο της Βουλής, κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου, µε την οποία γνωστοποιεί ότι την Κυριακή 5
Ιουλίου 2015, η Νέα Δηµοκρατία όρισε, νέο Πρόεδρό της, το
Βουλευτή Β’ Αθηνών, Ευάγγελο - Βασίλειο Ι. Μεϊµαράκη, σελ.
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α) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε την εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων

εργασίας στα ξενοδοχεία, σελ. 4216
ii. σχετικά µε τα προβλήµατα των εργαζοµένων στην βιο-

µηχανία πλαστικών σωλήνων και εξαρτηµάτων ΚΑΡΙΝΑ ΑΒΕΕ
στη Νέα Σάντα της Περιφερειακής Ενότητας Κιλκίς, σελ.
4218

iii. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την επίλυση των προβλη-
µάτων των εργαζοµένων στα µεταλλεία Κασσάνδρας, σελ.
4218

iv. σχετικά µε τα προβλήµατα των Επαγγελµατικών Σχολών
Μαθητείας του ΟΑΕΔ, σελ. 4225

v. σχετικά µε τα προβλήµατα από την υποχρεωτική υπα-
γωγή στον ΟΑΕΕ των ελευθέρων επαγγελµατιών ασφαλισµέ-
νων στον ΟΓΑ, σελ. 4234

vi. σχετικά µε την καθυστέρηση στην έκδοση των αναπη-
ρικών συντάξεων, σελ. 4236

vii. σχετικά µε την επαναπρόσληψη των συµβασιούχων του
ΟΑΕΕ, σελ. 4237

viii. σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την επίλυση των προ-
βληµάτων των εργαζοµένων στα Μεταλλεία Κασσάνδρας,
σελ. 4239

ix. σχετικά µε την ένταξη των πολιτών στα προγράµµατα
για την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης µε βάση τα
εισοδήµατα του 2014 ή και του 2015, σελ. 4241

β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. σχετικά µε τα προβλήµατα στο Κέντρο Υγείας Καστο-

ρείου του Νοµού Λακωνίας, σελ. 4220
ii. σχετικά µε το Κέντρο Υγείας του Χάρακα του Δήµου Αρ-

χανών -Αστερουσίων του Νοµού Ηρακλείου, σελ. 4223
γ) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-

µάτων:
i. σχετικά µε τα προβλήµατα του Κρατικού Θεάτρου Βο-

ρείου Ελλάδος, σελ. 4226
ii. σχετικά µε την αναγνώριση του πτυχίου των αποφοίτων

των Ανωτέρων Σχολών Δραµατικής Τέχνης ως ισότιµου µε
αυτό των αποφοίτων των Τ.Ε.Ι. ή των Κ.Α.Τ.Ε.Ε. Δραµατικής
Τέχνης προκειµένου να διορίζονται για τη διδασκαλία του µα-
θήµατος θεατρικής αγωγής στα δηµοτικά σχολεία, σελ. 4230

iii. σχετικά µε τη µεταφορά των τριών Πανεπιστηµιακών
Τµηµάτων του Αγρινίου στην Πάτρα, σελ. 4231

iv. σχετικά µε το Ευρωπαϊκό Πρόγραµµα «ERASMUS+»,
σελ. 4233

δ) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το επίδοµα
πετρελαίου θέρµανσης, σελ. 4228

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
α) Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής  Άµυνας και Εξωτερικών

Υποθέσεων και η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων
καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπον-
δίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας για την
προµήθεια Aµυντικού Yλικού», σελ. 4239

β) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Μνη-
µονίου Συναντίληψης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας, που αφορά τη συ-
νεργασία εντός του Πολυεθνικού Συντονιστικού Κέντρου
Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφοράς της Αθήνας (ΠΟΣΚΕ-
ΣΘΑΜ-AMSCC) και της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας,
σχετικά µε την εφαρµογή του Μνηµονίου Συναντίληψης µε-
ταξύ του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας  της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Βουλγαρίας, που αφορά στη συνεργασία εντός του Πολυε-
θνικού Συντονιστικού Κέντρου Στρατηγικών Θαλασσίων Με-
ταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC)», σελ. 4243

2. Συζήτηση και ψήφιση επί των άρθρων και στο σύνολο
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα
Ελληνικής ιθαγένειας - Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις oδηγίες του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχε-
τικά µε την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη
χορήγηση στους πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας δια-
µονής και εργασίας στην επικράτεια κράτους-µέλους και
σχετικά µε το κοινό σύνολο δικαιωµάτων για τους εργαζοµέ-
νους από τρίτες χώρες που διαµένουν νοµίµως σε κράτος-
µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου
και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την εποχιακή
εργασία και λοιπές διατάξεις», σελ. 4244-4274

3. Αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευ-
τών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή επί των άρθρων 1,
7, 8 και 10 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σελ. 4244-4247

4. Ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων 1, 7, 8 και 10
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, σελ. 4257-4273

5. Επιστολική ψήφος επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σελ. 4257-4258

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 4232-4242
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4213-4232                                                                    
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Αθήνα, σήµερα στις 9 Ιουλίου 2015, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.35’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ανάγνωση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ

Παρακαλείται ο Γραµµατέας της Βουλής κ. Ζήσης Ζάννας να
αναγνώσει τις αναφορές προς το Σώµα.

ΖΗΣΗΣ ΖΑΝΝΑΣ: Ο Βουλευτής του Ποταµιού κ. Γεώργιος
Αµυράς καταθέτει αναφορά προς το Υπουργείο Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, την επιστολή του Δήµου Κισσάµου Χα-
νίων, σχετικά µε την έγκαιρη έγκριση από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού της παραχώρησης του αιγιαλού και των παραλιών που ανή-
κουν στα διοικητικά όρια του Δήµου Κισσάµου σε τρίτους.

Οι Βουλευτές του ΚΚΕ κ. Χρήστος Κατσώτης, κ. Ιωάννης Γκιό-
κας, κ. Λιάνα Κανέλλη και κ. Διαµάντω Μανωλάκου καταθέτουν
αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού, µε την οποία οι εργαζόµενοι-επιβάτες του προ-
αστιακού αιτούνται την επέκταση της ισχύος του µέτρου της δω-
ρεάν µετακίνησης στα αστικά µέτρα µεταφοράς στην Αθήνα και
στο δίκτυο του προαστιακού σιδηροδρόµου.

Οι Βουλευτές του ΚΚΕ κ. Γεώργιος Λαµπρούλης, κ. Αθανάσιος
Βαρδαλής και κ. Ελένη Γερασιµίδου καταθέτουν αναφορά προς
το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε την
οποία ο σύλλογος φοιτητών-φοιτητριών των εστιών του Ανώτα-
του Τεχνολογικού Ιδρύµατος (ΑΤΕΙ) Θεσσαλίας αιτείται δηµόσια
και δωρεάν σίτιση και στέγαση για όλους τους φοιτητές-φοιτή-
τριες και την ανέγερση νέων εστιών µε ευθύνη του κράτους. 

Οι Βουλευτές του ΚΚΕ κύριοι Νικόλαος Μωραΐτης και Νικό-
λαος Καραθανασόπουλος καταθέτουν αναφορά προς τα Υπουρ-
γεία Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Οικο-
νοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, µε την οποία οι
Πρόεδροι των Τοπικών Κοινοτήτων της Δηµοτικής Ενότητας Πα-
ρακαµπυλίων του Δήµου Αγρινίου κατά µήκος της Εθνικής Οδού
Αγρινίου-Καρπενησίου αιτούνται τη λήψη µέτρων για την έναρξη
του έργου που αφορά τη βελτίωση του δρόµου Αγρινίου-Καρπε-
νησίου. 

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρίστος Δήµας κατέ-
θεσε αναφορά προς το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυ-
τιλίας και Τουρισµού, µε την οποία ο σύλλογος εργαζοµένων
-επιβατών προαστιακού αιτούνται την επέκταση του έκτακτου µέ-
τρου ελεύθερης µετακίνησης στο δίκτυο του προαστιακού σιδη-

ροδρόµου. 
Οι Βουλευτές του ΚΚΕ κ. Αθανάσιος Βαρδαλής και κ. Ελένη

Γερασιµίδου κατέθεσαν αναφορά προς το Υπουργείο Υγείας το
ψήφισµα-καταγγελία του Δηµοτικού Συµβουλίου Ξάνθης εναν-
τίον κάθε προσπάθειας νοµιµοποίησης της χρήσης των ναρκω-
τικών, καθώς και της αντιεπιστηµονικής θέσης για τον διαχω-
ρισµό τους σε «σκληρά» και «µαλακά» ναρκωτικά.

Οι Βουλευτές του ΚΚΕ κ. Σταύρος Τάσσος, κ. Διαµάντω Μα-
νωλάκου και κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κατέθεσαν αναφορά
προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης το κοινό υπόµνηµα των Εργατικών-Εργατοϋπαλληλικών Κέν-
τρων Σάµου, Λέσβου, Βορείου Συγκροτήµατος Δωδεκανήσου και
Μήλου και των Νοµαρχιακών Τµηµάτων ΑΔΕΔΥ Σάµου, Λήµνου
και Χίου, µε το οποίο καταγγέλλουν τα προβλήµατα που αντιµε-
τωπίζουν οι µετανάστες και οι πρόσφυγες που φτάνουν στα
νησιά της χώρας και αιτούνται την άµεση λήψη µέτρων για την
επίλυσή τους.

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώτης (Νότης)
Μηταράκης κατέθεσε αναφορά προς τα Υπουργεία Οικονοµίας,
Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού και Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε την οποία ο Σύλλογος Σπουδαστών της
Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού Μηχανικών Χίου αιτείται την αν-
τιµετώπιση σειράς ζητηµάτων που αφορούν τη ναυτική εκπαί-
δευση και την αναβάθµιση του µοντέλου εκπαιδεύσεως της Ακα-
δηµίας Εµπορικού Ναυτικού Μηχανικών Χίου.

Ο Βουλευτής του Ποταµιού κ. Κυριάκος Χαρακίδης κατέθεσε
αναφορά προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης το από 15 Οκτωβρίου του 2014 Δελτίο Τύπου της
Ένωσης Αστυνοµικών Υπαλλήλων Συνοριακής Φύλαξης του
Νοµού Δράµας, που αφορά την άµεση ανάγκη δηµιουργίας στο
Κέντρο Κράτησης Παρανεστίου, ειδικής επιτροπής που θα εξε-
τάζει επιτόπου τα αιτήµατα του ασύλου, τη στελέχωση των ια-
τρείων του Κέντρου µε µόνιµο ιατρικό προσωπικό, την ενηµέ-
ρωση του προσωπικού από κατάλληλους επιστήµονες για τους
τρόπους πρόληψης και καταστολής των λοιµωδών νοσηµάτων,
την προµήθεια αναλωσίµων υλικών ατοµικής υγιεινής και τη σύ-
ναψη σύµβασης µε εταιρεία καθαρισµού.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γιάννης Κουτσούκος καταθέτει τις
κάτωθι αναφορές:

Προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης σύµφωνα µε την οποία οι εργαζόµενοι του Προγράµ-
µατος «Βοήθεια στο Σπίτι» του Δήµου Πύργου καταγγέλλουν την
πολύµηνη καθυστέρηση της µισθοδοσίας τους και αιτούνται την
άµεση καταβολή των δεδουλευµένων τους.

Προς το Υπουργείο Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Του-

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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ρισµού, µε την οποία το Επιµελητήριο Ηλείας αιτείται την απο-
ζηµίωση των επιχειρήσεων που επλήγησαν από τις πληµµύρες
του Φεβρουαρίου του 2012 στην περιοχή του Πύργου Ηλείας.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου καταθέτει
τις κάτωθι αναφορές:

Προς το Υπουργείο Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία
Σωµατείων Γονέων και Κηδεµόνων µε Αναπηρία (ΠΟΣΓΚµεΑ) αι-
τείται την άµεση έκδοση κοινής υπουργικής απόφασης (ΚΥΑ),
όπως προβλέπεται από το άρθρο 15 του ν. 4325/2015 για τη χρη-
µατοδότηση της παράτασης του Προγράµµατος των Κέντρων
Διηµέρευσης Ηµερήσιας Φροντίδας (ΚΔΗΦ ΑΜΕΑ).

Προς τα Υπουργεία Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης και Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού, µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Γονέων του
Νοµού Ηρακλείου αιτείται την τροποποίηση των προϋποθέσεων
για την ένταξή τους στο Πρόγραµµα «Επισιτιστική και Βασική
Υλική Συνδροµή (TEBA/FEAD)».

Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κασαπίδης
καταθέτει τις κάτωθι αναφορές:

Προς το Υπουργείο Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων, µε την οποία ο Δήµος Σερβίων-Βελβεντού αιτείται
την παραχώρηση του κενού και ανενεργού κτηρίου του Ειρηνο-
δικείου Σερβίων για τη στέγαση και λειτουργία των Διευθύνσεων
α) της Τεχνικής Υπηρεσίας και β) της Πολεοδοµίας και Περιβάλ-
λοντος του Δήµου Σερβίων-Βελβεντού.

Προς το Υπουργείο Υγείας, µε την οποία ο Αντιπεριφερειάρ-
χης Υγείας-Πρόνοιας της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας αι-
τείται να συµπεριληφθεί στη σχετική υπουργική απόφαση και ο
Δήµος Βοΐου στις άγονες και προβληµατικές περιοχές, επισηµαί-
νοντας την ανάγκη παροχής κινήτρων στους επικουρικούς ια-
τρούς του Κέντρου Υγείας Τσοτυλίου.

Ο Βουλευτής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικόλαος Νικολό-
πουλος καταθέτει τις κάτωθι αναφορές:

Προς το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης που αφορούν α) το δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΑΛ-
ΛΑΓΗ» της Πάτρας, στις 6-5-2015, το οποίο καταγγέλλει την
κατάσταση στην οποία βρίσκεται η παιδική χαρά επί των οδών
Φιλελλήνων και Μεσολογγίου στην Οβρυά της Πάτρας, καθώς
και την αδιαφορία που επιδεικνύουν οι αρµόδιες αρχές, β) την
επιστολή της ένωσης πολιτών «Ελλήνων Ευθύνη-Πρωτοβουλία
Πολιτών της Πάτρας», στην οποία εκφράζουν την αντίθεσή τους
για την αλλαγή του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας.

Προς το Υπουργείο Υγείας που αφορούν α) το δηµοσίευµα της
εφηµερίδας «ΕΘΝΟΣ», στις 22-5-2015, το οποίο θίγει το θέµα της
απώλειας εσόδων από νοσήλια ξένων πολιτών σε ελληνικά νοσο-
κοµεία και µονάδες του ΕΟΠΥΥ, β) την επιστολή των Ενώσεων
των Νοσοκοµειακών Γιατρών της Δυτικής Μακεδονίας (ΕΙΝΔΥΜ),
στην οποία επισηµαίνουν τις ελλείψεις σε ιατρικό προσωπικό και
τον κίνδυνο κατάρρευσης των νοσοκοµειακών δοµών της Δυτι-
κής Μακεδονίας.

Το Δελτίο Τύπου του Ιατρικού Συλλόγου Πατρών στο οποίο
δηµοσιοποιείται µια εκτεταµένη συζήτηση σχετικά µε την υπο-
στελέχωση σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, την υποχρη-
µατοδότηση και τις ελλείψεις υποδοµών σε νοσοκοµεία της Πάτ-
ρας.

Προς το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
που αφορούν α) την επιστολή της Συντονιστικής Επιτροπής των
Μεταταχθέντων Εκπαιδευτικών του ν. 4172/2013, στην οποία πα-
ραθέτει θέσεις και απόψεις της για τα προβλήµατα που θα δηµι-
ουργήσει η διαδικασία ανάκλησης των µετατάξεων, β) την επι-
στολή καθηγητή του Πανεπιστηµίου Πατρών, ο οποίος αιτείται
την αναστολή της αποχώρησής του λόγω συνταξιοδότησης εκ-
φράζοντας τη διαφωνία του για την απόφαση της συγκλήτου που
αφορά θέµατα που προκύπτουν από τη συνταξιοδότησή του, γ)
το Δελτίο Τύπου της Ένωσης Πληροφορικών Ελλάδας, στο
οποίο απαντά στις δηλώσεις του Πρωθυπουργού περί µη ασφά-
λειας των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών, διαβεβαιώνοντας ότι η επι-
στήµη των υπολογιστών διαθέτει σήµερα την ερευνητική γνώση
και την απαραίτητη τεχνολογία για την ασφαλή διεξαγωγή ηλε-
κτρονικών ψηφοφοριών που διασφαλίζουν τόσο το αδιάβλητο

όσο και τη µυστικότητα µιας ψηφοφορίας, δ) την επιστολή του
Συλλόγου αναπληρωτών νηπιαγωγών δασκάλων µε µεταπτυχια-
κές-διδακτορικές σπουδές στην Ειδική Αγωγή/Σχολική Ψυχολο-
γία, στην οποία αιτούνται την ισότιµη αναγνώριση της προϋπη-
ρεσίας των αναπληρωτών εκπαιδευτικών, καθώς και τη διασφά-
λιση των εργασιακών τους δικαιωµάτων. 

Προς τα Υπουργεία Οικονοµικών και Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού και Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σιδηροδρο-
µικών και ο Πανελλήνιος Σύλλογος Μηχανικών Τεχνολογικών
Εφαρµογών (ΤΕ) του Οργανισµού Σιδηροδρόµων Ελλάδας
(ΟΣΕ), καταγγέλλουν τη διαδικασία των προαγωγών των σιδηρο-
δροµικών υπαλλήλων στον ΟΣΕ που δεν συµβαδίζουν µε την
αξιοκρατία και τη διαφάνεια, καθώς και τις ρυθµίσεις στα µισθο-
λογικά τους θέµατα. 

Προς το Υπουργείο Οικονοµικών, µε την οποία η Ένωση Ελ-
ληνικού Βιβλίου αιτείται τον άµεσο συµψηφισµό των οφειλών του
δηµοσίου προς τους εκδότες για τα πανεπιστηµιακά συγγράµ-
µατα, την υπαγωγή του βιβλίου σε χαµηλό ΦΠΑ και την επανα-
θέσπιση της ενιαίας τιµής του βιβλίου στο πλαίσιο στήριξης της
αγοράς του βιβλίου στη χώρα µας. 

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώθηκε η ανάγνωση των αναφορών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο
επίκαιρων ερωτήσεων της Παρασκευής 10 Ιουλίου 2015.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 404/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την επέκταση των δικτύων και των αγωγών
φυσικού αερίου στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης. 

2. Η µε αριθµό 388/24-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, σχετικά µε τον εντοπισµό τοξικών φυτοφαρ-
µάκων σε δείγµατα που ελήφθησαν σε οπωρώνες µε µηλιές στην
Ηµαθία, Κόρινθο και Αρκαδία. 

3. Η µε αριθµό 390/26-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Γεωργίου Αµυρά προς τον Υπουργό
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
σχετικά µε την έγκαιρη αποστολή της σύµφωνης γνώµης των
υπηρεσιών του Υπουργείου για τη σύναψη των συµφωνητικών
παραχώρησης της χρήσης του αιγιαλού και της παραλίας µεταξύ
των δήµων και τρίτων. 

4. Η µε αριθµό 398/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρό-
τησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την πρόσληψη
αναγκαίου προσωπικού στη ΔΕΗ Α.Ε.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 405/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τους Υπουργούς Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµικών, σχε-
τικά µε τις ελλείψεις στις κτηνιατρικές υπηρεσίες του Νοµού Αι-
τωλοακαρνανίας. 

2. Η µε αριθµό 293/2-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη
προς τον Υπουργό Επικρατείας, σχετικά µε τις άδειες των τηλε-
οπτικών σταθµών, τα δάνεια προς τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης
(ΜΜΕ) και την ισότιµη προβολή των κοµµάτων. 

3. Η µε αριθµό 381/23-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, σχετικά µε την πυρκαγιά στο εργοστάσιο ανα-
κύκλωσης στον Ασπρόπυργο. 

4. Η µε αριθµό 374/22-6-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
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µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την κατα-
βολή των αποζηµιώσεων στους αγρότες της κεντρικής Κορινθίας
για ζηµιές που υπέστησαν οι καλλιέργειές τους από την έντονη
χαλαζόπτωση. 

5. Η µε αριθµό 369/19-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπουλου
προς τον Υπουργό Επικρατείας (για την καταπολέµηση της Δια-

φθοράς), σχετικά µε το έργο της Σήραγγας Όθρυος της ΕΡΓΟΣΕ. 
6. Η µε αριθµό 371/22-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασι-
λείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε τον αποκλε-
ισµό ποιοτικών και πιστοποιηµένων ελληνικών προϊόντων από το
διαγωνισµό για δωρεάν διανοµή τροφίµων και βασικών ειδών σε
απόρους.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινάµε µε την έκτη µε αριθµό 382/23-6-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουρ-
γό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε την εφαρµογή των συλλογικών συµβάσεων ερ-
γασίας στα ξενοδοχεία. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώ-
της Σκουρλέτης.

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η επίκαιρη ερώτηση, κύριε Υπουργέ, που συζητάµε σήµερα

έχει άµεση σχέση µε την προεκλογική, αλλά και µε την µετεκλο-
γική σας δέσµευση για την επαναφορά του νοµοθετικού πλαισίου
για τις συλλογικές συµβάσεις, την υποχρεωτικότητά τους, δέ-
σµευση που, όπως έχουµε πει αρκετές φορές, πάει στις καλέν-
δες. Τώρα όµως ερµηνεύοντας την πρόθεσή σας για υπογραφή
τρίτου µνηµονίου φαίνεται ότι είναι από τα προαπαιτούµενα για
τη συµφωνία, έτσι ώστε να διασφαλιστεί ακόµη πιο φθηνή εργα-
τική δύναµη. Το εργατικό κίνηµα δεν πρέπει να κάνει πίσω στον
αγώνα για την κατάργηση του αντιλαϊκού οπλοστασίου, τη διεκ-
δίκηση ενός τέτοιου θεσµικού πλαισίου, που θα διασφαλίζει ό-
ρους για διεκδίκηση συλλογικών συµβάσεων εργασίας προς
όφελος των εργαζοµένων.

Ποια είναι η κατάσταση, κύριε Υπουργέ, που κυριαρχεί σήµερα
στον κλάδο του τουρισµού, που τόσο έχει αναδειχθεί σε ένα
κλάδο που προσφέρει πολλά στην οικονοµία, ακόµη και στην πε-
ρίοδο της κρίσης; Είναι γνωστό ότι η σύµβαση που υπάρχει λήγει
το 2015. Αυτή, όµως, δεν εφαρµόζεται στην πλειοψηφία των ξε-
νοδοχείων, είτε γιατί όπως ισχυρίζονται κάποιοι ξενοδόχοι δεν
είναι µέλη των εργοδοτικών οργανώσεων είτε γιατί έχουν διευ-
ρυνθεί οι ελαστικές εργασιακές σχέσεις και κυρίως τα «δουλεµ-
πορικά» συνεργεία, που εφαρµόζουν τον κατώτερο νοµοθετη-
µένο µισθό είτε γιατί κυριαρχούν επιχειρησιακές συλλογικές συµ-
βάσεις που έχουν υπογράψει ενώσεις προσώπων –βάζει η εργο-
δοσία τέσσερις, πέντε ανθρώπους δικούς της και υπογράφουν
συµβάσεις- µε όρους αµοιβής και εργασίας τέτοιους, που είναι
πιο κάτω και από την Εθνική Συλλογική Σύµβαση Εργασίας, κάτω
και από τα ελάχιστα όρια που σήµερα θεωρούνται αυτονόητα.

Η πλειοψηφία τέτοιων συλλογικών συµβάσεων που έχουν υπο-
γράψει ενώσεις προσώπων, καταργεί στην πράξη τον ηµερήσιο
σταθερό χρόνο εργασίας και δίνει τη δυνατότητα στην διεύ-
θυνση, µε διευθυντικό δικαίωµα δηλαδή, να διευθετείται µονο-
µερώς ο εργάσιµος χρόνος από τα νόµιµα θεσµοθετηµένα όρια.

Για να µην προχωρήσω –έχουµε πολλά βέβαια να πούµε και
στη δευτερολογία µας- εµείς ρωτάµε τι άµεσα µέτρα µπορείτε
να πάρετε για να επαναφέρετε την υποχρεωτικότητα των κλαδι-
κών συλλογικών συµβάσεων, να απαγορευθεί η δραστηριότητα
των «δουλεµπορικών» συνεργείων, να καταργήσετε τη δυνατό-
τητα να συστήνουν εργοδοτικές οργανώσεις, ενώσεις προσώ-
πων, που ακυρώνουν ουσιαστικά τις συλλογικές συµβάσεις και
τα κατοχυρωµένα ακόµη µε νόµους δικαιώµατα και κατακτήσεις
των εργαζοµένων. Ακόµη υπάρχουν κάποια δικαιώµατα που και
αυτά καταργούνται µέσα από τις ενώσεις προσώπων. 

Σ’ αυτά τα ερωτήµατα θέλουµε τις απαντήσεις σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός  Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κατσώτη, µε αφορµή την ερώτησή σας θίγετε ένα τερά-
στιας σηµασίας ζήτηµα, όπως αυτό των συλλογικών συµβάσεων. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι όλους τους µήνες αυτής της σκληρής
διαπραγµάτευσης -µιας διαπραγµάτευσης µε εντελώς διαφορε-
τικούς όρους από αυτούς που είχε γνωρίσει αυτός εδώ ο τόπος,
γιατί όλα τα προηγούµενα χρόνια είχαµε κατ’ όνοµα διαπραγµά-
τευση και όχι κατ’ ουσίαν- της σκληρής σύγκρουσης, διότι πέντε

µήνες διεξάγεται µία χωρίς προηγούµενο σύγκρουση -θα έλεγε
κανείς ότι βιώνουµε µία κατάσταση ενός ιδιόµορφου ακήρυχτου
πολέµου, στον οποίο συγκρούονται δύο αντιλήψεις, τόσο για την
Ελλάδα όσο και για την Ευρώπη- στο επίκεντρό της ήταν και είναι
το θέµα των συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Και πρόθεση της
ελληνικής Κυβέρνησης είναι στο πλαίσιο της προσπάθειάς της
να ψηφιστεί µία αµοιβαία αποδεκτή συµφωνία, να κατοχυρώνεται
η δυνατότητα επαναφοράς των συλλογικών διαπραγµατεύσεων
και αλλαγής του θεσµικού πλαισίου.

Το γεγονός ότι συναντήσαµε µία λυσσαλέα αντίσταση από
τους εταίρους αποκαλύπτει ποια ήταν η δικιά τους πραγµατική
στόχευση. Δεν ήταν, όπως µας λέγανε τόσα χρόνια, το νοικοκύ-
ρεµα των δηµοσιονοµικών ή ο περιορισµός του χρέους. Η στό-
χευση ήταν κυρίως να αλλάξουν άρδην προς το χειρότερο οι
εργασιακές σχέσεις, το µοντέλο της κοινωνίας, να συρρικνωθεί
το κοινωνικό κράτος και οι εργαζόµενοι κυριολεκτικά να βρεθούν
στο έλεος της εργοδοτικής αυθαιρεσίας. 

Μέσα από το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο, το οποίο διέλυσε κυ-
ριολεκτικά τις εργασιακές σχέσεις χωρίς να πετύχει, έστω και γι’
αυτούς που εισηγήθηκαν αυτά τα µέτρα, τους στόχους που ήθε-
λαν, δηλαδή να αυξήσει την παραγωγικότητα, την ανταγωνιστι-
κότητα της οικονοµίας και των επιχειρήσεων, οι εργαζόµενοι
έχουν περιθωριοποιηθεί, ζουν σε συνθήκες τροµακτικής ανασφά-
λειας σε συνδυασµό µε τη µείωση των εισοδηµάτων τους και τη
διάλυση του θεσµικού πλαισίου. Ζούµε σήµερα καταστάσεις, οι
οποίες δεν έχουν προηγούµενο. 

Εµείς επιχειρούµε µέσα από τη συµφωνία, που αυτήν την ώρα
που µιλάµε προσπαθούµε να γίνει πραγµατικότητα, να ανοίξει ο
δρόµος έτσι ώστε να σπάσει το µνηµονιακό πλαίσιο και να δοθεί
η δυνατότητα, διαµορφώνοντας ένα νέο πεδίο αγώνων, πολλά
από αυτά τα ζητήµατα που είπατε να γίνουν πράξη. Και προφα-
νώς, η επισήµανσή σας γύρω από το θέµα της ενώσεως προσώ-
πων είναι ένα από τα κυρίαρχα ζητήµατα. Διότι η δυνατότητα
στην εργοδοτική πλευρά να διαµορφώνει αυτά τα δήθεν συνδι-
καλιστικά µορφώµατα, που είναι το µακρύ χέρι της εργοδοσίας,
ουσιαστικά ακυρώνει και τη δυνατότητα των συλλογικών δια-
πραγµατεύσεων, αλλά ουσιαστικά υπονοµεύει το ίδιο το συνδι-
καλιστικό κίνηµα και όλες τις µορφές οργάνωσής του.

Ελπίζουµε και φιλοδοξούµε η συµφωνία -αν κι εφόσον επιτευχ-
θεί µέσα στις επόµενες ώρες- να µας δίνει µία τέτοια δυνατό-
τητα, έτσι ώστε στο αµέσως προσεχές διάστηµα να µπορέσουµε
να κάνουµε πράξη την αλλαγή του προηγούµενου µνηµονιακού
καθεστώτος που αφορά τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι πράγµατι

σκληρά διαπραγµατεύεται η Κυβέρνηση. Αλλά η σύγκρουση
αυτή και ο πόλεµος δεν αφορούν τα δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων, όπως αποδεικνύεται περίτρανα. 

Η Κυβέρνηση έχει κάνει γνωστό ότι αποδέχεται όλους τους
όρους της πρότασης Γιούνγκερ, όπου µέσα εκεί είναι και το θέµα
των εργασιακών σχέσεων και το θέµα του συνταξιοδοτικού και
το θέµα του φορολογικού και απλά προσπαθεί να πάρει τη δέ-
σµευση για την επιµήκυνση του χρέους ή για την αναδιάρθρωση
του χρέους. Ένα χρέος που δεν ανήκει στο λαό. Είναι δάνεια που
πήραν οι κυβερνήσεις για να υπηρετήσουν τις ανάγκες των µο-
νοπωλιακών οµίλων και σήµερα βέβαια προβάλλεται ως µία
λύση, προβάλλεται ως µία νίκη της Κυβέρνησης ότι αυτό συµπε-
ριλαµβάνεται σε αυτές τις συζητήσεις. Άρα, λοιπόν, ας αποδεχ-
θούµε αυτό το µνηµόνιο, ας αποδεχθούµε αυτούς τους επώ-
δυνους όρους που επιβάλλει σήµερα η Ευρωπαϊκή Ένωση, το
µονοπωλιακό κεφάλαιο και η εξουσία του για να διασφαλίσει την
καπιταλιστική ανάκαµψη. Και εµείς, αφού πήραµε το χρέος, όλα
να είναι καλά.

Κύριε Υπουργέ, οι εργαζόµενοι σήµερα ζουν σε µία κόλαση.
Το 2012 υπογράφτηκαν εξήντα οκτώ τέτοιες συµβάσεις µε ενώ-
σεις προσώπων από τους ξενοδόχους. Θα τα καταθέσουµε στα
Πρακτικά για να τα έχετε, αν και πιστεύω ότι τα έχετε. Το 2013
υπογράφτηκαν εξήντα τρεις τέτοιες συµβάσεις µε ενώσεις προ-
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σώπων στα ξενοδοχεία και στον επισιτισµό. Και τώρα, το 2014
και 2015, υπογράφτηκαν τριάντα επτά συλλογικές συµβάσεις
επίσης από ξενοδόχους και επισιτιστές, µεγάλες αλυσίδες δη-
λαδή στον επισιτισµό.

Ποιο είναι το κύριο χαρακτηριστικό που έχουν αυτές οι ενώ-
σεις προσώπων; Πρώτον, η αµοιβή στα 586 και στα 511. Άρα,
λοιπόν, τέλος η κλαδική συλλογική σύµβαση των ξενοδοχείων.
Δεύτερον, δεν ισχύει το πενθήµερο -θα είναι εξαήµερο- και ο
χρόνος απασχόλησης θα διευθετείται µε διευθυντικό δικαίωµα. 

Τρίτο χαρακτηριστικό αυτών των συµβάσεων: Καταργούνται
όλα τα επιδόµατα, τα οποία υπήρχαν στην κλαδική συλλογική
σύµβαση εργασίας κι αυτό το επίδοµα που θα δίνεται στους ερ-
γαζόµενους θα είναι αυτό της προϋπηρεσίας και τίποτα άλλο.
Και ένα ακροτελεύτιο άρθρο που συνοδεύει αυτές τις συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας είναι ότι αυτή η σύµβαση υπερτερεί
έναντι όλων των άλλων συµβάσεων.

Άρα, έχουµε ένα θεσµικό πλαίσιο το οποίο ουσιαστικά καταρ-
γεί τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και η Κυβέρνησή σας,
απ’ όταν ανέλαβε, δεν έχει πάρει καµµία πρωτοβουλία, έστω να
βάλει εµπόδια στην εργοδοσία, να δυσκολέψει την εργοδοσία να
υλοποιεί αυτούς τους όρους.

Εγώ να καταλάβω ότι έχετε την πρόθεση αυτή να επαναφέρετε
τον θεσµό. Ναι, είναι να επαναφέρετε τον θεσµό. Γιατί δεν δυ-
σκολεύετε την εργοδοσία να υλοποιεί τέτοιους όρους; Φαίνεται,
λοιπόν, ότι κύριος στόχος και δικός σας είναι η διασφάλιση της
φτηνής εργατικής δύναµης που θέλει σήµερα το κεφάλαιο και
ιδιαίτερα το τουριστικό κεφάλαιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω εδώ, κύριε Υπουργέ, voucher τουρισµού. Έχετε δώσει τη
δυνατότητα στους ξενοδόχους να αξιοποιούν το ΕΣΠΑ για κα-
τάρτιση, θεωρητική και πρακτική άσκηση κι έχουν γεµίσει τα ξε-
νοδοχεία µε µαθητές ή µε voucher µε ακόµα πιο φτηνή εργατική
δύναµη απ’ αυτήν που σήµερα προβλέπεται από τις ενώσεις προ-
σώπων, που είναι πραγµατικά, όπως είπαµε, ζούγκλα.

Πίσω, λοιπόν, απ’ τα σαλόνια υπάρχουν τα αλώνια µε εργαζό-
µενους δούλους, σκλάβους και πιστεύω ότι είναι ντροπή πραγ-
µατικά εδώ να µην παίρνονται πρωτοβουλίες, να µην υλοποιού-
νται έστω οι ελάχιστοι όροι και κανόνες που έχουν αποµείνει, έτσι
ώστε να µπαίνουν εµπόδια σε αυτήν την αθλιότητα που υπάρχει
σήµερα στον χώρο του τουρισµού. Γιατί είναι αθλιότητα. Λιπο-
θυµά κόσµος, πηγαίνει στα νοσοκοµεία κάθε µέρα. Είναι δηλαδή
µια τραγική κατάσταση. Δεν µπορεί να σας αφήνει αδιάφορους.

Αυτά, κύριε Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε
Κατσώτη, κάνατε κάποιες σωστές επισηµάνσεις –και χαίροµαι
που τις ακούω-, σε σχέση µε τι ρόλο παίζουν οι ενώσεις προσώ-
πων, σε σχέση µε τη δυνατότητα να παρακάµπτουν τις κλαδικές
συµβάσεις και την υπονόµευση ουσιαστικά, την άρνηση της δυ-
νατότητας να ισχύει η πιο ευνοϊκή συλλογική σύµβαση σε έναν
κλάδο.

Να σας πω κάτι, όµως, γι’ αυτά που τόσο ωραία τα περιγρά-
ψατε: Γιατί δεν είπατε ένα «µπράβο» όταν το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, το οποίο έχει δηµοσιοποιηθεί, όλα αυτά τα περιλαµ-
βάνει; Γιατί δεν αθροίσατε τις δικές σας δυνάµεις σ’ αυτούς τους
συσχετισµούς, κοινωνικούς και πολιτικούς, σ’ αυτήν την πεντά-
µηνη µάχη, για να µπορέσουµε να κερδίσουµε όσο το δυνατόν
περισσότερα;

Ξέρετε τι κάνετε; Το µόνο που κάνετε είναι εκ του ασφαλούς,
εκ του µακρόθεν ως Πόντιοι Πιλάτοι να νίπτετε τας χείρας σας
και να καταγγέλλετε, να περιγράφετε. 

Αυτή, όµως, δεν είναι µια δυναµική στάση παρέµβασης στις
εξελίξεις. Και αυτό το έχουν καταλάβει και οι εργαζόµενοι και η
ελληνική κοινωνία συνολικά. Και σας έδωσαν τα δικά τους µηνύ-

µατα στο δηµοψήφισµα της προηγούµενης Κυριακής, όπου και
πάλι δεν συνειδητοποιήσατε την κορυφαία στιγµή µιας ιστορικής
µάχης για την Ελλάδα και την Ευρώπη, όπου για άλλη µια φορά
είδαµε να συγκρούονται δυο διαφορετικές αντιλήψεις: η αντί-
ληψη του ακραίου νεοφιλελευθερισµού, της ακραίας λιτότητας,
που ηγεµονεύει εδώ και δεκαετίες στην Ευρώπη, που ισοπέδωσε
την ελληνική κοινωνία, σε σχέση µε µια άλλη αντίληψη, που προ-
τάσσει τα συµφέροντα του κόσµου της εργασίας, των µικροµε-
σαίων, των αυτοαπασχολουµένων, της πλειοψηφίας της κοινω-
νίας, για να µπορούµε να ικανοποιούµε τις µεγάλες, τις βασικές
ανάγκες, µιας διαφορετικής αντίληψης για την ίδια την Ευρώπη
που δεν υπονοµεύει και δεν ακυρώνει τη δηµοκρατία. 

Είδατε ότι αυτήν τη στιγµή δεν αρνήθηκαν µόνο το δικό µας
το σχέδιο για την οικονοµία, για την κοινωνία, αρνήθηκαν τη δυ-
νατότητα µιας χώρας να έχει το κυριαρχικό δικαίωµα να επιλέγει
εκείνη πότε µέσα από ένα δηµοψήφισµα θα ρωτάει αυτούς που
αφορούν τα µέτρα, αυτούς που αφορούν την ίδια τους τη ζωή,
τη γνώµη τους. Και αυτό αµφισβητήθηκε. Σε αυτήν τη µάχη ήσα-
σταν απόντες. 

Ακόµα θέλω να σας πω το εξής: Ως Υπουργός Εργασίας αυτό
το διάστηµα επανεκκινήσαµε την έννοια του κοινωνικού διαλό-
γου. Εσείς την καταγγείλατε. Βεβαίως, την αξία του κοινωνικού
διαλόγου, έστω και στη µικροκλίµακα, την αντιλαµβάνεστε όταν
υπάρχουν εργατικές διαφορές ή όταν, πολύ σωστά, συνδικάτα
που είναι της δικής σας επιρροής προσέρχονται στις τριµερείς
που γίνονται στο Υπουργείο και πολλά πράγµατα –και ρωτήστε
τους να σας το πουν και οι ίδιοι- έχουµε σ’ αυτό το αρνητικό πλαί-
σιο βοηθήσει να επιλυθούν. Εκεί, λοιπόν, ισχύει η αξία του κοι-
νωνικού διαλόγου;

Ο κοινωνικός διάλογος τι είναι; Είναι κοινωνική και ταξική σύγ-
κρουση µε άλλους όρους. Αυτό πρέπει να καταλάβετε. Και γι’
αυτό σας καλώ να προσγειωθείτε στην πραγµατικότητα και να
είστε πιο χρήσιµοι, όχι για εµάς ή για τον εαυτό σας, αλλά κυρίως
για τον κόσµο της εργασίας. 

Θέλω να πω το εξής και να τελειώσω: Αυτό που είπατε πριν,
δεν είναι έτσι, διότι ακόµα και σε αυτό το σχέδιο Γιούνκερ –το
οποίο δεν υφίσταται- όλες αυτές οι προτάσεις, η πέµπτη αξιολό-
γηση, τελείωσαν µε το τέλος του προγράµµατος. Το πρόγραµµα
έχει τελειώσει αυτήν τη στιγµή. Ξεκινάµε µια συζήτηση από άλλη
βάση. 

Προφανώς ό,τι έχει ειπωθεί δεν έχει χαθεί. Υπάρχει πάνω στο
τραπέζι. Γνωρίζουµε ποιοι είναι οι συσχετισµοί. Γνωρίζουµε ότι
είµαστε η αδύνατη πλευρά και δεν το κρύψαµε ποτέ, γιατί µιλή-
σαµε µε ειλικρίνεια για τις δυσκολίες, αλλά κανείς δεν µπορεί να
αµφισβητήσει τις προθέσεις µας. 

Και στις προθέσεις µας είναι –και θεωρώ ότι θα τα καταφέ-
ρουµε- να έχουµε µια τέτοια αναφορά µέσα στη συµφωνία που
θα προκύψει που να µας δίνει τη δυνατότητα ανοίγοντας ένα νέο
πεδίο αγώνων, να αλλάξουµε το θεσµικό πλαίσιο που αφορά τις
συλλογικές διαπραγµατεύσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσώτη, δεν
έχετε τώρα τη δυνατότητα. Το ξέρετε αυτό από τον Κανονισµό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Επειδή ο Υπουργός έθιξε το θέµα της
ερµηνείας του δηµοψηφίσµατος, οφείλω να του πω ότι πολύ
λάθος ερµηνεύει το 61% του «όχι». Πρέπει να του πούµε ότι αρ-
κετοί ψήφισαν ενάντια στα µνηµόνια, ενάντια στους αντιλαϊκούς
νόµους, ενάντια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όµως το «όχι» αυτό η
Κυβέρνηση το άθροισε µε το «ναι» των βιοµηχάνων, των ξενοδό-
χων, της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του Ποταµιού. Και
πήγαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία είναι µία ένωση των µο-
νοπωλιακών οµίλων, των επιχειρηµατικών οµίλων, να διαπραγµα-
τευτούν την κόλαση των εργαζοµένων. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα και δεν µπορεί να ερµηνεύει διαφορετικά αυτήν την επι-
λογή των εργαζοµένων και του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Κα-
τσώτη. 

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 350/15-6-2015 επίκαιρη ερώτηση
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δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Βασιλείου Οικονόµου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
λήξη της µετενέργειας δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησής
του κ. Οικονόµου µε τον κύριο Υπουργό. 

Εισερχόµεθα στη δεύτερη µε αριθµό 2689/19-5-2015 ερώτηση
του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
τα προβλήµατα των εργαζοµένων στην βιοµηχανία πλαστικών
σωλήνων και εξαρτηµάτων «ΚΑΡΙΝΑ ΑΒΕΕ» στη Νέα Σάντα της
Περιφερειακής Ενότητας Κιλκίς. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Παναγιώ-
της Σκουρλέτης. 

Κύριε Βαρδαλή έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µάλλον εσείς δεν έχετε αντιληφθεί πως σε µια

µέρα το «ναι» και το «όχι» αρραβωνιάστηκαν, σε ένα «ναι» σε όλα
εν πάση περιπτώσει, γιατί εκεί πάει το πράγµα. 

Όµως, θέλω να σας πω το εξής: Είτε συµφωνήσετε σε όλα και
επιτευχθεί συµφωνία είτε δεν επιτευχθεί η συµφωνία, σε κάθε
περίπτωση το µάρµαρο θα το πληρώσει ο λαός. Και αναφέροµαι
συγκεκριµένα στην ερώτηση που συζητάµε σήµερα που έχει να
κάνει µε τα ασφαλιστικά και γενικότερα εργασιακά δικαιώµατα
των µεταλλωρύχων στην Κασσάνδρα Χαλκιδικής. Είναι µία επί-
θεση που εξελίσσεται εδώ και είκοσι µε είκοσι πέντε χρόνια. Δεν
αφορά µόνο τη χώρα µας. Αφορά όλες τις χώρες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης είτε έχουν µνηµόνιο είτε δεν έχουν είτε έχουν χρέη
είτε δεν έχουν. 

Θέλω να σας θυµίσω, όσον αφορά τη χώρα µας, ότι η επίθεση
αυτή ξεκίνησε από το ’92 µε το νόµο του Γιαννίτση –αν θυµάµαι
καλά. Πιο µπροστά ή λίγο µετά ήταν ο νόµος Πετραλιά. Ακολού-
θησε ο νόµος Ρέππα, Βρούτση και η επίθεση αυτή συνεχίζεται.
Ιδιαίτερα στους εργαζόµενους στις στοές στην Κασσάνδρα τα
αποτελέσµατα είναι συγκεκριµένα. Από το νόµο Σιούφα ακόµη,
αρχές του ’93 δηλαδή, ενώ το όριο συνταξιοδότησης ήταν στα
πενήντα χρόνια, έγινε στα πενήντα πέντε χρόνια. Με τις τελευ-
ταίες ρυθµίσεις από τα πενήντα πέντε χρόνια πήγε στα πενήντα
επτά χρόνια.

Ίσως να πει κάποιος «να, οι πρόωρες συντάξεις που πρέπει να
καταργηθούν και να αυξηθεί και αυτό το όριο ακόµα περισσό-
τερο». Όµως, πρέπει να γνωρίζετε ότι ο µέσος όρος ζωής των
µεταλλωρύχων είναι εξήντα τρία χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεύτερο ζήτηµα που θέλω να βάλω –τα υπόλοιπα στη δευτε-

ρολογία- οι εργαζόµενοι αυτοί για να κάνουµε εξετάσεις παρα-
δείγµατος χάριν αξονικές ή ακτινολογικές εξετάσεις πρέπει να
ταξιδέψουν πάνω από ογδόντα χιλιόµετρα. Στην περιοχή δεν
υπάρχει τίποτα. Άρα, το δεύτερο πρόβληµα είναι ότι πνευµονο-
λογικές παθήσεις δεν µπορούν άµεσα να εξεταστούν. 

Τρίτο ζήτηµα. Υπάρχει επίδοµα ανθυγιεινής και επικίνδυνης
εργασίας το οποίο φορολογείται γιατί το θεωρείτε εισόδηµα.
Ενώ παίρνονται αυτά τα επιδόµατα για να µπορούν να διασφαλί-
ζουν την υγεία των εργαζοµένων. 

Ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, αν έχετε σκοπό να µειωθεί στα πε-
νήντα χρόνια το όριο ηλικίας συνταξιοδότησης για τους εργαζό-
µενους στα ορυχεία, αν θα έχει φοροαπαλλαγή το επίδοµα επι-
κίνδυνης και ανθυγιεινής εργασίας, τι µέτρα θα πάρετε ως Κυ-
βέρνηση ώστε να καλυφθούν οι υποδοµές υγείας στην ευρύτερη
περιοχή των µεταλλείων και αν έχετε σκοπό να ενισχυθούν οι
ελεγκτικοί µηχανισµοί ώστε να εξασφαλίζεται η ασφάλεια των
εργαζοµένων στα µεταλλεία; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Πρόκει-
ται για άλλη ερώτηση. Έχει γίνει λάθος. Προφανώς είναι για τον
κ. Στρατούλη αυτή. Η ερώτηση προς εµένα βλέπω ότι αφορούσε
επιχείρηση «ΚΑΡΙΝΑ ΑΒΕΕ» στο Κιλκίς. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ να σχολιάσω αυτό που ζητήσατε,
αλλά κάποιο λάθος έχει γίνει. Ναι ή όχι; Πείτε µου να καταλάβω.
Ρωτάω και το Προεδρείο. Προφανώς, πρόκειται για άλλη ερώ-
τηση που δεν απευθύνεται σε µένα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ανακοινώθηκε αυτή η ερώτηση,
όµως. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Συµβαί-
νουν αυτά. Στο ίδιο Υπουργείο είµαστε έτσι κι αλλιώς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είστε στο ίδιο Υ-
πουργείο. Ο κ. Βαρδαλής έχει δυο ερωτήσεις. Η µια ήταν προς
εσάς. Η άλλη όντως προς τον κ. Στρατούλη. Ανέπτυξε όµως αυτή
που είναι για τον κ. Στρατούλη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα έρθει
ο κ. Στρατούλης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Στρατούλης θα
έρθει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Πώς θέλετε τώρα να κάνουµε την
κουβέντα, να κάνουµε αυτήν τη ερώτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε.
Εγώ εκφώνησα την ερώτηση για την «ΚΑΡΙΝΑ ΑΒΕΕ». Αυτήν εκ-
φώνησα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Καλά το
ανέφερε το Προεδρείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, για
να µην χρονοτριβούµε, θα συζητηθεί τώρα η δέκατη έκτη µε
αριθµό 360/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος κ. Αθανασίου Βαρδαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων για την επίλυση των προβληµάτων των εργαζοµέ-
νων στα µεταλλεία Κασσάνδρας.

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Σκουρλέτης και θα επανέλθουµε,
κύριε Βαρδαλή, όταν έρθει η σειρά σας στην ερώτηση που ήδη
αναπτύξατε για τον κ. Στρατούλη. 

Ορίστε, κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ. Όλα αυτά

τα χρόνια της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης όπως όλοι οι
εργοδότες έτσι και η βιοµηχανία πλαστικών «ΚΑΡΙΝΑ», µε βασικό
κριτήριο την εξασφάλιση της κερδοφορίας της, αξιοποίησε όλο
αυτό το αντιλαϊκό πλαίσιο που υπάρχει. Να µην το αναφέρω.

Από το 2012 ζήτησε από τους εργαζόµενους και επέβαλλε την
εκ περιτροπής εργασία. Πίεσε τους εργαζόµενους µέσα από επι-
χειρησιακή σύµβαση και µειώθηκαν οι µισθοί κατά 30%. Το 2014
έκανε αίτηση να µπει στο άρθρο 99 του Πτωχευτικού Κώδικα ως
γνωστόν. Όλη αυτή την περίοδο χρωστούσε στους εργαζόµε-
νους από δύο έως πέντε µήνες και τώρα χρωστά δεδουλευµένα
από το Γενάρη του 2015. 

Εν τω µεταξύ, έχει βάλει λουκέτο. Έχει κάνει δυο αιτήσεις πτώ-
χευσης, οι οποίες απορρίφθηκαν. Ουσιαστικά οι εργαζόµενοι
βρίσκονται στην ανεργία. Βρίσκονται σε επίσχεση εργασίας ζη-
τώντας τα δεδουλευµένα. Ο ΟΑΕΔ δεν τους δίνει επίδοµα ανερ-
γίας. Και µάλιστα τους έχει πει «θα δούµε, ανάλογα µε τη συµ-
φωνία που διαπραγµατευόµαστε το επόµενο χρονικό διάστηµα,
αν έχουµε λεφτά». Αυτά τα λένε οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. 

Λοιπόν, ρωτάµε. Τι πρωτοβουλίες θα πάρετε, ώστε να πληρω-
θούν τα δεδουλευµένα των εργαζοµένων και τι θα κάνετε για να
συνεχιστεί η µόνιµη και σταθερή δουλειά των εργαζοµένων στο
συγκεκριµένο εργοστάσιο;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αφού
βρήκαµε σε τι πρέπει να απαντήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αρκεί να υπάρχει
καλή θέληση, κύριε Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Σωστό,

4218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σωστό. 
Να σας πω τι ακριβώς έχει γίνει όλο το προηγούµενο διά-

στηµα. Κατ’ αρχάς, όντως τα προβλήµατα µε τη συγκεκριµένη
εταιρεία δεν είναι τελευταία. Πάνε αρκετά πίσω στο χρόνο. Έτσι
στις 19-3 του προηγούµενου χρόνου πραγµατοποιήθηκε στα
γραφεία της τοπικής Επιθεώρησης Εργασίας εργατική διαφορά,
στην οποία αναγνωρίστηκε εκ µέρους της εργοδοσίας η οφειλή
δεδουλευµένων. Αφορούσε σαράντα εργαζόµενους, αλλά ταυ-
τόχρονα κατατέθηκε και η αδυναµία.

Τον Ιανουάριο του 2015 καταβλήθηκε µόνο το επίδοµα αδείας,
ενώ διαπιστώθηκε ξανά σε νέα εργατική διαφορά, η οποία έγινε
στα γραφεία πάλι της Επιθεώρησης στις 23-4 και αφορούσε πε-
νήντα εργαζοµένους, η οφειλή µη καταβολής δεδουλευµένων για
τον Μάρτιο του ’15 και πάλι υπήρξε αδυναµία εκ µέρους της επι-
χείρησης –όπως δηλώθηκε- στο να καταβάλλει αυτά που όφειλε.
Και στις δύο περιπτώσεις υποβλήθηκαν µηνύσεις. 

Στις 5-5-2015 υπήρξε επιτόπιος έλεγχος από την Επιθεώρηση
Εργασίας. Διαπιστώθηκε πάλι το ίδιο πρόβληµα και αφορούσε
πενήντα επτά εργαζοµένους. Υποβλήθηκε και για τρίτη φορά µή-
νυση. Στις 8-6, δηλαδή πρόσφατα, τον προηγούµενο µήνα, έγινε
ξανά επιτόπιος έλεγχος και είχαµε ξανά την ίδια κατάσταση. 

Παράλληλα, οφείλονται ασφαλιστικές εισφορές και αυτό είναι
ένα εξίσου µεγάλο ζήτηµα. Από τη 1-12-11 µέχρι τις 30-4-2015 η
εταιρεία έχει πληρώσει µόνο τον Ιανουάριο του ’12, τον Ιανουά-
ριο του ’14, τον Μάιο του ’14, τον Ιούνιο του ’14 και τίποτα άλλο.
Αποτέλεσµα είναι να παραπεµφθεί, µε βάση τις προβλεπόµενες
διαδικασίες, έτσι ώστε να ακολουθηθεί ο δρόµος της αναγκαστι-
κής είσπραξης εσόδων εκ µέρους του ΙΚΑ. Αυτά είναι τα οποία
έχουµε κάνει.

Βεβαίως, τέτοιου είδους καταστάσεις τις αντιµετωπίζουµε συ-
νέχεια και είναι ένα τεράστιο ζήτηµα αυτήν τη στιγµή. Όµως,
επειδή αναφερθήκατε στους εργαζόµενους, δεν µπορεί να σας
λένε -και ελέγξτε τις πηγές σας- ότι τους είπαν στον ΟΑΕΔ «ανά-
λογα µε τη συµφωνία θα δούµε τι θα κάνουµε», διότι χθες -και
ρωτήστε αυτούς τους εργαζόµενους στο «ΠΕΝΤΕΛΙΚΟΝ»- εγώ
υπέγραψα κοινή υπουργική απόφαση για να υπάρξει έκτακτο επί-
δοµα. 

Όµως, επειδή είστε σε ένα κόµµα το οποίο έχει πρόσβαση στο
συνδικαλιστικό κίνηµα, πρέπει όχι µόνο να αθροίζουµε δυσαρέ-
σκεια, αλλά να παίξουν τον ρόλο τους και τα σωµατεία και τα
συνδικάτα έτσι ώστε να µπορέσουµε µε τα λίγα, τα πενιχρά µέσα
που διαθέτουµε και µε βάση τις δυσκολίες που συναντάµε στις
παρούσες δύσκολες συνθήκες, να δούµε τι µπορούµε να κά-
νουµε. 

Σας διαβεβαιώ ότι η πρόθεση του Υπουργείου Εργασίας είναι
όπου µπορεί και υπάρχουν περιπτώσεις σαν κι αυτές που ανα-
φέρατε, να κινούµε εκείνες τις διαδικασίες έτσι ώστε να βοηθή-
σουµε κατά το µέτρο του δυνατού. Αυτά κατά περίπτωση.

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, νοµίζω ότι τα είπαµε και πριν και
θα έχουµε τη δυνατότητα να τα πούµε και το επόµενο διάστηµα.
Νοµίζω ότι αν κατανοήσουµε τη δύναµη που µπορεί να έχουν οι
ίδιοι αγώνες των εργαζοµένων, την εντολή του δηµοψηφίσµατος
του 62% -που εµείς δεν το αθροίσαµε µε το υπόλοιπο, δεν κά-
ναµε γάµο, σύγκρουση κάναµε- και όταν συνειδητοποιήσετε ότι
έτσι διαµορφώνεται σήµερα το σκηνικό, νοµίζω ότι θα αποτελεί
ένα αποφασιστικό βήµα για να µπορέσουµε, µέσα από τις δυσκο-
λίες που υπάρχουν, να διαµορφώσουµε καλύτερες συνθήκες,
πρώτα απ’ όλα για τον κόσµο της εργασίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, παρά το όποιο εν-

διαφέρον δείξατε στα λόγια, εγώ καταλαβαίνω το εξής, ότι επι-
καλούµενος βεβαίως τη σηµερινή νοµοθεσία δεν µπορείτε να
κάνετε -εκτός αν είναι διαφορετικά, να το πείτε- τίποτα για να
πληρωθούν οι εργαζόµενοι, διότι αυτό είναι το ζητούµενο.

Εµείς καταλαβαίνουµε ότι προφανώς δεν είναι η µοναδική πε-
ρίπτωση. Άλλωστε, σε περιόδους κρίσης πολύ περισσότερο,
αλλά και γενικότερα µε βάση την ανάπτυξη του ανταγωνισµού,
όποιος επιχειρηµατίας δεν µπορεί να αντέξει αυτόν τον ανταγω-

νισµό, κλείνει και ο πρώτος που την πληρώνει είναι οι εργαζόµε-
νοι. Και τα δεδουλευµένα κι εν πάση περιπτώσει, όλα τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων πάνε περίπατο. Το ζήτηµα είναι το εξής:
Η σηµερινή Κυβέρνηση, µπορεί να κάνει κάτι να σταµατήσει
αυτήν την κατάσταση; Αυτό είναι το ζητούµενο.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι το εξής: Ας πάρουµε ως
παράδειγµα αυτό το εργοστάσιο, το οποίο παράγει πλαστικές
σωλήνες και φθηνό και ποιοτικό προϊόν.

Δεν ξέρω µέχρι που φθάνει αυτό το προϊόν, αλλά αν ρωτήσετε,
υδραυλικοί σε όλη τη βόρεια Ελλάδα δούλευαν µε αυτό. Αυτή
είναι η άποψή τους. Και φθηνό και καλό προϊόν. 

Έχουµε εµείς ανάγκη από τέτοια προϊόντα για να γίνονται
υδραυλικές εγκαταστάσεις; Έχουµε. Γιατί κλείνει αυτό το εργο-
στάσιο; Διότι συνολικά η οικονοµία λειτουργεί µε βάση το κέρδος
κι όταν αυτό δεν εξασφαλίζεται, τραβάει λουκέτο και πετάει τους
εργαζόµενους στο δρόµο. 

Άρα, λοιπόν, υπάρχει ένα γενικότερο ζήτηµα, το πώς είναι σχε-
διασµένη συνολικά η οικονοµία κι αν δεν γίνουν τέτοιες ρήξεις,
εµείς βεβαίως είµαστε µέσα στο συνδικαλιστικό κίνηµα και συµ-
βάλλουµε ο αγώνας των εργαζοµένων να προσανατολιστεί σ’
αυτήν την κατεύθυνση, να χτυπάει την αιτία που δηµιουργεί το
πρόβληµα, διότι µε ασπιρίνες δεν λύνεται αυτό το πρόβληµα. 

Σήµερα αποδεικνύεται ότι το πιο ρεαλιστικό είναι αυτό ακρι-
βώς το ζήτηµα: η πάλη των εργαζοµένων να προσανατολιστεί
ενάντια στην κερδοφορία του µεγάλου κεφαλαίου, ενάντια στις
κυβερνήσεις και τα κόµµατα που στηρίζουν αυτήν την κερδοφο-
ρία, αλλά και γενικότερα ενάντια στους ιµπεριαλιστικούς θε-
σµούς που στο κέντρο της προσοχής τους έχουν την οργάνωση
της οικονοµίας µε βάση το κέρδος και όχι µε βάση την ικανοποί-
ηση των λαϊκών αναγκών. 

Οι εργαζόµενοι θα συνεχίσουν να παλεύουν και οι πληροφο-
ρίες µας είναι από τους ίδιους τους εργαζόµενους, κύριε Υπουρ-
γέ. Βεβαίως, εγώ αυτούς επικαλούµαι γιατί πήγα και περιοδεία
στο συγκεκριµένο χώρο. Δεν ξέρω αν αληθεύουν αυτές οι πλη-
ροφορίες ή όχι, αλλά αυτό λέµε ότι τους είπαν από τον ΟΑΕΔ,
να περιµένουµε. Δεν ξέρω µετά από δέκα-δεκαπέντε ηµέρες τότε
να ξανάρθετε να τα συζητήσουµε αν θα πρέπει να µπείτε ή να
µην µπείτε σε ένα έκτακτο επίδοµα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βαρδαλή. 
Ο Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης κ. Πάνος Σκουρλέτης έχει τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Νοµίζω
ότι δεν ανακαλύπτουµε την Αµερική όταν λέµε ότι σκοπός της
λειτουργίας µιας επιχείρησης στις σηµερινές συνθήκες είναι η
κερδοφορία. Αυτό δεν είναι κάτι καινούργιο, το έχουν πει άλλοι
πολύ πριν από εµάς, το έχουν γράψει, έχουν γραφτεί τόµοι επί
τόµων πάνω σ’ αυτό το θέµα. 

Όµως, προσέξτε να δείτε, από την άλλη, φαντάζοµαι ότι δεν
υπερασπίζεστε µία αντίληψη, γιατί υπήρξαν και καθεστώτα, τα
οποία δεν θα χαρακτηρίζονταν µέσα από τις επεµβάσεις τις εκ-
µεταλλευτικές σχέσεις ανάµεσα στο κεφάλαιο και την εργασία.
Πάντοτε, πάντως, µία επιχείρηση πρέπει να καλύπτει πραγµατι-
κές ανάγκες και να είναι έτσι οργανωµένη, έτσι ώστε να µπορεί
να προσφέρει κάτι, όχι απλά και µόνο να υφίσταται για να υφί-
σταται. 

Το λέω αυτό για το εξής: Καλή η περιγραφή, αλλά πρέπει να
είναι γειωµένη στην πραγµατικότητα. Καλές οι παρατηρήσεις, τις
οποίες θα µπορούσαµε να κάνουµε και πέρσι και πρόπερσι και
πριν από δέκα και πριν από είκοσι χρόνια. Σηµασία έχει σήµερα
πώς παρεµβαίνεις, πώς οργανώνεις τις δυνάµεις της εργασίας,
έτσι ώστε να θέτουν στόχους, να δηµιουργούνται συµµαχίες, οι
κατάλληλοι συσχετισµοί για να φέρουν αλλαγές, να βελτιώνουν
τη ζωή τους και ταυτόχρονα να αναλύουν διαφορετικές προοπτι-
κές. 

Μην µου πείτε, λοιπόν, ότι δεν αντιλαµβάνεστε ότι αυτό που
γίνεται, αυτήν την ώρα που µιλάµε, αυτό που γίνεται όλους τους
προηγούµενους πέντε µήνες, αυτό που έγινε όλα τα προηγού-
µενα χρόνια που κατέληξε σε αυτήν τη µεγάλη ανατροπή στο επί-
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πεδο της κυβέρνησης στην Ελλάδα, σε µία Ευρώπη που ηγε- µο-
νεύεται από τις νεοφιλελεύθερες δυνάµεις, σε µία Ευρώπη που
χθες το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µετά από δεκαετίες άνοιξε µία
συζήτηση µπροστά στα µάτια των ευρωπαϊκών λαών που δεν είχε
προηγούµενο. Χθες γράφτηκε από τον Έλληνα Πρωθυπουργό
ιστορία, διότι ειπώθηκαν πράγµατα µε το όνοµά τους κι αναγκά-
στηκαν οι ευρωπαϊκές ηγεσίες να τοποθετηθούν µε τον ένα ή τον
άλλο τρόπο. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, αυτές τις κοινότυπες, µε την αξία τους,
µε την ιστορική τους σηµασία, παρατηρήσεις κι ας διαµορφώ-
σουµε, αν πράγµατι θέλουµε να είµαστε χρήσιµοι στο κίνηµα και
τους εργαζόµενους, µια στρατηγική που να αθροίζει τις δυνάµεις
του σε συγκεκριµένα αιτήµατα που ταυτόχρονα η ικανοποίησή
τους θα ανοίγει και νέους δρόµους. Αυτό είναι το µεγάλο στοί-
χηµα το ιστορικό, αυτή είναι η πρόκληση αυτή τη στιγµή και για
εσάς και για εµάς. 

Θα µου πείτε, τα ακούτε για πρώτη φορά; Όχι. Και δεν ξέρω
αν τα αντιλαµβάνεστε αυτά, όχι εσείς προσωπικά, εννοώ το
κόµµα σας. Διότι τα µηνύµατα που θα πρέπει να παίρνετε πρώτα
απ’ όλα εσείς από τους εργαζόµενους και τον κόσµο της Αριστε-
ράς δεν νοµίζω ότι είναι τέτοια που να σας ενθαρρύνουν σε αυτό
το δρόµο που ακολουθείτε τα τελευταία χρόνια. Δεν ταιριάζει σ’
αυτό το κόµµα αυτού του είδους η περιχαράκωση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµεθα στην

πρώτη µε αριθµό 402/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανα-
σίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλή-
µατα στο Κέντρο Υγείας Καστορείου του Νοµού Λακωνίας.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Ανδρέας Ξανθός.
Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στις 18 Ιανουαρίου 2015, µία εβδοµάδα πριν τις εκλογές, βρε-

θήκαµε στα εγκαίνια ενός Κέντρου Υγείας στο Καστόρι. Ποιο
είναι το Καστόρι; Το Καστόρι είναι ένα χωριό της βόρειας Λακω-
νίας, πρωτεύουσα των παλαιών βορείων δήµων, µια κωµόπολη
µε µια σφύζουσα αγροτική ζωή, µε πολλούς νέους ανθρώπους,
µε ανθρώπους που ασχολούνται µε τις αγροτικές καλλιέργειες
και µε µια έντονη πολιτιστική ζωή. 

Εκεί, λοιπόν, επέλεξε η πολιτεία πριν από έξι µήνες να ιδρυθεί
ένα κέντρο υγείας. Παραχωρήθηκε το κτήριο, η δοµή, από το
Δήµο Σπάρτης. Υπήρξαν οι δέουσες επεµβάσεις όσον αφορά την
υποστήριξή του ως κέντρου υγείας και έκτοτε, κύριε Υπουργέ,
δεν υπάρχει τίποτα άλλο. Δεν λειτουργεί, µε άλλα λόγια. Γιατί;
Διότι δεν υπάρχει το προσωπικό εκείνο και το υγειονοµικό, αλλά
και το διοικητικό, το οποίο θα µπορούσε να υποστηρίξει µια τέ-
τοια δοµή, όπως είναι ένα κέντρο υγείας.

Πιστεύω, γι’ αυτό προσπαθώ να εκµαιεύσω την πρόθεσή σας,
ότι θέλετε να λειτουργήσει. Βέβαια, υπάρχουν αντικειµενικές
αδυναµίες. Θέλω να τις ακούσω. Εν πάση περιπτώσει, όσο κι αν
εκείνη την περίοδο, κατά την οποία έγιναν τα εγκαίνια, µπορούµε
να την θεωρήσουµε ύποπτη, κατά το φορολογικό ή κατά άλλο
δίκαιο –εννοώ ότι ήταν προεκλογική περίοδος–, αυτό το οποίο
εµάς µας απασχολεί είναι να µην πηγαίνουµε αύριο στην πε-
ριοχή, όπως πηγαίνουµε, και αν µας οικτίρει ο κάθε πολίτης, ότι
για προεκλογικούς λόγους η πολιτεία φτιάχνει κέντρα υγείας ή
οτιδήποτε άλλο. 

Νοµίζω ότι µια απάντηση της πολιτείας είναι ότι, ναι µεν µπορεί
να ήταν η περίοδος εκείνη ύποπτη, αλλά εµείς συνεχίζουµε, ανα-
γνωρίζοντας τη χρησιµότητα ενός τέτοιου κέντρου σε αυτήν την
περιοχή, σε µια αποµακρυσµένη από το αστικό κέντρο περιοχή,
µε ιδιαίτερες συνθήκες –θα το πω και στη δευτεροµιλία µου- και
το προχωρούµε, κάνουµε προσπάθειες για να δηµιουργήσουµε
τις προοπτικές εκείνες να λειτουργήσει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δαβάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αγα-

πητέ συνάδελφε, νοµίζω ότι η περίπτωση στην οποία αναφέρε-
στε του Κέντρου Υγείας Καστορείου, είναι ένα χαρακτηριστικό

παράδειγµα απρογραµµάτιστης και αποσπασµατικής ανάπτυξης
υποδοµών στο σύστηµα υγείας. 

Αντίστοιχα παραδείγµατα υπάρχουν πάρα πολλά σε όλη τη
χώρα, διαχρονικά, από το 1985 που ξεκίνησε η ίδρυση του Εθνι-
κού Συστήµατος Υγείας. Πολλές από αυτές τις υποδοµές, πράγ-
µατι, βρέθηκαν στη συνέχεια σε µια πραγµατική αδυναµία να
καλυφθούν από ανθρώπινο δυναµικό και να υπηρετήσουν το
σκοπό για τον οποίο δηµιουργήθηκαν. 

Χαίροµαι που αναγνωρίζετε την «ιδιοτέλεια» των εγκαινίων µία
εβδοµάδα πριν από τις εκλογές. Αυτό το κέντρο υγείας έχει µια
ιστορία εικοσαετή, περίπου. Ιδρύθηκε το 1993, ως κέντρο υγείας
αγροτικού τύπου. Στην πραγµατικότητα, ποτέ δεν στελεχώθηκε
και λειτουργούσε ως πολυδύναµο περιφερειακό ιατρείο και µά-
λιστα, επίσηµα, από το 2011, είχε µετατραπεί σε πολυδύναµο πε-
ριφερειακό ιατρείο, µε µια στελέχωση η οποία και σήµερα παρα-
µένει οριακή και συνάδει µε αυτόν το χαρακτήρα. Δηλαδή, έχει
έναν γενικό γιατρό, δύο αγροτικούς γιατρούς και µία νοσηλεύ-
τρια.

Η µετατροπή του ξανά σε κέντρο υγείας αγροτικού τύπου
έγινε χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της 6ης ΥΠΕ, της κατά τον νόµο
αρµόδιας να σχεδιάζει σε περιφερειακό επίπεδο και να κατανέµει
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο τους ανθρώπινους και τους υλι-
κούς πόρους. Προφανέστατα, υπηρέτησε προεκλογικές σκοπι-
µότητες.

Και το θέµα είναι βεβαίως τι κάνουµε σήµερα. Είναι απολύτως
σαφές ότι δεν µπορούν να καλυφθούν οι προβλεπόµενες τριάντα
οχτώ κενές οργανικές θέσεις, στις οποίες µάλιστα υπάρχει
ακόµα και πρόβλεψη ενός ΤΕ υπαλλήλου µε αντικείµενο τη διοί-
κηση των µονάδων υγείας, όταν ακόµα και σε µεγάλα νοσοκο-
µεία λείπουν τέτοιες ειδικότητες. 

Αυτό το οποίο πρέπει να κάνουµε είναι να γίνει ένας σοβαρός
σχεδιασµός, στον οποίο πρέπει να βοηθήσουν και οι τοπικές κοι-
νωνίες, οι τοπικοί φορείς, οι άνθρωποι της υγείας στον χώρο του
Νοµού Λακωνίας, το νοσοκοµείο της Σπάρτης. Και υπό την επο-
πτεία της ΥΠΕ να γίνει ένα σοβαρό σχέδιο για την πρωτοβάθµια
φροντίδα της ευρύτερης περιοχής και γενικότερα της Πελοπον-
νήσου και να βρεθεί ο ρόλος κάθε δοµής σε αυτό το καινούργιο
σχέδιο. Αυτό είναι υπό διαµόρφωση αυτή τη στιγµή. 

Είχαµε εµείς –είναι γνωστό αυτό- συγκροτήσει µια οµάδα ερ-
γασίας στο Υπουργείο. Μας έχει φέρει µια πρόταση. Θα τη δια-
βουλευτούµε το επόµενο διάστηµα ανοιχτά και µε τις τοπικές
κοινωνίες και µε τους φορείς. Και πιστεύω ότι µέσα στο φθινό-
πωρο θα µπορούµε να έχουµε ένα νοµοσχέδιο µε αυτό το αντι-
κείµενο.

Προφανώς υπάρχουν ακάλυπτες ανάγκες στην περιοχή. Η ση-
µερινή στελέχωση είναι σίγουρα ελλειµµατική, όπως ελλειµµατι-
κές είναι και πάρα πολλές από τις υποδοµές που υπάρχουν στην
πρωτοβάθµια φροντίδα ιδιαίτερα στην ύπαιθρο της χώρας µας. 

Νοµίζω ότι η ΔΥΠΕ εξετάζει –έχω επικοινωνήσει µε τη διοίκηση
της ΥΠΕ- το σενάριο να αξιοποιηθεί η κτηριακή υποδοµή του κέν-
τρου υγείας, να υπάρξει εκεί µεταστέγαση του πολυδύναµου πε-
ριφερειακού ιατρείου. Υπάρχουν κάποια νοµικά θέµατα εκεί µε
την παραχώρηση από τον δήµο, τα οποία πιστεύω ότι θα αντιµε-
τωπιστούν. 

Και στο πλαίσιο, λοιπόν, του νέου τοπίου, του νέου χάρτη υγεί-
ας της περιοχής και ιδιαίτερα στην πρωτοβάθµια φροντίδα, νο-
µίζω ότι πρέπει να ξαναδούµε τον ρόλο και τη στελέχωση και τη
δυνατότητα ενίσχυσης της λειτουργίας του σηµερινού υβριδίου
–επιτρέψτε µου να πω- δηλαδή µιας πρόδροµης µορφής ενός
κέντρου υγείας το οποίο λειτουργεί εκεί µε αυτή την πολύ οριακή
στελέχωση. 

Πρέπει να ξαναδούµε και τα πληθυσµιακά δεδοµένα και τα
ανοσολογικά, επιδηµιολογικά δεδοµένα και τα συγκοινωνιακά δε-
δοµένα της περιοχής. Και µε ωριµότητα και έχοντας συνείδηση
της σπανιότητας των πόρων που υπάρχουν αυτήν την περίοδο
και στο σύστηµα υγείας και στη χώρα µας, να κάνουµε τις καλύ-
τερες δυνατές επιλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει ο κ. Δαβάκης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε. Εγώ είµαι

4220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



εδώ για να υποστηρίξω τη λειτουργία του. Δεν θα αποστώ απ’
αυτό που είπατε ότι µπορεί να ήταν ανορθολογική ή αποσπασµα-
τική. Άρα, λοιπόν, η δική σας υποχρέωση αυτήν τη στιγµή µε
βάση τη συνέχεια του κράτους είναι να το ορθολογικοποιήσουµε
και να του δηµιουργήσουµε εκείνη την προοπτική για να λειτουρ-
γήσει.

Δεν µιλώ για ένα κέντρο υγείας που θέλουµε να γίνει. Πήγε η
ελληνική πολιτεία και έβγαλε το ΦΕΚ της ιδρύσεως. Όχι, όµως,
µόνο το ΦΕΚ. Πήγαν ιατρικά µηχανήµατα εκεί, δηµιουργήθηκε
ειδικός χώρος για ακτινολογικό, το οποίο έχει κάποια προβλή-
µατα. Διαµορφώθηκε από την 6η ΥΠΕ ο χώρος ευρύτερα για να
µπορεί να υποδεχθεί ασθενείς. Υπάρχει, δηλαδή, αυτό το υβρίδιο
που είπατε.

Η δική µας επιλογή, λοιπόν, είναι, να στραγγαλίσουµε το υβρί-
διο ή να το κάνουµε να λειτουργήσει; Πιστεύω ότι αυτήν τη
στιγµή –και ποιώ έκκληση προς εσάς- πρέπει να το κάνουµε να
λειτουργήσει. Διότι η πολιτεία πέρα της ταµπέλας, «Κέντρο
Υγείας Καστορείου, Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας» και όλα τα
σχετικά –ντροπή δηλαδή να µην λειτουργεί, να είναι κλειστό- έχει
δαπανήσει και κάποια χρήµατα για να λειτουργήσει.

Τα άλλα δεδοµένα που µου είπατε, συνηγορούν προς τη λει-
τουργία του. Είναι σε αποµακρυσµένη περιοχή –όχι πολύ µακριά
από τη Σπάρτη- µε την έννοια ότι αποκλείεται από τις καιρικές
συνθήκες τον χειµώνα µε τα χιόνια. Ένας ο οποίος θέλει υγει-
ονοµική υποστήριξη, δεν µπορεί να πάει.

Είναι δίπλα στον δρόµο Λεύκτρου-Σπάρτης, ο οποίος οσο-
νούπω θα λειτουργήσει, ώστε µπορεί να υποδεχθεί διάφορα σο-
βαρά τροχαία ατυχήµατα πρωτοβάθµιας φροντίδας. Έχει όλον
αυτό τον δικαιολογητικό λόγο, προκειµένου να το κάνουµε να
λειτουργήσει. 

Εσείς θα µου πείτε ότι «Εγώ είµαι Υπουργός και έχω αυτές τις
ανάγκες. Δεν µπορώ να βάλω τριάντα οκτώ άτοµα προσωπικό,
όταν η Σπάρτη δεν έχει διευθυντή στην Παθολογική, αφού σε
λίγο συνταξιοδοτείται». Συµφωνώ, αλλά νοµίζω ότι πρέπει να το
κάνουµε να λειτουργήσει. 

Όλες αυτές οι προϋποθέσεις τις οποίες σας εξέθεσα και άλλες
πολλές, µας κάνουν να λέµε ότι αυτήν τη στιγµή η πρόκληση η
δική σας είναι ότι, πέραν της ύποπτης περιόδου που είπαµε, προ-
χωράτε προς αυτήν την κατεύθυνση. Τώρα, η εξέταση του µον-
τέλου κι όλα αυτά που λέτε καλά είναι, αλλά παραπέµπουν λίγο
προς αναβολή. 

Θα ήθελα και τη δική σας παρουσία, κάποια στιγµή να έρθετε
κάτω, και τη γενικότερη συνδροµή της πολιτείας, ούτως ώστε
µια δοµή αυτού του τύπου µε µηχανήµατα, µε κτήριο που έχει
παραχωρηθεί από τον δήµο, µε όλες αυτές τις συνθήκες που συ-
νηγορούν προς τη λειτουργία του, επιτέλους να έχει τη θετική
στάση της πολιτείας. 

Καταλαβαίνω τις συνθήκες, καταλαβαίνω όλα αυτά, ξεχάστε
την ηµεροµηνία 18 Ιανουαρίου και ας δούµε λίγο το από δω και
µπρος. Πέντε µήνες δεν λειτουργεί. Κάτι πρέπει να γίνει, για να
αισθανθούµε ότι θα λειτουργήσει. Αυτό ήθελα να σας πω, κύριε
Υπουργέ, και νοµίζω ότι κατά τούτο συµφωνείτε κι εσείς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Δαβάκη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κοι-

τάξτε, κύριε συνάδελφε, προφανώς δεν έχουµε κανέναν λόγο να
συµπεριφερθούµε, ας πούµε, τιµωρητικά απέναντι σε µια τοπική
κοινωνία, η οποία υποδέχθηκε µια νέα δοµή, που µπορεί να έγινε
για λόγους πολιτικούς, πελατειακούς κ.λπ.. 

Αυτό, όµως, το οποίο πρέπει να πούµε είναι ότι πλέον σε ένα
τοπίο στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο είναι υπό κατάρ-
ρευση και µε τροµερές λειτουργικές δυσκολίες και ανάγκες, οι
οποίες διογκώνονται καθηµερινά, οφείλουµε να κάνουµε πλέον
ένα σοβαρό σχέδιο. Δεν έχουµε πραγµατικά την πολυτέλεια ούτε
να µην αξιοποιούµε υποδοµές που υπάρχουν ούτε, επίσης, να
έχουµε ανθρώπινο δυναµικό που να µην συµβάλλει και να µην
αξιοποιείται στον καλύτερο δυνατό βαθµό. 

Εδώ έχουµε µια υποδοµή η οποία αργεί. Πρόθεσή µας είναι
αυτές οι υποδοµές να επανεξεταστούν στο πλαίσιο ενός γενικό-
τερου σχεδιασµού, που πρέπει να έχει τη λογική της τοµεοποί-
ησης, δηλαδή της παροχής υπηρεσιών κοντά στον τόπο κατοι-
κίας των ανθρώπων. Αυτή είναι µια βασική αρχή και για την πρω-
τοβάθµια φροντίδα και για την ψυχική υγεία και νοµίζω ότι οφεί-
λουµε να πάρουµε υπ’ όψιν µας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Αντιπροσωπευτικό είναι αυτό. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ναι,

οφείλουµε να την πάρουµε υπ’ όψιν µας.
Όµως, ταυτόχρονα χρειάζεται και µια αντίληψη αυτό που λέµε

δηµοκρατικού προγραµµατισµού των υπηρεσιών, που σηµαίνει
σχεδιασµό από τα κάτω µε την εµπλοκή των τοπικών κοινωνιών
και µε βάση πραγµατικές και τεκµηριωµένες υγειονοµικές ανάγ-
κες του πληθυσµού και όχι µε βάση τοπικισµούς, παραγοντι-
σµούς, κοµµατικά, ας πούµε, συµφέροντα κ.λπ..

Νοµίζω ότι επί της αρχής αυτής κανείς δεν διαφωνεί. Είµαστε
σε µια φάση που χρειάζεται µια σοβαρότητα και µια ωριµότητα
και από την πολιτική ηγεσία, αλλά και από τις τοπικές κοινωνίες
και όσους εµπλέκονται στο σύστηµα υγείας. 

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση θα κινηθούµε. Θα είµαστε σε επικοι-
νωνία µε τη διοίκηση της 6ης ΥΠΕ, που έχει την ευθύνη του σχε-
διασµού αυτού. Οι συνάδελφοι οι οποίοι έχουν τοποθετηθεί εκεί
είναι άνθρωποι της δηµόσιας περίθαλψης, έχουν πολύ καλή ει-
κόνα και για τα νοσοκοµεία και για τις δοµές της πρωτοβάθµιας
φροντίδας και νοµίζω ότι σε συνεννόηση και σε συνεργασία µπο-
ρούµε να έχουµε ένα πιο αποδοτικό αποτέλεσµα στο επόµενο
διάστηµα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Για λειτουργία δεν µπορείτε να µου
πείτε κάτι ακόµα; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι,
περιµένω µια εισήγηση από την ΥΠΕ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Έχει ζητηθεί η εισήγηση;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Έχει

ζητηθεί και µάλιστα µε έχουν ενηµερώσει ότι έχει ζητηθεί και η
άποψη των υπόλοιπων υγειονοµικών φορέων, δηλαδή της διοί-
κησης του Νοσοκοµείου Σπάρτης, της Διοίκησης του Κέντρου
Υγείας Γυθείου. Έχει ζητηθεί η άποψή τους για όλο το σχέδιο
για την περιοχή την ευρύτερη. Αυτά θα συνεκτιµηθούν από την
ΥΠΕ και θα καταστρώσουµε ένα σχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Πριν προχωρήσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επι-

τρέψτε µου να κάνω µια ανακοίνωση. 
Ο κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης, Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβου-

λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας µε επιστολή του απευ-
θυνόµενος στο Σώµα, αλλά και στο Προεδρείο και στην κ.
Κωνσταντοπούλου µάς γνωρίζει ότι την Κυριακή 5 Ιουλίου 2015
η Νέα Δηµοκρατία όρισε σύµφωνα µε το καταστατικό της τον
νέο Πρόεδρό της, το Βουλευτή Β’ Αθηνών Ευάγγελο-Βασίλειο Ι.
Μεϊµαράκη.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εισερχόµεθα στη
δέκατη µε αριθµό 383/23-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδος κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε το Κέντρο Υγείας του Χάρακα του Δήµου Αρχανών –
Αστερουσίων του Νοµού Ηρακλείου.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πέντε µήνες διακυβέρνησης της χώρας από

τη Συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και η κατάσταση στον χώρο της
υγείας είναι άκρως απαράδεκτη και επικίνδυνη, ακριβώς γιατί
ακολουθήσατε την πεπατηµένη των προηγούµενων κυβερνή-
σεων χωρίς να πάρετε κανένα ουσιαστικό µέτρο για αυτό το ξε-
χαρβάλωµα: ελλείψεις γιατρών και εντατικοποίηση της εργασίας,
εργαστήρια που υπολειτουργούν λόγω έλλειψης προσωπικού και
αναλώσιµου υλικού, µεγάλοι χρόνοι αναµονής και απίστευτης τα-
λαιπωρίας των ασθενών.

Για το συγκεκριµένο Κέντρο Υγείας Χάρακα Ηρακλείου, που
καλύπτει τριάντα χιλιάδες κατοίκους, µετανάστες, µε πενήντα έξι
οικισµούς, µε µια απέραντη νότια ακτογραµµή µε παραθαλάσσι-
ους οικισµούς από Τσούτσουρα µέχρι Κουδουµά, µε πάρα πολλά
ορεινά χωριά, η κατάσταση αυτήν τη στιγµή έχει ως εξής: Υπάρ-
χουν βασικές ελλείψεις σε ιατρικές ειδικότητες, όπως καρδιολό-
γος, γυναικολόγος, ορθοπεδικός, γενικής ιατρικής, ενώ ένα
γκρουπ ψυχολόγων, που έρχεται µία-δυο φορές την εβδοµάδα,
για να παρακολουθεί τριακόσιους ασθενείς, δεν µπορεί να αντα-
ποκριθεί στις πραγµατικές και αυξηµένες ανάγκες. Ενώ υπάρχει
έντονος συνωστισµός στον οδοντίατρο, που απαιτούνται τουλά-
χιστον δύο επιπλέον εκτός του ενός που υπάρχει σήµερα. 

Το κέντρο υγείας έχει τον παιδίατρο, τον οποίο έχουν µεταφέ-
ρει στο Βενιζέλειο και του έχουν φορτώσει όλες τις εφηµερίες
του κέντρου υγείας, που ξεκινάει από το πρωί µέχρι τις 11 το
βράδυ, εξετάζει τριάντα έως και σαράντα παιδιά και µάλιστα ιδι-
αίτερα σε συνθήκες έξαρσης των ιώσεων ο αριθµός αγγίζει τα
πενήντα έως και εβδοµήντα παιδιά.

Υπάρχουν πέντε αγροτικοί ιατροί για πενήντα έξι οικισµούς,
όπως σας είπα, που κάνουν αποκλειστικά και µόνο συνταγογρα-
φήσεις. Και όχι µόνο αυτό, αλλά τους φέρνουν στο κέντρο υγείας
για να βγάζουν τις εφηµερίες. 

Υπάρχει σηµαντική έλλειψη ιατροφαρµακευτικού υλικού, από
το χαρτί υγείας της τουαλέτας µέχρι τις σύριγγες για αιµοληψία.
Αναγκάζονται οι κάτοικοι της περιοχής να συµβάλλουν εθελον-
τικά, για να τα βγάλει πέρα το κέντρο υγείας. Υπάρχει έλλειψη
αντιδραστήρων στο µικροβιολογικό εδώ και τέσσερις µήνες και
αναγκάζονται να διακονεύουν στην κυριολεξία, πότε στην περι-
φέρεια και πότε στους κατοίκους, προκειµένου να αναζητήσουν
τα απαραίτητα ποσά για να καλύψουν τις ανάγκες.

Υπάρχει διάβρωση του εµφανιστηρίου στο ακτινολογικό τµή-
µα, ενώ σοβαρότατο ζήτηµα είναι η έλλειψη πρωινής βάρδιας
οδηγού ασθενοφόρου πέντε ηµέρες την εβδοµάδα. Έχουν κα-
ταγραφεί οκτώ θανατηφόρα περιστατικά στις διάφορες δηµοτι-
κές ενότητες της συγκεκριµένης περιοχής. Και όχι µόνο αυτό,
αλλά καλύπτει και τη Βιάννο, έναν άλλο αποµακρυσµένο δήµο,
τις απογευµατινές ώρες, διότι εκείνες τις ώρες δεν υπάρχει βάρ-
δια στη συγκεκριµένη περιοχή. Αποτέλεσµα, λοιπόν, να διανύει
το ένα ασθενοφόρο που υπάρχει ακόµα και τετρακόσια πενήντα
χιλιόµετρα την ηµέρα.

Εκτός των άλλων, για να µεταφέρει ο γιατρός, για παράδειγµα,
ένα έµφραγµα στο Βενιζέλειο Νοσοκοµείο και να κάνει πενήντα
δύο χιλιόµετρα έρχεται η 7η ΔΥΠΕ και του λέει του ιατρού «Θα
επιστρέψεις όχι µε το ασθενοφόρο, αλλά θα πληρώσεις 50 και
60 ευρώ από την τσέπη σου, για να επιστρέψεις, και αφού προ-
σκοµίσεις στην υπηρεσία τις αποδείξεις, θα σε πληρώσουµε».
Ρωτάτε τον ιατρό εάν έχει τα 50-60 ευρώ µε αυτούς τους µι-
σθούς και ειδικά σε συνθήκες κρίσης και µε τα ΑΤΜ που πρέπει
να πάει να βγάλει τα 50 ευρώ, για να πάει τον ασθενή και να επι-
στρέψει πίσω µε δικά του έξοδα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώνετε, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τα ζητήµατα της καθαριότητας επίσης είναι σηµαντικά, διότι

υπάρχει µόνο µία καθαρίστρια. Υπάρχει σηµαντική έλλειψη νο-
σηλευτικού και διοικητικού προσωπικού και υπάρχει επίσης και
έλλειψη ηλεκτρονικής σύνδεσης στα περιφερειακά ιατρεία.

Σας ρωτάµε λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρετε προ-
κειµένου να υπάρξει άµεση στελέχωση του Κέντρου Υγείας Χά-
ρακα και των περιφερειακών ιατρείων µε επαρκή αριθµό ειδικο-
τήτων µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού, σύγ-
χρονα µηχανήµατα και εξοπλισµό, να επιδιορθωθεί το ακτινολο-
γικό µηχάνηµα, για να επανέλθουν άµεσα οι εφηµερίες στο Κέντ-
ρο Υγείας Χάρακα και στο περιφερειακό ιατρείο Αρχανών, που
είναι ένα πολύ καλό κτήριο, αλλά είναι τέσσερις τοίχοι και τίποτα
περισσότερο, και να προσληφθεί άµεσα οδηγός ασθενοφόρου
στο Κέντρο Υγείας Χάρακα –µάλιστα υπάρχει πρόταση από εκεί
να συσταθεί τοµέας ΕΚΑΒ στην περιοχή– και βέβαια να καλυ-
φθούν άµεσα όλα τα κενά σε ιατροφαρµακευτικό υλικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αγα-
πητέ συνάδελφε, για άλλη µία φορά αναδεικνύετε προβλήµατα
και ελλείψεις που αφορούν τις δοµές περίθαλψης της περιοχής
σας και καλά κάνετε. Υπάρχουν όντως προβλήµατα, δεν µπορεί
να τα αρνηθεί κανένας.

Προφανώς δεν είµαστε σε µια φάση όπου ο πήχης είναι η ιδα-
νική λειτουργία του συστήµατος και η ιδανική στελέχωση. Έχου-
µε ένα σύστηµα υγείας σε κατάρρευση. Στην πρωτοβάθµια φρο-
ντίδα ειδικά υπήρξαν παρεµβάσεις –και θυµίζω τον ν. 4238 στις
αρχές του 2014– οι οποίες ήταν διαλυτικές, ιδιαίτερα για την πε-
ρίθαλψη στα µεγάλα αστικά κέντρα, και το ξέρει πολύ καλά ο κό-
σµος αυτό. Στην ύπαιθρο πάντα τα κέντρα υγείας είχαν ελλεί-
ψεις. Ήταν µια σηµαντική τοµή η οποία υπήρξε τη δεκαετία του
1980, κάλυψαν σηµαντικές ανάγκες των ανθρώπων της υπαίθρου
και έγιναν επενδύσεις και σε εξοπλισµό και σε ανθρώπινο δυνα-
µικό.

Η αλήθεια είναι ότι το κέντρο υγείας στο οποίο αναφέρεστε
δεν είναι από τις χειρότερες περιπτώσεις από άποψη στελέχω-
σης και αυτό οφείλουµε να το αναγνωρίζουµε και να το επιση-
µαίνουµε. Και το αναγνωρίζετε κι εσείς φαντάζοµαι.

Είναι όλα τα περιφερειακά ιατρεία καλυµµένα µε δέκα γενι-
κούς γιατρούς. Πρόσφατα υπήρξε µία αποχώρηση, έχουµε ενη-
µερωθεί και θα υπάρξει τον Ιούλιο προκήρυξη θέσης αγροτικού
γιατρού και πιστεύω ότι θα καλυφθεί και αυτό το αγροτικό ια-
τρείο στο Τεφέλι. Υπάρχει παιδίατρος, µικροβιολόγος, το µικρο-
βιολογικό εργαστήριο λειτουργεί, έχει ανανεωθεί η σύµβαση για
τα αντιδραστήρια και για το υλικό για τη διενέργεια αιµατολογι-
κών και βιοχηµικών εξετάσεων, υπάρχει ακτινολογικό εργαστή-
ριο µε τεχνολόγο, το οποίο κι αυτό είχε κάποια προβλήµατα µε
τα φιλµ τα οποία έχουν αντιµετωπιστεί.

Η βασική, λοιπόν, εργαστηριακή υποδοµή του κέντρου υγείας
λειτουργεί. Για το νοσηλευτικό προσωπικό, η εικόνα που έχω από
τα στοιχεία της ΥΠΕ, είναι ότι είναι σχετικά επαρκές. 

Νοµίζω ότι υπάρχουν τα προβλήµατα αυτά που λέτε µε τις
βάρδιες των ασθενοφόρων, που είναι σηµαντικά. Εκεί, κατά την
άποψή µας, εκκρεµεί µια συνολική ρύθµιση, πρέπει να δούµε τι
θα γίνει µε τα ασθενοφόρα των κέντρων υγείας, πώς µπορούν
να διασυνδεθούν λειτουργικά µε το ΕΚΑΒ και να ενταχθούν στον
σχεδιασµό του ΕΚΑΒ για την ανάπτυξη και την κάλυψη όσο γίνε-
ται καλύτερα όλων των περιοχών της χώρας.

Άρα λοιπόν προβλήµατα υπάρχουν, το ξέρουµε. Οι ανάγκες
είναι πολύ µεγάλες, έχουν αυξηθεί στην περίοδο της κρίσης και
η προσπάθεια που γίνεται είναι µε τους περιορισµένους ανθρώ-
πινους και υλικούς πόρους που διαθέτουµε σήµερα να κάνουµε
την καλύτερη δυνατή κατανοµή και να έχουµε έναν ορθολογικό
τρόπο αξιοποίησης και του ανθρώπινου δυναµικού και των
πόρων που διατίθενται στο σύστηµα.

Σε συνεννόηση µε την ΥΠΕ Κρήτης, την 7η ΥΠΕ, από την οποία
πρόσφατα επισκέφτηκε το κέντρο υγείας και ο διοικητής και ο
υποδιοικητής –ο οποίος υποδιοικητής µάλιστα είναι αρµόδιος για
τα θέµατα της πρωτοβάθµιας φροντίδας– µε έχουν διαβεβαιώσει
ότι είναι σε επικοινωνία µε το προσωπικό, µε τη διεύθυνση του
κέντρου υγείας και σε συνεννόηση προσπαθούν να λύνουν τα
µικρά καθηµερινά προβλήµατα.
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Ούτως ή άλλως, εκκρεµεί ένας ευρύτερος σχεδιασµός για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. Εκπονούµε ένα σχέδιο και πι-
στεύω ότι η Κρήτη θα έχει πολύ σηµαντικό ρόλο σε αυτό. Θα
υπάρξει µία πιλοτική εφαρµογή του νέου σχεδίου για την πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας που επεξεργάζεται η Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι το

Κέντρο Υγείας Χάρακα δεν είναι από τις χειρότερες περιπτώσεις.
Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, ότι δεν έχει σοβαρά προβλήµατα που
χρήζουν αντιµετώπισης και µάλιστα άµεσης αντιµετώπισης. Άλ-
λωστε, ποτέ δεν βάζαµε µεζούρα ποιο κέντρο υγείας έχει περισ-
σότερα προβλήµατα, ποιο κέντρο υγείας έχει λιγότερα προβλή-
µατα κ.ο.κ..

Άρα, η κατάσταση στο Κέντρο Υγείας Χάρακα, έτσι τουλάχι-
στον όπως καταγράφηκε από την κίνηση τους πρώτους τρεις
µήνες του 2015, δείχνει ότι είναι ένα κέντρο υγείας που καλύπτει
ένα πολύ µεγάλο µέρος ασθενών. Η νοσολογική κίνηση, για πα-
ράδειγµα, για τους πρώτους τρεις µήνες του 2015 έδειξε έξι χι-
λιάδες πενήντα τρεις ασθενείς, οι συνταγογραφήσεις ήταν δύο
χιλιάδες τριακόσιες για ένα τρίµηνο και περίπου πέντε χιλιάδες
είναι οι εργαστηριακές εξετάσεις. 

Δεν είναι µικρά, λοιπόν, αυτά τα νούµερα. Όλα αυτά σηµαί-
νουν ότι απαιτείται πολλαπλάσιο προσωπικό, ιατρικό, νοσηλευ-
τικό, διοικητικό προσωπικό. Είναι µία αχανής έκταση, πράγµα
που σηµαίνει ότι πρέπει να έχει όχι µόνο ένα ασθενοφόρο, αλλά
δύο ασθενοφόρα και να καλύπτει όλες τις βάρδιες, διότι την ίδια
στιγµή έρχεται να καλύψει περιοχές του Δήµου Μινώα Πεδιάδας,
περιοχής Αρκαλοχωρίου, αλλά και την περιοχή της Βιάννου,
όπως σας είπα.

Την πολιτική σας, η οποία είναι πολιτική πλήρους ενσωµάτω-
σης και υποταγής στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σ’ αυτή τη λυκοσυµ-
µαχία που αφορά και τον τοµέα της υγείας, ανεξάρτητα από το
εάν θα υπάρξει τελικά συµφωνία µε µνηµόνιο ή αν θα οδηγήσετε
τον λαό σε χρεοκοπία µε ένα Grexit ή δεν ξέρω πώς αλλιώς να
το πούµε, στην πραγµατικότητα θα την πληρώσει ο λαός και στον
τοµέα της υγείας. 

Ήδη έχετε συµφωνήσει για το λεγόµενο δηµοσιονοµικό συµ-
βούλιο, που είναι ένα πραγµατικό κοφτήριο για τις κοινωνικές δα-
πάνες από τον προϋπολογισµό, που θα πλήξουν πριν απ’ όλα τον
τοµέα της υγείας και της παιδείας. 

Έχετε αποδεχθεί την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ. Μπορεί εσείς
να λέτε ότι η πρόθεσή σας είναι να φτιάξετε -και έχετε και σχέδιο,
όπως είπατε- την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, αλλά εδώ είναι
αποκαλυπτική η στάση σας κυρίως µέσω της 7ης ΥΠΕ, που γνω-
ρίζω εγώ τουλάχιστον, ειδικά µε την περίπτωση της Ιεράπετρας,
όπου και εκεί υπάρχουν οι ελλείψεις και τι προτείνατε; Να δούµε
και τις προθέσεις σας, γιατί τελικά ούτε οι δικές σας προθέσεις
είναι ακριβώς έτσι όπως εσείς τις διατυπώνετε. Τι λέτε; Μέσω
εθελοντικών µετακινήσεων να λυθούν τα προβλήµατα, µέσω δελ-
τίου παροχής υπηρεσιών να προσλάβετε εργαζόµενους. Απευ-
θύνεστε στην περιφέρεια και τους ζητάτε να δώσουν στους
γιατρούς οικονοµικό επίδοµα, για να µπορούν να αντέξουν. Α-
πευθύνεστε στους δήµους, για να καλύψουν τη σίτιση και τη στέ-
γαση των γιατρών που θα πάνε εκεί και την ίδια στιγµή αφαιρείτε,
ως Κυβέρνηση, τους πόρους από την τοπική και περιφερειακή
διοίκηση. Αυτές είναι οι προθέσεις σας; Αυτό είναι το µεγαλεπή-
βολο σχέδιό σας για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; 

Είναι πρόκληση, κύριε Υπουργέ, και επιτρέψτε µας να σας
πούµε ότι η πρόταση του ΚΚΕ –και λάβετέ την υπ’ όψιν σας- είναι
ότι πρέπει να υπάρχουν τα κρατικά κέντρα υγείας και περιφερει-
ακά ιατρεία κοντά στους τόπους δουλειάς, κατοικίας, εκπαίδευ-
σης, σε όλους τους δήµους, σε όλες τις πόλεις, που θα κα-
λύπτουν όλες τις ανάγκες υγιών και ασθενών, µε πλήρως ανε-
πτυγµένες και συνεργαζόµενες µεταξύ τους υπηρεσίες πρόλη-
ψης, θεραπείας, αποκατάστασης της υγείας και ασφάλειας της
εργασίας και δηµόσιας υγείας, κέντρα υγείας τα οποία µαζί µε
τα γενικά και ειδικά κρατικά νοσοκοµεία και το ΕΚΑΒ θα αποτε-
λέσουν ένα πραγµατικό ενιαίο σύστηµα. 

Τα έχετε ξεχαρβαλώσει όλα ως συνέχεια των πολιτικών ξεχαρ-

βαλώµατος που υπήρχαν επί ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. Να
στελεχώσετε γενναία µε προσωπικό και όχι µέσω εθελοντικής
εργασίας ή µε «µπλοκάκια» και µε βασιλικό διάταγµα της δεκαε-
τίας του 1950 να θέλετε να λύσετε τα προβλήµατα στα κέντρα
υγείας και στα νοσοκοµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Συντυχάκη,
παρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σε αυτό το σύστηµα που προτείνουµε, εκεί µόνο θα καλυ-

φθούν πλήρως οι λαϊκές ανάγκες και δεν περισσεύει κανένα κέν-
τρο υγείας του ΕΟΠΥΥ -κέντρο υγείας περιφερειακό- δεν περισ-
σεύει κανένας εργαζόµενος και προς αυτήν την κατεύθυνση θα
δώσει τη µάχη το ΚΚΕ. Κι αυτήν την περίοδο που δοκιµάζεται ο
λαός µας, θα µπει µπροστά στον αγώνα αυτού του λαού για την
επιβίωση, µέσα από επιτροπές κοινωνικές αλληλεγγύης, από το
γάλα των παιδιών τους µέχρι τη δυνατότητα να έχουν πρόσβαση
στο νοσοκοµείο και στο κέντρο υγείας, µέχρι επιτροπές ελέγχου
για την αισχροκέρδεια για όλα τα ζητήµατα. Αυτό είναι το ΚΚΕ.
Όταν εσείς τα «διπλώνετε», το ΚΚΕ βγαίνει µπροστά υπερασπι-
στής των συµφερόντων του λαού και αυτό θα κάνουµε το επό-
µενο διάστηµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έ-
χετε τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αγα-
πητέ συνάδελφε, αυτήν τη συζήτηση την έχουµε κάνει πάρα πολ-
λές φορές και θεωρώ ότι παρέλκει τώρα να επαναλαµβάνουµε
τη γενική µας πολιτική διαφωνία. Αυτό το οποίο πρέπει να συνει-
δητοποιηθεί είναι ότι δεν συζητάµε για ιδανική λειτουργία σή-
µερα του συστήµατος υγείας. Συζητάµε για ένα σύστηµα υγείας
το οποίο µέσα από µια σωρευτική επίδραση αρνητικών παρεµ-
βάσεων που έγιναν επί µία πενταετία και κυρίως λόγω της τερά-
στιας περικοπής της χρηµατοδότησης, η οποία υπερβαίνει το
50%, τη στιγµή που αυξήθηκε κατά 30% η ζήτηση και µειώθηκε
κατά 30% το ανθρώπινο δυναµικό, έχει οδηγηθεί σήµερα σε λει-
τουργικό µπλακ άουτ.

Αυτή είναι η κατάσταση. Καταρρέουν δηµόσιες δοµές και δίνει
µάχη η Κυβέρνηση, αλλά κυρίως το ανθρώπινο δυναµικό του συ-
στήµατος, για να κρατήσει όρθια τα νοσοκοµεία, τα κέντρα
υγείας, τις δοµές της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας και να
έχει πρόσβαση σε αυτές ο φτωχός κόσµος, ο ανασφάλιστος κό-
σµος, του οποίου την πρόσβαση διευκολύνουµε, καταργώντας
πεντάευρα. Διευρύνοντας το θεσµικό πλαίσιο για τους ανασφά-
λιστους, προσπαθούµε να διασφαλίσουµε την πρόσβαση αυτών
των ανθρώπων, γιατί δεν υπάρχει άλλη επιλογή.

Αυτή είναι η κατάσταση και βεβαίως σε αυτήν τη δύσκολη
φάση θα αξιοποιήσουµε όλα τα θεσµικά εργαλεία που υπάρχουν,
για να προσλάβουµε έγκαιρα ανθρώπινο δυναµικό, µε οποιαδή-
ποτε σχέση εργασίας και βεβαίως µε µόνιµες θέσεις. Ήδη
έχουµε προκηρύξει χίλιες και θα ακολουθήσουν άλλες δυόµισι
χιλιάδες. Στο επόµενο διάστηµα θα υπάρξει ο σχεδιασµός και η
προκήρυξη άλλων δυόµισι χιλιάδων θέσεων µόνιµου προσωπι-
κού, ιατρικού, νοσηλευτικού, παραϊατρικού προσωπικού. Επειδή,
όµως, η διαδικασία –το ξέρετε πάρα πολύ καλά- είναι αργή, θα
υπάρξουν στο µεσοδιάστηµα παρεµβάσεις στελέχωσης και κά-
λυψης αναγκών µε επικουρικό προσωπικό, ακόµη και µε τα πεν-
τάµηνα, µέσω προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας. Είναι εδώ
και η αρµόδια Αναπληρώτρια Υπουργός. Αξιοποιούµε και αυτούς
µε «µπλοκάκι», αλλά και µε κάθε νόµιµο τρόπο που µας δίνει σή-
µερα η πολιτεία, προσπαθούµε να καλύψουµε έκτακτες ανάγκες.

Το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι ειδικά όσον αφορά τους για-
τρούς –το ξέρετε πάρα πολύ καλά- σε περιοχές άγονες και νη-
σιωτικές υπάρχει απροθυµία προσέλευσης, παρά το ότι υπάρχει
ανεργία, γιατί το σήµα που είχε δοθεί -το είχαµε πει πάρα πολλές
φορές- ήταν ότι σε αυτή τη χώρα, οι νέοι γιατροί, οι νέοι επιστή-
µονες δεν έχουν προοπτική και δεν έχουν µέλλον. 

Η προσπάθειά µας είναι να αντιστρέψουµε αυτό το κλίµα, να
δώσουµε το µήνυµα ότι οι επιστήµονες, που µε επένδυση της πο-
λιτείας έχουν µορφωθεί και έχουν εξαιρετικό επίπεδο γνώσεων,
µπορούν να αξιοποιηθούν σήµερα στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
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Με χαµηλούς µισθούς; Με χαµηλούς µισθούς, αλλά µε µια προ-
οπτική να βελτιωθεί σιγά-σιγά η κατάσταση και να προσφέρουν
υπηρεσίες. Προφανώς, όλα αυτά προϋποθέτουν και ένα άλλο δη-
µοσιονοµικό πλαίσιο.

Αυτή τη µάχη δίνει αυτές τις µέρες η Κυβέρνηση στα θεσµικά
όργανα της Ευρώπης. Θέλουµε να υπάρξει µια συµφωνία που
θα µας επιτρέψει να βάλουµε διαφορετικές πολιτικές προτεραι-
ότητες. Και έχουµε πει ότι η δηµόσια περίθαλψη και το κοινωνικό
κράτος είναι κορυφαία προτεραιότητα γι’ αυτήν την Κυβέρνηση,
σε µια περίοδο ανθρωπιστικής κρίσης και υγειονοµικής φτώ-
χειας. 

Στη συµφωνία της 20ης Φλεβάρη υπήρχε ρητή αναφορά στην
ανάγκη της διασφάλισης του δικαιώµατος της καθολικής πρό-
σβασης των ανθρώπων στις υπηρεσίες υγείας.

Είναι κρίσιµη παράµετρος αυτή και θα προσπαθήσουµε µε
κάθε τρόπο να τη διασφαλίσουµε, παρά τη δυσκολία της συγκυ-
ρίας και παρά τα αντικειµενικά προβλήµατα, τα οποία σωστά
αναδεικνύετε. Όµως πρέπει να έχουµε συνείδηση της γενικής ει-
κόνας. Θα σχεδιάσουµε µε σοβαρό τρόπο την παρέµβασή µας
στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Η 7η ΥΠΕ έχει παίξει έναν πολύ πρωτοποριακό ρόλο σε αυτό.
Έχει συνεργαστεί µε την τοπική αυτοδιοίκηση του µητροπολιτι-
κού δήµου και των δύο περιαστικών δήµων του Ηρακλείου. Υπάρ-
χει σχέδιο ανάπτυξης µονάδων αναφοράς πρωτοβάθµιας φροντί-
δας, ιατρείο γειτονιάς, τα οποία θα τα οργανώσουµε και σιγά-
σιγά θα προσπαθήσουµε να τα στελεχώσουµε, για να υπάρξει
µια αισθητή βελτίωση στην καθηµερινότητα των ανθρώπων. 

Είµαστε σύµφωνοι µε τη γενική αρχή που διατυπώσατε για το
µοντέλο της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Αυτό χρειάζεται:
τοµεοποιηµένες υπηρεσίες κοντά εκεί όπου εργάζεται και ζει ο
κόσµος. Υπάρχει το πυρηνικό στοιχείο αυτής της ιδέας και είναι
ο οικογενειακός γιατρός, η οµάδα υγείας, η στροφή στην πρό-
ληψη και στην προαγωγή υγείας, οι παρεµβάσεις στους παρά-
γοντες του περιβάλλοντος που παράγουν αρρώστια. 

Νοµίζω ότι αυτή πρέπει να είναι η στροφή του συστήµατος
υγείας συνολικά. Δηλαδή, θέλουµε να αναδιοργανώσουµε το σύ-
στηµα, που είναι υπό κατάρρευση, µε έµφαση στην πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας. Αυτή είναι η πρόθεσή µας. Οι δοµές που υπάρ-
χουν σήµερα πρέπει να στηριχθούν στον µέγιστο δυνατό βαθµό,
αλλά αναγκαστικά µε κάποιες προτεραιότητες και δίνοντας βάση
και ιεραρχώντας τις ανάγκες ενός τοπίου απολύτως βοµβαρδι-
σµένου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Υπουργέ.

Εισερχόµεθα στη δεύτερη µε αριθµό 387/23-6-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Ποταµιού
κ. Σπυρίδωνος Δανέλλη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα των Επαγγελµατικών Σχολών Μαθητείας του ΟΑΕΔ.

Θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ουρανία Αντω-
νοπούλου.

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, είναι γνωστό ότι οι Επαγγελµατικές Σχολές

Μαθητείας του ΟΑΕΔ που εφαρµόζουν το δυικό σύστηµα εκπαί-
δευσης ή αλλιώς µαθητεία, θα µπορούσαν να επιτελέσουν έναν
σηµαντικό ρόλο στην οικονοµική ανασυγκρότηση της χώρας
ιδίως σε µια περίοδο, όπως αυτή που περνάµε, που η ανεργία
κυρίως των νέων έχει καταγράψει ιστορικά υψηλά ποσοστά.

Είναι ένα εργαλείο, ένα από τα πολλά εργαλεία που θα µπο-
ρούσαµε να έχουµε στη διάθεσή µας -και αυτό υφίσταται- για
την αντιµετώπιση της νεανικής ανεργίας. Πρέπει να σηµει-
ώσουµε και ένα ποιοτικό χαρακτηριστικό, ότι οι απόφοιτοι των
Σχολών Μαθητείας του ΟΑΕΔ επί το πλείστον απευθύνονται στον
ιδιωτικό τοµέα ως ελεύθεροι επαγγελµατίες και έχει ιδιαίτερη
σηµασία αυτό σήµερα, όταν θέλουµε να αποσυµπιέσουµε το δη-
µόσιο από τη γνωστή και καθ’ έξιν ακολουθούµενη πορεία των
τελευταίων πολλών χρόνων όπου όλοι στρέφονται στη σιγουριά
του δηµοσίου. 

Επίσης, πρέπει να σηµειώσουµε ότι οι µαθητές των Σχολών

Μαθητείας του ΟΑΕΔ είναι κυρίως παιδιά προερχόµενα από αδύ-
ναµες κοινωνικές τάξεις. Άρα η εναλλακτική επιλογή, αν δεν λει-
τουργούν όπως πρέπει οι Σχολές Μαθητείας του ΟΑΕΔ, είναι τα
ιδιωτικά ΙΕΚ -µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις οικογένειές τους-
και βεβαίως οι Σχολές Μαθητείας του ΟΑΕΔ είναι ένα εργαλείο
το οποίο µπορεί να τους βοηθήσει να αποµακρυνθούν από το
φάσµα είτε της ανεργίας είτε της µετανάστευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου, παρακαλώ, µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ωστόσο, κατά το σχολικό έτος 2014-2015 –και εδώ πρέπει βε-

βαίως να επισηµάνουµε ότι τα βασικά προβλήµατα οφείλονται
στην αντιµετώπιση των επιµέρους ζητηµάτων από την προηγού-
µενη κυβέρνηση, όµως εξακολουθούν να υφίστανται και πρέπει
επίσης να σηµειώσουµε ότι στις Σχολές Μαθητείας του ΟΑΕΔ
φοιτούν πάνω από δώδεκα χιλιάδες µαθητές πανελλαδικά- πέ-
ρυσι, δηλαδή, ξεκίνησαν τη λειτουργία τους οι σχολές µε καθυ-
στέρηση πέραν των δυο µηνών. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να
καθυστερήσει η στελέχωσή τους από τους ωροµίσθιους εκπαι-
δευτικούς, οι οποίοι αποτελούν το 70% περίπου του συνολικού
εκπαιδευτικού προσωπικού, διότι καθυστέρησαν να υπογράψουν
συµβάσεις. Ξεκίνησαν να υπογράφουν γύρω στις 10 Νοεµβρίου. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα µια αλυσίδα προβληµάτων. Να επι-
σηµάνω ότι µια πράξη του Ελεγκτικού Συνεδρίου δηµιουργεί επι-
πλέον προβλήµατα στον καθορισµό των αµοιβών των ωρο-
µισθίων. Έτσι υπογράφουν συµβάσεις χωρίς να είναι καθαρό το
ποσό, το οποίο θα παίρνουν και αποτέλεσµα αυτής της απίστευ-
της πραγµατικότητας είναι ότι αρχίζουν να πληρώνονται οι ωρο-
µίσθιοι µετά από τέσσερις µήνες δικής τους εργασίας και
µάλιστα µε µερικό ωροµίσθιο και διαφορετικό ανά περιφέρεια.

Αυτό φέρνει άλλο ένα δυσµενές αποτέλεσµα, ότι η καθυστε-
ρηµένη πρόσληψη των εκπαιδευτικών δεν τους αφήνει το περι-
θώριο, γιατί δεν πληρούν τα κριτήρια, να ενταχθούν στο Ταµείο
Ανεργίας κατά τους θερινούς µήνες. 

Γίνονται διάφορες προσπάθειες, από κοινές υπουργικές απο-
φάσεις µέχρι διάφορες άλλες αποφάσεις, οι οποίες όµως µέσα
στον κυκεώνα της γραφειοκρατίας και της δυσλειτουργίας της
δηµόσιας διοίκησης δεν φέρνουν αποτέλεσµα. 

Και σαν να µην έφταναν όλα αυτά, µία απαράδεκτη απόφαση
της Διεύθυνσης Αρχικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κα-
τάρτισης του ΟΑΕΔ, η οποία υπογράφεται στις 12-6-2014, υπό
τον τίτλο: «Οικειοθελείς αποχωρήσεις εκπαιδευτικών», υποχρε-
ώνει τους ωροµισθίους να απολυθούν πριν το τέλος της εκπαι-
δευτικής χρονιάς και µάλιστα πριν την ολοκλήρωση των εξε-
τάσεων. 

Πέρα από τη δυσλειτουργία και τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γεί αυτή η πράξη, επιδεινώνει την -όπως περιέγραψα λίγο πριν-
προβληµατική κατάσταση των ωροµισθίων σε σχέση µε τις αµοι-
βές τους και τα προβλήµατα που έχουν µε τα διάφορα ταµεία
τους. 

Προφανώς έχετε υπ’ όψιν σας αυτά τα προβλήµατα που έχουν
συσσωρευτεί. Δεν οφείλονται σε εσάς στο σύνολό τους. Θα ή-
θελα να ρωτήσω, λοιπόν, αν έχετε κάνει κάποιες πράξεις ή αν
προτίθεστε να κάνετε, προκειµένου να αρθούν όλες αυτές οι
δυσλειτουργίες και τα προβλήµατα για τους ωροµισθίους. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, έ-

χετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ουσιαστικά αναφερθήκατε σε µια από τις δύο ερωτήσεις που
είχατε υποβάλει αρχικά. Θα µου επιτρέψετε να αφιερώσω λίγο
χρόνο για να απαντήσω και στην ερώτηση που δεν έχετε ανα-
πτύξει, απλώς διευκρινιστικά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Θα την αναπτύξω στη δευτερολογία
µου. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Πολύ ωραία.

Να ξεκινήσω λοιπόν µε το εξής. Κύριε Δανέλλη, συµφωνώ από-
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λυτα µαζί σας. Συµφωνούµε ότι οι Σχολές Μαθητείας του ΟΑΕΔ
παίζουν έναν πολύ σηµαντικό ρόλο, ειδικά στην τοπική κοινωνία.
Και µάλιστα µε µεγάλη χαρά πρέπει να πω ότι το προσωπικό είναι
άριστα καταρτισµένο και προσφέρει τις υπηρεσίες του σε µαθη-
τευόµενους οι οποίοι, όταν αποφοιτούν, σε πολύ µεγάλα ποσο-
στά βρίσκουν απασχόληση στον ιδιωτικό τοµέα, όπως αναφέ-
ρατε. 

Το πρόβληµα που καταθέσατε είναι πραγµατικό και, όπως εί-
πατε επίσης, το κληρονοµήσαµε από την προηγούµενη συγκυ-
βέρνηση. 

Να εξηγήσω λίγο πώς έγινε. Το πρόβληµα αυτό δηµιουργή-
θηκε εξαιτίας µίας µεγάλης καθυστέρησης της έναρξης του σχο-
λικού έτους του 2014-2015 στις Σχολές ΕΠΑΣ, τις Επαγγελµα-
τικές Σχολές του ΟΑΕΔ, µε συνέπεια η πρόσληψη των ωροµι-
σθίων εκπαιδευτικών να γίνει καθυστερηµένα και να µην πληρούν
αυτοί τις προϋποθέσεις που ορίζονται από τις σχετικές διατάξεις,
ώστε να ενταχθούν στους καταλόγους των επιδοτούµενων ανέρ-
γων. 

Σηµειώνουµε πως κάθε καλοκαίρι οι ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί,
όπως αναφέρατε κι εσείς, µένουν άνεργοι, διότι κλείνουν τα σχο-
λεία. Κι έτσι, επιδοτούνται, αρκεί να έχει τηρηθεί ο εξής όρος:
Από την ηµέρα απόλυσης αφαιρούνται οι δύο τελευταίοι µήνες
και στο δωδεκάµηνο που προηγείται πρέπει να έχουν υπάρξει
εκατόν είκοσι πέντε ηµέρες ασφάλισης χωρίς άλλη επιδότηση.
Αυτό λόγω της καθυστέρησης δεν ίσχυσε για την περίοδο του
2014-2015. 

Το µόνο που µπορώ να σας διαβεβαιώσω είναι ότι για το σχο-
λικό έτος 2015-2016 έχει γίνει ο κατάλληλος προγραµµατισµός
και έχουµε κάνει τις απαραίτητες ενέργειες για την οµαλή
έναρξη του νέου σχολικού έτους, ώστε το πρόβληµα αυτό να µην
επαναληφθεί. Έτσι, οι ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί θα ενταχθούν
κανονικότατα στην επόµενη χρονιά στους καταλόγους των επι-
δοτούµενων ανέργων, ενώ παράλληλα δεν θα υπάρχει και απώ-
λεια διδακτικών ωρών και για τους µαθητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. Θα παρακαλούσα να είσαστε
στο πλαίσιο του χρόνου, όσο µπορείτε. Το Προεδρείο θα δώσει
ανοχή, αλλά ας είµαστε λίγο πιο σύντοµοι, γιατί υπάρχουν πολ-
λές ερωτήσεις να συζητηθούν και γνωρίζετε πολύ καλά ότι στις
13.00’ έχουµε και ονοµαστική ψηφοφορία. 

Ευχαριστώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα πε-

ριοριστώ στον χρόνο µου. 
Ευχαριστώ και την κυρία Υπουργό για την απάντησή της. 
Επειδή τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν κατά την προ-

ηγούµενη σχολική χρονιά δεν οφείλονται στους ωροµισθίους,
δεν ξέρω αν υπάρχουν νοµικά περιθώρια να αποκατασταθούν
τουλάχιστον εκείνοι οι οποίοι για λίγα ένσηµα χάνουν τη δυνα-
τότητα να ενταχθούν στο Ταµείο Ανεργίας.

Δεν γνωρίζω εάν αυτό είναι εφικτό. Φαντάζοµαι ότι είναι δύ-
σκολο, σίγουρα. Επισηµαίνω, όµως, ξανά ότι τα προβλήµατα
αυτά δεν δηµιουργήθηκαν εξαιτίας τους. 

Το δεύτερο ερώτηµα που είχα καταθέσει στην ερώτησή µου
αφορά στη συγκεκριµένη οργάνωση των τµηµάτων στις σχολές
του Ηρακλείου. Πιο συγκεκριµένα, –γιατί είναι γενικότερου εν-
διαφέροντος το ζήτηµα- είναι γνωστό ότι επειδή ακριβώς αυτές
οι σχολές λειτουργούν αποδοτικά για την πραγµατική οικονοµία
και την αγορά, κατά καιρούς επαγγελµατικοί φορείς παίρνουν
πρωτοβουλία και ζητούν και στηρίζουν τη λειτουργία νέων ειδι-
κοτήτων στις ΕΠΑΣ. 

Στο Ηράκλειο, συγκεκριµένα, τον επόµενο χρόνο πρόκειται να
λειτουργήσει ειδικότητα Τεχνιτών Ηλεκτρολογικών Συστηµάτων
Αυτοκινήτου, µετά από µεγάλη προσπάθεια και των εκπαιδευτι-
κών και των φορέων της πόλης, οι οποίοι µάλιστα στηρίζουν πολ-
λαπλά την προσπάθεια αυτή. 

Την ίδια στιγµή όµως και ενώ υπάρχει ένα αυξηµένο ενδιαφέ-
ρον από πλευράς φοιτητών και παρά την οµόφωνη εισήγηση του
Συλλόγου Διδασκόντων της ΕΠΑΣ Ηρακλείου, µε απόφαση του
ΟΑΕΔ γίνονται περικοπές ειδικοτήτων για τη φετινή χρονιά. Δεν
προβλέπεται να ενταχθούν στο Ηράκλειο µαθητές των ειδικοτή-

των Τεχνιτών Υποστήριξης Συστηµάτων Ηλεκτρονικών Υπολογι-
στών και Βοηθών Βρεφονηπιοκοµίας για το έτος που έρχεται,
παρ’ όλο που η απασχόληση των µαθητών των συγκεκριµένων
ειδικοτήτων είναι ιδιαιτέρως υψηλή, 97% και 70% αντιστοίχως,
κάτι που θεωρείται βεβαίως ως κριτήριο για τη συνέχιση µίας ει-
δικότητας. Το κριτήριο είναι το όριο του 60%. 

Αυτή η απόφαση της διοίκησης του ΟΑΕΔ προβλέπει επίσης
ότι το σύνολο των διδασκοµένων για την ερχόµενη χρονιά θα
είναι διακόσιοι σαράντα δύο µαθητές. Ο αριθµός αυτός είναι µι-
κρότερος από κάθε άλλη περιφέρεια. 

Θα σας αναφέρω το παράδειγµα των τριακοσίων είκοσι τεσ-
σάρων µαθητών που προβλέπονται στην Περιφέρεια Ηπείρου,
που είναι µία µικρότερη περιφέρεια. Αν αναφερθούµε και σε κά-
ποια αστικά κέντρα, να σας δώσω τα εξής στοιχεία: Στις ΕΠΑΣ
Ιωαννίνων θα εισαχθούν διακόσιοι είκοσι µαθητές σε έντεκα ει-
δικότητες, εκατόν ενενήντα οχτώ µαθητές σε εννιά ειδικότητες
στο ΕΠΑΣ Λάρισας και µόνο εκατόν πενήντα τέσσερις µαθητές
σε επτά ειδικότητες της ΕΠΑΣ Ηρακλείου. 

Επειδή υπάρχει ενδιαφέρον, αποτελεσµατικότητα και το αγ-
κάλιασµα από τους τοπικούς φορείς, δεν ξέρω εάν προτίθεστε
να τροποποιήσετε ή να ζητήσετε να τροποποιηθεί αυτή η από-
φαση του ΟΑΕΔ, ώστε να ξαναδούν το αίτηµα του Ηρακλείου,
αφού ορθολογικά µπορεί να στηριχθεί και να φέρει αποτελέ-
σµατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να επισηµάνω πρώτα ότι, όπως γνωρίζετε, η µείωση
των ειδικοτήτων έχει γίνει όσον αφορά αυτές τις σχολές του
ΟΑΕΔ, ο οποίος είναι ένας φορέας που επιβλέπω, λόγω των µνη-
µονιακών υποχρεώσεων που είχαµε, για αυτό και συνεχιζόταν
µέχρι πρόσφατα. 

Να πω, λοιπόν, ότι παρά αυτούς τους περιορισµούς και την
εξαιρετικά δύσκολη οικονοµική συγκυρία, πανελλαδικά αλλά και
στο Ηράκλειο Κρήτης συγκεκριµένα –επειδή για αυτό είναι η
ερώτησή σας- έχουµε προγραµµατίσει να λειτουργήσουν τη νέα
σχολική χρονιά σχεδόν όλες οι ειδικότητες που προτάθηκαν από
την ΕΠΑΣ Ηρακλείου Κρήτης. 

Να σηµειώσω, λοιπόν, ότι ανάµεσα στις ειδικότητες που προ-
κηρύχθηκαν συµπεριλαµβάνονται και οι Τεχνίτες Ηλεκτρολογι-
κών Εργασιών, όπως και οι Τεχνίτες Ηλεκτρολογικών Συστηµά-
των Αυτοκινήτων. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Οι άλλες δύο µένουν εκτός. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Εισερχόµεθα τώρα στην τρίτη µε αριθµό 396/30-6-2015 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Ελένης Γερασιµίδου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε τα προβλήµατα του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελ-
λάδος. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Νικόλαος Ξυδά-
κης. 

Κυρία Γερασιµίδου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επανερχόµαστε σε ένα ζήτηµα που παραµένει

άλυτο εδώ και καιρό. Σας είναι γνωστό το σοβαρό πρόβληµα του
Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος. Νοµίζω ότι είναι περιττό
να πούµε για το σηµαντικότατο έργο που επί πενήντα χρόνια
προσέφερε -και προσφέρει- το Κρατικό Θέατρο και επειδή σας
είναι γνωστό, αλλά και επειδή έχουµε την αίσθηση ότι ο πολιτι-
σµός εξακολουθεί να αντιµετωπίζεται ως πολυτέλεια και από τη
δική σας συγκυβέρνηση.

Η κρατική χρηµατοδότηση έφθασε σε µείωση της τάξης του
40%. Τα χρέη που δεν έκανε το Θέατρο και του έχουν φορτωθεί
παραµένουν, όπως το χρέος που δεν έκανε ο λαός. Οι απαντή-
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σεις που δίνονται από το Υπουργείο σας δεν ανταποκρίνονται
στη σοβαρότητα του προβλήµατος. 

Ξαναρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε ώστε η καταβολή της
κρατικής χρηµατοδότησης να είναι αντίστοιχη των αναγκών του
ΚΘΒΕ, να είναι έγκαιρη βεβαίως και επιτέλους να δοθεί λύση στο
πρόβληµα των χρεών για τα οποία δεν ευθύνεται το Κρατικό Θέ-
ατρο, να καταβληθούν τα δεδουλευµένα σε όλους τους εργαζό-
µενους –ηθοποιούς, διοικητικό και τεχνικό προσωπικό- και να
διασφαλιστεί µόνιµη και σταθερή εργασία µε πλήρη εργασιακά,
µισθολογικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Γερασιµίδου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού,

Παιδείας και Θρησκευµάτων): Κυρία συνάδελφε, ευχαριστώ για
την ευκαιρία που µου δίνετε µε την ερώτησή σας. 

Ναι, γνωρίζω ότι το πρόβληµα του Κρατικού Θεάτρου Βορείου
Ελλάδος είναι µεγάλο. Μπορούµε να το περιγράψουµε σε πολύ
αδρές γραµµές ως ένα πρόβληµα διαρκούς και δυσχερούς αντι-
µετώπισης ενός χρέους και µιας ασφυκτικής οικονοµικής κατά-
στασης. 

Μελετώντας τα οικονοµικά και τα διαχειριστικά στοιχεία των
τελευταίων ετών, οδηγούµαστε σε ένα πρώτο συµπέρασµα, ότι
εκτός της σταδιακής µείωσης της επιχορήγησης σε ένα πτωχευ-
µένο κράτος –ας µην το ξεχνάµε αυτό- σε µια κοινωνία που υπο-
φέρει στο σύνολό της και σε µια οικονοµία που έχει συρρικνωθεί,
έχει συρρικνωθεί και αυτή η µειωµένη επιχορήγηση. Πάντως, η
µείωση δεν είναι τόσο δραµατική. Δεν είναι στο 40%. Είναι µικρό-
τερη στα χρόνια αυτά της κρίσης. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, µια πρώτη εικόνα που µπορεί να αποκοµίσει κανείς,
µελετώντας τα οικονοµικά και τα διαχειριστικά στοιχεία, είναι ότι
η διαχείριση αυτού του µεγάλου Οργανισµού δεν ταιριάζει µε τη
διαχείριση που θα έπρεπε να γίνεται σε µια χώρα που υποφέρει
και σε µια χώρα όπου έχουν λιγοστέψει και τα κρατικά κονδύλια
και ενδεχοµένως και τα έσοδα. 

Σας λέω µόνο ενδεικτικά ότι µε µια µατιά στις τρεις τελευταίες
χρονιές –στο 2013, 2014 και στο 2015 όσο τρέχει- καταλαβαί-
νουµε ότι το ύψος των αµοιβών του προσωπικού και των αµοιβών
τρίτων υπερβαίνει κατά πολύ, από 7% έως 37%, το ύψος της κρα-
τικής επιχορήγησης. 

Τα έσοδα βαίνουν µειούµενα, ενώ τα έξοδα για παραγωγές
είναι περίπου τα ίδια. Καθώς τα χρόνια περνούν και ενώ λιγο-
στεύει η δύναµη του θεατρικού κοινού να προσέλθει στις παρα-
στάσεις, τα έξοδα παραγωγής είναι τα ίδια. 

Τι θέλω να πω; Θέλω να πω ότι κάθε εποπτευόµενος καλλιτε-
χνικός οργανισµός που ανήκει στη γενική Κυβέρνηση παίρνει ένα
ποσό. Με αυτό το ποσό είναι υποχρεωµένος να καλύψει τα ανε-
λαστικά του έξοδα, τους µισθούς και τα πάγια λειτουργικά και
από εκεί και πέρα να κάνει ένα προγραµµατισµό, να δει τι µπορεί
να προσφέρει σε αυτές τις νέες δύσκολες συνθήκες. Φαίνεται
ότι αυτή η προσαρµογή δεν έχει επιτευχθεί, δεν έχει γίνει µια
εξοικονόµηση πόρων, µια νέα ανακατανοµή των πόρων και µια
νέα στρατηγική στο νέο ιστορικό περιβάλλον. Φθάνουµε σε µια
διαρκή αιµορραγία. 

Όσον αφορά τα χρέη, για τα οποία µιλήσατε πολύ ορθώς, ένα
χρέος έχει φορτωθεί στο Κρατικό Θέατρο Βορείου Ελλάδος, το
οποίο και εγώ το θεωρώ άδικο και είναι το χρέος των περίπου
1,4 εκατοµµυρίου ευρώ που προέρχεται από την κατάργηση της
Όπερας Θεσσαλονίκης. Γι’ αυτό βρισκόµαστε σε µια διαπραγ-
µάτευση µε το Υπουργείο Οικονοµικών, το οποίο και αυτό βρί-
σκεται σε µια δυσχερή θέση, να το ενσωµατώσει στον προϋπο-
λογισµό του κράτους και να µην το φορτώνεται το Θέατρο. 

Όλα τα άλλα χρέη του είναι µια επιστροφή ΦΠΑ, την οποία δεν
τη δέχεται η εφορία, γιατί είναι υπό έρευνα το Θέατρο, έχει φο-
ρολογικές εκκρεµότητες και ένα τεράστιο χρέος στο ΙΚΑ, για το
οποίο πετύχαµε µε το Υπουργείο Εργασίας και το Υπουργείο Κοι-
νωνικής Ασφάλισης να κάνουµε µία ρύθµιση. 

Υπάρχει µία διαχείριση, η οποία δεν ταιριάζει µε την καινούρ-
για κατάσταση που βιώνει η χώρα µας τα τελευταία χρόνια.

Είµαστε υπέρ του να καλυφθούν οι εργαζόµενοι και όλες οι εν-

τολές και τα χρήµατα που δώσαµε από αυτόν τον ισχνό κρατικό
προϋπολογισµό ήταν για να καλυφθούν τα δεδουλευµένα των
εργαζοµένων. Δυστυχώς δεν έχουµε καθαρή και πλήρη εικόνα,
γιατί σεβόµαστε την αυτοτέλεια των οργανισµών και σεβόµαστε
τα στοιχεία που δίνουν. Αυτά τα στοιχεία µάς δίνουν. Δεν έκαναν
οι ίδιοι ρύθµιση του χρέους του ΙΚΑ. Παρενέβηµεν στους Υπουρ-
γούς για να κάνουν µια ρύθµιση του χρέους αυτού για να λιγο-
στέψει το βάρος. 

Δώσαµε εντολή η τελευταία δόση των 900 χιλιάδων ευρώ να
δοθεί κατά προτεραιότητα στους εργαζόµενους, στους απλήρω-
τους και να καλυφθεί και ένα µέρος του χρέους που έχουν σε
µια σκηνή, τη Μονή Λαζαριστών, από την οποία επίσης πληρώ-
νονται άνθρωποι από το ενοίκιο που δίνει το θέατρο. 

Προχθές έλαβα µια επιστολή από έναν µουσικό ο οποίος µου
λέει ότι «εµένα µου χρωστάνε αµοιβή από το 2013». Υπάρχει µια
πλήρης αταξία στη ροή των αµοιβών των ανθρώπων που έχουν
δουλέψει και των τακτικών εργαζοµένων και των εκτάκτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη για τη διακοπή. Έχετε και δικαίωµα δευτερολογίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων): Σας περιγράφω, λοιπόν, αυτήν
την κατάσταση. Έχω στοιχεία και στη δευτερολογία µου θα τα
ολοκληρώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ευ-
χαριστούµε. 

Κυρία Γερασιµίδου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτά µας είναι γνωστά. 
Όσον αφορά τον ΦΠΑ, απ’ ό,τι ξέρουµε –γιατί έχουµε µιλήσει

και µε ανθρώπους εκεί- δεν υπάρχει κανένας λόγος να µην επι-
στρέφεται. Αυτή είναι η απάντηση από το Κρατικό Θέατρο.

Επίσης, υπάρχει ένα τεράστιο χρέος από τα Δηµήτρια και
προς καλλιτέχνες και προς διοικητικούς που εργάστηκαν γι’
αυτήν τη µεγάλη εκδήλωση που γίνεται στη Θεσσαλονίκη εδώ
και χρόνια. 

Την προηγούµενη φορά που ο συνάδελφος Σκουρολιάκος σάς
έκανε ερώτηση για το Κρατικό Θέατρο, η απάντησή σας εν γένει
ήταν ως προς την κακοδιαχείριση. Μιλώντας µε τον διευθυντή
τον κ. Βούρο, µου είπε ότι είχε ζητήσει και από την προηγούµενη
ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού να γίνει έλεγχος. 

Και επειδή και σε προηγούµενη ερώτηση που σας είχα κάνει
για τη Λυρική Σκηνή, µου είπατε ότι πρέπει και οι καλλιτέχνες να
µάθουν να ζουν όπως όλος ο κόσµος -δεν ξέρω τι ακριβώς εννο-
είτε, δεν έχω τέτοιες πληροφορίες, ότι βγαίνουν τεράστια ποσά
σε αµοιβές- πρέπει να σας πω ότι απευθύνεστε σε λάθος ανθρώ-
πους, και προσωπικά και γενικότερα. 

Όλοι ξέρουµε τις αµοιβές πολύ καλά –έχω δουλέψει και στο
Κρατικό Θέατρο- και όλοι τις δεχόµαστε. Δεν νοµίζω ότι είναι
αυτό το πρόβληµά µας. Κανείς δεν πηγαίνει να αµειφθεί καλά σε
ένα κρατικό θέατρο, εκτός ελαχίστων περιπτώσεων που έχουν
σηµειωθεί. Δεν νοµίζω ότι συµβαίνει κάτι τέτοιο στο Κρατικό. Μι-
λάµε για ανθρώπους που δίνουν όλη τους την ψυχή στις σκηνές
και στην περιφέρεια και µιλάµε για χρέη –εκτός από το χρέος
της Όπερας, που ελπίζω πραγµατικά να το αντιµετωπίσετε- και
από τον ΦΠΑ που δεν υπάρχει κανένας λόγος να µην επιστρέφε-
ται και από τα Δηµήτρια. 

Θεωρούµε ότι το να προσφεύγει µια κρατική σκηνή στη συ-
νεργασία µε ιδιωτικούς φορείς –κάτι που έγινε από την προηγού-
µενη διοίκηση- αν είναι µέσα στους στόχους σας, δεν απο-
δεικνύεται επωφελής και για το θέατρο. Έχουµε το παράδειγµα
του κ. Κιρκινέζου και µπορώ να σας περιγράψω τις διαπιστώσεις
µου από τη συνάντησή µου µε τους ηθοποιούς. Ενώ εδώ γινόταν
«της τρελής» από εισιτήρια, εκείνοι έµεναν σε κοινόβιο, έτρωγαν
µεταξύ τους ή τους τάιζε ο Σταύρος Ξαρχάκος. Αυτά είναι πράγ-
µατα που τα είδα µε τα µάτια µου. 

Εποµένως, εάν οι κρατικές µας σκηνές περάσουν σε χέρια χο-
ρηγών, καταλαβαίνετε τι πρόκειται να γίνει. Ούτε οι ηθοποιοί –οι
θαυµάσιοι αυτοί ηθοποιοί που µπορεί να µην είναι πολύ γνωστοί,
αλλά είναι θαυµάσιοι- θα µπορούν να αµείβονται όπως πρέπει
και ο καθένας θα κάνει ό,τι θέλει. 

Όσον αφορά τα µέτρα –σύµφωνα µε την απάντησή σας σε
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σχετική αναφορά- που προτίθεται να πάρει το Υπουργείο Πολι-
τισµού σχετικά µε τον εξορθολογισµό της διοικητικής δοµής των
κρατικών θεάτρων για την πιο αποτελεσµατική λειτουργία τους
και τη θωράκιση του δηµοσίου συµφέροντος, όπως λέτε, θα µας
επιτρέψετε να σηµειώσουµε προς το παρόν ότι είναι στο πλαίσιο
της προσφιλούς σας ασάφειας.

Τελειώνοντας, θα σας δηλώσουµε ότι θα επανερχόµαστε όσο
το θέµα του ΚΘΒΕ µένει άλυτο παρά τις αιτιάσεις που χρησιµο-
ποιείτε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Γερασιµίδου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας και

θα παρακαλούσα να είστε εντός των χρονικών ορίων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Πολιτισµού,

Παιδείας και Θρησκευµάτων): Κυρία Γερασιµίδου, λίγα λόγια
θα πω.

Έχετε δίκιο. Γνωρίζετε το θέατρο και τις συνθήκες κάτω από
τις οποίες δουλεύουν οι ηθοποιοί στα κρατικά θέατρα. Γνωρί-
ζετε, επίσης, τις συνθήκες κάτω από τις οποίες δουλεύουν οι η-
θοποιοί στο ελεύθερο θέατρο. Η γνώµη µου είναι –εσείς το
ξέρετε καλύτερα- ότι δεν έχουν καµµιά σχέση µεταξύ τους. 

Στα κρατικά θέατρα παίρνουν καλύτερο µισθό, έχουν πλήρη
κάλυψη και σέβονται κάθε λεπτοµέρεια της εργασιακής τους
σύµβασης. Στο ελεύθερο θέατρο οι ηθοποιοί λιµοκτονούν, όσοι
έχουν µια δουλειά ακόµη. Οι περισσότεροι δεν έχουν. Να το προ-
χωρήσουµε, λοιπόν. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι έχουµε διατάξει ήδη διαχειριστικό έλεγχο.
Θα φροντίσουµε να πάµε σε µια διοικητική µεταρρύθµιση και των
φυσικών προσώπων του θεάτρου. Αυτήν τη στιγµή βρίσκεται σε
τελική φάση η επεξεργασία νοµοσχεδίου, µε το οποίο θα αλλά-
ξουν οι ιδρυτικοί νόµοι και του Εθνικού και του Κρατικού Θεά-
τρου Βορείου Ελλάδος. 

Κατά τη γνώµη µας, και το νοµοθετικό πλαίσιο έχει αγκυλώ-
σεις. Είναι πολύ προσωποπαγές. Δίνει οικονοµικές υπερεξουσίες
στον καλλιτεχνικό διευθυντή, τις οποίες νοµίζω ότι δεν πρέπει να
τις έχει. Πρέπει να είναι ο απόλυτος άρχοντας στην κατάρτιση
του καλλιτεχνικού προγράµµατος, αλλά δεν πρέπει να είναι ανε-
ξέλεγκτος στα οικονοµικά. Αυτές είναι κάποιες από τις πρωτο-
βουλίες τις οποίες παίρνουµε. 

Όταν αναφέρεστε σε χρέη, τα ξέρω κι εγώ αυτά που λέτε.
Όσον αφορά τα Δηµήτρια, αυτή είναι µια διένεξη του Κρατικού
Θεάτρου µε τον Δήµο Θεσσαλονίκης και δεν έχει ανάµειξη το
Υπουργείο.

Θέλω, επίσης, να ξέρετε ότι εµείς σεβόµαστε την αυτοτέλεια
των καλλιτεχνικών οργανισµών. Δεν πρέπει να παρεµβαίνουν οι
εποπτεύοντες Υπουργοί διαρκώς, γιατί αυτό αναπαράγει µια πα-
θογένεια που οδήγησε και τη χώρα σε αυτή την κατάσταση. Πρέ-
πει οι άνθρωποι οι οποίοι αναλαµβάνουν τα ηνία ενός οργα-
νισµού, να ξέρουν ότι έχουν καθήκον και για τη βιωσιµότητά τους
και για την επιτέλεση του εθνικού τους σκοπού. 

Αυτή είναι η δική µας θέση–αν θέλετε να σας δώσω και τα ανα-
λυτικά οικονοµικά στοιχεία, για να ξέρουµε για τι µιλάµε- κι ελ-
πίζω πολύ σύντοµα, σε αυτή εδώ την Αίθουσα, να διαβάσετε τις
νοµοθετικές ρυθµίσεις που θα κάνουµε στους θεατρικούς οργα-
νισµούς και στον ιδρυτικό τους νόµο και να σας βρούµε συνοµι-
λητή και συµπαραστάτη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Η τέταρτη µε αριθµό 392/29-6-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ.
Νικολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κατάργηση της ειδικής
επετηρίδας του Υπουργείου Παιδείας για τον διορισµό των πο-
λύτεκνων εκπαιδευτικών στη Δευτεροβάθµια Εκπαίδευση δεν συ-
ζητείται λόγω κωλύµατος του Υπουργού.

Και εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 403/30-6-2015 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε το επίδοµα πετρελαίου θέρµανσης. Θα

απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Δηµήτριος Μάρδας.
Κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι ότι

εκ των πραγµάτων η ερώτησή µου έχει καταστεί ανεπίκαιρη. Γνω-
ρίζω ότι αντιµετωπίζετε πολύ οξύτερα προβλήµατα. 

Βεβαίως, σας πληροφορώ ότι η ερώτηση επανακατατέθηκε,
διότι την πρώτη φορά απευθυνόταν προς το Υπουργείο Παρα-
γωγικής Ανασυγκρότησης και Ενέργειας και µετά ήρθε στο Υ-
πουργείο Οικονοµικών. Θα ήθελα να ακούσω τα στοιχεία για την
πορεία της εξόφλησης προς τους δικαιούχους των συγκεκριµέ-
νων ποσών. 

Βέβαια, όλοι οι Έλληνες αυτές τις ηµέρες παρακολουθούν µε
αγωνία τις εξελίξεις. Δεν γνωρίζουµε τι ακριβώς θα συµβεί στις
διαπραγµατεύσεις που διεξάγονται. Ελπίζω την Κυριακή να
έχουµε καλά νέα και η χώρα να επιστρέψει σε µια οµαλότητα και
κανονικότητα κι όχι να οδηγηθεί σε περιπέτειες. 

Βεβαίως, ξέρετε τις θέσεις µας γι’ αυτό το θέµα. Αντιλαµβά-
νοµαι και τις δυσκολίες που προκύπτουν από τη θέση σας. Είναι
δύσκολο να είσαι ο λογιστής µιας επιχείρησης η οποία είναι χρε-
ωµένη, πόσο µάλλον ο αρχιλογιστής µιας Κυβέρνησης µε τη
χώρα να βρίσκεται στην κατάσταση που όλοι γνωρίζουµε.

Όµως, κύριε Υπουργέ, η επιστροφή του φόρου πετρελαίου
θέρµανσης ξέρετε ότι αφορά τους οικονοµικά αδύναµους, κατά
κύριο λόγο, τους συνταξιούχους και τους µισθωτούς. Βέβαια, σε
γενικές γραµµές η Κυβέρνηση δεν έχει δείξει καλό πρόσωπο από
την ηµέρα της ανάληψης των καθηκόντων της στην εξόφληση
των υποχρεώσεών της, ληξιπρόθεσµων ή τρεχουσών, προς τρί-
τους, µε αποτέλεσµα αυτές να έχουν διογκωθεί.

Πιστεύω ότι αυτό οφείλεται κατά κύριο λόγο στην υστέρηση
εσόδων που παρατηρείται για διάφορους λόγους.

Αναφορικά, όµως, µε την επιστροφή του φόρου πετρελαίου
θέρµανσης και γενικότερα µε την επιστροφή φόρων, κύριε
Υπουργέ, όπως είναι ο ΦΠΑ προς τους εισαγωγείς και άλλες κα-
τηγορίες επιχειρηµατιών ή πολιτών, νοµίζω ότι έχουν αντίκτυπο
αυτές οι καθυστερήσεις στη λεγόµενη πραγµατική οικονοµία.
Δηλαδή, ο συνταξιούχος ή ο µισθωτός που περιµένει την επι-
στροφή του φόρου πετρελαίου θέρµανσης οπωσδήποτε δεν θα
µετακινήσει στο εξωτερικό αυτά τα ελάχιστα χρήµατα. Στην
αγορά θα τα ρίξει, στην κατανάλωση θα τα ρίξει, στην πραγµα-
τική οικονοµία. Ξέρετε ότι τα 400, 500 ή 600 ευρώ -γιατί αυτά
είναι τα ποσά κατά κύριο λόγο στο µεγαλύτερο µέρος των δι-
καιούχων- αποτελούν ένα µισθό. Αποτελούν τα εισοδήµατα ενός
µηνός και εκεί που περίµεναν οι συνταξιούχοι τη δέκατη τρίτη
σύνταξη, χάνουν ακόµα µία, πιστώνουν το κράτος για αρκετούς
µήνες µε αυτές τις συγκεκριµένες καθυστερήσεις.

Θα ήθελα, λοιπόν, να µάθω πώς εξελίσσεται η πορεία της πί-
στωσης στους λογαριασµούς των δικαιούχων, αν και εσείς γνω-
ρίζετε καλύτερα από όλους, κύριε Υπουργέ, ότι αυτήν την εποχή
µε τους κεφαλαιακούς ελέγχους στο τραπεζικό µας σύστηµα,
ακόµα και αν έχουν πιστωθεί τον τελευταίο µήνα στους λογαρια-
σµούς των δικαιούχων τα ποσά αυτά, η πρόσβαση είναι αδύνατη,
από την ώρα που δεν µπορούν οι άνθρωποι να εισπράξουν τις
συντάξεις τους και τους µισθούς τους.

Θα ήθελα, λοιπόν, τα στοιχεία πώς εξελίχθηκε αυτή η εξό-
φληση. Εύχοµαι τώρα, στις αρχές Ιουλίου, να έχει ολοκληρωθεί
η πίστωση στους λογαριασµούς όλων των δικαιούχων, αλλά,
όπως είπα και στην αρχή της τοποθέτησής µας, όλα αυτά φαν-
τάζουν λίγο µακρινά και ανεπίκαιρα στο οικονοµικό και πολιτικό
περιβάλλον που ζούµε τις τελευταίες µέρες και µε τη χρονική
επέκταση των κεφαλαιακών ελέγχων στις τράπεζες, αντιλαµβά-
νεστε ότι όλα αυτά τα προβλήµατα διογκώνονται και δεν αφο-
ρούν, βεβαίως, µόνο µακροοικονοµικά µεγέθη τα οποία εσείς
καλείστε να αντιµετωπίσετε. Αφορούν κυρίως, πρωτίστως, την
πραγµατική οικονοµία και τους ανθρώπους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπουκώρο.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Μάρδας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, σας απαντώ στα ερωτήµατά σας. Για φέτος

4228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



προβλέφθηκε ένα σύνολο γύρω στα 210 εκατοµµύρια ευρώ. Το
σύνολο των δικαιούχων είναι ένα εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες.
Έως σήµερα έχουν καταβληθεί αυτά που όφειλαν να καταβλη-
θούν. Αποµένει, όµως, ένα υπόλοιπο της τάξης των 20 εκατοµ-
µυρίων, που θέλουµε να καταβάλουµε τον Ιούλιο και να κλεί-
σουµε τον λογαριασµό.

Εκείνο που θα ήθελα να πω στη συγκεκριµένη περίπτωση -και
µόλις ανέλαβα το ζήτησα, αλλά δεν το βρήκα- είναι το εξής: Θα
ήταν σκόπιµο, όταν οικοδοµήθηκε η συγκεκριµένη διάταξη και
όταν αποφασίζετε να βάλετε κάποια κριτήρια µε τα οποία κά-
ποιος ορίστηκε ως δικαιούχος, να χωρίζετε τους δικαιούχους σε
άτοµα που βρίσκονται στα βόρεια σύνορα, στη µέση και στα
νότια σύνορα. Ενδεχοµένως, να είχαµε και µια ταξινόµηση ανά
εισόδηµα.

Αυτό πώς θα µας βοηθούσε; Όταν αντιµετωπίζουµε ένα πρό-
βληµα ρευστότητας, καταλαβαίνετε ότι πρέπει να δώσουµε έµ-
φαση στους βόρειους και σε αυτούς που είναι στο κέντρο παρά
σε αυτούς που είναι στην Κρήτη, να δώσουµε έµφαση σ’ αυτούς
που έχουν πολύ χαµηλά εισοδήµατα και σε αυτούς που έχουν
πολύ λιγότερα, µε την έννοια του ύψους, εισοδήµατα. Διότι πα-
ρατηρήθηκε σε πολλές περιπτώσεις ότι, ενώ είχαµε δώσει τις εν-
τολές, πολλές εντολές δεν υλοποιήθηκαν. Με ποια έννοια; Δεν
πήγε ο ενδιαφερόµενος να πάρει τα χρήµατά του, ιδίως αυτοί οι
οποίοι µάλλον πρέπει να είχαν υψηλού επιπέδου εισοδήµατα.

Αν είχαµε µια τέτοια παρουσίαση, καταλαβαίνετε ότι αυτά τα
20 εκατοµµύρια που θα έµεναν θεωρητικά θα αφορούσαν κάποι-
ους που βρίσκονται στην Κρήτη ή κάποιους στη νότια Πελοπόν-
νησο και δεν θα δηµιουργούσαµε κοινωνικά προβλήµατα από το
ότι δίναµε «στα τυφλά» -σε εισαγωγικά οι λέξεις- αυτά τα χρή-
µατα χωρίς να ξέρουµε ποιοι είναι οι δικαιούχοι, µε την έννοια
της γεωγραφικής περιοχής ή του εισοδήµατος.

Σε ό,τι αφορά το υπόλοιπο, δεν θα δοθεί. Με ποια έννοια; Ετοι-
µαζόµαστε να καταθέσουµε διάταξη νόµου όπου θα αλλάζει το
καθεστώς και θα έχουµε το παλαιό καθεστώς του φόρου πετρε-
λαίου κίνησης και θέρµανσης. Η πρότασή µας είναι 6 λεπτά για
το πετρέλαιο θέρµανσης και 33 λεπτά για το πετρέλαιο κίνησης.
Πιο κάτω δεν µπορούµε να κατεβάσουµε το πετρέλαιο κίνησης,
γιατί υπάρχει Οδηγία της Κοινότητας. Ως εκ τούτου, δεν θα υφί-
σταται λόγος ύπαρξης της συγκεκριµένης διάταξης και έτσι θα
κλείσει.

Δεν φοβόµαστε ότι θα έχουµε φοροδιαφυγή λόγω του συγκε-
κριµένου καθεστώτος που ίσχυε παλαιότερα, γιατί έως τα τέλη
του έτους θα έχει ολοκληρωθεί όλη η προσπάθεια, µε τη βοήθεια
της οποίας θα κλειδώσει όλο το σύστηµα διακίνησης των πετρε-
λαιοειδών από τις φορολογικές αποθήκες µέχρι το τελευταίο
πρατήριο.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνοµαι ότι

περίπου ένα 10% των δικαιούχων δεν έχει λάβει την επιστροφή
του συγκεκριµένου φόρου. Μας δώσατε και ειδήσεις για τις αλ-
λαγές που πρόκειται να κάνετε. Οπωσδήποτε κι αυτές στην
πράξη θα κριθούν. Ξέρετε ότι στο ζήτηµα της λαθρεµπορίας, της
φορολογίας των καυσίµων και όλα αυτά, κρίνονται τα πάντα στην
πράξη. Δυστυχώς, δεν αρκούν οι προθέσεις.

Εκείνο το οποίο θέλω να επισηµάνω είναι ότι, αν κατάλαβα
καλά, προαναγγέλλετε και µία νοµοθετική πρωτοβουλία για την
αλλαγή όλων αυτών των ζητηµάτων µε γεωγραφικά και εισοδη-
µατικά κριτήρια. Πέραν αυτού, όµως, θέλω να σας υπενθυµίσω
ότι τα προηγούµενα, επίσης, δύσκολα χρόνια δεν είχαν δηµιουρ-
γηθεί προβλήµατα ρευστότητας και υπήρχε και µια εξόφληση
όλων αυτών των υποχρεώσεων της πολιτείας προς τους ενδια-
φερόµενους. Οπότε ήταν λίγο δύσκολο να υπάρξει µια τέτοια
πρόβλεψη. Όταν υπάρχει ρευστότητα και πληρώνονται όλοι, δεν
πάει βεβαίως το µυαλό των αρµοδίων Υπουργών σε τέτοια κατα-
νοµή, ούτως ώστε να είναι και δικαιότερη και εν πάση περιπτώ-
σει, να εξυπηρετεί όσους αντιµετωπίζουν µεγαλύτερες ανάγκες.

Επειδή η Κυβέρνησή σας έχει πει πολλές φορές ότι θα αντιµε-
τωπίσει αυτά τα ζητήµατα της λαθρεµπορίας καυσίµων, αλκοό-

λης, καπνού, κ.λπ., θέλω να σας επισηµάνω ότι ακόµα δεν έχουµε
δει αποτελέσµατα, κύριε Υπουργέ, παρά µόνο εξαγγελίες. Ελ-
πίζω κάποια στιγµή να δούµε και αποτελέσµατα, διότι όλα αυτά
είναι προς όφελος της εθνικής οικονοµίας. 

Κύριε Υπουργέ, µε την ευκαιρία της σηµερινής σας παρου-
σίας, θέλω να σας επισηµάνω και κάτι ακόµα σηµαντικό και µ’
αυτό θα ολοκληρώσω. Συζητάµε στο πλαίσιο της διαπραγµάτευ-
σης για αύξηση των συντελεστών ΦΠΑ σε διάφορα αγαθά, στα
νησιά κ.λπ., που ξέρετε ότι είναι ένας άδικος φόρος. Όλοι το
γνωρίζουµε αυτό. Δεν έχουµε συζητήσει καθόλου –ή τουλάχι-
στον δεν έχω ακούσει από την Κυβέρνησή σας να συζητά- για
την αύξηση της εισπραξιµότητας του ΦΠΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Υπουργέ, η απώλεια εσόδων από ΦΠΑ σε ετήσια βάση
στη χώρα µας ανέρχεται στα 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αντιλαµ-
βάνεστε την αξία του να είχαµε µια εισπραξιµότητα κατά 90% ή
100%. Βεβαίως, δεν ευθύνεται αποκλειστικά η Κυβέρνησή σας,
αλλά οπωσδήποτε και οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Όµως,
τώρα φθάσαµε στο µη περαιτέρω. Είµαστε σε µια κατάσταση
που τη γνωρίζετε και δεν χρειάζεται να επανέλθω. 

Γιατί, λοιπόν, συζητάµε για αύξηση των συντελεστών ΦΠΑ και
δεν συζητάµε ή δεν αναζητούµε τρόπους για την αύξηση της ει-
σπραξιµότητας του ΦΠΑ που είναι ο βασικός φόρος του κρά-
τους; Επαναλαµβάνω ότι 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως είναι
οι απώλειες και η ελληνική πολιτεία εξακολουθεί να αντιµετωπίζει
τις αποδείξεις λιανικής και τα τιµολόγια σε πολλές περιπτώσεις
σαν χαρτιά χωρίς καµµία αξία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω την αίσθηση ότι οι αποδείξεις και τα τιµολόγια σ’ αυτήν
τη χώρα πρέπει να λάβουν αξία χρήµατος. Μόνο έτσι θα αντιµε-
τωπιστεί η απώλεια σε ΦΠΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μπουκώρο.
Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Βέβαια, επεκταθήκαµε και σε άλλα θέµατα. Οµολογουµέ-
νως υπάρχει πρόβληµα µε την είσπραξη του ΦΠΑ. Δεν είναι κάτι
καινούργιο. Θα δείτε πώς θα αντιµετωπιστεί το θέµα στα φορο-
λογικά νοµοσχέδια που θα έρθουν. Ήδη οι τύποι των ελέγχων
από την πλευρά του ΣΔΟΕ έχουν αλλάξει. Δεν είναι αυτοί που γί-
νονταν παλαιότερα. Σ’ αυτά τα θέµατα, βέβαια, µπορεί να ανα-
φερθεί η κ. Βαλαβάνη, που είναι η καθ’ ύλην αρµόδια. 

Θα αναφερθώ για λίγο στο πετρέλαιο που είπατε. Προσέξτε τι
γίνεται. Μέσα σε δυόµισι µήνες ετοιµάσαµε –και είναι έτοιµες-
τις τέσσερις κοινές υπουργικές αποφάσεις που χρειάζονται. Επί-
σης, χρειάζεται να γίνει και µία τροπολογία για να ολοκληρωθούν
αυτές οι κοινές υπουργικές αποφάσεις, τις οποίες έχουν στα
χέρια τους οι καθ’ ύλην αρµόδιοι Υπουργοί. 

Στο φορολογικό νοµοσχέδιο που θα έρθει τώρα θα δείτε δύο
διατάξεις νόµου που έχουν σχέση µε το συγκεκριµένο πρόβληµα
της διακίνησης των καυσίµων. Αµέσως θα βγουν οι κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις, πράγµα το οποίο σηµαίνει ότι επιδιώκουµε,
όπως σας είπα προηγουµένως, να κλειδώσουµε το σύστηµα.

Σε ό,τι αφορά τα αποτελέσµατα, οµολογουµένως όλα κρίνον-
ται εκ του αποτελέσµατος. Όµως, εκείνο που θέλω να σας πω
είναι για τα πράγµατα που δεν έγιναν τα δύο, δυόµισι τελευταία
χρόνια από τον τελευταίο νόµο ή, αν θέλετε, την τελευταία δω-
δεκαετία, γιατί τον πρώτο νόµο τον είχαµε το 2002. Εµείς τα ολο-
κληρώσαµε σε δυόµισι µήνες. Όπως είπατε, σαφώς και θα κρί-
νουµε το αποτέλεσµα. 

Όµως, αυτό που ενδιαφέρει εµάς, όπως είπαµε, είναι να κλει-
δώσουµε το σύστηµα. Αυτό σηµαίνει να εφαρµοστούν αυτά που
πρέπει να εφαρµοστούν και µετά θα δούµε το αποτέλεσµα. Μετά
θα κρίνουµε κατά πόσο έλλειψε πάλι κάτι, το οποίο και θα πρέπει
να συµπληρώσουµε, ώστε να θεωρούµε ότι δεν θα λείπει πια τί-
ποτα. Διότι στις προηγούµενες διατάξεις, µια και έγινε η συζή-
τηση –και απορώ, βέβαια, γιατί έγινε αυτό- ενώ είχατε βάλει
ορθώς τα συστήµατα εισροών-εκροών στις φορολογικές αποθή-
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κες, δεν τα βάλατε στις ελεύθερες αποθήκες. Μία απλή λέξη
ήταν η διάταξη του νόµου. Και οι ελεύθερες…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Υπήρχε λόγος, κύριε Υπουργέ; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Υπήρχε σηµαντικότατος λόγος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ήταν τυχαίο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Νικολόπουλε,

µη διακόπτετε. Σας παρακαλώ! Η ερώτηση έχει γίνει από άλλο
συνάδελφο. Εάν θέλει ο ίδιος και µε την ανοχή πάντα του Προ-
εδρείου, θα µπορούσαµε ενδεχόµενα να δεχθούµε κάποιο ερώ-
τηµα. Σας παρακαλώ πολύ, µην παρεµβαίνετε.

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε, σας παρακαλώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Το λέω απλά και µόνο επειδή γίνεται η συζήτηση. Ως εκ
τούτου, προσπαθούµε να εισάγουµε ό,τι χρειάζεται στο σύστηµα
για την προστασία του και κλείνουµε. Και θα δούµε το αποτέλε-
σµα αυτών των ενεργειών, γιατί είναι και τα «σλέπια», όπως ξέ-
ρετε, όπου και εκεί θα µπουν κάποια συστήµατα. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι θα έχουµε ένα σύγχρονο σύστηµα πα-
ρακολούθησης διακίνησης των καυσίµων. Ως εκ τούτου, αυτό
µας επιτρέπει να διαφοροποιήσουµε τώρα τον ενιαίο φόρο σε
φόρο για το πετρέλαιο θέρµανσης και κίνησης. 

Η άποψη που σας εξέφρασα σχετικά µε το τι έπρεπε να γίνει,
µε την έννοια ότι θα ήταν καλό να ξέρουµε σχετικά µε τους «Βό-
ρειους», τους «Νότιους» κ.λπ., δεν χρειάζεται πια, γιατί θα εκλεί-
ψει η συγκεκριµένη διάταξη. 

Βέβαια, καλό θα ήταν ένας νόµος να τα προέβλεπε όλα. Αυτό
σηµαίνει ότι σαφώς εφαρµόζουµε τον νόµο, έτσι όπως πρέπει να
τον εφαρµόσουµε. Όµως, συχνά έχουµε κάποιους περιορισµούς
που µας αναγκάζουν να οδηγηθούµε σε ληξιπρόθεσµες οφειλές.
Αυτό το αντιµετωπίζει η οποιαδήποτε κυβέρνηση όχι µόνο στην
Ελλάδα, αλλά και στο εξωτερικό. Και εσείς το αντιµετωπίζατε. 

Ως εκ τούτου, στη διάταξη αυτή που ορθώς είχατε εισαγάγει,
θα µπορούσε να µπει αυτή η διάκριση και να είχαµε αυτή τη δι-
ευκόλυνση τώρα σε ό,τι αφορά την καταβολή των επιδοµάτων
σε άτοµα που τα είχαν περισσότερο ανάγκη σε σχέση µε τα
άτοµα που τα είχαν λιγότερη ανάγκη, µε την έννοια των κλιµατο-
λογικών συνθηκών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο-
λοκληρώσατε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω µια
διευκρίνιση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταλαβαίνετε
τώρα, κύριε συνάδελφε, ότι εκ του Κανονισµού δεν προβλέπεται
αυτό. 

Συνεχίζουµε µε την υπ’ αριθµόν…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέ-

ψετε; Είπατε, ότι θα µπορούσατε να µου δώσετε τον λόγο για
µισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ δεν είπα τί-
ποτα, κύριε Νικολόπουλε. Σας παρακαλώ πολύ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι γραµµένο στα Πρακτικά
το τι είπατε. Είπατε ότι θα µπορούσατε να µου δώσετε τον λόγο
για να ζητήσω µια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είπα κάτι τέ-
τοιο, κύριε Νικολόπουλε. Το είπα απευθυνόµενος στον κ. Μπου-
κώρο, του οποίου την ερώτηση συζητούσαµε εκείνη την ώρα.
Είπα ότι δεν πρέπει να παρεµβαίνουν άλλοι Βουλευτές, όταν συ-
ζητάµε την ερώτηση κάποιου άλλου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν σας κάνει εντύπωση που…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το θέµα θεωρείται

λήξαν. Σας παρακαλώ πολύ! 
Συνεχίζουµε µε την υπ’ αριθµόν…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα διατυπώσω το ερώτηµα

µετά. Μου κάνει εντύπωση, γιατί..
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ

πολύ, κύριε Νικολόπουλε. Εκτιµώ ότι έως τώρα είχαµε µια πολύ
καλή και αξιοπρεπή διαδικασία. Δεν ξέρω τι λέει το Σώµα. Εάν

ήρθατε εδώ προκειµένου να διαταράξετε αυτήν την ήρεµη δια-
δικασία, εγώ δεν συναινώ σε αυτό. 

Σας αφαιρώ τον λόγο. Να µην καταγράφεται τίποτα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ότι γίνεστε ερι-

στικός, είναι κατανοητό. Δεν θα σας ακολουθήσω. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ

πολύ να ηρεµήσετε, διότι έχουµε ακόµα µερικές επίκαιρες ερω-
τήσεις, ενώ γνωρίζετε ότι στη 13:00’ περίπου υπάρχει ονοµα-
στική ψηφοφορία. Άρα, δεν πρέπει να χάνουµε το χρόνο µας.

Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 389/25-6-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Ποτα-
µιού κ. Νικολάου Ορφανού προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αναγνώριση του
πτυχίου των αποφοίτων των Ανωτέρων Σχολών Δραµατικής Τέ-
χνης ως ισότιµου µε αυτό των αποφοίτων των ΤΕΙ ή των ΚΑΤΕΕ
Δραµατικής Τέχνης, προκειµένου να διορίζονται για τη διδασκα-
λία του µαθήµατος Θεατρικής Αγωγής στα δηµοτικά σχολεία.

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Αριστείδης Μπαλτάς.

Ορίστε, κύριε Ορφανέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µε τη σηµερινή µου

επίκαιρη ερώτηση δυστυχώς δεν πρωτοτυπώ. 
Το θέµα που φέρνω προς συζήτηση και αφορά την ισοτιµία

πτυχίων αποφοίτων δραµατικών σχολών έχει επανειληµµένα
απασχολήσει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο µε ερωτήσεις που
έχουν γίνει στο παρελθόν και από Βουλευτές σχεδόν όλων των
κοµµάτων.

Θα πω πολύ σύντοµα ότι οι απόφοιτοι των δραµατικών σχο-
λών, εκτός από το να δουλέψουν ως γνωστόν ως ηθοποιοί, έχουν
το δικαίωµα να διδάξουν και το µάθηµα της Θεατρικής Αγωγής.
Το εν λόγω µάθηµα, σύµφωνα µε το αναλυτικό πρόγραµµα αλλά
και το βιβλίο του µαθήµατος, πρέπει να διδάσκεται και από ηθο-
ποιούς. Συγκεκριµένα: Για τη διδασκαλία του µαθήµατος στα δη-
µοτικά σχολεία θα έπρεπε να προσλαµβάνονται ηθοποιοί (ΠΕ
18.41) και θεατρολόγοι (ΠΕ 32), µε ποσόστωση 50 % ο κάθε κλά-
δος. Δηλαδή 50 % από τον έναν κλάδο και 50 % από τον άλλο.
Στον κλάδο ΠΕ 18.41 ανήκουν και έχουν τα τυπικά προσόντα διο-
ρισµού όσοι είναι κάτοχοι πτυχίου ΤΕΙ ή ΚΑΤΕΕ Δραµατικής Τέ-
χνης ή πτυχίου Σχολών Δραµατικής Τέχνης της ηµεδαπής
αναγνωρισµένου από το ΙΤΕ ως ισότιµου µε ΤΕΙ ή ΚΑΤΕΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δυστυχώς όµως, οι Έλληνες ηθοποιοί, που είναι κάτοχοι πτυ-
χίων αναγνωρισµένων από το Υπουργείο Πολιτισµού δραµατικών
σχολών βρίσκονται σ’ ένα περίεργο καθεστώς οµηρίας από το
2003, όταν και έπαψε το Ινστιτούτο Τεχνολογικής Εκπαίδευσης
(ΙΤΕ), χωρίς καµµία προειδοποίηση, να χορηγεί τις απαραίτητες
για τον διορισµό βεβαιώσεις ισοτιµίας στους αποφοίτους Ανώ-
τερων Σχολών Δραµατικής Τέχνης. Σήµερα, το µάθηµα της Θε-
ατρικής Αγωγής τόσο στα πιλοτικά ολοήµερα δηµοτικά σχολεία,
που λειτουργούν από το 2010 µε χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ,
όσο και στα καλλιτεχνικά γυµνάσια και λύκεια, διδάσκεται κυρίως
από θεατρολόγους, καθώς είναι ελάχιστοι οι ηθοποιοί που δια-
θέτουν την απαραίτητη για την πρόσληψή τους στη δηµόσια εκ-
παίδευση ισοτιµία. Είναι σαφές πως η χωρίς προειδοποίηση
κατάργηση του ΙΤΕ έχει δηµιουργήσει τραγελαφικές καταστά-
σεις, καθώς έχουµε αποφοίτους της ίδιας χρονιάς µε διαφορε-
τικά δικαιώµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το πρόβληµα όπως είπα είναι γνωστό, ενώ για τη λύση του
απαιτείται η ανάλογη νοµοθετική ρύθµιση. Έτσι, σωστά, όταν δό-
θηκε στη δηµοσιότητα στις 7 Ιουνίου 2015 το καινούργιο πολυ-
νοµοσχέδιο για την παιδεία, στην πρώτη του εκδοχή, στο άρθρο
68, υπήρχε σχετική διάταξη που µερικώς έλυνε το θέµα. Στην τε-
λική όµως εκδοχή του πολυνοµοσχεδίου, που ήδη πέρασε από
τη διαβούλευση, η σχετική διάταξη απουσιάζει.

Κατόπιν, λοιπόν, των ανωτέρω σάς ερωτάω, κύριε Υπουργέ:
Πρώτον, µε ποια λογική αφαιρέθηκε η εν λόγω διάταξη του
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άρθρου 68 από το υπό διαβούλευση νοµοσχέδιο; Τι ακριβώς µε-
σολάβησε;

Και, δεύτερον, εάν σκοπεύετε να λύσετε το πρόβληµα της
απουσίας αρµόδιου φορέα για τη χορήγηση ισοτιµίας σε απο-
φοίτους δραµατικών σχολών µε κάποιον άλλον τρόπο και, αν ναι,
µε ποιον;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ορφανό.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-

µάτων κ. Αριστείδης Μπαλτάς.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Κατ’ αρχάς, ευχαριστώ τον κ. Ορφανό για την
επίκαιρη ερώτηση και κατ’ ουσίαν συµφωνούµε. 

Δηλαδή, συµφωνούµε ότι υπάρχει αυτό το περίεργο νοµικό κα-
θεστώς για τους αποφοίτους των δραµατικών σχολών από τότε
που αναφέρατε, το 2003. Συµφωνούµε ότι πρέπει οι άνθρωποι
αυτοί να βρουν τη δυνατότητα να διδάσκουν.  Συµφωνούµε, επί-
σης, ότι το θέµα όλων των καλλιτεχνικών σπουδών είναι πάρα
πολύ µεγάλο. 

Θέσαµε τη διάταξη σε ένα προσχέδιο της διαβούλευσης, για
να αρχίσει η διαβούλευση. Παρουσιάστηκαν ενστάσεις σε σχέση
µε το πώς αυτή η διάταξη µπορεί να γενικευθεί σε ευρύτερο
πεδίο ενδιαφεροµένων για τα λεγόµενα καλλιτεχνικά µαθήµατα
στα σχολεία. Και τώρα, επειδή αυτό είναι εξαιρετικά πολύπλοκο
πρόβληµα και δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί όπως ελπίζαµε στο
διάστηµα που µεσολάβησε από το προηγούµενο σχέδιο µέχρι τη
διαβούλευση, σκοπεύουµε να επαναφέρουµε τη διάταξη, µε ολί-
γες τροποποιήσεις νοµοτεχνικού χαρακτήρα, όταν το νοµοσχέ-
διο φύγει πλέον, για την Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή της
Βουλής -που έφυγε σήµερα- και να πάει κανονικά στην Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων κ.λπ..

Άρα νοµίζω ότι µε αυτά ικανοποιείται η επίκαιρη ερώτησή σας. 
Από κει και πέρα, θέλουµε και τη δική σας συνδροµή, βεβαίως,

όταν αντιµετωπίσουµε ολόκληρο το πρόβληµα των καλλιτεχνικών
σπουδών, των προσόντων των διδασκόντων εκεί, την κατοχύ-
ρωση του επαγγέλµατός τους κ.λπ.. Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.

Ορίστε, κύριε Ορφανέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΟΡΦΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αισθάνοµαι πάρα πολύ ανακουφισµένος για την αναγνώριση

αυτής της δυσλειτουργίας, που αφορά έναν κλάδο ο οποίος χτυ-
πιέται αλύπητα από την οικονοµική κρίση και βεβαίως δεν έχει
καmµία δυνατότητα να στερείται επαγγελµατικών επιλογών.
Τώρα που οι πολλαπλές επιλογές που είχαν µέχρι τώρα οι ηθο-
ποιοί σβήνουν σιγά σιγά, γίνεται κατανοητή αυτή η αδικία. 

Θα ήθελα, όµως, να επαναφέρω το ερώτηµά µου για το πώς
θα λυθεί το πρόβληµα µε τη χορήγηση της ισοτιµίας των πτυ-
χίων, κύριε Υπουργέ. Αυτό είναι ένα ζήτηµα. Εµείς δεν θεωρούµε
ότι το άρθρο 68, όπως ήταν τοποθετηµένο, δηµιουργούσε κά-
ποιου είδους γενίκευση, την οποία πολύ ευχαρίστως θα συζητή-
σουµε στην επιτροπή, για να δούµε τι δυσλειτουργία πιθανόν
δηµιουργεί σε άλλους παρεµφερείς κλάδους. Διότι θεωρούµε
ότι και οι ηθοποιοί, που γνωρίζουν την πρακτική πλευρά της Θε-
ατρικής Αγωγής, είναι απολύτως εντεταλµένοι να τη διδάσκουν,
δεδοµένου ότι η ισοτιµία τους στην πράξη αποδεικνύεται και από
το γεγονός ότι, για να µπορέσει να διδάξει ένας ηθοποιός, παίρ-
νει επιπλέον την παιδαγωγική επάρκεια. Αυτό σηµαίνει ότι πηγαί-
νει πια σε ισοτιµία τετραετούς φοίτησης, παρ’ όλο που οι δρα-
µατικές σχολές είναι τριετούς φοίτησης. Εδώ, βέβαια, ανοίγει
ένα άλλο πεδίο του µέλλοντος όσον αφορά την ανωτατοποίηση
-το µεγάλο αυτό ζήτηµα- των δραµατικών σχολών. Θα έχουµε
χρόνο να τα πούµε.

Αυτό που ήθελα να σας ρωτήσω –θα τα πούµε βεβαίως και
στην επιτροπή- είναι πώς σκέφτεστε να βάλετε το ζήτηµα της
ισοτιµίας των αποφοίτων, έτσι ώστε να µην έχουµε αυτή την αδι-
κία, άλλοι δηλαδή να έχουν προλάβει να το πιστοποιήσουν και
άλλοι να µην έχουν προλάβει και να µην µπορούν πλέον. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Ορφανέ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στην ίδια λογική ακριβώς υπάρχει ένα ολόκληρο πρόβληµα,

που δεν αφορά µόνο τα καλλιτεχνικά µαθήµατα και τις καλλιτε-
χνικές σχολές σε σχέση µε τις ισοτιµήσεις, επειδή ολόκληρο το
προηγούµενο καθεστώς εξαίρεσε κατά κάποιον τρόπο καλλιτε-
χνικές σπουδές από ισοτιµήσεις µε ΤΕΙ, µεταλυκειακές σπουδές
και ούτω καθεξής.

Όπως υπαινιχθήκατε, το πρόβληµα είναι πάρα πολύ µεγάλο.
Υπάρχουν πολλές αδικίες εγγεγραµµένες µέχρι στιγµής σε ολό-
κληρη τη νοµοθεσία. Αυτό που κάνουµε τώρα, που επαναφέ-
ρουµε αυτή τη διάταξη, είναι ένα πρώτο µικρό βήµα για την άρση
παλιών αδικιών. Από εδώ και µπρος, όπως έχουµε ανακοινώσει
κι άλλες φορές, σε έναν νόµο, τον οποίο ελπίζουµε να φέρουµε
στη Βουλή σε διάστηµα ενός χρόνου περίπου, θα λάβουµε υπ’
όψιν όλων των ειδών αυτές τις ανισοτιµίες και άνισες ταχύτητες
και διαφορές σε ουσιαστικά προσόντα σε σχέση µε τα τυπικά,
ώστε να ολοκληρωθεί ένα πλαίσιο και για την άσκηση των επαγ-
γελµάτων και για τις σχολές σε επίπεδο πτυχίων που να άρει στο
µέτρο του δυνατού συνολικότερα αδικίες από το παρελθόν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ.
Η τρίτη µε αριθµό 397/30-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, κ. Λιάνας Κανέλλη προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την καταβολή των δεδου-
λευµένων στους εκπαιδευτικούς των πανελλαδικών εξετάσεων,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος της κυρίας Βουλευτού.

Εισερχόµεθα στην όγδοη µε αριθµό 372/22-6-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Δηµητρίου Κωνσταντό-
πουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, σχετικά µε τη µεταφορά των τριών πανεπιστηµιακών
τµηµάτων του Αγρινίου στην Πάτρα. 

Κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας µεταφέρω την αγωνία, τον θυµό, την αγα-

νάκτηση και την απογοήτευση των πολιτών του Νοµού µου της
Αιτωλοακαρνανίας, για την απαράδεκτη απόφαση της Συγκλήτου
του Πανεπιστηµίου Πατρών για τη µεταφορά των τριών πανεπι-
στηµιακών τµηµάτων του Αγρινίου στην Πάτρα. Η απόφαση αυτή
υποθηκεύει το επαγγελµατικό µέλλον των αποφοίτων, οι οποίοι
ανησυχούν για την υποβάθµιση των πτυχίων τους και των επαγ-
γελµατικών τους δικαιωµάτων. Στερεί, από τους πολίτες του
νοµού την πολιτιστική και πνευµατική τους αναφορά. 

Η Σύγκλητος επικαλείται, κύριε Υπουργέ, υπερβολικό κόστος
συντήρησης των τµηµάτων αυτών. Γιατί αυτές οι αντιρρήσεις δεν
έγιναν γνωστές όταν καταρτιζόταν το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ»; Είναι ένα
ερώτηµα. Τι άλλαξε µέσα σε δύο χρόνια -χρόνια ακαδηµαϊκά- και
το Πανεπιστήµιο Πάτρας δηλώνει αδυναµία για τη συνέχιση της
λειτουργίας των τριών πανεπιστηµιακών τµηµάτων στο Αγρίνιο; 

Κύριε Υπουργέ, µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ» περιήλθαν στο Πανε-
πιστήµιο Πατρών τα περιουσιακά στοιχεία του πανεπιστηµίου Δυ-
τικής Ελλάδας: οι κτηριακές εγκαταστάσεις του Πανεπιστηµίου,
που ανέρχονται σε εννέα χιλιάδες διακόσια τετραγωνικά και οι
τραπεζικές καταθέσεις, ύψους περίπου 1.800.000 ευρώ. Όλα
αυτά για την οµαλή λειτουργία των τµηµάτων του Αγρινίου.

Επίσης, προτάθηκε το παλιό Νοσοκοµείο Αγρινίου, προκειµέ-
νου να ανακατασκευαστεί και να λειτουργήσει ως σύγχρονος
χώρος στέγασης και σίτισης των φοιτητών. 

Αναφέρω, επίσης, ότι το Πανεπιστήµιο Δυτικής Ελλάδας πριν
καταργηθεί µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», είχε εκπονήσει µελέτη για
την υλοποίηση κτηριακών εγκαταστάσεων των πανεπιστηµιακών
τµηµάτων του Αγρινίου σε οικόπεδο εκατόν εβδοµήντα οκτώ
στρεµµάτων. Η έτοιµη πρόταση, πρόταση κοστολογηµένη, µένει
ακόµα στα συρτάρια.
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Αναρωτιέµαι, λοιπόν: Μήπως κάποιοι δεν επιθυµούν τελικά τη
λειτουργία αυτών των τριών πανεπιστηµιακών τµηµάτων στο
Αγρίνιο; Και σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Όλα αυτά που ανέφερα
παραπάνω δεν συνιστούν λύσεις;

Η Επιτροπή Στρατηγικού και Χωροταξικού Σχεδιασµού για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση του Υπουργείου σας θα κληθεί να κάνει
αποδεκτή ή όχι την απόφαση της Συγκλήτου. Σκοπεύετε να απο-
τρέψετε κάτι τέτοιο;

Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, κύριε Υπουργέ, ο κ. Κουράκης δε-
σµεύθηκε να µην απογυµνωθεί το Αγρίνιο από υπηρεσίες που
προσφέρουν και µάλιστα δεσµεύτηκε να έρθουµε όλοι οι θεσµι-
κοί φορείς του νοµού σε συνεννόηση µε το Υπουργείο, ώστε να
βρεθούν λύσεις προς την πλευρά ενίσχυσης και όχι αποδυνάµω-
σης των πανεπιστηµιακών τµηµάτων. Και σας ρωτώ: Σκοπεύετε
να ενισχύσετε τις πανεπιστηµιακές δοµές στο Αγρίνιο και µέσα
σε ποιο χρονοδιάγραµµα;

Και εν τέλει, κύριε Υπουργέ, αν το Πανεπιστήµιο Πατρών αδυ-
νατεί να υποστηρίξει τη συνέχιση της λειτουργίας των τριών πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων τόσο οικονοµικά, όσο και ακαδηµαϊκά,
εµείς, όλοι οι φορείς του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας, ζητάµε την
επανίδρυση και επαναλειτουργία του Πανεπιστηµίου Δυτικής Ελ-
λάδας µε έδρα το Αγρίνιο. Θα υποστηρίζατε, λοιπόν, την πρό-
ταση αυτή; Σας θυµίζω ότι προεκλογικά δεσµευόσασταν για µη
συντέλεση αλλαγών στον ακαδηµαϊκό χάρτη της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση. Είναι
στη λογική που απάντησα στην προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση
αυτό που έχω να πω. 

Όντως, συµφωνούµε. Ο χάρτης της ανώτατης παιδείας στη
χώρα µας είναι εξαιρετικά µπερδεµένος. Μπερδεύτηκε επιπλέον
µε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ», φτιάχτηκαν αδικίες όλων των ειδών, συγ-
χωνεύτηκαν τµήµατα που δεν έπρεπε να συγχωνευθούν, αποσυν-
δέθηκαν τµήµατα που δεν έπρεπε να αποσυνδεθούν κ.ο.κ..

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Σε σχέση µε το Αγρίνιο και την Πάτρα, είχαµε έρθει επανειληµ-
µένα σε επαφή µε την κυρία πρύτανη και την είχαµε παρακαλέσει
να µην προχωρήσει σε τέτοιες αποφάσεις, δεδοµένου ότι τις θε-
ωρήσαµε βιαστικές, χωρίς να λαµβάνουν υπ’ όψιν τα σύνθετα
κριτήρια που πρέπει να πρυτανεύουν στη διαδικασία αναµόρφω-
σης του χάρτη της ανώτατης εκπαίδευσης. Προχώρησε όπως
προχώρησε.

Διαφωνούµε µε την απόφαση αυτή και δεν σκοπεύουµε να την
επικυρώσουµε ως Υπουργείο Παιδείας, µολονότι σεβόµαστε, βε-
βαίως, την αυτοτέλεια των ιδρυµάτων και τις αποφάσεις της Συγ-
κλήτου. Και δεν σκοπεύουµε να την επικυρώσουµε, ακριβώς γιατί
το όλο πρόβληµα των τµηµάτων του Αγρινίου είναι σηµαντικό.
Ήρθαµε σε επαφή και µε τους φοιτητές και µε τους φορείς των
τµηµάτων αυτών. Τα επιχειρήµατά τους είναι ισχυρά. 

Πρέπει να εξεταστεί σε βάθος, επαναλαµβάνω, ολόκληρο το
τοπίο ΑΕΙ,ΤΕΙ και της γεωγραφικής του κατανοµής. Τα κριτήρια
οφείλουν να είναι σύνθετα και ακαδηµαϊκά και τοπικής κοινωνίας
και όρων ζωής ενός πανεπιστηµιακού τµήµατος σε κάποιον τόπο
κ.ο.κ.. Κι όπως απάντησα και στον κ. Ορφανό προηγουµένως,
αυτά είναι ζητήµατα που θα µας απασχολήσουν συστηµατικά απ’
τη στιγµή που αρχίζουµε –και ήδη αρχίσαµε να εξετάζουµε- το
νέο νοµοθετικό πλαίσιο που θέλουµε για την ανώτατη εκπαί-
δευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντό-
πουλε, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ευ-
χαριστώ. Σας ευχαριστώ ιδιαίτερα για την απάντησή σας.

Προκαλεί, ωστόσο, ερωτηµατικά το γεγονός ότι µόνο τα πα-
νεπιστηµιακά τµήµατα Αγρινίου βάζουν λουκέτο µε πρόσχηµα
την υποχρηµατοδότηση. Για ποιον λόγο µόνο τα συγκεκριµένα
τµήµατα έχουν µπει στο στόχαστρο;

Όπως ανέφερα προηγουµένως, η τοπική κοινωνία, η δηµοτική

αρχή, οι τοπικοί φορείς, η εκπαιδευτική πνευµατική κοινότητα
του νοµού, οι φορείς α’ και β’ βαθµού αυτοδιοίκησης, η Εκκλη-
σία, το ΤΕΕ, σύλλογοι, επιµελητήρια της πόλης επενδύουν στην
παρουσία των πανεπιστηµιακών τµηµάτων στο Αγρίνιο. Έχουν
σχεδιάσει κι έχουν προτείνει βιώσιµες λύσεις εδώ και καιρό.

Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν έχει αξιοποιηθεί τίποτα
µέχρι σήµερα από το Πανεπιστήµιο Πατρών. Έχει µήπως το Πα-
νεπιστήµιο Πατρών καλύτερες λύσεις; Έχει έτοιµους και καλύ-
τερους χώρους να στεγάσει τα τµήµατα; Έχει καλύτερες υπο-
δοµές; Μήπως τελικά υπάρχει σχέδιο υφαρπαγής των πανεπι-
στηµιακών τµηµάτων από το Αγρίνιο στην Πάτρα; 

Το ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι ανατρέπεται βίαια η ζωή
της τοπικής κοινωνίας, των φοιτητών, της εκπαιδευτικής κοινό-
τητας, ενός ολόκληρου νοµού, που ήδη έχει πάρα πολλά προ-
βλήµατα, για να ικανοποιηθούν κάποια συντεχνιακά συµφέροντα.
Είναι, όµως, λυπηρό σε αυτό το παιχνίδι να σύρονται και φοιτη-
τές και κάποιοι να µιλούν δήθεν στο όνοµα του συµφέροντος
αυτών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ωστόσο, να ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι ολόκληρη η κοινωνία
και οι πολίτες της Αιτωλοακαρνανίας µε αποφασιστικότητα και
αγωνιστικότητα δεν θα επιτρέψουµε την παύση της λειτουργίας
και τη µεταφορά των τριών πανεπιστηµιακών τµηµάτων από το
Αγρίνιο στην Πάτρα. Δεν θα επιτρέψουµε να χρησιµοποιηθούν
τα δίκαια αιτήµατα των φοιτητών και των οικογενειών τους για
καλύτερες συνθήκες εκπαίδευσης ως εργαλείο για την κατάρ-
γηση της πανεπιστηµιακής κοινότητας στο Αγρίνιο. 

Σας καλούµε να παρέµβετε, να σταθείτε στο πλευρό µας. Φα-
νείτε συνεπείς µε τις προεκλογικές σας δεσµεύσεις. Δεν πρέπει
και δεν µπορεί να υλοποιηθεί αυτή η απόφαση της Συγκλήτου.
Η Επιτροπή Στρατηγικού και Χωροταξικού Σχεδιασµού για την
τριτοβάθµια εκπαίδευση του Υπουργείου να µην κάνει αποδεκτή
την απόφαση της Συγκλήτου. Σταθείτε αλληλέγγυος στην προ-
σπάθειά µας, ώστε να συνεχίσουν να λειτουργούν και τα τρία πα-
νεπιστηµιακά τµήµατα στο Αγρίνιο. 

Μια λύση, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσε να αποτελέσει η ίδρυ-
ση της σχολής, στην οποία θα εντάσσονται τα τρία τµήµατα που
εδρεύουν στο Αγρίνιο, µε ξεχωριστή διοίκηση, κοσµητεία και
προϋπολογισµό κατευθυνόµενο στις ανάγκες των τµηµάτων.
Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, αν κι αυτήν τη λύση που προτείνουµε
δεν τη βλέπει και δεν την αποδέχεται το Πανεπιστήµιο Πατρών
και αδυνατεί να υποστηρίξει, όπως λέει, οικονοµικά και ακαδη-
µαϊκά τη λειτουργία των τριών πανεπιστηµιακών τµηµάτων στο
Αγρίνιο, τότε ζητάµε την επανίδρυση του Πανεπιστηµίου Δυτικής
Ελλάδας µε έδρα το Αγρίνιο. Λύσεις υπάρχουν. Απαιτείται, όµως,
θέληση να εφαρµοστούν. 

Κύριε Υπουργέ, η παιδεία αποτελεί δηµόσιο κοινωνικό αγαθό.
Είναι υποχρέωση της πολιτείας να παρέχει αδιακρίτως το δι-
καίωµα της καθολικής και ισότιµης πρόσβασης σε αυτό. Το κρά-
τος έχει συνέχεια. Έγινε το σχέδιο «ΑΘΗΝΑ». Λήφθηκαν συγκε-
κριµένες αποφάσεις για τη διατήρηση αυτών των τµηµάτων στον
τόπο µας. Δεν γίνεται σήµερα αυτές να καταστρατηγηθούν. Η
αποκεντρωµένη λειτουργία των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων στη
χώρα µας έχει αποτελέσει οπλοστάσιο παραγωγής εξαιρετικού
επιστηµονικού δυναµικού. Έχει συµβάλει στην αναβάθµιση του
πολιτιστικού επιπέδου των νοµών όπου φιλοξενούνται οι έδρες
των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων. Έχει ουσιαστικά µειώσει την
Ελλάδα των δύο ταχυτήτων. Δεν µπορεί, λοιπόν, µια απόφαση
της Συγκλήτου να αλλάζει τον προσανατολισµό της εκπαίδευσης
και την πορεία ανάπτυξης ενός ολόκληρου νοµού. Εδώ και τώρα,
λοιπόν, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε τη δική σας παρέµβαση, τις
δικές σας αποφάσεις.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ. 
Συµφωνούµε, βεβαίως, ότι το ζήτηµα υποχρηµατοδότησης

των πανεπιστηµίων της χώρας είναι εξαιρετικά σοβαρό. Συµφω-
νούµε ότι όλη η πενταετία των µνηµονίων διέλυσε, ανάµεσα στα
άλλα, και σε επίπεδο προσωπικού και σε επίπεδο πόρων ολό-
κληρο τον χάρτη της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης και από εκεί και

4232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πέρα καλούµαστε σε αυτήν τη βάση να δούµε τι µπορούµε να
κάνουµε. 

Ξέρετε, βεβαίως, ότι τα πανεπιστήµια είναι αυτοδιοίκητα, αλλά
προφανώς ο συνολικός χάρτης της ανώτατης παιδείας στον
τόπο µας δεν είναι ευθύνη ενός εκάστου πανεπιστηµίου ή ιδρύ-
µατος και της ιδιοτέλειας που ενδεχοµένως φέρει, µε αντικειµε-
νικότερα κριτήρια. 

Θέλουµε, όπως είπα, να ξαναδούµε συνολικά τον χάρτη, να
λάβουµε υπ’ όψιν µας και θέµατα που αφορούν επιστηµονική
συγκρότηση και θέµατα που αφορούν δυνατότητα επιστηµονικής
ανάπτυξης και τις ανάγκες παραγωγικής ανασυγκρότησης της
χώρας και, προφανώς, τις τοπικές κοινωνίες και τις ιδιαιτερότη-
τες της καθεµιάς, σε ένα πλαίσιο παραγωγικής ανασυγκρότησης
της χώρας. Σε αυτό το πλαίσιο θέλουµε να αποφύγουµε, επίσης,
εντάσεις µεταξύ τοπικών κοινωνιών που καθεµιά θέλει να υπερα-
σπίζεται το δικό της µέρος, δικαίως, ενάντια σε ένα άλλο µέρος
και όχι και τα δύο µέρη υπέρ του γενικού καλού. 

Με αυτό το τελευταίο κριτήριο θέλουµε να ξαναδούµε τον όλο
χάρτη. Θα ζητήσουµε τότε και από σας και από τα αντίστοιχα
τµήµατα του Αγρινίου και από το Πανεπιστήµιο Πατρών αλλά και
από ΤΕΙ που είναι συναρτηµένα µε αυτές τις περιοχές και µε αυτά
τα αντικείµενα, το τι λένε για µία τέτοια αναµόρφωση µε τέτοια
συνολικότερα κριτήρια. Και είµαι βέβαιος ότι θα βρούµε λύσεις
είτε προς την κατεύθυνση που λέτε είτε προς µια άλλη, παρεµ-
φερή κατεύθυνση, που δεν θα καταπιέζει –αν επιτρέπεται η λέξη-
τα δίκαια αιτήµατα, τις προοπτικές ανάπτυξης µιας ολόκληρης
περιοχής. 

Ξέρουµε τα τµήµατα του Αγρινίου. Είναι καλά τµήµατα. Όπως
είπα, έχουµε έλθει σε επαφή και µε διδάσκοντες και µε φοιτητές,
µε πολύ ωραία µορφή διαλόγου και αλληλοκατανόησης. Και µα-
ζεύουµε σιγά, σιγά όλες τις παραµέτρους και όλες τις γνώµες,
ώστε, όταν φτάσουµε στο νοµοσχέδιο πλέον, να έχουµε την κατά
το δυνατόν συναίνεση, την κατά το δυνατόν στήριξη όχι µιας το-
πικής κοινωνίας ενάντια σε µια άλλη ή ενός φορέα ενάντια σε
έναν άλλο, αλλά όλων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα συζητηθεί τώρα

η ενδέκατη µε αριθµό 368/19-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νι-
κολάου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε το ευρωπαϊκό πρόγραµµα «ERAS-
MUS+».

Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν

είµαι ακροατής κι επειδή κανένας δεν είναι µόνο ακροατής σε
αυτήν την Αίθουσα, θέλω να πω στον Υπουργό το εξής: 

Κύριε Υπουργέ, στην περίπτωση του Πανεπιστηµίου του Αγρι-
νίου δεν θα βρείτε δύο πόλεις να αντιµάχονται και πάντως δεν
θα βρείτε την πόλη των Πατρών. Προς τούτο θέλω να σας πω ότι
έχω καταθέσει σχετική ερώτηση, µε τα επιχειρήµατα που µόλις
πριν ακούσατε, για τη διατήρηση και την ενίσχυση του Πανεπι-
στηµίου του Αγρινίου.

Εκφράζω την ικανοποίησή µου για όσα ακούσαµε -αρκεί να
υλοποιηθούν- και ελπίζω ότι αυτή τη φορά δεν θα επιστρατευθεί
η βλακεία ούτε θα βαφτιστεί µε το όνοµα της θεάς της σοφίας,
της Αθηνάς, γιατί το προηγούµενο σχέδιο απερρίφθη «εν τοις
πράγµασι», όχι από την ακαδηµαϊκή κοινότητα, αλλά και από
όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα χτυπάει το κου-
δούνι σε λίγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή µας πα-
ρακολουθούν, θέλω να πω ότι πήρα µηνύµατα για την προηγού-
µενη επίκαιρη ερώτηση. Δεν ξέρω τι κατεγράφη στα Πρακτικά.
Ξέρω τι κατέγραψε ο τηλεοπτικός φακός. Κατέγραψε ότι ενώ ζή-
τησα να διευκρινίσει ο Υπουργός κάτι που είπε για µια τυχαία
διατύπωση -που δεν πιστεύω ότι ήταν τυχαία, όπως και ο Υπουρ-
γός έτσι το άφησε- να αφήνει τους λαθρέµπορους των καυσίµων
να κερδοσκοπούν, όπως είπε χθες ο Πρωθυπουργός στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο, δεν το διευκρίνισε. Θέλω να σπεύσω να πω,
λοιπόν, αφού δεν µου δόθηκε η δυνατότητα της παρέµβασης,
ότι θα καταθέσω ερώτηση για εκείνους που ήδη έστειλαν µηνύ-

µατα, γιατί δεν αντέδρασα, να µάθουµε περισσότερα από τον
Υπουργό Οικονοµικών.

Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ποια είναι η επίκαιρη ερώτηση για την
οποία ήλθαµε σήµερα εδώ. Το Εθνικό Ίδρυµα Νεότητος, όπως
µετονοµάστηκε –δεν έχει σηµασία- είναι αυτό που έτρεχε µε ιδι-
αίτερη επιτυχία το ευρωπαϊκό πρόγραµµα «ERASMUS» για τη νε-
ολαία στην Ελλάδα. Υπάρχει µία εµπλοκή. Εσείς την ξέρετε. Θα
ήθελα µόνο…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε. Τι να σας

κάνω που είµαστε πολλά χρόνια µαζί εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Το βασικό πρόβληµα που υπάρχει γύρω από την εξέλιξη της

υλοποίησης του προγράµµατος είναι η αναστολή της χρηµατο-
δότησης του προγράµµατος στη χώρα, γεγονός –εδώ είναι το
περίεργο- που οφείλεται στη µη αποστολή των απαραίτητων εγ-
γράφων από το Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Όπως βλέπετε, έχω ένα
κείµενο που διαβάζω, το οποίο και θα καταθέσω. Δεν είναι ένας
αυθαίρετος λόγος.

Σχετικά µε τις εξαιρετικά σοβαρές συνέπειες που προκύπτουν
από το γεγονός ότι η µονάδα προγράµµατος είναι σε καθεστώς
αναστολής χρηµατοδότησης, καθώς και για την αδυναµία υπο-
γραφής συµβάσεων στους εγκεκριµένους φορείς αλλά και την
αδυναµία καταβολής προκαταβολών στα προγράµµατα που
έχουν ήδη ξεκινήσει την υλοποίηση, ερωτάσθε: Γιατί αντί να επι-
λύσουν οι αρµόδιες Υπηρεσίες αυτά τα εξαιρετικής σηµασίας ζη-
τήµατα, προκαλούν νέες καθυστερήσεις, προκαλούν σύγχυση µε
τη µεταφορά του προγράµµατος «ERASMUS» στο Ίδρυµα Κρα-
τικών Υποτροφιών, στο ΙΚΥ, όταν ο µόνος φορέας που καταστα-
τικά έχει την αρµοδιότητα να διαχειρίζεται τα προγράµµατα για
τη νέα γενιά µε βάση τον ν. 4115/2013, είναι το ινστιτούτο.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ να µας πληροφορή-
σετε -δεν βρήκατε τον χρόνο- αν έχετε υπ’όψη σας να βρείτε το
χρόνο να ακούσετε αυτούς που ακούσαµε εµείς, δηλαδή τους
εργαζόµενους, οι οποίοι λένε ότι πιθανόν να µην έχετε όλη την
ενηµέρωση και προς τούτο έχουν κυκλοφορήσει πολλές γραπτές
ανακοινώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, το θέµα είναι λίγο διαφορετικό. 

Το ευρωπαϊκό πρόγραµµα «ERASMUS+» ξεκίνησε 1-1-2014.
Το Υπουργείο Παιδείας τότε ως εθνική αρχή όρισε το Ίδρυµα
Κρατικών Υποτροφιών ως εθνική µονάδα διαχείρισης. Το ΙΝΕΔΙ-
ΒΙΜ, το Ίδρυµα Νεολαίας και Διά Βίου Μάθησης, παρενέβη και
ζήτησε το δικό του κοµµάτι. Στις 21-2-2014 ορίστηκαν δύο εθνι-
κές µονάδες σε σχέση µε τα δύο κοµµάτια του «ERASMUS+»:
Το ένα για την εκπαίδευση και την κατάρτιση, το άλλο για τη νε-
ολαία. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον Αύγουστο του 2014 ενηµέρωσε το
τότε Υπουργείο Παιδείας ότι αποδέχεται τον ορισµό του ιδρύµα-
τος αυτού υπό όρους, επισηµαίνοντας ζητήµατα δυνατότητας
διαχείρισης του προγράµµατος. 

Τον Απρίλιο του 2014 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το έθεσε σε ανα-
στολή πληρωµών -πολύ πριν έρθουµε εµείς- για δύο λόγους:
Διότι ως εθνική µονάδα συντονισµού κατά τα τελευταία τέσσερα
χρόνια δεν υπέβαλε τα αντίστοιχα έγγραφα και ειδικότερα δεν
υπέβαλε την ετήσια δήλωση διασφάλισης -δηλαδή διασφάλισης
της χρηστής διαχείρισης- για το 2013. 

Αντίθετα, για το κοµµάτι του ΙΚΥ έγιναν όλα τα συναφή έγ-
γραφα και οι διασφαλίσεις και άρα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν
είχε κανένα πρόβληµα µε το ΙΚΥ. 

Όταν αναλάβαµε εµείς, είχαµε το εξής πρόβληµα: Η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ήθελε να σταµατήσει τελείως το πρόγραµµα που
απασχολούσε το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, γιατί δεν ήταν εντάξει στις υποχρε-
ώσεις του. Όταν µπήκαν οι ορκωτοί λογιστές, έκαναν περίπου
εξήντα παρατηρήσεις, κάποιες από τις οποίες η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή θεώρησε καίριας σηµασίας, σηµαντικές. Προκειµένου,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΙΟΥΛΙΟΥ 2015  4233



λοιπόν, να µην καταστραφεί ολόκληρο το πρόγραµµα, µε σύντο-
µες ενέργειες του Υπουργείου Παιδείας και µετάβαση του Γενι-
κού Γραµµατέα στις Βρυξέλλες, κατορθώσαµε να πείσουµε την
Επιτροπή να µεταφέρει τη διαχείριση που είχε το ΙΝΕΔΙΒΙΜ στο
ΙΚΥ και από εκεί και πέρα να διασφαλιστεί η συνέχιση της χρη-
µατοδότησης µε αποκλειστικό φορέα διαχείρισης το ΙΚΥ, που
µέχρι τότε είχε εµφανίσει άψογο πρόσωπο σε σχέση µε την Ευ-
ρώπη. 

Εκεί βρισκόµαστε. Το θεωρούµε κατόρθωµα αυτό, παρά µοµ-
φή. 

Και αν θέλετε, σε σχέση µε το Ίδρυµα Νεολαίας και Διά Βίου
Μάθησης είµαστε σε διαδικασίες ελέγχου και βρίσκουµε πάρα,
πάρα πολλά πράγµατα. Δεν τα δηµοσιοποιούµε πριν οριστικο-
ποιήσουµε αυτούς τους ελέγχους. Πιστέψτε µε, όµως, τα πράγ-
µατά πάνε πολύ καλύτερα. Και ό,τι αφορά την κακοδιαχείριση
και τα προηγούµενα προβλήµατα δεν έχουν καµία σχέση µε το
Υπουργείο το δικό µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Νικολόπουλε,

έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς

θέλω να εκφράσω τη χαρά µου ότι δεν θα υπάρξει πρόβληµα για
αυτό καθ’ αυτό το πρόγραµµα, γιατί αυτό είναι τώρα το µεγάλο
ζήτηµα. Πολλά χρόνια, τώρα, όλοι έχουµε ακούσει, έχουµε γευ-
τεί µέσω των παιδιών µας, µέσω πολλών νέων της Ελλάδος, τους
γλυκείς καρπούς αυτού του προγράµµατος. Αυτό είναι το µείζον
και ας το κάνει όποιος θέλει να το κάνει. 

Ήθελα, επίσης, κύριε Υπουργέ, να σας παρακαλέσω να δια-
βάσετε τα όσα απαντούν ή -το καλύτερο- να διαθέσετε λίγο
χρόνο να τους ακούσετε και εσείς. Παραπονούνται ότι η πολιτική
ηγεσία δεν τους έχει ακούσει. Νοµίζω ότι έχουν όλοι αυτό το δι-
καίωµα. 

Κυρίως, όµως, θέλω να σας παρακαλέσω αυτά που θα βρείτε
όταν ολοκληρωθούν οι έρευνες, να µην τα κουκουλώσουµε. Αν
κατάλαβα καλά, µου είπατε «βρίσκουµε πράγµατα και δεν…».
Εγώ θα πάρω τα σηµερινά Πρακτικά και θα σας ενοχλήσω -διά
της κοινοβουλευτικής οδού, εννοώ- γιατί έχετε δίκιο. Θα πρέπει
πράγµατι να γίνουν και αυστηροί έλεγχοι. 

Αφού είπα τούτο, τώρα νοµίζω ότι δικαιούµαι να σας πω αυτό
που είπαν οι εργαζόµενοι όταν µας επισκέφθηκαν. Είπαν ότι οι
αρµόδιες Υπηρεσίες γνωρίζουν ότι ο έλεγχος στο ινστιτούτο
ούτε καν άρχισε από το Ελεγκτικό Συνέδριο, γιατί πολύ απλά ο
έλεγχος έχει ήδη ολοκληρωθεί µε βάση την υπουργική απόφαση
µε αριθµό πρωτοκόλλου 664/23-1-2015 από ανεξάρτητους ορ-
κωτούς λογιστές και τα αποτελέσµατά του τα έχει ήδη στα χέρια
του ο κ. Χασάπης από τις 3-6-2015. 

Ακόµα λένε: «…να σηµειωθεί η κακόβουλη αναφορά «σε αντι-
µετώπιση των προβληµάτων», γεγονός το οποίο αποδεικνύει ότι
το Υπουργείο δεν έχει µεριµνήσει να διαβάσει τα αποτελέσµατα
του ελέγχου που πραγµατοποιήθηκε.». 

Τέλος, µιλούν για την υπουργική απόφαση που ουδέποτε ανα-
κλήθηκε. Λέει ότι ενώ επιπλέον µπαίνει –και λέω, «λέει», γιατί δεν
ξέρω, δεν τα υιοθετώ, ερωτήµατα θέτω- θέµα διπλής χρηµατο-
δότησης, εφόσον η σχετική δαπάνη για το ίδιο αντικείµενο θα
καλυφθεί δυο φορές από πόρους του Υπουργείου, γεγονός που
έχει τεθεί σε γνώση του Ελεγκτικού Συνεδρίου. 

Κλείνοντας, η απάντησή σας και οι ενέργειες προπαντός της
σηµερινής Κυβέρνησης δείχνουν ότι βρίσκεται πάνω στο θέµα,
ότι έχει γνώση του προβλήµατος. Μας µεταφέρατε ένα σηµαν-
τικό νέο, ότι δεν κινδυνεύουµε να χάσουµε αυτήν την ευκαιρία
και αυτούς τους πολύτιµους πόρους. Σας παρακαλώ, πολύ,
όµως, να εξετάσετε τα υποµνήµατα που έχουν φτάσει στα χέρια
µου. Εγώ, πάντως, θα τα καταθέσω για τα Πρακτικά. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα υποµνήµατα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Υπουργέ.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού, Παιδείας και

Θρησκευµάτων): Σας διαβεβαιώ ότι είµαστε πάνω στο πρό-
βληµα. Το µελετάµε συστηµατικά. Με αυτό που είπα εννοούσα
ότι δεν βγάζουµε πρόωρα συµπεράσµατα για λόγους θορύβου.
Τα στοιχεία σας θα µας είναι πολύτιµα. Η διαβεβαίωση ότι το
πρόγραµµα συνεχίζεται ισχύει. Δεν χάθηκε τίποτα χάρις στη δική
µας παρέµβαση. 

Μου δίνετε, όµως, µια ευκαιρία να πω κάτι γενικότερο. Σε
σχέση µε τα ευρωπαϊκά µας προγράµµατα που τρέχουν, βρισκό-
µαστε στο εξής µόνιµο ερώτηµα: Πώς από τη µια µεριά να κλεί-
σουµε τα προγράµµατα ώστε να πάµε στα καινούργια και πώς
να τα κλείσουµε, χωρίς να συγκαλύψουµε τίποτα από τις ατα-
σθαλίες του παρελθόντος;

Κάποιες φορές η Ευρωπαϊκή Επιτροπή το καταλαβαίνει αυτό,
γιατί το συζητάµε εξαντλητικά -όπως έγινε εδώ- και βρίσκουµε
µια διέξοδο, αλλά κάποιες φορές θεωρεί απλώς ότι «το κράτος
έχει συνέχεια, άρα εσείς οφείλετε να κλείσετε τα προγράµµατα
ούτως ή άλλως, για να πάµε παρακάτω». Αυτό είναι κάτι που δεν
µπορούµε να δεχθούµε ούτε ηθικά ούτε πολιτικά. Όµως, σε κά-
ποια τέτοια ζητήµατα, όπως αυτό του ΙΝΕΔΙΒΙΜ, είµαστε σε δια-
δικασίες να πείσουµε και τους Ευρωπαίους και να καταλάβουµε
κι εµείς, τι έγινε µε τις προηγούµενες διοικήσεις και πώς µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε σε µια νέα µορφή σχέσεων µε την Ευ-
ρώπη διά µέσου των προγραµµάτων, η οποία να µη δηµιουργεί
τέτοια προβλήµατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,

θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι η ονοµαστική ψηφοφορία που
είχε καθοριστεί από χθες για τη 13.00’, το µεσηµέρι θα γίνει στις
13:45’, ώστε οι Γραµµατείς των Κοινοβουλευτικών Οµάδων των
κοµµάτων να ενηµερώσουν τους συναδέλφους για την αλλαγή
της ώρας όπως ενηµερώθηκα από το Γραφείο της Προέδρου.

Η Βουλευτής κ. Ελένη Αυλωνίτου ζητεί ολιγοήµερη άδεια
απουσίας στο εξωτερικό από 13 Ιουλίου έως 16 Ιουλίου. Είχε
σταλεί η αντίστοιχη επιστολή προς την Πρόεδρο. Η Βουλή εγ-
κρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Η ένατη µε αριθµό 366/18-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου

κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου
Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη λειτουργία
του Συντονιστικού Κέντρου του Εθνικού Οργανισµού Μεταµο-
σχεύσεων (ΕΟΜ), διαγράφεται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού. 

Επίσης, η δωδέκατη µε αριθµό 328/9-6-2015 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γεωργίου Γεωργαντά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε την καθυστέρηση στη ρύθµιση για τα κόκκινα δάνεια των
αγροτών στην πρώην Αγροτική Τράπεζα, διαγράφεται λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού. 

Η πέµπτη µε αριθµό 367/19-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Ποταµιού κ. Θεοχάρη
(Χάρη) Θεοχάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη
θέση της Κυβέρνησης αναφορικά µε τις διαπιστώσεις της Επι-
τροπής Αλήθειας Δηµοσίου Χρέους δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού.

Τέλος, η µε αριθµό 375/22-6-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το δηµοσίευ-
µα περί συνεργασίας της κ. Έλενας Παναρίτη µε γνωστή πολυε-
θνική εταιρεία, ενώ ταυτόχρονα συµµετέχει στη διαπραγµατευ-
τική οµάδα της χώρας µας, δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος
του κυρίου Υπουργού.

Τώρα µπαίνουµε στον κύκλο τεσσάρων επικαίρων ερωτήσεων
που είναι προς τον Υπουργό κ. Στρατούλη.

Ξεκινάµε µε την τέταρτη υπ’ αριθµόν 378/23-6-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Συρµαλένιου
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα από την υποχρε-
ωτική υπαγωγή στον ΟΑΕΕ των ελευθέρων επαγγελµατιών
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ασφαλισµένων στον ΟΓΑ.
Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε όλοι ότι αυτές τις µέρες βρισκό-

µαστε στην κορύφωση µιας πολύ σκληρής διαπραγµάτευσης της
ελληνικής Κυβέρνησης µε τους εταίρους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Παρ’ όλα αυτά, τα προβλήµατα τα οποία µάς έχουν αφή-
σει τα τελευταία χρόνια οι µνηµονιακές πολιτικές είναι πολύ σο-
βαρά, ένα εκ των οποίων είναι αυτό που αφορά χιλιάδες επαγ-
γελµατίες οι οποίοι υπάγονται υποχρεωτικά τώρα στον Οργανι-
σµό Ασφάλισης Ελεύθερων Επαγγελµατιών (ΟΑΕΕ), ενώ παλαι-
ότερα υπαγόντουσαν σε άλλα ταµεία, όπως ΟΓΑ κ.λπ..

Συγκεκριµένα, πολλοί επαγγελµατίες µε έδρα σε περιοχές
όπως είναι οι Κυκλάδες αλλά και άλλες νησιωτικές περιοχές –
φαντάζοµαι και άλλες περιοχές εκτός νησιών- υπήχθησαν αυτε-
παγγέλτως στον ΟΑΕΕ µε τον ν.3846. Και όχι µόνο αυτό, αλλά
µε την εγκύκλιο 80 του 2010, την οποία εξέδωσε ο ΟΑΕΕ, οι
επαγγελµατίες που εντάσσονταν σε περιπτώσεις εξαιρέσεων θα
έπρεπε να κρίνονται µε τις διατάξεις του ν. 3050/2002, προσκο-
µίζοντας τα εκκαθαριστικά των ετών που είχαν οριστεί µε τον
νόµο αυτό και αναλόγως θα υπάγονταν ή θα απαλλάσσονταν της
ασφάλισης από τότε που όριζαν οι εν λόγω διατάξεις. 

Αρκετοί επαγγελµατίες, όµως, αγνοούσαν τη µονοµερή και αυ-
τεπάγγελτη υπαγωγή τους στον ΟΑΕΕ κι εκπλήρωναν κανονικά
τις ασφαλιστικές τους υποχρεώσεις προς στον ΟΓΑ. Έτσι, βρέ-
θηκαν µε οικονοµικές εκκρεµότητες χιλιάδων ευρώ προς τον
ΟΑΕΕ κι ενώ είχαν εκπληρώσει τις υποχρεώσεις τους προς τον
ΟΓΑ. Ουσιαστικά, τους επιβλήθηκαν χιλιάδες ευρώ προς τον
ΟΑΕΕ, ενώ ήδη είχαν πληρώσει ένα µέρος αυτών των εισφορών
προς τον ΟΓΑ.

Ερωτάται, λοιπόν, ο αρµόδιος Υπουργός: 
Σε ποιες ενέργειες σκοπεύει να προβεί ώστε να διευθετηθεί

άµεσα η συγκεκριµένη αδικία σε βάρος χιλιάδων ελεύθερων
επαγγελµατιών των περιοχών που προανέφερα, οι οποίοι που
βρέθηκαν µε χρέη χιλιάδων ευρώ προς τον ΟΑΕΕ, ενώ εκπλήρω-
ναν τις υποχρεώσεις προς τον ΟΓΑ; 

Και, δεύτερον, προτίθεστε να προβείτε σε ολική διαγραφή των
ποινών και προσαυξήσεων που αναδροµικά και µονοµερώς επέ-
βαλε ο ΟΑΕΕ; 

Θέλω, επίσης, να συµπληρώσω το ερώτηµα, διότι, από τη
στιγµή που υπήρξε ο νόµος περί υπαγωγής πολιτών κι επιχειρή-
σεων στον νόµο περί εκατό δόσεων -«ευεργετικές ρυθµίσεις των
εκατό δόσεων»-, πολλοί από αυτούς έχουν εντάξει το συνολικό
ποσό το οποίο τούς είχε καταλογιστεί στις εκατό δόσεις, παίρ-
νοντας υπ’ όψιν και τις προσαυξήσεις και τα πρόστιµα, ενώ αυτά
τα πρόστιµα θα µπορούσαν -αν η πολιτεία θελήσει- να διαγρα-
φούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός
έχει τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ναι, είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα των επαγγελµατιών, που είναι
κυρίως στις κωµοπόλεις κάτω από δύο χιλιάδες κατοίκους ή σε
κωµοπόλεις ή χωριά κάτω από χίλιους κατοίκους όσον αφορά
τους έξι νοµούς της Αττικής, της Βοιωτίας, της Εύβοιας, της
Θεσσαλονίκης, της Αχαΐας και της Κορινθίας ή σε νησιά –και το
ξέρετε πολύ καλά- κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους.

Έχει µία ιστορικότητα το θέµα, αναζητώντας κι εγώ να δω ποιο
είναι το πρόβληµα και πώς µπορούµε να δώσουµε κάποιες λύ-
σεις. 

Κατ’ αρχάς, ξέρετε ότι το 1965, όσον αφορά το ΤΕΒΕ -δεν
υπήρχε τότε ΟΑΕΕ- είχε µπει ως κριτήριο το πληθυσµιακό, ώστε
όσοι ασκούσαν επαγγελµατική δραστηριότητα σε πόλεις, κωµο-
πόλεις ή νησιά µε κατοίκους κάτω απ’ αυτόν τον αριθµό, υπάγον-
ταν στον ΟΓΑ. Ήρθε ένας νόµος το 2002, στον οποίο αναφέ-
ρεστε κι εσείς, ο ν.3050/2002, και επιπλέον από το πληθυσµιακό
κριτήριο έβαλε και το εισοδηµατικό, να έχουν εισόδηµα µέχρι
ένα ποσό. Τους είχαν καλέσει τότε, µε βάση µία εγκύκλιο εφαρ-
µογής του νόµου που είχε βγει, να έρθουν να δηλώσουν και το
εισοδηµατικό. Και ήρθε και ο ν.3846/2010, ο οποίος έβαλε κι ένα
τρίτο κριτήριο, ότι µπορεί να έχεις έδρα ως επιχείρηση σε µέρη,

χωριά, πόλεις ή νησιά µε κατοίκους κάτω από τον αριθµό που
περιέγραφε ο παλιός νόµος του 1965. 

Όµως, αυτός ο νόµος, ο ν.3846, έλεγε ότι θα πρέπει να µην
ασκείς δραστηριότητα υπερτοπική, δηλαδή να µην είσαι αλυσίδα
σουπερµάρκετ, αλλά µόνο επιχείρηση της περιοχής. 

Μπήκε, λοιπόν, κι αυτό το τρίτο κριτήριο. Και πηγαίνοντας,
κύριε Πρόεδρε, να εφαρµόσουν τον νόµο µε τα τρία κριτήρια,
διαπίστωσαν ότι µε βάση τον προηγούµενο νόµο, του 2002, δεν
είχαν προσέλθει όλοι οι επαγγελµατίες να φέρουν τα δικαιολο-
γητικά έγγραφα και να πάρουν το απαλλακτικό από το ΤΕΒΕ -το
2002- ώστε παίρνοντας από εκεί το απαλλακτικό να πληρώνουν
τον ΟΓΑ, µε αποτέλεσµα να τους ζητήσουν αναδροµικά. 

Τα αναδροµικά τα ζήτησαν, βέβαια, για πέντε χρόνια. Δεν τα
ζήτησαν για όλα. Μπήκαν τόκοι και προσαυξήσεις. Με τη ρύθ-
µιση που έχει µπει, όποιος πληρώσει εφάπαξ, φεύγουν όλοι οι
τόκοι και οι προσαυξήσεις. Βάλαµε και µία ζώνη προστασίας, την
οποία ολοκληρώσαµε προχθές. Ολοκληρώσαµε και την αποποι-
νικοποίηση, γιατί κάποιοι που δεν πήγαν να τα δώσουν, είχαν πε-
ριπέτειες. Είχαν µπει πρόστιµα ή είχαν και ποινές. Τις πήραµε
πίσω, ώστε να µην έχουν κι αυτή την ταλαιπωρία. Και αναζητούµε
και κάποιες λύσεις, τις οποίες θα σας αναφέρω στη δευτερολο-
γία µου. 

Όντως είναι ένα υπαρκτό πρόβληµα. Έχει αυτήν την ιστορική
διάσταση. Πρέπει να δώσουµε λύση. Θα σας πω στη δευτερολο-
γία µου κάποιες σκέψεις που έχουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Νι-
κόλαος Συρµαλένιος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Χαίροµαι που υπάρχει κάποια
πρόνοια, τουλάχιστον σε σχέση µε τα πρόστιµα κ.λπ., οι ποινές
αυτές να διαγραφούν. Και χαίροµαι, επίσης, που υπάρχει στη
σκέψη της ηγεσίας του Υπουργείου να το δει θετικά. 

Όµως, επειδή αυτό το θέµα σέρνεται αρκετά χρόνια και πραγ-
µατικά είναι άδικο γι’ αυτές τις χιλιάδες ελεύθερους µικροεπαγ-
γελµατίες, θα πρέπει να βρεθεί µία οριστική λύση. 

Θα ήθελα να προσθέσω εδώ ότι σε πολλά νησιά, όπως είπατε
κι εσείς, κάτω των δύο χιλιάδων κατοίκων, η τουριστική περίοδος
είναι µία περίοδος µικρή -είναι ενάµιση, δύο, δυόµισι µήνες- µε
αποτέλεσµα οι άνθρωποι αυτοί να πληρώνουν εισφορές ενός
έτους, ενώ στην πραγµατικότητα δουλεύουν µόνο για δύο µήνες.
Μάλιστα, πληρώνουν µεγάλες εισφορές, γιατί υπάγονται στην
υψηλή κλάση. Και αυτό είναι ένα θέµα, το οποίο πρέπει να δείτε
µε την ευκαιρία της τακτοποίησης, εφόσον υπάρχει η πολιτική
βούληση και για το προηγούµενο θέµα. 

Θα έλεγα, επίσης, ότι πρέπει να δείτε και το ζήτηµα της εξυ-
πηρέτησης αυτών των ανθρώπων στους τόπους κατοικίας τους,
έτσι ώστε να µη µετακινούνται και να µπορούν µε ηλεκτρονικό
τρόπο, αν είναι δυνατόν, ή µε κάποιον ανταποκριτή σε κάποιες
υπηρεσίες -ενδεχοµένως, στα ΚΕΠ κ.λπ.- να εξυπηρετούνται.
Αυτή τη στιγµή -τουλάχιστον στις Κυκλάδες- υπάρχουν νησιά
όπως η Πάρος και η Σαντορίνη -η Σαντορίνη µε έξι χιλιάδες επι-
χειρήσεις, η Πάρος επίσης µε χιλιάδες µικρές επιχειρήσεις- όπου
οι άνθρωποι δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν στη Νάξο που υπά-
γονται, διότι στη Νάξο υπάρχει ένας ή δύο υπάλληλοι και δεν
είναι δυνατόν να καλύψουν όλες αυτές τις ανάγκες. 

Εποµένως και το ζήτηµα αυτό εµπλέκεται µε τα προηγούµενα
θέµατα, έτσι ώστε και ασφαλιστικά να µπορούν να είναι τακτο-
ποιηµένοι, αλλά να µην υπάρχουν και διαφυγές στο ασφαλιστικό
σύστηµα, κάτι το οποίο αποτελεί µια πολύ µεγάλη πληγή και
βόµβα στα θεµέλια αυτού καθαυτό του ασφαλιστικού συστήµα-
τος της χώρας.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κάνοντας µία έρευνα, κύριε Συρµαλένιο, για να δούµε από πού
προήλθαν αυτές οι οφειλές τους προς τον ΟΑΕΕ, πέρα από την
ιστορικότητα του θέµατος, υπάρχει και η ουσία, αν το έκαναν
ηθεληµένα, αν δεν το έκαναν ηθεληµένα κ.λπ.. Απ’ ό,τι διαπί-
στωσα, έχουν κωδικοποιηθεί σε τέσσερις κατηγορίες αυτοί που
βρέθηκαν να µην είναι συνεπείς, µε αποτέλεσµα να έχουν αυτές
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τις πρόσθετες επιβαρύνσεις, ακόµα κι αν αυτά τα χρόνια πλήρω-
ναν, όπως λέτε κι εσείς, στον ΟΓΑ και τους ζητείται τώρα να πλη-
ρώσουν και δεύτερη εισφορά. 

Εποµένως, κατά τη γνώµη µου –έκανα µία κουβέντα σήµερα,
µε αφορµή και την ερώτηση, µε τον Διοικητή του ΟΑΕΕ, τον κ.
Πετρόπουλο- πρέπει να δούµε, κατ’ αρχάς, µία διάκριση σε
αυτές τις κατηγορίες και, δεύτερον, πρέπει το συντοµότερο δυ-
νατόν να δώσουµε µία οριστική λύση στο πρόβληµα. Δηλαδή, ή
θα πάνε στον ΟΑΕΕ όλοι και σε αυτά τα νησιά, αλλά µε την ασφα-
λιστική κλάση που πλήρωναν στον ΟΓΑ, εφόσον ισχύουν αυτά
τα πληθυσµιακά κριτήρια -δηλαδή να είναι σε ένα ταµείο και να
εξυπηρετούνται χωρίς να επιβαρυνθούν οικονοµικά, να είναι σε
µία ειδική ασφαλιστική κλάση που θα είναι η ίδια που πλήρωναν
στον ΟΓΑ, όσοι υπάγονταν- ή θα µείνουν στον ΟΓΑ, αλλά µε κά-
ποιες προϋποθέσεις, να µην εµπλέκονται και µε τον ΟΑΕΕ και να
µην έχουν αυτές τις περιπέτειες.

Πιστεύω ότι το αµέσως επόµενο διάστηµα θα αντιµετωπιστεί
αυτό το θέµα. Τουλάχιστον αυτές τις δεσµεύσεις είχα σήµερα
και από τον Διοικητή του ΟΑΕΕ, ο οποίος µού είπε ότι όντως
έχουν γίνει αδικίες στο συγκεκριµένο θέµα και πρέπει να αρθούν. 

Όσον αφορά το προσωπικό, έτσι είναι η κατάσταση, όπως εί-
πατε. Θα γίνει τώρα ένας διαγωνισµός. Είναι στην τελική φάση
της εξέλιξης. Θα απαντήσω µετά πού ακριβώς βρίσκεται, γιατί
µε ρωτάει και ο κ. Κατσώτης στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση.
Πιστεύω, από αυτόν τον διαγωνισµό και τις προσλήψεις που θα
γίνουν φέτος στα ασφαλιστικά ταµεία, να καλύψουµε και κενά
που υπάρχουν στον Νοµό Κυκλάδων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κύριε Υπουρ-

γέ. 
Εισερχόµαστε τώρα στην δέκατη τέταρτη µε αριθµό 343/12-

6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Εύ-
βοιας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τους Υπουργούς Υγείας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την καθυστέρηση
στην έκδοση των αναπηρικών συντάξεων.

Κύριε Μίχο, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µετά από επώνυµη καταγγελία ασθενούς η

οποία ακολούθησε την ορθή διαδικασία αίτησης και ελέγχου από
το αρµόδιο κέντρο πιστοποίησης αναπηρίας για την έκδοση ανα-
πηρικής σύνταξης, προκύπτει ασύλληπτων διαστάσεων καθυστέ-
ρηση στην έκδοση των συντάξεων αυτών. 

Συγκεκριµένα, για ολοκληρωµένη αίτηση, η οποία κατατέθηκε
και πρωτοκολλήθηκε στις 4 Απριλίου 2012 στο ΙΚΑ, η ασθενής
ειδοποιήθηκε για να εξεταστεί από το αρµόδιο κέντρο πιστοποί-
ησης αναπηρίας στις 18 Μαΐου 2015. Τριάντα επτά ολόκληρους
µήνες µετά, διάστηµα κατά το οποίο ο ασθενής έχει υποστεί δια-
κοπή στην παροχή των ήδη κεκτηµένων επιδοµάτων του καθώς
και της ασφαλιστικής του κάλυψης. 

Το άκρον άωτον της ολιγωρίας των διαδικασιών έρχεται να
συµπληρώσει και το διάστηµα αναµονής του ενός µηνός για την
εκκίνηση της µηνιαίας σύνταξης, µετά την ηµεροµηνία της από-
φασης για τη σύνταξη, µέσα στο οποίο ο ασφαλιστικός φορέας
έχει το περιθώριο να κάνει ένσταση επί της απόφασης την οποία
ο ίδιος έλαβε.

Ερωτάσθε: Γνωρίζετε τους χρόνους αναµονής που ενέχονται
στις διαδικασίες έκδοσης αναπηρικών συντάξεων και ότι κατά τα
διαστήµατα αυτά οι αιτούντες βρίσκονται εκτός ασφαλιστικής
κάλυψης; 

Δεύτερον, ποια µέτρα θα λάβετε προκειµένου να επιταχυνθούν
οι διαδικασίες έκδοσης των αναπηρικών συντάξεων; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ναι, κύριε Μίχο, αυτή η περίπτωση µου έχει έρθει από Βου-
λευτές του κόµµατός σας πριν από τέσσερις µέρες. Έχω διατά-
ξει έρευνα. Είναι πραγµατικά ακραία αντικοινωνική περίπτωση,

να εκκρεµεί τόσο χρόνο µία τέτοια αίτηση. 
Θα ενηµερωθείτε από τη διευθύντρια του γραφείου µου στο

Υπουργείο για το τι ακριβώς έγινε, τι ευθύνες υπάρχουν και θα
αναζητηθούν. Λέω για δεύτερη φορά ότι είναι ακραία περίπτωση.

Με αφορµή την επίκαιρη ερώτηση ερώτησή σας ζήτησα στοι-
χεία –έχω εικόνα, αλλά ζήτησα περισσότερα στοιχεία- για τα
ΚΕΠΑ. Όντως ανάµεσα στο 2012 και το καλοκαίρι του 2014
υπήρχαν πολύ µεγάλες εκκρεµότητες. Εκκρεµούσαν εξήντα
οκτώ χιλιάδες αιτήσεις ΑΜΕΑ για να κριθεί η αναπηρία τους από
τα ΚΕΠΑ. Ήταν ουσιαστικά εγκλωβισµένοι, φυλακισµένοι εξήντα
οκτώ χιλιάδες άνθρωποι. Διότι δεν είναι µόνο που καθυστερού-
σαν να περάσουν, αλλά ξέρετε ότι το διάστηµα αυτό δεν έπαιρ-
ναν τη σύνταξή τους, το προνοιακό τους επίδοµα και την υγειο-
νοµική τους περίθαλψη, που ειδικά αυτοί, τα άτοµα µε αναπηρία,
την έχουν περισσότερο ανάγκη απ’ ό,τι όλοι οι άλλοι.

Από τα πρώτα µέτρα που προσπάθησα να πάρω στο Υπουρ-
γείο, όταν ανέλαβα αυτή την ευθύνη, ήταν να απλοποιήσουµε
όσο µπορούµε περισσότερο τις διαδικασίες, να συγκροτηθούν
όσο το δυνατόν περισσότερες επιτροπές και να συντοµεύσει ο
χρόνος. 

Αυτή τη στιγµή η εικόνα που έχω είναι ότι οι εκκρεµείς αιτή-
σεις, από εξήντα οκτώ χιλιάδες, είναι µόνο πεντέµισι χιλιάδες και
ότι ο χρόνος αναµονής έχει περιοριστεί για την Περιφέρεια Αττι-
κής από είκοσι µέρες έως δύο µήνες. Σας λέω τα στοιχεία από
τις 18 Ιουνίου, δηλαδή πριν από δεκαπέντε µέρες, που τα ζή-
τησα. Και όσο αφορά την ένσταση –διότι όταν θεωρούν ότι αδι-
κούνται, κάνουν ένσταση- εκεί υπάρχει µια µεγαλύτερη καθυστέ-
ρηση, που φτάνει  µέχρι τους τέσσερις µήνες. Είναι αρκετά µει-
ωµένη από πριν. Και όσον αφορά τις αποµακρυσµένες περιοχές,
νησιά ή τις περιπτώσεις που πρέπει να πάνε στο σπίτι να τον εξε-
τάσουν, έχει µειωθεί και εκεί από έναν έως τρεις µήνες. Άρα είναι
µια καλή πορεία µείωσης. Προσωπικά ως Υπουργός θα είµαι ευ-
χαριστηµένος, όταν οι αποφάσεις βγαίνουν το αργότερο σε εί-
κοσι µέρες µε έναν µήνα. 

Πήραµε και ένα δεύτερο µέτρο όσον αφορά το δεύτερο ερώ-
τηµά σας. Ψηφίστηκε στο νοµοσχέδιο την προηγούµενη Τρίτη
στις 30 του µήνα και πήρε ΦΕΚ στις 2 του µήνα και λύσαµε το
πολύ µεγάλο πρόβληµα που λέτε µε το δεύτερο ερώτηµά σας.
Δηλαδή ότι για τη περίοδο που χωρίς υπαιτιότητα του ατόµου µε
αναπηρία καθυστερεί το ΚΕΠΑ, το κέντρο πιστοποίησης αναπη-
ρίας, να βγάλει την απόφαση, να παίρνει κανονικά τη σύνταξή
του, να παίρνει κανονικά το προνοιακό επίδοµα και να παίρνει κα-
νονικά και την υγειονοµική του περίθαλψη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Μίχος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ.
Επειδή είχα ασχοληθεί, όταν πρωτοέγινα Βουλευτής, µε το

συγκεκριµένο θέµα µε κάποιους άλλους που είχαν το ίδιο πρό-
βληµα στο ΙΚΑ Χαλκίδας, το συγκεκριµένο διάστηµα που αναφέ-
ρατε και εσείς πριν ήταν κάποιοι που έπαιρναν συντάξεις, οι
οποίοι δεν είχαν ανάγκη να πάρουν συντάξεις, δυστυχώς -δεν
θέλω να αναφέρω ονόµατα, έχω έναν κατάλογο µε ονόµατα,
γύρω στα είκοσι έξι ονόµατα-, επειδή ήταν κάποιοι Βουλευτές
από πίσω και «έσπρωχναν» τους συγκεκριµένους και για κάποι-
ους άλλους έπρεπε να πάµε εµείς να τους βοηθήσουµε µέσα στο
ΙΚΑ στην ουρά για να πάρουν τις συντάξεις και άλλους για να πε-
ράσουν επιτροπές, που ήταν ανάπηροι κάποιοι κατά 80% και δεν
τους έδιναν τις συντάξεις.

Αυτό πιστεύω να το κοιτάξετε, γιατί είναι αµαρτία κάποιοι να
παίρνουν συντάξεις χωρίς να τις έχουν ανάγκη και άνθρωποι που
τις έχουν να µην έχουν ούτε να φάνε.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι όλο αυτό το διάστηµα που συγκε-
κριµένοι άνθρωποι περιµένουν να πάρουν αυτή τη σύνταξη έχουν
ανάγκη από λεφτά για να πληρώσουν ένα ενοίκιο –ξέρετε εσείς
σε τι κατάσταση είναι ο κόσµος σήµερα-, ανάγκη διατροφής, κά-
ποιοι άλλοι σταµάτησαν να πηγαίνουν τα παιδιά τους στο σχο-
λείο γιατί δεν είχαν λεφτά, κάποιοι άλλοι που ήταν ίσως λίγο πιο
άνετοι, επειδή στην οικογένεια δούλευε ίσως ο σύζυγος, σταµά-
τησαν να πηγαίνουν τα παιδιά τους στο ΤΕΙ ή στο πανεπιστήµιο.

Κάντε ό,τι µπορείτε για να βοηθήσετε τους συγκεκριµένους
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ανθρώπους, γιατί –όπως είπατε και εσείς πριν- είναι οι πρώτοι
που χρειάζονται βοήθεια και µετά όλοι οι υπόλοιποι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Εάν υπάρχουν τέτοιες καταγγελίες, έχω πει σε Βουλευτές σας
ότι οποιαδήποτε στιγµή και οποιαδήποτε ώρα να ενηµερώνετε
το γραφείο µου και να διεξάγουµε έρευνα για να δούµε τι ακρι-
βώς συµβαίνει. Διότι εάν υπάρχουν ειδικά κυκλώµατα και πελα-
τειακές σχέσεις ακόµα και σήµερα –παλιότερα είναι δεδοµένο
ότι υπήρχαν και έχουν καταγγελθεί αυτά τα πράγµατα- να αντι-
µετωπίσουµε κάθε συγκεκριµένη περίπτωση από τη ρίζα της και
να την κόψουµε.

Εκτός απ’ αυτά τα οποία αναφέρατε, να σας ενηµερώσω ότι
στον νόµο που ψηφίστηκε πρόσφατα προσπαθήσαµε να λύ-
σουµε και µε άλλους τρόπους αυτό το πρόβληµα. Δηλαδή, όσον
αφορά το προνοιακό επίδοµα, λέµε ότι τρεις µήνες πριν λήξει θα
πρέπει οι Υπηρεσίες να δέχονται την καινούργια αίτηση για την
παράτασή του, ώστε να µην υπάρχει καθυστέρηση.

Δεύτερο είναι το µέτρο το οποίο σάς ανέφερα, δηλαδή το χρο-
νικό αυτό διάστηµα να εξακολουθούν να παίρνουν τις συντάξεις,
τα επιδόµατα και την υγειονοµική περίθαλψη.

Έχουµε θεσπίσει, επίσης, µε αυτόν τον νόµο, πριν από µία
εβδοµάδα, ότι θα βγαίνει η απόφαση του ΚΕΠΑ για ενιαία χρήση
και δεν θα χρειάζεται να ξαναπερνάει και να ξαναπερνάει και να
ξαναπερνάει για τη φορολογική του δήλωση, για το παιδί να
δώσει πανελλήνιες κ.λπ.. Άπαξ και κρίθηκε, µε αυτό το χαρτί θα
πηγαίνει και θα ισχύει για όλες τις δηµόσιες Υπηρεσίες.

Τέλος, ένα πρόβληµα το οποίο ήταν πολύ µεγάλο και είχα ερω-
τήσεις από τους Βουλευτές όλων των κοµµάτων και αφορούσε
το παράβολο των 46,10 ευρώ, που ήταν υποχρεωµένοι να δώ-
σουν για να περάσουν, µε τον νόµο αυτόν πριν µία εβδοµάδα κα-
ταργήθηκε. 

Εποµένως, προσπαθούµε να αντιµετωπίσουµε µε όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερη ευαισθησία αυτό το πρόβληµα και θα κινη-
θούµε σε αυτήν την κατεύθυνση, δηλαδή και να συντοµεύσουµε
τους χρόνους και τις παροχές όλες να τις δικαιούνται και να
απλουστεύσουµε όσο το δυνατόν περισσότερο την κατάσταση,
για να µην ταλαιπωρούνται οι συµπολίτες µας, που είναι ένα µε-
γάλο µέρος του πληθυσµού, είναι 10% απ’ ό,τι εκτιµάται. Γι’ αυ-
τούς κάποια προβλήµατα, που για εµάς είναι απλά, είναι χίλιες
φορές δυσκολότερα.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Περνάµε στη δέκατη

πέµπτη µε αριθµό 362/16-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την επαναπρόσληψη των συµβασιούχων του ΟΑΕΕ.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση είναι αυτή που είπατε και

προηγουµένως. Επί δεκαετίες, κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ
καλά ότι στα ταµεία του ΟΑΕΕ, ΤΕΒΕ, ΤΑΕ πολλοί εργαζόµενοι
προσλαµβάνονταν µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Έτσι και
στον ΟΑΕΕ τα τελευταία χρόνια υπήρχαν αυτές οι συµβάσεις.
Έληξαν αυτές και παρέµειναν διακόσιοι πενήντα εργαζόµενοι µε
δικαστικές αποφάσεις. Αυτοί οι διακόσιοι πενήντα συµβασιούχοι
του οργανισµού απολύθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνηση
πριν από έναν χρόνο περίπου. Ορισµένοι απ’ αυτούς έχουν προ-
σφύγει στα δικαστήρια και κέρδισαν προσωρινά εκτελεστή θε-
τική απόφαση. Με απαράδεκτη απόφαση η διοίκηση του ΟΑΕΕ
άσκησε έφεση και ακύρωσε αυτήν την προσωρινά εκτελεστή θε-
τική απόφαση του δικαστηρίου. 

Οι συγκεκριµένοι εργαζόµενοι, για τους οποίους γίνεται η επί-
καιρη ερώτηση, έχουν δουλέψει αρκετά χρόνια στον οργανισµό,
έχουν µάθει το αντικείµενο, κάλυπταν και καλύπτουν ένα µεγάλο
µέρος των τεράστιων κενών που υπάρχει σε προσωπικό και είναι
αναγκαίοι.

Εµείς ρωτάµε τι πρόκειται να γίνει έτσι ώστε να επαναπροσ-
ληφθούν αυτοί οι εργαζόµενοι χωρίς όρους και προϋποθέσεις,
που συνήθως µπαίνουν, µε µόνιµη, σταθερή εργασιακή σχέση,
µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Είναι γνωστό το θέµα σ’ εσάς. Έχουν έρθει και στο γραφείο
σας, έχουν κατασκηνώσει και απ’ έξω. Ξέρω ότι έχετε συζητήσει
µαζί τους, ωστόσο όµως εµείς σήµερα ζητάµε από εσάς εδώ και
στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου να πείτε ποια είναι η
θέση της Κυβέρνησης σε σχέση µε αυτούς τους διακόσιους πε-
νήντα εργαζόµενους του ΟΑΕΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Στρατούλη,
έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ναι, περίπου διακόσιοι πενήντα είναι. Είχαν µείνει διακόσιοι πε-
νήντα συν πενήντα, ήταν δυο σειρές. Ήταν συµβάσεις έργου που
είχαν κρατήσει δύο χρόνια. Είχαν προσληφθεί για να ολοκληρώ-
σουν την ενοποίηση των ασφαλιστικών ταµείων που κρεµάστη-
καν κάτω από τον ΟΑΕΕ. Είχαν κερδίσει δικαστικές πρωτόδικες
προσωρινά εκτελεστές αποφάσεις και παρέµειναν όντως στη
δουλειά τους. Η προηγούµενη διοίκηση µε εντολή της ηγεσίας
τότε του Υπουργείου Εργασίας είχε κάνει όντως αίτηση ανάκλη-
σης αυτών των πρωτόδικων προσωρινά εκτελεστών αποφάσεων,
τις είχε κερδίσει και µε βάση αυτό δεν τους είχε κρατήσει στη
δουλειά, σταµάτησε την απασχόλησή τους.

Εµείς κουβεντιάσαµε µαζί τους, είχαν τις κινηµατικές µορφές
τους, τις κινητοποιήσεις τους. Λογικό είναι, όταν κάποιος διεκδι-
κεί τη δουλειά του, την εργασία του, να κινητοποιείται. Συναντη-
θήκαµε τρεις φορές µε το σωµατείο, τους είπαµε το πρόβληµα
που υπάρχει, ότι δηλαδή οι νόµοι που έχουν περάσει στη Βουλή,-
µε πρωτοβουλία κάθε φορά του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης, για να δώσει µια οριστική λύση σε αυτό το θέµα,- υπο-
χρεώνουν τις διοικήσεις των ασφαλιστικών ταµείων να κάνουν
εφέσεις. Τους υποχρεώνει, διαφορετικά έχουν ποινές ακόµα και
για το κακούργηµα της απιστίας. 

Παρ’ όλα αυτά, είπαµε ότι µπορούµε να κινηθούµε και θα κι-
νηθούµε σε δύο κατευθύνσεις. Έχουν προσφύγει ήδη στα δικα-
στήρια να αναστείλουν την ανάκληση εφαρµογής των αποφά-
σεων που είχαν κερδίσει. Αν κερδηθούν αυτές οι αποφάσεις, θα
τις τηρήσουµε. Ήδη µία απόφαση έχει βγει για τέσσερις εργα-
ζοµένους. Έχει ανασταλεί η εκτέλεση της απόφασης που ανα-
καλούσε την επαναπρόσληψή τους, έχουν γυρίσει στη δουλειά.
Εκκρεµεί για τους υπόλοιπους. Εφόσον εκδικαστούν και το δικα-
στήριο αναστείλει την ανάκληση των πρωτόδικων αποφάσεων,
που ήταν προσωρινά εκτελεστές, θα σεβαστούµε και θα τηρή-
σουµε τις δικαστικές αποφάσεις. Απ’ ό,τι γνωρίζω, αυτό είναι σε
εκκρεµότητα. 

Η δεύτερη κατεύθυνση είναι ότι προκηρύσσεται διαγωνισµός
του ΑΣΕΠ για τετρακόσιες θέσεις µονίµων στα ασφαλιστικά τα-
µεία. Επειδή ήταν να απαντήσω στην επίκαιρη ερώτησή σας, τη-
λεφώνησα δέκα λεπτά πριν έρθω εδώ στον κ. Κατρούγκαλο, γιατί
ήταν αίτηµα δικό µου και του κ. Σκουρλέτη, του Υπουργού Ερ-
γασίας, προς τον κ. Κατρούγκαλο να πάνε το γρηγορότερο δυ-
νατόν, να προηγηθούν και να είναι ο πρώτος διαγωνισµός, ώστε
να µπορέσουν µε µοριοδότηση λόγω της προϋπηρεσίας τους
αυτοί οι εργαζόµενοι να έχουν µια προοπτική πρόσληψής τους
στον ΟΑΕΕ. 

Η ενηµέρωση που είχα είναι ότι προχωράει ταχύτατα, ήδη έχει
ετοιµαστεί ο διαγωνισµός και αυτή τη στιγµή βρίσκεται στο Γε-
νικό Λογιστήριο του Κράτους για να δώσει το τελικό ΟΚ και να
προκηρυχθεί ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ. Όπως έχω ενηµερώσει
και τους ίδιους, θα έχουν µοριοδότηση, ώστε να µπορέσουν
αυτά τα χρόνια που εργάστηκαν, είτε µε τη διετή σύµβαση είτε
και το υπόλοιπο διάστηµα βεβαίως, που ήταν µε δικαστικές απο-
φάσεις, να το αξιοποιήσουν και να µπορέσουν να επανέλθουν
στη δουλειά τους. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

τσώτης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε πολύ καλά ότι η οποιαδήποτε µο-
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ριοδότηση δεν διασφαλίζει ότι µπορεί να προσληφθούν οι ίδιοι
εργαζόµενοι και αυτό οφείλετε να το πείτε και εσείς στους ίδιους
τους εργαζοµένους, για να µην έχουν αυταπάτες ότι αυτό είναι
το µέσο µε το οποίο πράγµατι θα αντιµετωπιστεί το ζήτηµα. Ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι και εσείς έχετε κάνει ερώτηση για αυτούς,
όταν ήσασταν στην αντιπολίτευση, ζητούσατε την επαναπρόσ-
ληψη και εν πάση περιπτώσει σήµερα λέτε ότι το πλαίσιο είναι
τέτοιο, που δεν µας επιτρέπει να προχωρήσουµε στην πρόσληψη
αυτών των εργαζοµένων. 

Δεν ξέρω ποιος είναι αυτός που επιβάλλει την προσφυγή στο
επόµενο δικαστήριο, να κάνει έφεση κ.λπ.. Όλα αυτά, οι νόµοι,
το πώς γίνονται ορίζεται µέσα από εδώ, µέσα από τη Βουλή, και
από εδώ µπορεί πράγµατι να αποφασιστεί αν ο ΟΑΕΕ θα πρέπει
να λειτουργήσει µε εργαζοµένους, έτσι ώστε γρήγορα να βγάζει
αποφάσεις συνταξιοδότησης, ή αν θα πρέπει να είναι αυτή η λει-
τουργία του µε όλες αυτές τις πλευρές που έχει, που δυσκο-
λεύουν την έκδοση αποφάσεων συνταξιοδότησης ή την παροχή
άλλων υπηρεσιών προς τους συνταξιούχους του ΟΑΕΕ. 

Η πρόσληψη προσωπικού είναι ένα ζήτηµα που πρέπει να αν-
τιµετωπιστεί. Είναι γνωστό ότι υπάρχει µεγάλη έλλειψη. Βεβαίως
υπήρχε µία λογική πριν, που έλεγε ότι δεν είναι θέµα πρόσληψης
προσωπικού, αλλά να κάνουµε τη µηχανοργάνωση. Και πάλι, τη
µηχανοργάνωση ποιος θα την κάνει, εργαζόµενοι δεν θα την κά-
νουν; Ποιοι θα την κάνουν; Και, εν πάση περιπτώσει, η µηχανορ-
γάνωση µπορεί να αντιµετωπίσει όλα τα ζητήµατα του ΟΑΕΕ; 

Είναι γνωστό ότι βρισκόµαστε σε µια πορεία ενοποίησης.
Εξάλλου αυτή είναι η κατεύθυνση, η ενοποίηση των ταµείων και
η κατάργηση, αν θέλετε, δικαιωµάτων που είχαν κάποιοι ασφα-
λισµένοι σε άλλα ταµεία. 

Η κατεύθυνση είναι η απαλλαγή των εργοδοτών και η µετα-
φορά στους εργαζόµενους του κόστους της ασφάλισης ή η κα-
τεύθυνση είναι αυτή που συζητιέται αυτή την περίοδο και µε την
τρόικα, να ανοίξει δηλαδή ξανά το συνταξιοδοτικό -ίσως και σύν-
τοµα, µε βάση την πρόταση που έγινε από τον Υπουργό Οικονο-
µικών, τον κ. Τσακαλώτο- και το φορολογικό, που εκεί θα ανα-
τραπούν ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Η καθυστέρηση, λοιπόν, της λύσης αυτού του ζητήµατος των
διακοσίων πενήντα, αλλά και άλλων, στα ασφαλιστικά ταµεία έχει
να κάνει και µε τις σκέψεις που έχετε για τις µεγάλες ανατροπές
που θα γίνουν το επόµενο διάστηµα στο ίδιο το συνταξιοδοτικό
ζήτηµα, στο ασφαλιστικό γενικά των εργαζοµένων.

Σε ό,τι µας αφορά, εµείς λέµε ότι είναι άδικο αυτοί οι διακόσιοι
πενήντα εργαζόµενοι να δουλεύουν αρκετά χρόνια, να είναι απ’
έξω και συνέχεια να τους καλείτε µε τα δικαστήρια να αντιµετω-
πίσουν το ζήτηµα, κάτι που είναι κοστοβόρο γι’ αυτούς, χρονο-
βόρο και να µένουν οι εργαζόµενοι στην αναζήτηση εργασίας ή
στη δικαίωσή τους µέσα από τέτοια κοστοβόρα και χρονοβόρα
διαδικασία. 

Ζητάµε, λοιπόν, από εσάς να εξαντλήσετε όλα τα περιθώρια,
έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα των εργαζοµένων στον
ΟΑΕΕ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Υ-
πουργός κ. Στρατούλης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, εγώ ως Υπουργός Κοινωνικής Ασφάλισης δεν έχω
καµµία πρόθεση να ανατρέψω τίποτα προς όφελος των εργοδο-
τών. Η πρόθεση είναι να αποκατασταθεί ο δηµόσιος κοινωνικός
χαρακτήρας της κοινωνικής ασφάλισης που όλα αυτά τα χρόνια
µε βίαιες µνηµονιακές πολιτικές ανατράπηκε.

Δεύτερον, όσον αφορά τον ΟΑΕΕ, δεν είναι εκτίµησή µου ότι
τα προβλήµατα του ΟΑΕΕ και των ασφαλισµένων του –γιατί,
όπως θέσατε και εσείς το θέµα, πρώτα και κύρια αυτούς πρέπει
να εξυπηρετούµε, που πληρώνουν τις εισφορές, που είναι ασφα-
λισµένοι και πρέπει να εξυπηρετούνται και να µην ταλαιπωρούν-
ται- λύνονται µόνο µε τη µηχανοργάνωση. Η µηχανοργάνωση
είναι πολύ καλή, αλλά εάν δεν υπάρχει ο ανθρώπινος παράγον-
τας, εάν δεν υπάρχουν οι υπάλληλοι, οι εργαζόµενοι, ειδικά στα
υποκαταστήµατα ή εκεί που υπάρχει η συναλλαγή µε τους ασφα-
λισµένους, δεν αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα και δεν λύνον-

ται. 
Εποµένως θέση του Υπουργείου είναι ότι χρειάζεται ενίσχυση

σε προσωπικό σε όλα τα ασφαλιστικά ταµεία. Μάλιστα, κύριε Κα-
τσώτη, να σας πω ότι η πρόταση που είχα κάνει προς την Κυβέρ-
νηση για προσλήψεις προσωπικού στα ασφαλιστικά ταµεία για
φέτος ήταν για χίλιες οκτακόσιες εβδοµήντα δύο προσλήψεις.
Εγκρίθηκαν, απ’ ό,τι γνωρίζετε, τελικά τετρακόσιες. Είναι ο δια-
γωνισµός που σας ανέφερα πριν, που είναι τώρα σε εξέλιξη και
θα βγει στον αέρα, διότι δόθηκε από την Κυβέρνηση προτεραι-
ότητα στην παιδεία και στην υγεία, που έχει εξαγγείλει ότι στην
υγεία θα γίνουν τεσσερισήµισι χιλιάδες προσλήψεις µονίµων και
στην παιδεία τρεισήµισι χιλιάδες προσλήψεις µονίµων.

Συνεπώς η βούληση του Υπουργείου και της Κυβέρνησης είναι
να ενισχυθούν µε προσωπικό τα ασφαλιστικά ταµεία. Έχουµε τον
διαγωνισµό των τετρακοσίων µονίµων που θα γίνει και επανέρ-
χονται γύρω στους τριακόσιους ενενήντα που ήταν οι διαθέσιµοι,
είχαν απολυθεί και σας διαβεβαιώνω ότι επιστρέφουν στα ασφα-
λιστικά ταµεία µέσα στην εβδοµάδα. Υπογράφουµε σωρηδόν
διαπιστωτικές πράξεις και εγώ και ο κ. Σκουρλέτης και επανέρ-
χονται στη δουλειά τους. Ήδη άρχισαν να επανέρχονται και πι-
στεύω ότι µέχρι την άλλη Παρασκευή θα έχουν επιστρέψει και
αυτοί. Είναι µια πρώτη ανάσα οι διαθέσιµοι που είχαν απολυθεί
και επιστρέφουν και ο διαγωνισµός.

Όσον αφορά το συγκεκριµένο ζήτηµα, εµείς προσπαθούµε να
δώσουµε λύση στην κατεύθυνση που λέτε, της απασχόλησής
τους. Δεν είναι µόνο τα συνταγµατικά προβλήµατα, είναι και µια
θέση αρχής που έχει πει η Κυβέρνηση και προεκλογικά στους
ίδιους και µετεκλογικά και στους ίδιους και σε όλον τον ελληνικό
λαό, ότι και στα ασφαλιστικά ταµεία και στο δηµόσιο δεν θα µπαί-
νει κανείς χωρίς ΑΣΕΠ, για να υπάρχει δικαιοσύνη για όλα τα παι-
διά του ελληνικού λαού που αναζητούν δουλειά.

Μέσα σε αυτήν τη θέση αρχής που έχουµε, ότι δεν θα προσ-
λαµβάνεται κανείς χωρίς ΑΣΕΠ, προσπαθούµε να δώσουµε λύση
σε υπαρκτό πρόβληµα και εκκρεµότητα, γιατί µιλάµε για ανθρώ-
πινες ψυχές. Οι διακόσιοι πενήντα δεν είναι αριθµός, είναι άν-
θρωποι που είχαν δουλειά. 

Μέσα σε αυτούς τους περιορισµούς, λοιπόν, και στη θέση
αρχής της Κυβέρνησης αναζητήσαµε τους δύο τρόπους. Ο πρώ-
τος είναι αυτός που είχα εκφράσει και µε την ερώτησή µου ότι,
εφόσον έχουµε έστω πρωτόδικες αποφάσεις, αλλά να είναι προ-
σωρινά εκτελεστές, τις εφαρµόζουµε άµεσα. Ήδη, την πρώτη
που βγήκε την εφαρµόσαµε και ο Διοικητής του ΟΑΕΕ, ο Τάσος
Πετρόπουλος, επαναπροσέλαβε άµεσα τους τέσσερις που δι-
καιώθηκαν στο δικαστήριο. Αυτός είναι ο ένας τρόπος, που δυ-
στυχώς δεν γινόταν σεβαστός πριν, και γι’ αυτό είχα καταθέσει
την ερώτηση.

Και ο δεύτερος τρόπος είναι µέσω του διαγωνισµού να δοθεί
αυτή η δυνατότητα.

Έχετε δίκιο, γιατί πρέπει να λέµε την αλήθεια πάντα στους εν-
διαφερόµενους, δεν θα φτάσει ο πρώτος διαγωνισµός για να τα-
κτοποιηθούν όλοι. Και γι’ αυτό υπάρχει ρητή δέσµευσή µου στον
σύλλογό τους –το λέω και στη Βουλή για να γραφτεί στα Πρα-
κτικά και σε εσάς απαντώντας- ότι, αν υπάρχουν εκκρεµότητες
και στον διαγωνισµό για την πρόσληψη µονίµων του 2016, θα τη-
ρηθεί η ίδια µοριοδότηση. Και γνωρίζω καλά ότι ο σύλλογός τους
είναι σε επαφή µε τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Διοικητικής Με-
ταρρύθµισης, ώστε αυτή η δέσµευση να υλοποιηθεί µε τον πα-
ρόντα διαγωνισµό. Εποµένως κινούµαστε στην κατεύθυνση αυτή,
να λυθεί το πρόβληµα, αλλά να λυθεί µέσω αυτών των δύο τρό-
πων.

Πραγµατικά, επειδή µου ζητήσατε να εξαντλήσουµε κάθε πε-
ριθώριο, σας διαβεβαιώνω, κύριε Κατσώτη, κάθε περιθώριο και
κάθε δυνατότητα που έχω ως Αναπληρωτής Υπουργός Κοινωνι-
κής Ασφάλισης για το συγκεκριµένο ζήτηµα θα τα εξαντλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατανοητό. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και
Εξωτερικών Υποθέσεων και η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών
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Υποθέσεων καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου: «Κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµο-
σπονδίας και της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας για
την προµήθεια Αµυντικού Υλικού».

Προχωρούµε τώρα στη δέκατη έκτη µε αριθµό 360/16-6-2015
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αθανασίου Βαρ-
δαλή προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την επί-
λυση των προβληµάτων των εργαζοµένων στα Μεταλλεία Κασ-
σάνδρας. 

Θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Στρατούλης.
Ο συνάδελφος κ. Βαρδαλής έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό σε όλους µας ότι η επίθεση ενάν-

τια στα ασφαλιστικά και γενικότερα στα εργασιακά δικαιώµατα
εξελίσσεται εδώ και είκοσι πέντε και πάνω χρόνια. Άρα δεν είναι
ζήτηµα µόνο µνηµονιακών πολιτικών που πρέπει να «ανατρα-
πούν» σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά.

Βεβαίως, την τελευταία περίοδο, µε όλους αυτούς τους εφαρ-
µοστικούς νόµους των δύο µνηµονίων, επιταχύνθηκε αυτή η δια-
δικασία µε τη λήψη περισσότερων αντιασφαλιστικών νόµων.
Όµως, αυτή η κατάσταση δεν αφορά µόνο τη χώρα µας, αφορά
και όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Με συλλογικές αποφάσεις σε
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης αυξάνεται το όριο συν-
ταξιοδότησης, για παράδειγµα. Μειώνονται σε όλες τις χώρες, -
αλλού λιγότερο αλλού περισσότερο- οι συντάξεις. Αυτή είναι η
κατάσταση. 

Για την επίκαιρη ερώτηση που σήµερα συζητάµε, οι επιπτώ-
σεις της αντιασφαλιστικής πολιτικής στη χώρα µας µε όλους
τους νόµους που πέρασαν -σας θυµίζω τον νόµο Σιούφα από το
’92, µέχρι τελευταία που πέρασαν οι νόµοι Πετραλιά, Ρέππα, την
προσπάθεια Γιαννίτση, Βρούτση κλπ.- στους εργαζοµένους στα
Μεταλλεία Κασσάνδρας ήταν οι εξής: Ενώ το ’92 το όριο συντα-
ξιοδότησής του ήταν τα πενήντα χρόνια, µε το νόµο Σιούφα έγινε
πενήντα πέντε και µε τους τελευταίους νόµους έγινε πενήντα
επτά.

Βεβαίως, µπορεί να πει κανείς να, οι πρόωρες συνταξιοδοτή-
σεις που πρέπει να καταργηθούν και να γίνει το όριο ακόµη µε-
γαλύτερο. Όµως, θα πρέπει να γνωρίζουµε ότι ο µέσος όρος
ζωής των συγκεκριµένων εργατών µέσα στις στοές είναι γύρω
στα εξήντα τρία χρόνια. 

Το δεύτερο ζήτηµα που θέλω να βάλω σε σχέση µε την επί-
καιρη ερώτηση είναι το εξής: Για τα ζητήµατα υγείας, κυρίως
πνευµονολογικά, που αντιµετωπίζουν οι συγκεκριµένοι εργαζό-
µενοι σε ακτίνα ογδόντα χιλιοµέτρων από τα µεταλλεία δεν υπάρ-
χει ένας αξονικός τοµογράφος για να βγάλουν ακτινογραφία.
Ταξιδεύουν ογδόντα χιλιόµετρα µακριά, στα Μουδανιά ή στον
Πολύγυρο. Περί αυτού πρόκειται.

Το τρίτο ζήτηµα που θέλω να βάλω είναι ότι το επίδοµα επικίν-
δυνης και ανθυγιεινής εργασίας που παίρνουν θεωρείται ως ει-
σόδηµα και φορολογείται. Δηλαδή ένα επίδοµα για να µπορούν
να έχουν την υγειά τους -γι’ αυτό το παίρνουν- το φορολογούµε
και από πάνω.

Ρωτάµε, λοιπόν, συγκεκριµένα και επειδή µας κατηγορείτε
πάντα ότι εµείς ενδιαφερόµαστε και τα παραπέµπουµε όλα στον
σοσιαλισµό, σήµερα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Όχι εγώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι εσείς, γενικώς η Κυβέρνηση.
Και εσείς θα έλεγα, αλλά, εν πάση περιπτώσει. 

Εγώ θέλω να πω το εξής: Σήµερα θα µειωθεί το όριο συντα-
ξιοδότησης των συγκεκριµένων εργατών; Θα πάρει η Κυβέρνηση
συγκεκριµένα µέτρα, ώστε να επανδρωθούν τα κέντρα υγείας
της συγκεκριµένης περιοχής; Θα παρθούν µέτρα, ώστε να ενι-
σχυθούν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί και να εξασφαλίζεται η ασφά-
λεια των εργαζοµένων στα µεταλλεία; 

Τέλος, θα πάψει να φορολογείται το επίδοµα ανθυγιεινής και
επικίνδυνης εργασίας;

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. Θα πρέπει να απαντήσετε για τρεις Υπουργούς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Αυτό ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. Είµαι για τέσσερις Υπουρ-
γούς, γιατί τέσσερις µου έχουν στείλει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Οι εργαζόµενοι είναι ένας, όµως.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ναι, συµφωνώ, γι’ αυτό θα προσπαθήσω να απαντήσω για όλους. 

Όντως πρόκειται για εργαζόµενους που είναι στην πιο σκληρή
δουλειά, µέσα στα ορυχεία και στα υπόγεια, µε πολύ ανθυγιεινές
και επικίνδυνες – άγριες, θα έλεγα, όπως λέτε και στην επίκαιρη
ερώτησή σας- συνθήκες. 

Τώρα για το ζήτηµα της υγείας τους, µου έχει δοθεί από το
Υπουργείο Υγείας µία κατάσταση των υποδοµών υγείας που
υπάρχουν στον νοµό (Γενικό Νοσοκοµείο στον Πολύγυρο, πέντε
κέντρα υγείας, τα περιφερειακά, τα πολυδύναµα, τα ειδικά κέν-
τρα που υπάρχουν, ειδικά στις περιοχές που είναι τα τέσσερα
ορυχεία για την προστασία της υγείας των εργαζοµένων), όµως
δεν φτάνουν. Συµφωνώ µαζί σας, δεν φθάνουν. 

Υπάρχουν δύο ειδών προβλήµατα. Κατ’ αρχάς, λείπει προσω-
πικό. Με τις συνεχείς συνταξιοδοτήσεις και χωρίς να γίνονται
προσλήψεις για τη δηµόσια υγεία, όντως υπάρχει υποστελέχωση
των δοµών αυτών υγείας. Είναι ένα θέµα που πρέπει να αντιµε-
τωπισθεί, ιδίως το καλοκαίρι. Με έχουν διαβεβαιώσει από το
Υπουργείο Υγείας ότι θα πάρουν µέτρα τώρα το καλοκαίρι για
ενίσχυση, γιατί όπως γνωρίζετε στη συγκεκριµένη περιοχή, τη
Χαλκιδική, οι δοµές αυτές υγείας δεν είναι µόνο για τους µεταλ-
λωρύχους. Το καλοκαίρι είναι και κόσµος που παραθερίζει, µε
αποτέλεσµα να µην µπορούν να ανταποκριθούν αυτές οι δοµές.
Εποµένως µε έχουν διαβεβαιώσει ότι µέσα στην καλοκαιρινή πε-
ρίοδο θα γίνει ενίσχυση αυτών των δοµών. 

Δεύτερον, είναι υπαρκτό το πρόβληµα µε τους αξονικούς το-
µογράφους και τους ακτινολογικούς. Θα δουν πώς θα το αντιµε-
τωπίσουν. Είναι υπαρκτό το πρόβληµα και αναζητούν λύσεις για
να µην κάνουν αυτή τη διαδροµή των σαράντα έξι και σαράντα
έξι χιλιοµέτρων, δηλαδή των ενενήντα δύο χιλιοµέτρων –λέτε
ογδόντα, αλλά από τα στοιχεία που έχω είναι παραπάνω, είναι
σαράντα έξι και σαράντα έξι, ενενήντα δυο χιλιόµετρα - όταν βρε-
θούν σε αυτήν την ανάγκη.

Τρίτον, όσον αφορά την αύξηση των ορίων ηλικίας, εγώ, επει-
δή θέλω πάντα να µιλάω τη γλώσσα της αλήθειας, να πω ότι αυτή
τη στιγµή και το Υπουργείο και η Κυβέρνηση στη µάχη την οποία
δίνουν, είναι να υπερασπίσουν τα υπάρχοντα όρια ηλικίας συν-
ταξιοδότησης, κυρίως στα βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλµατα, τα
οποία έχουµε θέσει µε πολύ αποφασιστικό τρόπο ότι θα πρέπει
να εξαιρεθούν από οτιδήποτε είναι στη σκέψη του οποιουδήποτε.
Αυτή είναι η µάχη. 

Τα άλλα ζητήµατα µε νόµους οι οποίοι κατάργησαν δικαιώ-
µατα, αυστηροποίησαν τις προϋποθέσεις συνταξιοδότησης κυ-
ρίως σε τέτοιες κατηγορίες εργαζοµένων σε τέτοιες συνθήκες,
είναι ζητήµατα που θα τα δούµε αργότερα. Δεν σας λέω ότι θα
τα δούµε τώρα. Θα τα δούµε αργότερα. Αυτή τη στιγµή προτε-
ραιότητα έχουµε να υπερασπίσουµε τα όρια ηλικίας που υπάρ-
χουν για να µη χειροτερεύσουν. Αυτό προσπαθούµε να κάνουµε
και θα κάνουµε, σας διαβεβαιώνω, ως Κυβέρνηση και στις δια-
πραγµατεύσεις που γίνονται, ώστε να µπορέσει η χώρα να έχει
µία συµφωνία, η οποία θα είναι επωφελής και για τη χώρα µας
και για τον λαό µας. 

Τώρα για το ζήτηµα το φορολογικό, έκανα µία έρευνα. Είδα
ότι όντως τέτοια επιδόµατα επικίνδυνης και ανθυγιεινής εργα-
σίας σε άλλες κατηγορίες εργαζοµένων εξαιρούνται από τη φο-
ρολόγηση. Εκτίµησή µου είναι, γιατί δεν είµαι και αρµόδιος
Υπουργός, ότι καλό είναι, επειδή γνωρίζετε τα προβλήµατα των
εργαζοµένων εκεί, να επανέλθετε µε µία επίκαιρη ερώτηση στην
αρµόδια Υπουργό, την κ. Βαλαβάνη, για να το µελετήσουν και
αυτοί πιο συγκεκριµένα και να έχετε µια πιο σαφή απάντηση για
τη συγκεκριµένη κατηγορία των εργαζοµένων. Το αίτηµα, το
οποίο κάνετε, δεν είναι παράλογο, γιατί σας είπα ότι βρήκα πε-
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ρίπου οκτώ κατηγορίες εργαζοµένων, που αυτό που ζητάτε για
τους συγκεκριµένους εργαζόµενους ισχύει. 

Τέλος, για τις συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας, ξέρετε ότι δεν
υπεύθυνο ούτε το Υπουργείο Εργασίας ούτε το Κοινωνικής
Ασφάλισης. Υπάρχει ο κανονισµός -εκεί που ισχύει για τις µεταλ-
λευτικές εργασίες- και όλως παραδόξως δεν είναι από παλαι-
ότερη νοµοθεσία το Σώµα Επιθεωρητών Εργασίας, αλλά είναι το
Σώµα Επιθεώρησης Περιβάλλοντος που έχει αρµοδιότητα. 

Είναι ένα θέµα για το οποίο η οµοσπονδία των εργαζοµένων
µού έχει ζητήσει ραντεβού και έχω κλείσει συνάντηση την Παρα-
σκευή. Θα το κουβεντιάσουµε αυτό το θέµα. Υπάρχουν δοµές -
µου τις έχουν αναφέρει- στα τέσσερα µεταλλεία, που λειτουρ-
γούν επί εφτά ηµέρες και σε εικοσιτετράωρη βάση.

Ωστόσο, επειδή πρόκειται για τη συγκεκριµένη κατηγορία ερ-
γαζοµένων και για αυτούς της επιφάνειας, κυρίως όµως για αυ-
τούς που είναι στα υπόγεια, νοµίζω ότι σε συνεργασία µε τα
συνδικάτα τους, µε την οµοσπονδία τους, ό,τι καλύτερο µπο-
ρούµε να κάνουµε θα το κάνουµε και θα συνεχίσουµε αυτή τη
κουβέντα, ώστε να µπορέσουµε να πάρουµε και πιο συγκεκρι-
µένα µέτρα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λόγω σπουδαιότητας

του θέµατος και για τους δύο συναδέλφους άφησα τον χρόνο. 
Έχετε τη δευτερολογία σας, κύριε Βαρδαλή. 
Πάντως, κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε στα µισά του καλοκαι-

ριού. Το λέω σχετικά µε το Υπουργείο Υγείας, επειδή είπατε έτσι.
Μέσα Ιουλίου είµαστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Συµφωνώ µαζί σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Βαρ-
δαλή, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Στα µισά του καλοκαιριού, κύριε
Πρόεδρε, και έχουµε «θα». Καταλαβαίνετε πότε θα αντιµετωπι-
στεί. 

Η γνώµη µας είναι η εξής πάντως: Κύριε Υπουργέ, είτε υπάρξει
συµφωνία είτε δεν υπάρξει, το µάρµαρο σε όλα αυτά τα ζητή-
µατα και το κοινωνικοασφαλιστικό και της υγείας-πρόνοιας θα
το πληρώσουν πάλι οι εργαζόµενοι και ο λαός. 

Αυτό είναι το µόνο σίγουρο για τον εξής λόγο: Όλα δείχνουν
ότι βρισκόµαστε στον δρόµο για περαιτέρω αντασφαλίστηκες
παρεµβάσεις. Τι σηµαίνει για παράδειγµα όταν µέλη της Κυβέρ-
νησης δηλώνουν ότι το ασφαλιστικό δεν είναι βιώσιµο κι ότι πρέ-
πει να γίνουν αναλογιστικές µελέτες; Όταν ο κ. Σκουρλέτης λέει
ότι από Σεπτέµβρη θα γίνει ένας ευρύτατος εθνικός διάλογος µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, τι λέτε; Αυτός ο διάλογος
θα γίνει για να αυξηθούν οι συντάξεις ή για να µειωθούν τα όρια
συνταξιοδότησης; Προφανώς για να χειροτερέψουν. Άλλωστε,
τέτοιες είναι και οι αποφάσεις και οι Κανονισµοί της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που εσείς λέτε καθηµερινά ότι θα σεβαστείτε. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το εξής: Και σε αυτό το ζή-
τηµα, το είπατε και σήµερα, η προσπάθειά σας είναι να σώσουµε
αυτό που υπάρχει -οι κόκκινες γραµµές. Ναι, αλλά και αυτές οι
κόκκινες γραµµές γίνονται ροζ. Θα δούµε τη συµφωνία. Δεν λέω
αυτό, αλλά και µε βάση τις δικές σας προτάσεις το σίγουρο είναι
ότι οι συντάξεις, είτε οι κύριες είτε οι επικουρικές, µειώνονται και
βάζετε µία σειρά αυξήσεις σε εισφορές για την υγεία, όπως είναι
στα επικουρικά το 5% που δεν ήταν καθόλου, στις κύριες συντά-
ξεις αύξηση από 4% σε 5%, όπως και αύξηση στις εισφορές σε
µισθωτούς 1% -αυτό που είχε καταργηθεί. 

Και κυρίως, αυτό που αφορά και την επίκαιρη ερώτηση πιο ου-
σιαστικά, είναι η τµηµατική κατάργηση των πρόωρων συντάξεων.
Και ρωτάµε ξανά: Στις πρόωρες που θα καταργηθούν, θα είναι
και αυτές; Γιατί είναι σηµαντικό. 

Τέλος, στοΝ χρόνο που µου µένει, θα πω κατ’ αρχάς ότι αυτή
η αντιασφαλιστική επίθεση, κατά τη γνώµη µας, δεν θα έχει τε-
λειωµό. Θα συνεχίζεται, γιατί είναι αποφάσεις των ιµπεριαλιστι-
κών θεσµών, όπως είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση και το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, που έχουν συγκεκριµένους στόχους -γι’
αυτό παίρνουν τέτοια µέτρα-, όπως είναι η µείωση του µη παρα-
γωγικού κόστους, στόχο µε τον οποίον συµφωνείτε, η ενίσχυση

της ανταγωνιστικότητας, στόχο µε τον οποίον συµφωνείτε. 
Άρα, για να αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα, για να µειωθεί το µη

µισθολογικό κόστος, πρέπει αυτό να πληρωθεί από τους εργα-
ζόµενους. Γι’ αυτό ιδιωτικοποιούνται και τοµείς της κοινωνικής
ασφάλισης. Έχουµε τα επαγγελµατικά ταµεία, και βεβαίως µει-
ώνεται η επιχορήγηση από το κράτος στα ασφαλιστικά Ταµεία. 

Κατά τη γνώµη µας, οι εργαζόµενοι θα πρέπει να έχουν κα-
θαρό ότι η πραγµατική διέξοδος βρίσκεται στον δρόµο της ορ-
γανωµένης πάλης, της ανασύνταξης του εργατικού κινήµατος,
της ενίσχυσης της λαϊκής συµµαχίας, που θα διεκδικεί άµεσα
µέτρα ανακούφισης. 

Δεν είναι δυνατόν να συµβιβαστούµε µε το να µη χάσουµε
αυτά που έχουµε. Το 2015 µε την ανάπτυξη της τεχνολογίας, της
παραγωγικότητας µπορούµε να ζούµε καλύτερα. Αυτό πρέπει να
διεκδικούµε. 

Οι υπάλληλοι αυτοί πρέπει να είναι συνδεδεµένοι µε µία προ-
οπτική: να πάρει τα κλειδιά της οικονοµίας από τα χέρια των µε-
γάλων επιχειρηµατικών οµίλων ο λαός και να σχεδιάσει σε όφε-
λός του την οικονοµία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, αλλαγές αντασφαλίστηκες, όντως, έγιναν τα τε-
λευταία είκοσι πέντε χρόνια. Δεν πρέπει, όµως να παραγνωρί-
σουµε ότι στα πέντε χρόνια των µνηµονίων η αντασφαλιστι-
κότητα και η αντικοινωνικότητα αυτών των αλλαγών αποτέλεσαν
µία τοµή προς το χειρότερο, µε την έννοια ότι µέσα σε πέντε χρό-
νια περικόπηκαν δικαιώµατα που είχαν κατακτηθεί όλες τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες, µε την έννοια ότι είχαµε µειώσεις µισθών,
κύριων και επικουρικών συντάξεων της τάξης του 35% έως 50%
και οδηγήθηκαν σε φτωχοποίηση εκατοντάδες χιλιάδες ή και
εκατοµµύρια συνταξιούχοι. 

Εποµένως αυτό να µην το παραγνωρίζουµε και να λέµε –όποιοι
λέµε, δεν είπα ότι το λέτε εσείς- ότι αυτό που έγινε αυτά τα πέντε
χρόνια ήταν ίδιο µε αυτό που έγινε στα είκοσι πέντε. Ήταν µία
τοµή αντεργατική, αντικοινωνική και αντασφαλιστική αυτό που
έγινε µέσα στην πενταετία. 

Δεύτερον, εµείς ως Κυβέρνηση εξοπλισµένοι µε το περήφανο
και αξιοπρεπές και δηµοκρατικότατο «όχι» αυτή τη στιγµή δί-
νουµε µία µεγάλη, σκληρή και άνιση µάχη.  Μία Κυβέρνηση αρι-
στερή και αντιµνηµονιακή µίας µικρής χώρας, µίας µικρής γωνιάς
στον πλανήτη βρίσκεται απέναντι στο οικονοµικό και πολιτικό κα-
τεστηµένο- και το ευρωπαϊκό, αλλά και το εγχώριο- και δίνει µία
µεγάλη µάχη για µία συµφωνία, η οποία δεν θα έχει µέσα πολιτι-
κές λιτότητας, δηλαδή µειώσεις µισθών και συντάξεων, θα έχει
µέσα χρηµατοδότηση αναπτυξιακού επενδυτικού προγράµµατος
µε µεγάλες επενδύσεις κυρίως από τον δηµόσιο και κοινωνικό
τοµέα και θα έχει και µία αποµείωση ριζική και βαθιά του δηµό-
σιου χρέους της χώρας. Εκεί δίνουµε τη µάχη. 

Εµείς θεωρούµε ότι ένα αναπτυγµένο εργατικό λαϊκό κίνηµα
και η κινητοποίηση του λαού µάς βοηθάνε. Θεωρούµε και θετικό
ότι όσοι εργάστηκαν από το λαϊκό κίνηµα για να υπάρξει αυτό το
δυνατό και συντριπτικά πλειοψηφικό «όχι» στις πολιτικές της λι-
τότητας και της ολοκληρωτικής καταστροφής της χώρας, συνε-
χίζουν τις κινητοποιήσεις και αύριο, απ’ ό,τι είδαµε και έχουµε
ενηµερωθεί. Αυτό είναι πολύ θετικό. Και θεωρούµε ότι την Κυ-
βέρνηση στη δύσκολη αυτή µάχη που δίνει, ένας σηµαντικός πα-
ράγοντας ο οποίος τη βοηθάει είναι η ανάπτυξη των λαϊκών
αγώνων και του λαϊκού κινήµατος, που ορθώνει ένα «όχι» σε αν-
τικοινωνικές, αντιαναπτυξιακές πολιτικές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς στο διάστηµα που είµαστε Κυβέρνηση, τους έξι µήνες,

δεν κάναµε καµµία µείωση, απ’ ό,τι γνωρίζετε, ούτε κύριων ούτε
επικουρικών συντάξεων ούτε των εφάπαξ. Μάλιστα, δεν διστά-
σαµε, ακόµα και όταν οι λεγόµενοι «θεσµοί» µάς έλεγαν ότι είναι
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µονοµερείς ενέργειες, να φέρουµε και να κάνουµε νόµο του κρά-
τους και να εφαρµόζεται µε πολύ µεγάλη επιτυχία η ρύθµιση
οφειλών στα ασφαλιστικά ταµεία, που ήταν µέτρο ανακούφισης
και των αυτοαπασχολουµένων και των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων αλλά και µέτρο ανακούφισης και εσόδων των ασφαλιστικών
ταµείων.

Γνωρίζετε καλά ότι την προηγούµενη βδοµάδα πήραµε όχι
µέτρα ανατροπής του ασφαλιστικού, αλλά µέτρα στήριξης των
συνταξιούχων και του ασφαλιστικού, γιατί επαναφέραµε τη σύν-
ταξη των υπερήλικων, των οµογενών και των Ελλήνων. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι πήραµε µέτρα απλοποίησης και
διευκόλυνσης της λειτουργίας των ΚΕΠΑ και επιχορήγηση της
σύνταξης των ατόµων µε αναπηρία το διάστηµα που περιµένουν
στα ΚΕΠΑ.

Γνωρίζετε ότι πήραµε µέτρα κατά της εισφοροδιαφυγής και
µία σειρά µέτρων αντιµετώπισης ακραίων αντασφαλιστικών αδι-
κιών που είχαν γίνει τα πέντε προηγούµενα χρόνια. 

Αυτά έγιναν νόµοι του κράτους, είτε µε το νόµο για την ανθρω-
πιστική κρίση είτε µε το νόµο που ψηφίστηκε προχθές µε τα ζη-
τήµατα των ΚΕΠΑ, της εισφοροδιαφυγής και ασφαλιστικά θέ-
µατα. 

Εποµένως, η πράξη έχει αποδείξει ότι πρώτο κριτήριο έχουµε,
όχι τα συµφέροντα των δανειστών της χώρας αλλά τα συµφέ-
ροντα του λαού µας, των εργαζοµένων και των συνταξιούχων. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η δέκατη έβδοµη µε

αριθµό 318/8-6-2015 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Εύβοιας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Μαυ-
ραγάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αµοιβή
και ανάληψη καθηκόντων εκκαθαριστή από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος για τη «Συνεταιριστική Ευβοϊκή Τράπεζα» δεν συζητείται,
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού. 

Τέλος, θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 3001/27-5-2015 ερώ-
τηση του Βουλευτή Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχε-
τικά µε την ένταξη των πολιτών στα προγράµµατα για την αντιµε-
τώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης µε βάση τα εισοδήµατα του
2014 ή και του 2015.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τελευταία ερώτηση στη σειρά συζήτησης, αλλά θεωρώ πολύ

σηµαντική, γιατί πραγµατικά αυτοί που πληρώνουν περισσότερο
και µε βαρύτερο τίµηµα τις επιπτώσεις της κρίσης και κυρίως των
τελευταίων γεγονότων είναι οι άνθρωποι που ανήκουν στο φάσ-
µα της ακραίας φτώχειας. 

Ψηφίσαµε ως Βουλή των Ελλήνων το πρόγραµµα το οποίο ει-
σηγήθηκε το Υπουργείο, η κυρία Υπουργός, και αφορά ουσια-
στικά τρεις παροχές που –να θυµίσω- είναι: η επανασύνδεση του
ηλεκτρικού ρεύµατος, η επιδότηση ενοικίου και η σίτιση.

Υπήρξε πραγµατικά σηµείο σύγκλισης, παρά τις επιµέρους
διαφωνίες των περισσοτέρων πτερύγων της Βουλής. Θεωρώ ότι
το πρόγραµµα δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες, όχι µόνο ως
προς τον αριθµό, αλλά και ως προς τις προδιαγραφές και τα κρι-
τήρια που ετέθησαν στη συνέχεια µε τις υπουργικές αποφάσεις,
γι’ αυτό κάνω την ερώτηση. 

Συγκεκριµένα, για το πρόγραµµα ηλεκτρικής ενέργειας εγκρί-
θηκαν όσες αιτήσεις πληρούσαν τα κριτήρια και αυτό είναι θε-
τικό. Έγιναν εκατόν σαράντα χιλιάδες αιτήσεις, ογδόντα εννιά
χιλιάδες πληρούσαν τα κριτήρια, εγκρίθηκαν όλες.  

Για το πρόγραµµα ενοικίου έγιναν ενενήντα χιλιάδες αιτήσεις,
εξήντα έξι χιλιάδες –οικογένειες προφανώς, όχι άτοµα- πληρούν
τα κριτήρια και από αυτές µόνο τριάντα χιλιάδες εντάσσονται
στο πρόγραµµα. 

Για το πρόγραµµα σίτισης διακόσιες ενενήντα τρεις χιλιάδες
αιτήσεις έγιναν, από αυτές πληρούν τα κριτήρια διακόσιες
τριάντα τρεις χιλιάδες, που αντιστοιχούν σε πολύ µεγαλύτερο
αριθµό ατόµων, και µόνο εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες εγκρί-
θηκαν. Το «µόνο» έχει να κάνει µε τον αριθµό των αιτήσεων, όχι
ότι δεν είναι πολύ σηµαντικό. 

Άρα µένουν έξω από το πρόγραµµα σίτισης εκατό χιλιάδες οι-

κογένειες που πληρούν τα κριτήρια, από το πρόγραµµα επιδό-
τησης ενοικίου τριάντα έξι χιλιάδες οικογένειες που πληρούν τα
κριτήρια. Συνολικά είναι περίπου τριακόσιες σαράντα χιλιάδες
άτοµα. 

Και κάνω την εξής πρόταση µέσω της ερώτησης: Πρώτα από
όλα να έρθει µια εισήγηση από το Υπουργείο και να δούµε πώς
θα ενταχθούν και αυτοί οι άνθρωποι στο πρόγραµµα. Πληρούν
τα κριτήρια, δηλαδή είναι, δυστυχώς, στο φάσµα της ακραίας
φτώχειας, µε βάση τα πολύ χαµηλά εισοδηµατικά όρια που βά-
λαµε.

Το δεύτερο είναι ότι, δυστυχώς, η υπουργική απόφαση προ-
βλέπει σύγκριση εισοδηµάτων µε το 2013. Τι σηµαίνει αυτό; Όλοι
οι άνθρωποι που το 2014 υπέπεσαν, δυστυχώς, στο φάσµα της
ακραίας φτώχειας ή και το 2015, δεν είναι δικαιούχοι αυτής της
στήριξης. Τεράστιο πρόβληµα! 

Δύο τροποποιήσεις ζητάµε, λοιπόν. Η µία αφορά και προϋπο-
λογισµό και δηµοσιονοµικά και η άλλη αφορά τη δυνατότητα
αυτοί που υποβάλλουν τώρα τη φορολογική δήλωση για το 2014,
τουλάχιστον αυτοί, να µπορούν να ενταχθούν.

Θυµίζω ότι κάτι αντίστοιχο είχε γίνει µε το κοινωνικό µέρισµα
και τελικά το κοινωνικό µέρισµα το πήραν και αυτοί οι οποίοι έκα-
ναν πέρσι, το 2014, τη φορολογική τους δήλωση και άρα ήµα-
σταν πιο κοντά στην πραγµατικότητα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Υπουργός κ. Θεανώ

Φωτίου έχει τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κεγκέρογλου, κάνετε ένα µικρό λάθος σε σχέση µε το
πόσοι πήραν το επίδοµα ενοικίου και πόσοι δεν πήραν το επίδοµα
σίτισης. Είναι ως εξής: Το επίδοµα ενοικίου, δυστυχώς, ήταν από
την αρχή γνωστό ότι θα ικανοποιούσε µόνο τριάντα χιλιάδες οι-
κογένειες. Αυτό και ικανοποιήσαµε. Και µάλιστα δώσαµε σε
τριάντα πέντε χιλιάδες οικογένειες, δηλαδή διευρύναµε το νού-
µερο όχι µόνο στις οικογένειες µε παιδιά, αλλά και σε ζευγάρια. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι αυτοί που έµειναν χωρίς κάρτα
σίτισης, ενώ πληρούσαν τα κριτήρια, είναι πράγµατι ογδόντα
πέντε χιλιάδες, για να µην αφήνουµε την αίσθηση στον κόσµο ότι
είναι εκατό χιλιάδες. 

Ξέρετε, δεν θέλω να υπερασπιστώ αυτές τις δεκαπέντε χιλιά-
δες που κάνατε λάθος. Θέλω να πω αυτό που έλεγα πάντα, ότι
αυτό είναι ένα µικρό βήµα.

Εσείς ειδικά ξέρετε πολύ καλά ότι ακολουθείται από τα 135
εκατοµµύρια του ΤΕΒΑ, το οποίο αυτή τη στιγµή το έχουµε προ-
κηρύξει, το τρέχουµε σε όλες τις περιφέρειες και όλους τους νο-
µούς της Ελλάδας, µε πενήντα επτά κοινωνικές συµπράξεις και
έχουµε βγάλει και τον διαγωνισµό για πρώτη φορά τόσο γρή-
γορα όλων των προµηθειών, όπου περιµένουµε στις 22 µε 29 Ιου-
λίου οι προµηθευτές να δώσουν τις προσφορές τους. 

Πάρα πολύ γρήγορα, δηλαδή, θα κατοχυρωθούν τα πρώτα
προϊόντα, τα οποία για πρώτη φορά περιλαµβάνουν νωπά προ-
ϊόντα, δηλαδή κρέας –το οποίο δεν υπήρχε µέχρι σήµερα-,
φρούτα και λαχανικά. Άρα γι’ αυτούς που έµειναν απ’ έξω έτσι
και αλλιώς έχουµε µέριµνα ότι θα πάρουν και από το ΤΕΒΑ.

Θέλω να πω εξαρχής ότι ελπίζω, κύριε Υπουργέ, µε τη νέα
συµφωνία, µε τα φοβερά πακέτα ανθρωπιστικής βοήθειας, που
θα µας έδιναν οι εταίροι εάν βγαίναµε έξω από την Ευρωζώνη
και καταστρεφόµασταν -ελπίζω να µας τα δώσουν και σήµερα
γιατί είµαστε κατεστραµµένοι-, µε αυτά, λοιπόν τα περιβόητα πα-
κέτα θα διευρύνουµε τα 200 εκατοµµύρια έτσι και αλλιώς και
τους ανθρώπους που θα πάρουν και άλλες κάρτες. Αυτό είναι το
πρώτο θέµα. 

Το δεύτερο είναι ότι όπως ξέρετε πολύ καλά, ο νόµος ψηφί-
στηκε στις 20 Μαρτίου από τη Βουλή των Ελλήνων. Η πλατ-
φόρµα για τις αιτήσεις των ωφελουµένων άνοιξε στις 20
Απριλίου, δηλαδή έναν µήνα µετά την ΚΥΑ που εκδόθηκε σε εί-
κοσι µέρες. Άρα από τις 20 Απριλίου µέχρι την 1η Ιουνίου οι πι-
θανοί ωφελούµενοι έκαναν αίτηση. 

Τι σηµαίνει αυτό; Ότι δεν µπορούσαµε δυστυχώς να πάµε µε
το οικονοµικό έτος 2015, γιατί τότε οι ωφελούµενοι θα έπαιρναν
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τα όποια οφέλη τον Σεπτέµβριο, ενώ τώρα είναι όλα έτοιµα, έχει
τελειώσει η ιστορία. 

Άρα ήµασταν υποχρεωµένοι δυστυχώς να πάµε µε το οικονο-
µικό έτος 2014. Όµως, τώρα το ΤΕΒΑ θα πάει µε το οικονοµικό
έτος 2015 έτσι και αλλιώς, γιατί η πλατφόρµα του ΤΕΒΑ θα ανοί-
ξει στις 26 Ιουνίου για τους ωφελούµενους του ΤΕΒΑ από τις 20
Ιουλίου µέχρι τις 5 Αυγούστου. 

Εποµένως για τους ενδιαφερόµενους του ΤΕΒΑ, επειδή θα
έχουν µέχρι τότε προλάβει να κάνουν φορολογικές δηλώσεις, θα
πάµε έτσι. Για τους προηγούµενους, για να µπορέσουν να πά-
ρουν οι άνθρωποι κάποια ποσά και να µην περιµένουν το Σεπτέµ-
βρη, πήγαµε αλλιώς. Ξέρουµε τις αδικίες και είµαστε πολύ
ευαίσθητοι πάνω σε αυτά τα θέµατα να τα διορθώνουµε όπως
µπορούµε κάθε µέρα. 

Μη µου πείτε ξανά για το περιβόητο πρόγραµµα του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος, γιατί πολύ γρήγορα θα ανακοινωθούν
και οι εκτιµήσεις της Διεθνούς Τράπεζας, που λένε, κύριε Πρό-
εδρε, ότι ο τρόπος που στήθηκε το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα ήταν λάθος και ότι ένας από τους βασικούς λόγους του
λάθους είναι η συνεχής ενηµερότητα στο πού βρίσκεται ο κάθε
πιθανά ωφελούµενος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα σας αφαιρέσω
τον χρόνο από τη δευτερολογία σας, κυρία Υπουργέ. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ναι, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Μετά την απαγόρευση της αρι-
στερής Υπουργού στο να µην αναφερθώ σε συγκεκριµένα θέ-
µατα, συµµορφώνοµαι. 

Ωστόσο, θέλω να επισηµάνω ότι αυτοί οι οποίοι θέλουν να βγά-
λουν λάθος το συγκεκριµένο πρόγραµµα είναι αυτοί που θέλουν
να το ανακατέψουν µε το ΕΚΑΣ. Δεν έχει καµµία σχέση µε το
ΕΚΑΣ. Εµείς κάναµε ένα πρόγραµµα που δεν έχει καµµία σχέση
µε το ΕΚΑΣ και τα αναπηρικά επιδόµατα. 

Θα πέσετε στη λούµπα και τότε θα έρθετε στα λόγια µου. Μην
πέφτετε στη λούµπα αυτών που θέλουν να καταργήσουν το
ΕΚΑΣ, γιατί δεν έχει καµµία σχέση η κοινωνική οµάδα στην οποία
απευθύνεται το ΕΚΑΣ µε την κοινωνική οµάδα στην οποία απευ-
θύνεται το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Δεν έχει καµµία µα
καµµία σχέση!

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Είναι δε-
καέξι χιλιάδες!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσετε,
κυρία Υπουργέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Συµµορφώνοµαι στην απαγό-
ρευση και δεν το επεκτείνω. 

Προσέξτε, όµως: Αναφέροµαι στο πρόγραµµα που ψήφισε η
Βουλή –και είπαµε ότι και ήταν και οµόθυµη η Βουλή στη στήριξή
του- από εθνικούς πόρους µε τον ν. 4320. Δεν αναφέρθηκα στο
ΤΕΒΑ. 

Σε αυτό το πρόγραµµα, λοιπόν, έχουµε εκατό χιλιάδες ανθρώ-
πους -και από τις δύο κατηγορίες, γιατί κάποιοι συµπίπτουν- που
µένουν εκτός –και επιµένω στο νούµερο- που αφορούν διακόσιες
είκοσι πέντε χιλιάδες περίπου άτοµα, δηλαδή αθροιστικά επί-
δοµα ενοικίου και σίτιση. Αυτό θα πρέπει να το δούµε εδώ και
τώρα και δεν έχει καµµία σχέση µε το ΤΕΒΑ. Δηλαδή στον
φτωχό, στην ακραία φτώχεια, στον άνθρωπο που δεν έχει τα
προς το ζην θα του δώσετε ως απάντηση την ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα που είπατε; Πρέπει να συνεννοηθούµε. 

Θα σας πω το εξής: Αυτός ο οποίος µέσα στο 2014 είτε επειδή
απολύθηκε, αλλά δεν δικαιούται επίδοµα ανεργίας, είτε για οποι-
ονδήποτε λόγο έκλεισε το µαγαζί του, δεν έχει τα προς το ζην,
θα του πούµε «δεν σε παίρνει η ηλεκτρονική πλατφόρµα της
ΗΔΙΚΑ»; Αυτή είναι απάντηση; 

Δεν είναι απάντηση αυτή, κυρία Υπουργέ µου. Θα πρέπει να
συνεννοηθούµε ότι για τις εκατό χιλιάδες ανθρώπους που έµει-

ναν έξω, ενώ πληρούν τα κριτήρια, θα πρέπει να βρούµε πόρους
να τους εντάξουµε. Φέρτε εισήγηση, φέρτε τροπολογία εδώ, να
δεσµευθούµε να την ψηφίσουµε όλοι, να τα δώσουµε! Σας είπα
την άλλη φορά ότι αυτά θα καλύπτονταν από ένα ποσό περίπου
100 εκατοµµυρίων. Μπορεί να είναι και λιγότερα. Φέρτε τα, ό-
µως!

Το δεύτερο έχει να κάνει ακριβώς µε το στοιχείο που σας είπα
από τη µια χρονιά στην άλλη. Είναι δυνατόν να έχει τώρα πρό-
βληµα και να του λέµε «µα, έπρεπε να έχεις το 2013 πρόβληµα,
όχι τώρα»; 

Είναι δύο θέµατα. Το ένα είναι η αύξηση του προϋπολογισµού
και το άλλο η αλλαγή των κριτηρίων, για να δούµε τους ανθρώ-
πους που τώρα έχουν πρόβληµα. Εάν έχετε τη βούληση, µη µου
δώσετε απάντηση, υποστηρίζοντας αυτά τα οποία έχετε κάνει,
που καλώς τα έχετε κάνει. Θέλουµε απάντηση στο αν µπορούµε
να καλύψουµε και τους άλλους ανθρώπους. 

Το ΤΕΒΑ δεν είναι συµπληρωµατικό του ν. 4320. Είναι αυτοτε-
λές πρόγραµµα, µε αυτοτελή κριτήρια και δεν θα καλύψει τους
υπόλοιπους. Πάλι µπορεί οι ίδιοι που είναι δικαιούχοι να τύχει να
είναι και στο ΤΕΒΑ, να µείνουν δηλαδή πάλι οι ίδιοι άνθρωποι απ’
έξω. Δεν είναι συµπληρωµατικό. Το επιχειρησιακό πρόγραµµα
έχει συγκεκριµένες προδιαγραφές, συγκεκριµένο τρόπο και γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι αφορά παροχή τροφίµων σε είδος.
Εδώ µιλάµε για την κάρτα σίτισης. Μην µπλέξουµε τα δυο προ-
γράµµατα, γιατί κάποια στιγµή θα έχουµε και προβλήµατα στην
υλοποίηση του ΤΕΒΑ. 

Θέλω, λοιπόν, να σας δηλώσω την καλή µας πρόθεση, κύριε
Στρατούλη, να στηρίξουµε οποιαδήποτε εισήγηση φέρετε εδώ,
όπως την αύξηση του προϋπολογισµού για να καλυφθούν αυτοί
οι οποίοι απορρίπτονται µε τα εισοδήµατα του 2013, αλλά και
αυτοί που θα κριθούν δικαιούχοι µε τα εισοδήµατα του 2014.
Αυτό θέλω να δηλώσω και νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε να συ-
νεννοηθούµε. Δεν είναι θέµα αντιπαράθεσης. Είναι θέµα συνεν-
νόησης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Νοµίζω ότι
δεν υπάρχει περαιτέρω συζήτηση. Η απάντηση είναι σαφής, το
γιατί έγινε µε τους όρους του 2013. Νοµίζω απάντησα επαρκώς.
Ειδάλλως, οι άνθρωποι δεν θα έπαιρναν τα τρόφιµα ποτέ, θα τα
έπαιρναν τον Νοέµβριο και εµείς επειγόµασταν. 

Όσον αφορά όσους δεν κάλυψε το πρόγραµµα αυτό, είπα και
πριν ότι µε τις σχέσεις που έχετε και µε τη σοσιαλιστική οµάδα
στην Ευρωβουλή να πείτε και εσείς στον κ. Γιούνκερ να δώσει τα
2,5 δισεκατοµµύρια που υποσχέθηκε για την ανθρωπιστική κρίση
και που ακόµη περιµένουµε ή να µην απειλούν όσοι εκ των σο-
σιαλιστών απείλησαν ότι θα µας ρίχνουν κονσέρβες και γαλέτες
από τον ουρανό, αν τύχει και βγούµε από την Ευρωζώνη. 

Ελπίζω ότι στη µεγάλη προσπάθεια που κάνουµε αυτές τις
µέρες όλοι είµαστε ενωµένοι. 

Δέχοµαι πάρα πολύ σοβαρά τις προτάσεις σας και πραγµατικά
θα πάρουµε αµέσως –και θα σας καλέσω για να συνεργαστείτε-
τα πρώτα άµεσα µέτρα µόλις έχουµε αυτά τα χρήµατα, για να
καλύψουµε και να θεραπεύσουµε τυχόν αδικίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων
και των αναφορών-ερωτήσεων.

Θέλω να ευχαριστήσω όλους εσάς που παρευρίσκεστε στην
Αίθουσα, πολύ συνεπείς, γνωρίζοντας από εχθές ότι η ονοµα-
στική ψηφοφορία θα γινόταν σήµερα στις 13.00. Εδώ όµως και
δύο ώρες έχει ενηµερωθεί το Σώµα ότι θα ξεκινήσει στις 13.45’. 

Κατόπιν τούτου, διακόπτουµε µέχρι τις 13.45’.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.
Πριν εισέλθουµε στη νοµοθετική εργασία, θα ήθελα να κάνω
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την εξής ανακοίνωση προς το Σώµα:
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-

σεων και η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου: «Κύρωση του
Μνηµονίου Συναντίληψης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της
Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας που αφορά τη συνεργασία εντός
του Πολυεθνικού Συντονιστικού Κέντρου Στρατηγικών Θαλασ-
σίων Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC) και της Τε-

χνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµο-
κρατίας της Βουλγαρίας σχετικά µε την εφαρµογή του Μνηµο-
νίου Συναντίληψης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της Δηµο-
κρατίας της Βουλγαρίας που αφορά στη συνεργασία εντός του
Πολυεθνικού Συντονιστικού Κέντρου Στρατηγικών Θαλασσίων
Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ-AMSCC)».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης:
«Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελληνικής ιθαγένειας - Τροπο-
ποίηση του ν. 4251/2014 για την προσαρµογή της ελληνικής νο-
µοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε την ενιαία διαδικασία υποβο-

λής αίτησης για τη χορήγηση στους πολίτες τρίτων χωρών ενι-
αίας άδειας διαµονής και εργασίας στην επικράτεια κράτους- µέ-
λους και σχετικά µε το κοινό σύνολο δικαιωµάτων για τους
εργαζοµένους από τρίτες χώρες που διαµένουν νοµίµως σε κρά-
τος-µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου
και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την εποχιακή ερ-
γασία και λοιπές διατάξεις». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί των άρθρων 1, 7, 8 και 10
του σχεδίου νόµου έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας από Βουλευτές του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή
Αυγή, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ(Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ως προς την
προβλεπόµενη διαδικασία, επιθυµώ να σας υπενθυµίσω τα εξής:
Σχετικά µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 του Κανονισµού της Βου-
λής, η ψηφοφορία µε ονοµαστική κλήση διεξάγεται, όταν υπο-
βληθεί αίτηση που υπογράφεται από το 1/20 του όλου αριθµού
των Βουλευτών, δηλαδή όταν υπογράφεται από δεκαπέντε του-
λάχιστον Βουλευτές.

Μετά το πέρας της συζήτησης του συγκεκριµένου θέµατος γί-
νεται η εκφώνηση των ονοµάτων των υπογραφόντων την αίτηση
Βουλευτών. Εάν δεν συµπληρωθεί ο απαιτούµενος ελάχιστος
αριθµός παρόντων Βουλευτών από τους υπογράφοντες, η αί-
τηση θεωρείται ότι δεν υποβλήθηκε, σύµφωνα µε το άρθρο 72
παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής.

Αν διαπιστωθεί ότι υπάρχει ο ελάχιστος αριθµός των υπογρα-
φόντων, η συνεδρίαση διακόπτεται υποχρεωτικά και γίνεται σχε-
τική ανακοίνωση στους χώρους του Βουλευτηρίου. Δέκα λεπτά
µετά την ανακοίνωση επαναλαµβάνεται η συνεδρίαση.

Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-
τηση Βουλευτών, για να διαπιστωθεί εάν υπάρχει ο απαιτούµενος
από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Παρακαλώ,

κύριε Παππά, αφήστε µε να αναγνώσω τον κατάλογο και µετά θα
µου πείτε ό,τι θέλετε.

Ο κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος. Παρών.
Ο κ. Μιχαήλ Αβράµης-Αρβανίτης. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Γαλέος. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Γερµενής. Παρών.
Ο κ. Φώτιος Γραικός. Παρών.
Ο κ. Αντώνιος Γρέγος. Παρών.
Η κ. Ελένη Ζαρούλια. Παρούσα.
Ο κ. Ηλίας Κασιδιάρης. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Κούζηλος. Απών.
Ο κ. Ιωάννης Λαγός. Παρών.
Ο κ. Αρτέµιος Ματθαιόπουλος. Παρών.
Ο κ. Νικόλαος Μίχος. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Μπαρµπαρούσης. Παρών.
Ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος. Παρών.
Ο κ. Χρήστος Παππάς. Παρών.
Η κ. Δέσποινα Σβερώνη-Χονδρονάσιου. Παρούσα.
Ο κ. Χρήστος Χατζησάββας. Παρών.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, επειδή χθες το από-

γευµα έλειπαν πολλοί συνάδελφοι, θα ήθελα να ενηµερώσω την
Ολοµέλεια ότι γίναµε µάρτυρες πολλών παρατυπιών εκ µέρους
του Προεδρείου.

Υπήρχε χθες µια σπουδή και µία προχειρότητα ως προς την
ερµηνεία της ψηφοφορίας για το άρθρο 1 ή το άρθρο 1Α ή το
άρθρο 1Β. Υπήρχε µια διάσπαση των άρθρων κατά το δοκούν -
µια βιασύνη θα έλεγα, µια σπουδή- εκ µέρους και της Υπουργού,
αλλά και υµών ως Προέδρου, ώστε να αποφύγετε τον σκόπελο
της ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Είπαµε, λοιπόν, σε κάποιο σηµείο -και µεταφέρω από τα Πρα-
κτικά- ότι εµείς, αν θέλετε, µπορούµε να διορθώσουµε την αί-
τηση για ονοµαστική ψηφοφορία και είχαµε την απάντηση της
κυρίας Υπουργού, που είπε: «Κύριε Παππά, διορθώστε τη, δεν
έχω πρόβληµα, θα ψηφιστεί έτσι και αλλιώς.».

Ερωτώ: Τι πρόβληµα έχετε να ψηφίσουµε, όπως -κακώς, θα
έλεγα εγώ- ερµηνεύοντας τη λογική, η κυρία Υπουργός κατή-
τµησε το άρθρο 1;

Επίσης, έχουµε εσάς, κυρία Πρόεδρε, σε ένα σηµείο και σας
µεταφέρω στη σελίδα 273 των Πρακτικών -θα σας το δώσω κιό-
λας, για να το δείτε- όπου λέω εγώ, µιλώντας -παρακαλώ τους
συναδέλφους για λίγη ησυχία- τα εξής: «Θα ψηφίσουµε αύριο
για το άρθρο 1 ως σύνολο. Και για το 1Α και για το 1Β».

Και απαντάτε εσείς, κυρία Πρόεδρε: «Δέσποινα Χαραλαµπί-
δου: Το άρθρο 1 ως σύνολο. Ωραία».

Είχαµε και τις αντιρρήσεις του κ. Αθανασίου εκ µέρους της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο οποίος συµφώνησε µε την άποψή
µας. Δεν ξέρω σήµερα αν συνεχίζει να συµφωνεί. Είχαµε και την
άποψη του κ. Κόκκαλη των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ο οποίος και

αυτός συµφώνησε µε την άποψή µας.
Συνεπώς θέλουµε, κυρία Πρόεδρε, να γίνει η ψηφοφορία κα-

νονικά και σύµφωνα µε τα κοινοβουλευτικά θέσµια και όχι µε την
εικόνα και µε την αντίληψη που είχατε χθες το απόγευµα.

Θέλω να σας προλάβω και εσάς και ενδεχοµένως κάποιον
άλλον οµιλητή αν ήθελε να πει ότι «ναι, δεν έχετε δίκιο, δεν κρα-
τήσατε χθες καλή συµπεριφορά εις την Ολοµέλεια» και να σας
πω ότι γίναµε µάρτυρες όλοι µας της συµπεριφοράς άλλων Βου-
λευτών εντός του Κοινοβουλίου κατά τη διάρκεια της συζήτησης
για το δηµοψήφισµα, που δεν εγκαλέσατε κανέναν και δεν καλέ-
σατε κανέναν Φρούραρχο.

Εν κατακλείδι, θα ήθελα να σας πω ότι η δική µας συµπερι-
φορά είναι κατά το δυνατόν ήπια. Η συµπεριφορά και η οργή του
λαού θα είναι τέτοια, που δεν θα είναι Χρυσαυγίτες αυτοί που θα
σταθούν ενάντια στο αντισυνταγµατικό, αντιλαϊκό και κλεπτοκρα-
τικό τόξο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν απόσπασµα Πρακτικών της
συνεδρίασης της Ολοµέλειας της 8-7-2015, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριοι συνά-
δελφοι, θα δώσω τον λόγο µόνο στον κύριο Υπουργό και σε κα-
νέναν άλλο. Είµαστε στη διαδικασία διεξαγωγής της ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας και έχει κλείσει η συζήτηση.

Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να ανοίξω
συζήτηση. 

Απλώς θέλω να διευκρινίσω το διαδικαστικό θέµα που ετέθη
επ’ αυτού, κύριε Τζαβάρα.

Υπήρξε µία παρανόηση, επειδή στο κείµενο του όλου νοµο-
σχεδίου, που µοιράστηκε εχθές –γι’ αυτό σήµερα µοιράζεται
ξανά ολόκληρο- υπήρχε µία αναφορά η οποία ήταν παράτυπη,
θα έλεγε κανείς, ξανά περί άρθρου 1Α, ενώ στη νοµοτεχνική επε-
ξεργασία –όπως και τρεις φορές η Υπουργός που µίλησε, ήταν
σαφής- το άρθρο 1 χωρίζεται σε 1Α και 1Β.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης κ. Νικόλαος Βούτσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν κείµενο του νοµοσχεδίου, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, για να είµαστε δίκαιοι, δηµιουργήθηκε και ένα κοµ-
φούζιο εκ του ότι υπάρχει 1Α και 1Β στον Κώδικα Ιθαγένειας και,
ταυτοχρόνως, 1Α και 1Β σ’ αυτόν τον νόµο. Ως εκ τούτου, υπάρ-
χουν σηµεία όπου λέει ότι το άρθρο 1 αλλάζει το 1Α του Κώδικα
Ιθαγένειας, ενώ το 1Α αυτού του νόµου αλλάζει το 1Β του Κώδικα
Ιθαγένειας.

Πάντως, θέλω να πω ότι επί της ουσίας είναι απολύτως απο-
σαφηνισµένο και στις επιτροπές και εδώ και ήταν ουσιαστικός ο
διαχωρισµός που έγινε µετά τη συζήτηση. Δεν ήταν κάτι τυχαίο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Εγώ, λοιπόν, σας λέω για τα Πρακτικά ότι σήµερα προς ψηφο-
φορία τίθεται το άρθρο 1Α που τροποποιεί το άρθρο 1Α του Κώ-
δικα Ιθαγένειας. Εχθές ψηφίστηκε το άρθρο 1Α που εισάγει το
1Β στον Κώδικα Ιθαγένειας. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη νοµοτεχνική επεξεργασία και της
κυρίας Υπουργού, που το έχει διασαφηνίσει τρεις φορές. 

Νοµίζω ότι πλέον είναι απόλυτα αποσαφηνισµένα, µετά την εύ-
λογη συζήτηση που δηµιουργήθηκε.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης κ. Νικόλαος Βούτσης καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, καθώς και
ιδιόχειρο σηµείωµα του ιδίου, που αφορά το ζήτηµα διαχωρι-
σµού των άρθρων, τα οποία έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Όπως διαπιστώθηκε, υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανο-
νισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας Βουλευτών.

Συνεπώς και σύµφωνα µε τον Κανονισµό διακόπτουµε τη συ-
νεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µε απαίτηση και οµόφωνη γνώµη όλων των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση. 

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων 1, 7, 8
και 10 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελ-
ληνικής Ιθαγένειας – Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε
την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους
πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας
στην επικράτεια κράτους- µέλους και σχετικά µε κοινό σύνολο
δικαιωµάτων για τους εργαζόµενους από τρίτες χώρες που δια-
µένουν νοµίµως σε κράτος- µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις
προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε
σκοπό την εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις».

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές και Γραµµατείς
της Βουλής κ. Παναγιώτα Δριτσέλη από τον ΣΥΡΙΖΑ και κ. Ιωάν-

νης Κεφαλογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία, σύµφωνα µε το
άρθρο 72 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής. 

Κατά την παράγραφο 6 του ιδίου άρθρου, οι δεχόµενοι τα
άρθρα του νοµοσχεδίου λέγουν «ΝΑΙ». 

Οι µη δεχόµενοι τα άρθρα του νοµοσχεδίου λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ». 
(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα της Ολοµέλειας ο

Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας)
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να παρακαλέσω τον Γραµµατέα

της Βουλής κ. Ζήση Ζάννα να έρθει εδώ και να δέχεται τα αιτή-
µατα Βουλευτών που έχουν σοβαρά κωλύµατα για να φύγουν
στην επαρχία.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου. 
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Υπάρχει συνά-

δελφος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχει έλθει

στο Προεδρείο επιστολή του συναδέλφου κ. Θεόδωρου Καράο-
γλου, ο οποίος µάς γνωρίζει ότι απουσιάζει από την ψηφοφορία
και ότι αν ήταν παρών θα ψήφιζε «όχι».

Η επιστολή αυτή, η οποία εκφράζει πρόθεση ψήφου, θα κατα-
χωρισθεί στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά δεν
συνυπολογίζεται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και πα-
ρακαλώ τους κύριους ψηφολέκτες να προβούν στην καταµέ-
τρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(Κατά τη διάρκεια της καταµέτρησης την Προεδρική Έδρα κα-

ταλαµβάνει ο Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑ-
ΛΑΦΑΣ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας. 

Ψήφισαν συνολικά 263 Βουλευτές.
Επί του άρθρου 1 του σχεδίου νόµου:
«ΝΑΙ» εψήφισαν 179 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 84 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 0 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Επί του άρθρου 7 του σχεδίου νόµου:
«ΝΑΙ» εψήφισαν 232 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 31 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 0 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 8 του σχεδίου νόµου:
«ΝΑΙ» εψήφισαν 179 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 84 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 0 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 8 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

την κυρία Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 10 του σχεδίου νόµου:
«ΝΑΙ» εψήφισαν 179 Βουλευτές.
«ΟΧΙ» εψήφισαν 84 Βουλευτές. 
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 0 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 10 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σύµφωνα

µε το παρακάτω πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου
του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο,
όπως τροποποιήθηκε από την κυρία Υπουργό;

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΡΚΑΤΣΟΥΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Συνεπώς το ακροτε-

λεύτιο άρθρο έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από την κυρία
Υπουργό, κατά πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελ-
ληνικής Ιθαγένειας - Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε
την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους
πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας
στην επικράτεια κράτους µέλους και σχετικά µε κοινό σύνολο δι-
καιωµάτων για τους εργαζοµένους από τρίτες χώρες που διαµέ-
νουν νοµίµως σε κράτος - µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις
προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε
σκοπό την εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις», έγινε δεκτό
επί της αρχής και επί των άρθρων κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να ψη-
φίσουµε το νοµοσχέδιο και στο σύνολό του;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ερωτάται το Σώµα: Γί-

νεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΚΑΤΡΙΒΑΝΟΥ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΡΚΑΤΣΟΥΛΗΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών και Δι-

οικητικής Ανασυγκρότησης: «Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα
Ελληνικής Ιθαγένειας-Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την
προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στις Οδηγίες του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε
την ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους
πολίτες τρίτων χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας
στην επικράτεια κράτους µέλους και σχετικά µε κοινό σύνολο δι-
καιωµάτων για τους εργαζοµένους από τρίτες χώρες που διαµέ-
νουν νοµίµως σε κράτος µέλος και 2014/36/ΕΕ σχετικά µε τις
προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε
σκοπό την εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Τροποποίηση διατάξεων Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας -
Τροποποίηση του ν. 4251/2014 για την προσαρµογή της ελλη-
νικής νοµοθεσίας στις οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου 2011/98/ΕΕ σχετικά µε την ενιαία διαδικα-
σία υποβολής αίτησης για τη χορήγηση στους πολίτες τρίτων
χωρών ενιαίας άδειας διαµονής και εργασίας στην επικράτεια
κράτους - µέλους και σχετικά µε κοινό σύνολο δικαιωµάτων για
τους εργαζοµένους  από τρίτες χώρες που διαµένουν νοµίµως
σε κράτος - µέλος και 2014/36/EE σχετικά µε τις προϋποθέσεις
εισόδου και διαµονής πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την
εποχιακή εργασία και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ ΠΡΩΤΟ
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΤΑΞΕΩΝ ΚΩΔΙΚΑ

ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΙΘΑΓΕΝΕΙΑΣ

Άρθρο 1
Αντικατάσταση του άρθρου 1Α του Κώδικα

Ελληνικής Ιθαγένειας

Το άρθρο 1Α του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 1Α
Με δήλωση και αίτηση, λόγω γέννησης και φοίτησης

σε σχολείο στην Ελλάδα

1. Τέκνο αλλοδαπών που γεννιέται στην Ελλάδα θεµελιώνει δι-
καίωµα κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας υπό τις εξής προϋπο-
θέσεις:

α) Της εγγραφής του στην Α’ τάξη ελληνικού σχολείου της
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης και της συνέχισης παρακολούθησης
ελληνικού σχολείου κατά το χρόνο υποβολής της δήλωσης – αί-
τησης της παραγράφου 2.

β) Της προηγούµενης συνεχούς νόµιµης διαµονής του ενός εκ
των γονέων του επί πέντε τουλάχιστον έτη πριν από τη γέννησή
του. 

Αν το τέκνο γεννήθηκε πριν τη συµπλήρωση της ως άνω πεν-
ταετούς διαµονής, το δικαίωµα κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας
θεµελιώνεται µε τη συµπλήρωση δεκαετούς συνεχούς νόµιµης
διαµονής του γονέα.

γ) Της νόµιµης διαµονής των γονέων του και της κατοχής από
έναν τουλάχιστον εξ αυτών ενός εκ των κατωτέρω τίτλων διαµο-
νής κατά το χρόνο υποβολής της δήλωσης – αίτησης της παρα-
γράφου 4:

«γα) άδειας επί µακρόν διαµένοντος, κατ’ εφαρµογή των δια-
τάξεων του π.δ. 150/2006 (Α’ 160) ή άδεια διαµονής επί µακρόν
διαµένοντος σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 7 του άρθρου
40 του ν. 3731/2008 (Α’ 26) ή άδεια διαµονής που προβλέπεται
στο άρθρο 89 του  ν. 4251/2014 (Α’ 80), όπως ισχύει,

γβ) άδειας διαµονής αόριστης διάρκειας ή δεκαετούς διάρ-
κειας σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2910/2001 (Α’ 91), της
παρ. 2 του άρθρου 91 του ν. 3386/2005 (Α’ 212), της παρ. 1 του
άρθρου 39 του ν. 3731/2008 (Α’ 263) και του άρθρου 138 του ν.
4251/2014 (Α’ 80), όπως ισχύουν,

γγ) εγγράφου πιστοποίησης µόνιµης διαµονής πολίτη της Ε.Ε.
µε βάση τις διατάξεις του π.δ. 106/2007 (Α’ 135), 

γδ) τίτλου διαµονής αναγνωρισµένου πολιτικού πρόσφυγα ή
καθεστώτος επικουρικής προστασίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις
των προεδρικών διαταγµάτων 61/1999 (Α’ 63), 96/2008 (Α’ 152),
114/2010 (Α’ 195) και 113/2013 (Α’ 146), όπως ισχύουν, ή τίτλο
διαµονής ανιθαγενούς, 

γε) ειδικού δελτίου ταυτότητας οµογενούς (Ε.Δ.Τ.Ο.) συνο-
δευοµένου από ισχύουσα άδεια διαµονής ενιαίου τύπου
(Α.Δ.Ε.Τ.) ή άλλον τίτλο νόµιµης διαµονής οµογενούς, 

γστ) άδειας διαµονής δεύτερης γενιάς σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του άρθρου 108 του ν. 4251/2014 (Α’ 80), 

γζ) δελτίου µόνιµης διαµονής µέλους οικογένειας Έλληνα ή
πολίτη της Ε.Ε.. 

Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης µπορεί να τροποποιούνται, αντικαθίστανται ή κα-
ταργούνται οι τίτλοι οριστικής διαµονής που αναφέρονται
ανωτέρω και να προστίθενται νέοι τίτλοι νόµιµης διαµονής. 

2.α. Για την κτήση της ελληνικής ιθαγένειας κατ’ εφαρµογή
της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου υποβάλλεται κοινή δή-
λωση-αίτηση από τους γονείς του τέκνου.

Η δήλωση-αίτηση κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας, καθώς και
τα σχετικά δικαιολογητικά υποβάλλονται στην αρµόδια υπηρεσία
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης στη χωρική αρµοδιότητα της
οποίας υπάγεται ο δήµος της διαµονής των αιτούντων.

β. Τη δήλωση-αίτηση της προηγούµενης παραγράφου του πα-
ρόντος άρθρου υποβάλλει στην περίπτωση τέκνου µονογονεϊκής
οικογένειας ή τέκνου δικαιούχου διεθνούς προστασίας (αναγνω-
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ρισµένου πρόσφυγα, προσώπου που έχει υπαχθεί σε καθεστώς
επικουρικής προστασίας ή ανιθαγενούς), ο εναποµείνας γονέας
ή αυτός στον οποίο έχει ανατεθεί η επιµέλεια του ανηλίκου, εφό-
σον συντρέχουν στο πρόσωπό του οι λοιπές σχετικές προϋπο-
θέσεις. Σε περιπτώσεις ασυνόδευτων ανηλίκων τη δήλωση-αίτη-
ση υποβάλλει ο επίτροπος ή ο εκπρόσωπος του ανηλίκου που
έχει νόµιµα ορισθεί.

3. Ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εντός έξι
(6) µηνών από την υποβολή της δήλωσης- αίτησης της παραγρά-
φου 2 του παρόντος άρθρου, µε απόφασή του, περίληψη της
οποίας δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εντέλ-
λεται τον οικείο δήµο να εγγράψει τον ανήλικο αλλοδαπό, στο
δηµοτολόγιό του. Η ελληνική ιθαγένεια αποκτάται από τη δηµο-
σίευση της σχετικής περίληψης.

4. Δεν συνιστούν κατά την έννοια του παρόντος άρθρου τίτλο
νόµιµης διαµονής δελτία, βεβαιώσεις υποβολής δικαιολογητικών
ή άλλα έγγραφα που επιτρέπουν την προσωρινή διαµονή του κα-
τόχου τους µέχρι την κρίση του αιτήµατός του από την αρµόδια
διοικητική ή δικαστική αρχή ή την ολοκλήρωση της εκκρεµούς
διοικητικής διαδικασίας.

5. Τα στοιχεία ταυτότητας του ανήλικου αλλοδαπού, καθώς
και η ύπαρξη της συγγενικής σχέσης του ανήλικου για τον οποίο
υποβάλλεται δήλωση - αίτηση κτήσης ιθαγένειας από τους γο-
νείς του, αποδεικνύονται από ληξιαρχική πράξη γέννησης της
ηµεδαπής και από τα σχετικά δικαιολογητικά που πιστοποιούν τη
συγγενική σχέση.

Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης µπορεί να προστίθενται, καταργούνται ή τροπο-
ποιούνται τα αναγκαία έγγραφα για την υποβολή των δηλώσεων
- αιτήσεων κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας του παρόντος άρ-
θρου.

6. Για την υποβολή των προβλεπόµενων στο παρόν άρθρο δη-
λώσεων-αιτήσεων κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας καταβάλλεται
παράβολο ύψους εκατό (100) ευρώ.»

Άρθρο 1Α
Προσθήκη άρθρου 1Β στον Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας

Μετά το άρθρο 1Α του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας προστί-
θεται άρθρο 1Β ως ακολούθως:

«Άρθρο 1Β
Με δήλωση και αίτηση, λόγω φοίτησης σε

σχολείο στην Ελλάδα

1. Ανήλικος αλλοδαπός που κατοικεί µόνιµα και νόµιµα στην
Ελλάδα θεµελιώνει δικαίωµα κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας
λόγω φοίτησης σε ελληνικό σχολείο, εφόσον έχει ολοκληρώσει
επιτυχώς την παρακολούθηση είτε εννέα τάξεων πρωτοβάθµιας
και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης είτε έξι τάξεων δευτεροβάθ-
µιας εκπαίδευσης. Η φοίτηση στο νηπιαγωγείο δεν προσµετρά-
ται. Η επιτυχής ολοκλήρωση της απαιτούµενης φοίτησης
αποδεικνύεται µε σχετική βεβαίωση της αρµόδιας αρχής.

2. Αλλοδαπός που κατοικεί µόνιµα και νόµιµα στην Ελλάδα και
είναι απόφοιτος Τµήµατος ή Σχολής ελληνικού ΑΕΙ ή ΤΕΙ θεµε-
λιώνει δικαίωµα κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας εφόσον διαθέ-
τει απολυτήριο δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ελληνικού σχολείου
στην Ελλάδα. Η δήλωση-αίτηση της παραγράφου 3 υποβάλλεται
εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριών (3) ετών από την ηµερο-
µηνία αποφοίτησης από Τµήµα ή Σχολή ελληνικού ΑΕΙ ή ΤΕΙ.

3. Για την κτήση της ελληνικής ιθαγένειας κατ’ εφαρµογή των
παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρθρου υποβάλλεται σχετική
δήλωση-αίτηση από τον ίδιο τον αλλοδαπό.

Η δήλωση-αίτηση κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας, καθώς και
τα σχετικά δικαιολογητικά υποβάλλονται στην αρµόδια υπηρεσία
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης στη χωρική αρµοδιότητα της
οποίας υπάγεται ο δήµος της διαµονής του αιτούντα.

4.α. Ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εντός έξι
(6) µηνών από την υποβολή της δήλωσης-αίτησης κατ' εφαρµογή
της διατάξεως της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, µε
απόφασή του, περίληψη της οποίας δηµοσιεύεται στην Εφηµε-

ρίδα της Κυβερνήσεως, εντέλλεται τον οικείο δήµο να εγγράψει
τον ανήλικο αλλοδαπό, στο δηµοτολόγιό του. Η ελληνική ιθαγέ-
νεια αποκτάται από τη δηµοσίευση της σχετικής περίληψης.

β. Ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, εντός ενός
(1) έτους από την υποβολή της δήλωσης-αίτησης κατ’ εφαρµογή
της διατάξεως της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, µε
απόφασή του, περίληψη της οποίας δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως, εντέλλεται τον οικείο δήµο να εγγράψει
τον ενήλικο αλλοδαπό, στο δηµοτολόγιό του. Η ελληνική ιθαγέ-
νεια αποκτάται από τη δηµοσίευση της σχετικής περίληψης.

Η αίτηση απορρίπτεται αν συντρέχει ποινικό κώλυµα, κατά την
περίπτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 5 ή λόγοι δηµόσιας
ή εθνικής ασφάλειας κατά το άρθρο 5Β. Η διερεύνηση της συν-
δροµής των αρνητικών προϋποθέσεων του προηγούµενου εδα-
φίου διενεργείται µε ανάλογη εφαρµογή της προβλεπόµενης
στην παράγραφο 2 του άρθρου 7 διαδικασίας και εντός προθε-
σµίας έξι (6) µηνών. Η σχετική διαδικασία και προθεσµίες ανα-
στέλλονται σύµφωνα µε τη διάταξη της παραγράφου 4 του
άρθρου 31.

5.α. Στην περίπτωση που η δήλωση-αίτηση κτήσης της ελλη-
νικής ιθαγένειας, που προβλέπεται κατ’ εφαρµογή της διατάξεως
της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου, δεν υποβλήθηκε από
τον ανήλικο αλλοδαπό, ο αλλοδαπός που εξακολουθεί να διαµέ-
νει νόµιµα και µόνιµα στην Ελλάδα υποβάλλει τη σχετική δή-
λωση-αίτηση στην αρµόδια υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης στην οποία υπάγεται διοικητικά ο δήµος της διαµονής του,
µέχρι τη συµπλήρωση του 21ου έτους της ηλικίας του.

β. Στην περίπτωση που η κτήση ιθαγένειας λόγω φοίτησης,
κατ’ εφαρµογή της διατάξεως της παραγράφου 2 του παρόντος
άρθρου, θεµελιώνεται χρονικά µετά την ενηλικίωση του τέκνου
και µέχρι την ηλικία των 23 ετών, ο ενήλικος αλλοδαπός που εξα-
κολουθεί να διαµένει νόµιµα και µόνιµα στην Ελλάδα υποβάλλει
τη σχετική δήλωση-αίτηση στην αρµόδια υπηρεσία της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης στην οποία υπάγεται διοικητικά ο δήµος της
διαµονής του, εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριών ετών από
την ηµεροµηνία συµπλήρωσης εννέα τάξεων ελληνικού σχολείου
ή των έξι τάξεων της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης.

γ. Στις ανωτέρω περιπτώσεις ακολουθείται αναλόγως η διαδι-
κασία της διάταξης της παραγράφου 4β του παρόντος άρθρου.
Η ελληνική ιθαγένεια αποκτάται και στις περιπτώσεις αυτές από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της περίληψης της απόφασης του
Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

6. Τέκνο αλλοδαπού, ο οποίος αποκτά την ελληνική ιθαγένεια
κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου καθίσταται Έλληνας
χωρίς άλλη διατύπωση, αν κατά την ηµεροµηνία κτήσης της ελ-
ληνικής ιθαγένειας από τον γονέα του είναι ανήλικο και άγαµο.

7. Δεν συνιστούν κατά την έννοια του παρόντος άρθρου τίτλο
νόµιµης διαµονής δελτία, βεβαιώσεις υποβολής δικαιολογητικών
ή άλλα έγγραφα που επιτρέπουν την προσωρινή διαµονή του κα-
τόχου τους µέχρι την κρίση του αιτήµατός του από την αρµόδια
διοικητική ή δικαστική αρχή ή την ολοκλήρωση της εκκρεµούς
διοικητικής διαδικασίας.

8. Τα στοιχεία ταυτότητας του αιτούντος ενήλικου ή του ανή-
λικου αλλοδαπού αποδεικνύονται από ληξιαρχική πράξη γέννη-
σης της ηµεδαπής είτε από πιστοποιητικό γέννησης ή άλλο
ισοδύναµο έγγραφο πιστοποίησης του ληξιαρχικού συµβάντος
της γέννησής του, που εκδίδουν οι αρµόδιες αρχές του κράτους
προέλευσής του.

Αν ο αλλοδαπός είναι δικαιούχος διεθνούς προστασίας ως πο-
λιτικός πρόσφυγας ή έχει υπαχθεί σε καθεστώς επικουρικής προ-
στασίας ή είναι ανιθαγενής και αδυνατεί να προσκοµίσει πιστο-
ποιητικό γέννησής του, αρκεί η πράξη αναγνώρισής του ως πο-
λιτικού πρόσφυγα, υπαγωγής του στο καθεστώς επικουρικής
προστασίας ή το οικείο δελτίο ανιθαγενούς αντίστοιχα.

Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης µπορεί να προστίθενται, καταργούνται ή τροπο-
ποιούνται τα αναγκαία έγγραφα για την υποβολή των δηλώ-
σεων-αιτήσεων κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας του παρόντος
άρθρου.

9. Ο αιτών δύναται µε υπεύθυνη δήλωση που συνοδεύει τη
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σχετική αίτηση-δήλωση να προβεί σε εξελληνισµό των ονοµατε-
πωνυµικών του στοιχείων.

10. Για την υποβολή των προβλεπόµενων στο παρόν άρθρο
δηλώσεων-αιτήσεων κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας καταβάλλε-
ται παράβολο ύψους εκατό (100) ευρώ.».

Άρθρο 2
Μεταβατικές διατάξεις

1. Στο πεδίο εφαρµογής των διατάξεων της παραγράφου 1
του άρθρου 1Α του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτό
τροποποιείται µε το άρθρο 1 του παρόντος και υπό τις εκεί προ-
βλεπόµενες προϋποθέσεις, εµπίπτουν και τα τέκνα αλλοδαπών
που έχουν ήδη γεννηθεί στην Ελλάδα και είναι ανήλικα κατά το
χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος. 

2. Αιτήσεις κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας, δυνάµει των πα-
ραγράφων 1 έως και 6 του άρθρου 1Α του Κώδικα Ελληνικής Ιθα-
γένειας, όπως αυτό είχε προστεθεί µε την παρ. 2 του άρθρου 1
του ν. 3838/2010 και ίσχυε µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου και του άρθρου 24 του ν. 3838/2010, που εκκρεµούν είτε
στις αρµόδιες υπηρεσίες των οικείων Αποκεντρωµένων Διοική-
σεων είτε στις αρµόδιες υπηρεσίες των οικείων Δήµων εξετάζον-
ται υπό τους όρους του άρθρου 1Α του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγένειας, όπως αυτό τροποποιείται µε το άρθρο 1 του παρόν-
τος και υπό τους όρους του άρθρου 1Β του Κώδικα Ελληνικής
Ιθαγένειας, όπως αυτό προστίθεται µε το άρθρο 1Α του παρόν-
τος, πλην της καταβολής του προβλεπόµενου παραβόλου. 

Όσον αφορά στις προαναφερόµενες εκκρεµείς αιτήσεις, που
εξετάζονται κατά προτεραιότητα, οι κατά περίπτωση απαιτούµε-
νες προϋποθέσεις κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας, δυνάµει του
άρθρου 1Α του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτό τροπο-
ποιείται µε το άρθρο 1 του παρόντος νόµου και του άρθρου 1Β
του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας, όπως αυτό προστίθεται µε το
άρθρο 1Α του παρόντος, θα πρέπει να συντρέχουν κατά το
χρόνο δηµοσίευσης του παρόντος.

3. Στους αλλοδαπούς οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του
παρόντος νόµου πληρούν τις προϋποθέσεις των παραγράφων 1,
2 και 5Β του άρθρου 1Β του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας και
έχουν ήδη ενηλικιωθεί, χορηγείται προθεσµία τριών (3) ετών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος για να υποβάλουν τη σχετική
δήλωση-αίτηση που προβλέπεται από τις διατάξεις αυτές. Οι αι-
τήσεις-δηλώσεις του ως άνω εδαφίου εξετάζονται κατά προτε-
ραιότητα. Η ιθαγένεια αποκτάται από τη δηµοσίευση της
περίληψης της σχετικής απόφασης του Συντονιστή της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως µε βάση
τους όρους και τη διαδικασία που προβλέπεται στις διατάξεις
της παρ. 4Β του άρθρου 1Β του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας.

4. Τέκνο αλλοδαπού, ο οποίος έχει αποκτήσει την ελληνική ιθα-
γένεια κατ’ εφαρµογή των διατάξεων των άρθρων 1 και 24 του
ν. 3838/2010, καθίσταται Έλληνας χωρίς άλλη διατύπωση, αν
κατά την ηµεροµηνία κτήσης της ελληνικής ιθαγένειας από τον
γονέα του ήταν ανήλικο και άγαµο.

5. Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου καταργείται το
άρθρο 24 του ν. 3838/2010.

Άρθρο 3
Αντικατάσταση του άρθρου 19 του Κώδικα

Ελληνικής Ιθαγένειας

Το άρθρο 19 του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας (ΚΕΙ), όπως αν-
τικαταστάθηκε µε το άρθρο 9 του ν. 3838/2010, αντικαθίσταται
ως εξής: 

«IV. Απώλεια της Ελληνικής Ιθαγένειας που αποκτήθηκε από
τέκνα αλλοδαπών µε δήλωση ή πολιτογράφηση των γονέων
τους.

Άρθρο 19

1. Τέκνο αλλοδαπού που κατέστη Έλληνας ενώ ήταν ανήλικο,
αποβάλλει την ελληνική ιθαγένεια, υποβάλλοντας σχετική δή-

λωση και αίτηση στον δήµο του οποίου είναι δηµότης ή αν κα-
τοικεί στην αλλοδαπή, στην ελληνική προξενική αρχή του τόπου
κατοικίας του, µέσα σε προθεσµία ενός έτους από την ενηλι-
κίωσή του. Αντίγραφο της δήλωσης και αίτησης διαβιβάζεται
στην αρµόδια υπηρεσία της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης.

2. Για την αποβολή της ελληνικής ιθαγένειας εκδίδεται, µέσα
σε ένα µήνα απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Δι-
οίκησης, µε την οποία η αίτηση γίνεται δεκτή. Περίληψη της από-
φασης δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

3. Η αίτηση δεν γίνεται αποδεκτή, εφόσον δια της αποδοχής
της ο αιτών καθίσταται ανιθαγενής.»

Άρθρο 4
Σύσταση επιτροπής για τη σύνταξη 

Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας 

1. Στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης συνιστάται επιτροπή για τη σύνταξη Κώδικα Ελληνικής Ιθα-
γένειας, η οποία αποτελείται από: 

α) τον Γενικό Γραµµατέα Πληθυσµού και Κοινωνικής Συνοχής,
ως Πρόεδρο, και ως µέλη, 

β) τον Νοµικό Σύµβουλο του οικείου Υπουργείου, 
γ) έναν οµότιµο Καθηγητή µε ειδικότητα στο Ιδιωτικό Διεθνές

Δίκαιο, 
δ) έναν Καθηγητή µε ειδικότητα στο Δηµόσιο Δίκαιο, 
ε) τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Ιθαγένειας και Με-

ταναστευτικής Πολιτικής, 
στ) τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Ιθαγένειας, 
ζ) ένα µέλος που υποδεικνύεται από τον Συνήγορο του Πολίτη, 
η) ένα µέλος που υποδεικνύεται από την Εθνική Επιτροπή για

τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, 
θ) έναν προϊστάµενο Διεύθυνσης Αστικής Κατάστασης Απο-

κεντρωµένης Διοίκησης.
Για την υποστήριξη του έργου της επιτροπής ως µέλη της

γραµµατείας της επιτροπής ορίζονται δύο υπάλληλοι κατηγο-
ρίας ΠΕ της Διεύθυνσης Ιθαγένειας. 

2. Tο σχέδιο του Κώδικα Ελληνικής Ιθαγένειας που θα συντάξει
η επιτροπή του παρόντος άρθρου υποβάλλεται στη Βουλή για
να κυρωθεί κατά τη διαδικασία που προβλέπει το άρθρο 76 παρ.
6 του Συντάγµατος. 

3. Η Επιτροπή, της οποίας τα µέλη δεν λαµβάνουν κανενός εί-
δους αµοιβή ή αποζηµίωση, συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται ο χρόνος περάτωσης του έργου, οι ειδικοί
εισηγητές και τα µέλη της γραµµατείας της επιτροπής και ρυθ-
µίζονται θέµατα που αναφέρονται στη λειτουργία, στη διοικητική
µέριµνα και τη γραµµατειακή υποστήριξή τους. Από τον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης θα καλυφθούν τα έξοδα µετακίνησης µελών της
επιτροπής που τυχόν κατοικούν εκτός Αθηνών.

ΜΕΡΟΣ ΔΕΥΤΕΡΟ
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΩΝ ΟΔΗΓΙΩΝ 

2011/98/ΕΕ ΚΑΙ 2014/36/EE

Άρθρο 5
Σκοπός των άρθρων 6 και 7 του παρόντος

1. Σκοπός του άρθρου 6 του παρόντος νόµου είναι η ενσωµά-
τωση στην ελληνική έννοµη τάξη της Οδηγίας 2011/98/ΕΕ του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Δεκεµ-
βρίου 2011 (EEL 343 της 23.12.2011).

2. Σκοπός του άρθρου 7 του παρόντος νόµου είναι η ενσωµά-
τωση στην ελληνική έννοµη τάξη της Οδηγίας 2014/36/EE του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 26ης Φε-
βρουαρίου 2014 (EEL 94 της 28.3.2014).

Άρθρο 6
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4251/2014 

για την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την
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Οδηγία 2011/98/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συµβουλίου της 13ης Δεκεµβρίου 2011 

1. Μετά την περίπτωση κβ’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν.
4251/2014 (Α’ 80) προστίθεται η εξής περίπτωση:

«κβi) «Εργαζόµενος τρίτης χώρας»: κάθε πολίτης τρίτης
χώρας που έχει γίνει δεκτός στην ελληνική επικράτεια και ο
οποίος διαµένει νοµίµως και του έχει χορηγηθεί άδεια διαµονής
για εργασία ή άδεια διαµονής µε δικαίωµα εργασίας, στο πλαίσιο
εξαρτηµένης σχέσης εργασίας στην Ελλάδα σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της κείµενης νοµοθεσίας.»

2. Στην περίπτωση ιστ’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν.
4251/2014 προστίθεται υποπερίπτωση ως εξής:

«ιστi) «Ενιαία άδεια»: άδεια διαµονής που εκδίδεται από τις ελ-
ληνικές αρχές µε χρήση του ενιαίου τύπου που θεσπίζεται στον
Κανονισµό (ΕΚ) αριθ. 1030/2002 του Συµβουλίου της 13ης Ιου-
νίου 2002, (EEL 157, 15.6.2002), όπως ισχύει, στην οποία ανα-
γράφονται οι προϋποθέσεις πρόσβασης στην αγορά εργασίας,
βάσει της οποίας επιτρέπεται στον πολίτη τρίτης χώρας να δια-
µένει νόµιµα στην ελληνική επικράτεια µε σκοπό την εργασία.»

3. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4251/2014 προ-
στίθεται περίπτωση νζ’ ως εξής:

«νζ) «Ενιαία διαδικασία υποβολής αίτησης»: κάθε διαδικασία
που οδηγεί, βάσει ενιαίας αίτησης που υποβάλλεται από πολίτη
τρίτης χώρας, σε απόφαση σχετικά µε την εν λόγω αίτηση, µε
σκοπό να του χορηγηθεί άδεια διαµονής για εργασία στην ελλη-
νική επικράτεια.»

4. Η περίπτωση ιε’ της παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4251/2014
αντικαθίσταται ως εξής: 

«ιε) Θεώρηση Μακράς διάρκειας (Εθνική θεώρηση - Visa D):
Θεώρηση εισόδου D είναι η εξουσιοδότηση που χορηγείται από
τις αρµόδιες ελληνικές αρχές για την είσοδο και διαµονή πολιτών
τρίτων χωρών στην Ελληνική Επικράτεια για διάστηµα που υπερ-
βαίνει τις 90 ηµέρες και µπορεί να ανέλθει έως 365 ηµέρες, µε
βάσει αντίστοιχες για το καθεστώς διαµονής πολιτών τρίτων
χωρών, εθνικές νοµοθετικές ρυθµίσεις ή το ενωσιακό δίκαιο.»

5. Μετά το άρθρο 2 του ν. 4251/2014 προστίθεται άρθρο 2Α
ως εξής:

«Άρθρο 2Α

1. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται σε:
α) πολίτες τρίτων χωρών που ζητούν την αρχική χορήγηση

άδειας διαµονής στην ελληνική επικράτεια µε σκοπό την εργα-
σία, για έναν από τους τύπους άδειας διαµονής που αναφέρονται
στην περίπτωση β’ του παρόντος άρθρου, 

β) πολίτες τρίτων χωρών που κατέχουν άδεια διαµονής στην
ελληνική επικράτεια σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 15,
16, 17, 19 παρ. 7, 61, 64, 98, 114 και 122 του ν. 4251/2014,

γ) πολίτες τρίτων χωρών που εισέρχονται ή έχουν γίνει δεκτοί
στην ελληνική επικράτεια σύµφωνα µε κάθε άλλη διάταξη µε την
οποία προβλέπεται η έκδοση άδειας διαµονής µε δικαίωµα ερ-
γασίας.

2. Οι διατάξεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται:
α) στις κατηγορίες προσώπων που ορίζονται στην παρ. 1 του

άρθρου 2 του ν. 4251/2014,
β) στα µέλη οικογένειας πολιτών της Ένωσης που άσκησαν ή

ασκούν το δικαίωµα ελεύθερης κυκλοφορίας εντός αυτής, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στο π.δ. 106/2007 (Α’ 135), 

γ) στους πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι µαζί µε τα µέλη της
οικογένειάς τους, ανεξαρτήτως εθνικότητας, απολαµβάνουν δι-
καιωµάτων ελεύθερης κυκλοφορίας ισοδύναµων µε εκείνα των
πολιτών της Ένωσης δυνάµει συµφωνιών, είτε µεταξύ της Ένω-
σης και των κρατών - µελών είτε µεταξύ της Ένωσης και τρίτων
χωρών,

δ) σε όσους εµπίπτουν στις διατάξεις του π.δ. 219/2000 (Α’
190) µε το οποίο προσαρµόστηκε η ελληνική νοµοθεσία στην
Οδηγία 96/71/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 16ης Δεκεµβρίου 1996 (EEL 18 της 21.1.1997), 

ε) στα πρόσωπα που έχουν υποβάλει αίτηση για εισδοχή ή
έχουν γίνει δεκτοί στην ελληνική επικράτεια σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις της Οδηγίας 2014/66/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

και του Συµβουλίου της 15ης Μαΐου 2014 (EEL 157 της
27.5.2014),

στ) στα πρόσωπα που έχουν υποβάλει αίτηση για εισδοχή ή
έχουν γίνει δεκτοί στην ελληνική επικράτεια ως εποχικοί εργαζό-
µενοι, 

ζ) στους επί µακρόν διαµένοντες σε κράτος – µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σύµφωνα µε την Οδηγία 2003/109/ΕΚ του
Συµβουλίου της 25ης Νοεµβρίου 2003 (EEL 16 της 13.1.2004)
και τα άρθρα 88 έως 106 του ν. 4251/2014,

η) σε πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι υπόκεινται σε διαδικασία
επιστροφής, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3907/2011 (Α’ 7) ή
του ν. 3386/2005 (Α’ 212), η οποία έχει ανασταλεί για πραγµατι-
κούς ή νοµικούς λόγους,

θ) σε πρόσωπα που έχουν υποβάλει αίτηση για εισδοχή ή
έχουν γίνει δεκτοί στην ελληνική επικράτεια ως αυτοαπασχολού-
µενοι εργαζόµενοι σύµφωνα µε το άρθρο 16 του ν. 4251/2014,

ι) σε πρόσωπα που έχουν υποβάλει αίτηση για εισδοχή ή έχουν
γίνει δεκτοί ως ναυτικοί προς απασχόληση ή εργασία υπό οποι-
αδήποτε ιδιότητα σε πλοίο νηολογηµένο σε κράτος - µέλος ή που
φέρει τη σηµαία κράτους - µέλους,

ια) σε πολίτες τρίτων χωρών, στους οποίους έχει χορηγηθεί
άδεια να εργάζονται στην ελληνική επικράτεια για χρονικό διά-
στηµα όχι ανώτερο των έξι µηνών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του
ν. 4251/2014 ή έχουν γίνει δεκτοί σε άλλο κράτος - µέλος για λό-
γους σπουδών, 

ιβ) σε πολίτες τρίτων χωρών, στους οποίους επιτρέπεται να
εργάζονται βάσει εθνικής θεώρησης εισόδου, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 18 του ν. 4251/2014.

3. Η ενιαία άδεια διαµονής εκδίδεται ή ανανεώνεται σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στις διατάξεις των άρθρων 8 και 9 του παρόν-
τος, µέσα σε τέσσερις (4) µήνες το αργότερο, από την ηµέρα
υποβολής της αίτησης, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά στις δια-
τάξεις του παρόντος Κώδικα. Όταν διαπιστώνεται ότι για την έκ-
δοση της άδειας διαµονής είναι απαραίτητη η προσκόµιση
συµπληρωµατικών δικαιολογητικών, η αρµόδια υπηρεσία ειδο-
ποιεί µε έγγραφη κλήση τον αιτούντα για προσκόµιση αυτών
εντός εύλογης προθεσµίας που δεν µπορεί να υπερβαίνει τους
δύο (2) µήνες. Μέχρι την προσκόµιση των συµπληρωµατικών δι-
καιολογητικών, η ανωτέρω προθεσµία αναστέλλεται. Η ανωτέρω
προθεσµία µπορεί να παραταθεί µέχρι τρεις (3) µήνες σε εξαι-
ρετικές περιπτώσεις που έχουν σχέση µε την πολυπλοκότητα της
εξέτασης της αίτησης. Εφόσον δεν ληφθεί απόφαση εντός της
προθεσµίας που προβλέπεται στην παρούσα παράγραφο, εφαρ-
µόζονται οι ρυθµίσεις των άρθρων 4 και 10 του Κώδικα Διοικητι-
κής Διαδικασίας που κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν.
2690/1999 (Α’ 45), όπως ισχύει. Κατά τα λοιπά, δεν θίγονται οι
διατάξεις του άρθρου 45 του π.δ. 18/1989 (Α’ 8). 

4. Αίτηση για χορήγηση ενιαίας άδειας διαµονής θεωρείται
απαράδεκτη, εάν εφαρµόζονται όγκοι εισδοχής και έχει συµπλη-
ρωθεί ο προβλεπόµενος ανώτατος αριθµός θέσεων εργασίας
σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 4251/2014.

5. Στους πολίτες τρίτων χωρών, κατόχους ενιαίας άδειας δια-
µονής που εκδίδεται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, παρέ-
χεται ενηµέρωση για τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που
απορρέουν από την άδεια διαµονής σύµφωνα µε τις διατάξεις
του εδαφίου ε’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν. 4018/2011 (Α’
215).»

6. Στο άρθρο 135 του ν. 4251/2014 προστίθεται παράγραφος
3 ως εξής:

«3. Το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, µία φορά κάθε έτος και για πρώτη φορά όχι αργότερα από
τις 30 Ιουνίου 2016, ανακοινώνει στην Επιτροπή, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό (ΕΚ) αριθµ. 862/2007 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 11ης Ιουλίου 2007 (EEL 199 της
31.7.2007) στατιστικά στοιχεία για τον αριθµό των πολιτών τρί-
των χωρών στους οποίους χορηγήθηκε ενιαία άδεια διαµονής
κατά τη διάρκεια του προηγούµενου ηµερολογιακού έτους, σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΚ) αριθµ. 862/2007.»

Άρθρο 7 
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4251/2014
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για την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς την
Οδηγία 2014/36/EE του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του

Συµβουλίου της 26ης Φεβρουαρίου 2014 

1. Η περίπτωση κδ’ της παρ.1 του άρθρου 1 του ν. 4251/2014
αντικαθίσταται ως εξής:

«κδ) Εποχική εργασία: Δραστηριότητα που πραγµατοποιείται
στην Ελλάδα για χρονικό διάστηµα έως έξι (6) συνολικά µήνες,
ανά περίοδο δώδεκα (12) µηνών, σε τοµέα εποχικής απασχόλη-
σης µε περιοδικό χαρακτήρα εντός του έτους. Ως τέτοιοι νοούν-
ται τοµείς που σχετίζονται µε εποχικές συνθήκες, κατά τη
διάρκεια των οποίων το αναγκαίο επίπεδο εργατικού δυναµικού
είναι σηµαντικά υψηλότερο από αυτό που απαιτείται για τις συ-
νήθεις δραστηριότητες.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Οι ρυθµίσεις των παραγράφων 1 και 2 εφαρµόζονται ανα-
λόγως και για τον καθορισµό του όγκου εισδοχής για εποχική
απασχόληση, µετάκληση αλιεργατών και απασχόληση υψηλής
ειδίκευσης, σύµφωνα µε τα άρθρα 109 έως 127. Ειδικά για την
περίπτωση της µετάκλησης εποχικά εργαζοµένων στην αγροτική
οικονοµία, µπορεί µε την υπουργική απόφαση της παραγράφου
1 του παρόντος άρθρου, να καθορίζεται ανώτατος αριθµός θέ-
σεων εργασίας ανά χώρα προέλευσης, καθώς και η αντιστοιχία
µεταξύ καλλιεργήσιµης έκτασης ή ζωικού κεφαλαίου του αιτούν-
τος εργοδότη µε τον αριθµό των εποχικά εργαζοµένων, των
οποίων µπορεί να ζητήσει τη µετάκληση. Ο κατάλογος των το-
µέων απασχόλησης, στους οποίους εφαρµόζονται οι ρυθµίσεις
για την εισδοχή πολιτών τρίτων χωρών µε σκοπό την εποχική ερ-
γασία, περιλαµβάνει τους τοµείς της γεωργίας, της δασοκοµίας
και της κτηνοτροφίας. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµίας, Υποδο-
µών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, Παραγωγικής Ανασυγκρότησης,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού, ύστερα από διαβούλευση, σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στην προηγούµενη παράγραφο, µπορεί να συµπληρωθεί ο ανω-
τέρω κατάλογος και µε άλλους τοµείς απασχόλησης, οι οποίοι
περιλαµβάνουν δραστηριότητες που εξαρτώνται από την αλλαγή
των εποχών. Ο ανωτέρω κατάλογος, καθώς και κάθε τροποποί-
ηση αυτού, κοινοποιείται µε µέριµνα του Υπουργείου Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης στην Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή.»

3. Το άρθρο 13 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 13
Εισδοχή πολιτών τρίτων χωρών 
µε σκοπό την εποχική εργασία 

1. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται στους πο-
λίτες τρίτων χωρών που είτε διαµένουν εκτός της Ελληνικής Επι-
κράτειας και αιτούνται να τους επιτραπεί η είσοδος και η διαµονή
σε αυτή, είτε έχουν ήδη γίνει δεκτοί σε αυτή, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος Κώδικα, µε σκοπό την εποχική εργασία.

2. Οι ίδιες διατάξεις δεν εφαρµόζονται σε πολίτες τρίτων χω-
ρών, οι οποίοι: 

α) κατά το χρόνο υποβολής της αίτησης διαµένουν ήδη στην
Ελληνική Επικράτεια εξαιρουµένων των περιπτώσεων που ανα-
φέρονται στην υποπερίπτωση ii της περίπτωσης α’ του άρθρου
18 του Κώδικα,

β) εµπίπτουν στις διατάξεις του π.δ. 219/2000 (Α’ 190) µε το
οποίο προσαρµόστηκε η ελληνική νοµοθεσία στην Οδηγία
96/71/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
16ης Δεκεµβρίου 1996 (ΕΕL 18 της 21.1.1997), 

γ) είναι µέλη οικογένειας πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που ασκούν το δικαίωµα ελεύθερης κυκλοφορίας εντός της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 106/2007
(Α’ 135), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 42 του ν. 4071/2012
(Α’ 85),

δ) µαζί µε τα µέλη της οικογένειάς τους και ανεξαρτήτως ιθα-
γένειας, απολαµβάνουν δικαιώµατα ελεύθερης κυκλοφορίας,

ισοδύναµων µε τα δικαιώµατα των πολιτών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δυνάµει συµφωνιών που έχουν συναφθεί είτε µεταξύ
αυτής και των κρατών - µελών της είτε µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των τρίτων χωρών προέλευσής τους.

3. Κάθε εργοδότης, ο οποίος επιθυµεί να προσλάβει προσω-
πικό για εποχική εργασία, µε βάση τις θέσεις εργασίας, οι οποίες
περιλαµβάνονται στην κοινή υπουργική απόφαση του άρθρου 11
του Κώδικα, καταθέτει αίτηση στην αρµόδια υπηρεσία της Απο-
κεντρωµένης Διοίκησης του τόπου διαµονής του, στην οποία
αναφέρονται ο αριθµός των θέσεων εργασίας, τα στοιχεία και η
ιθαγένεια των προς απασχόληση πολιτών τρίτων χωρών, η ειδι-
κότητα, καθώς και το χρονικό διάστηµα της απασχόλησης. 

Μαζί µε την αίτηση, ο εργοδότης καταθέτει:
α) Αποδεικτικό καταβολής τέλους πενήντα (50) ευρώ για κάθε

πολίτη τρίτης χώρας, που θέλει να απασχολήσει, το οποίο ει-
σπράττεται υπέρ του Δηµοσίου και δεν επιστρέφεται.

β) Υπεύθυνη δήλωση ότι θα προσλάβει τους εργαζόµενους και
θα αναλάβει τις προβλεπόµενες δαπάνες αν συντρέχουν οι προ-
ϋποθέσεις εφαρµογής της παρ. 3 του άρθρου 80 του ν. 3386/
2005 (Α’ 212).

γ) Έγκυρη σύµβαση εργασίας για το σκοπό της εποχικής ερ-
γασίας, υπογεγραµµένη από τον εργοδότη που είναι εγκατεστη-
µένος στην ελληνική επικράτεια. Στη σύµβαση εργασίας
αναγράφονται: 

αα) το είδος της απασχόλησης και η ηµεροµηνία έναρξης
αυτής,

ββ) ο τόπος που λαµβάνει χώρα αυτή, 
γγ) η ηµεροµηνία έναρξης αυτής, 
δδ) η διάρκεια της απασχόλησης, 
εε) ο αριθµός των ωρών εργασίας, ο οποίος θα είναι συγκε-

κριµένος ανά ηµέρα, εντός της εβδοµάδας ή του µήνα,
στστ) η αµοιβή του εργαζοµένου, η οποία δεν µπορεί να είναι,

σε καµία περίπτωση, µικρότερη από τις αποδοχές ανειδίκευτου
εργαζοµένου, 

ζζ) το ύψος του ενδεχόµενου επιδόµατος αδείας, εφόσον προ-
βλέπεται από τη σύµβαση και

ηη) κάθε άλλο όρο εργασίας, κατά περίπτωση.
δ) Αποδεικτικά στοιχεία, εφόσον στη σύµβαση εργασίας ορί-

ζεται ότι ο αιτών θα ασκήσει επάγγελµα που ρυθµίζεται νοµοθε-
τικά, όπως ορίζεται από τις διατάξεις του π.δ. 38/2010 (Α’ 78), τα
οποία πιστοποιούν ότι ο πολίτης τρίτης χώρας πληροί τις προ-
ϋποθέσεις που προκύπτουν από τις οικείες διατάξεις της εθνικής
νοµοθεσίας για την άσκηση αυτών στην Ελλάδα. Ο προσδιορι-
σµός των κατά περίπτωση εφαρµοστέων διατάξεων διενεργείται
µε βάση την περιγραφή του επαγγέλµατος στην οικεία σύµβαση
εργασίας.

ε) Αποδεικτικά στοιχεία ότι παρέχεται στον εργαζόµενο κατάλ-
ληλο κατάλυµα, όπως αυτό ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας κατ’ εξουσιοδότηση του άρθρου 43 του ν. 4025/2011 (Α’
228), όπως ισχύει. Όταν το κατάλυµα παρέχεται από τον εργο-
δότη, αυτός οφείλει αφ’ ενός να διασφαλίζει ότι το κατάλυµα
πληροί τις απαιτούµενες από τις κείµενες υγειονοµικές διατάξεις
προδιαγραφές υγείας και ασφάλειας, υπό τον έλεγχο των αρµό-
διων υπηρεσιών, αφ’ ετέρου να ενηµερώνει την αρµόδια αρχή
για οποιαδήποτε αλλαγή αυτού. Εφόσον απαιτείται από τον επο-
χικά εργαζόµενο να καταβάλει µίσθωµα, ο εργοδότης προσφέρει
στον εποχικά εργαζόµενο µισθωτήριο συµβόλαιο ή ισοδύναµο
έγγραφο που αναγράφει σαφώς τους όρους ενοικίασης αυτού.
Σε κάθε περίπτωση το ύψος του µισθώµατος πρέπει να είναι ανά-
λογο µε την αµοιβή του εποχικά εργαζοµένου και την ποιότητα
του καταλύµατος, ενώ δεν εκπίπτει αυτοµάτως από το µισθό του
εποχικά εργαζοµένου. Όταν το κατάλυµα δεν παρέχεται από τον
εργοδότη, ο εργοδότης οφείλει να προσκοµίσει στην αρµόδια
υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοίκησης στοιχεία που να κατα-
δεικνύουν ότι ο εποχικά εργαζόµενος διαθέτει εξ ιδίων κατάλυµα,
το οποίο πληροί τις απαιτούµενες από το νόµο προδιαγραφές.

4. Αν ο εργοδότης επιθυµεί να απασχολήσει πολίτη τρίτης
χώρας στην αγροτική οικονοµία ή σε εκµετάλλευση της παρ. 1
του άρθρου 7 του ν. 3232/2004 (Α’ 48), όπως ισχύει, οφείλει να
καταθέσει και αποδεικτικό καταβολής από τον εργοδότη στον
Ο.Γ.Α. των µηνιαίων ασφαλιστικών εισφορών που προβλέπονται
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από την ισχύουσα νοµοθεσία.
Ο εργοδότης φυσικό πρόσωπο, οφείλει να καταθέσει αποδει-

κτικό προκαταβολής των ανωτέρω ασφαλιστικών εισφορών που
αντιστοιχούν σε διάστηµα απασχόλησης τουλάχιστον ενός (1)
µηνός. Για το υπολειπόµενο διάστηµα του χρόνου µετάκλησης,
ο εργοδότης µπορεί να προκαταβάλει τις ασφαλιστικές εισφορές
ή να εξουσιοδοτήσει τον ΟΓΑ να εισπράξει το σύνολο των ασφα-
λιστικών εισφορών που αντιστοιχούν στο διάστηµα αυτό, από τις
επιδοτήσεις του ΟΠΕΚΕΠΕ. 

Το χρονικό διάστηµα µετάκλησης δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερο των δυο (2) µηνών. Ακόµα και στην περίπτωση όπου στη
σύµβαση εργασίας αναγράφονται συγκεκριµένες ηµέρες ή ώρες
εργασίας ανά εβδοµάδα ή µήνα, οι ασφαλιστικές εισφορές υπο-
λογίζονται για χρονικό διάστηµα µηνός, ανεξάρτητα τυχόν µικρό-
τερης απασχόλησης µέσα στο µήνα.

Η κατά τα ανωτέρω δήλωση του εργοδότη για είσπραξη των
ασφαλιστικών εισφορών από τις επιδοτήσεις είναι ανέκκλητη, για
τη συγκεκριµένη µετάκληση. 

Αν για οποιονδήποτε λόγο δεν εγκριθεί η είσοδος του µετακα-
λουµένου πολίτη τρίτης χώρας ή δεν του χορηγηθεί σχετική θε-
ώρηση εισόδου ή αυτός δεν εισέλθει στη χώρα και τούτο
βεβαιώνεται από το κατά περίπτωση αρµόδιο όργανο, οι ασφα-
λιστικές εισφορές που έχουν προκαταβληθεί ή εξουσιοδοτήθηκε
ο ΟΓΑ να εισπράξει από τις επιδοτήσεις, επιστρέφονται στον ερ-
γοδότη. Οι ασφαλιστικές εισφορές που αντιστοιχούν στο υπο-
λειπόµενο διάστηµα της σκοπούµενης απασχόλησης του
µετακληθέντος επιστρέφονται στον εργοδότη που τις κατέβαλε,
εφόσον ο µετακληθείς υπαχθεί σε διαδικασία επιστροφής ή απέ-
λασης. Σε περίπτωση καταγγελίας της σύµβασης εκ µέρους του
µετακληθέντος, επιστρέφονται στον εργοδότη οι ασφαλιστικές
εισφορές που αντιστοιχούν στο διάστηµα, από της πρώτης του
επόµενου µηνός µέχρι πέρατος χρόνου της δηλωθείσας µετά-
κλησης, µόνον εφόσον πιστοποιηθεί ότι ο µετακληθείς έχει απο-
χωρήσει από τη χώρα.

Οι ασφαλιστικές εισφορές επιστρέφονται µετά από αίτηση του
εργοδότη ή συµψηφίζονται µε πάσης φύσεως οφειλές του προς
τον ΟΓΑ. 

Σε περίπτωση που δεν λάβει επιδότηση ο εργοδότης ή το προς
είσπραξη ποσό των επιδοτήσεων δεν επαρκεί για την εξόφληση
των εισφορών του υπολειπόµενου χρόνου µετάκλησης, αυτές θα
αναζητούνται από τον ΟΓΑ. Σε περιπτώσεις που δεν καταβλη-
θούν ο ΟΓΑ θα κινήσει τις διαδικασίες της νόµιµης είσπραξής
τους. Εργοδότης που δεν καταβάλει τις αναλογούσες ασφαλι-
στικές εισφορές, αποκλείεται από επόµενη µετάκληση. 

5. Αν ο εργοδότης επιθυµεί να απασχολήσει πολίτη τρίτης
χώρας σε τοµέα απασχόλησης που υπάγεται στην ασφάλιση του
ΙΚΑ, εφαρµόζεται η ισχύουσα ασφαλιστική νοµοθεσία.

6. Αρµόδια για την εξέταση της αίτησης είναι η κατά τόπο αρ-
µόδια, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4251/2014,
υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, η οποία αποστέλλει
τη σχετική πράξη έγκρισης της απασχόλησης στην αρµόδια ελ-
ληνική προξενική αρχή. Οι εγκριτικές πράξεις των αρµόδιων Δι-
ευθύνσεων των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων κοινοποιούνται
υποχρεωτικά στον κατά τόπο αρµόδιο ανταποκριτή του ΟΓΑ, σε
περίπτωση απασχόλησης στην αγροτική οικονοµία ή στα κατά
τόπον αρµόδια υποκαταστήµατα του ΙΚΑ και περιφερειακές υπη-
ρεσίες του Σ.Ε.Π.Ε. σε κάθε άλλη περίπτωση.

7. Οι ελληνικές προξενικές αρχές αποφασίζουν σχετικά µε την
αίτηση εισόδου στην ελληνική επικράτεια για το σκοπό της επο-
χικής εργασίας και κοινοποιούν την απόφασή τους στον αι-
τούντα, σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία και το αργότερο
µέσα σε ενενήντα (90) ηµέρες από την υποβολή της πλήρους αί-
τησης. 

8. Εάν υποβληθεί αίτηση παράτασης της διαµονής, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 18, βάσει αίτησης που συνοδεύεται
από πλήρη δικαιολογητικά, ο εποχικά εργαζόµενος δεν υποχρε-
ούται να διακόψει τη σχέση εργασίας είτε µε τον ίδιο εργοδότη
είτε µε νέο εργοδότη, κατά το χρόνο εξέτασης της αίτησης.

9. Εάν τα δικαιολογητικά που υποβάλλονται µε την αίτηση είναι
ελλιπή οι αρµόδιες αρχές ενηµερώνουν τον αιτούντα, εντός εύ-
λογου χρονικού διαστήµατος, για τις συµπληρωµατικές πληρο-

φορίες που απαιτούνται και καθορίζουν εύλογη προθεσµία για
την υποβολή τους. Η χρονική περίοδος της παραγράφου 7 ανα-
στέλλεται έως ότου ο πλήρης φάκελος περιέλθει στις αρµόδιες
υπηρεσίες της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ή του Ελληνικού Προ-
ξενείου, κατά περίπτωση. 

10. Εάν η ισχύς της θεώρησης εισόδου για το σκοπό της επο-
χικής εργασίας λήξει κατά τη διάρκεια της διαδικασίας εξέτασης
της αίτησης για την παράταση της διαµονής, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 18, οι αρµόδιες υπηρεσίες επιτρέπουν στον
εποχικά εργαζόµενο να παραµείνει στην ελληνική επικράτεια έως
τη λήψη της απόφασης, υπό την προϋπόθεση ότι η αίτηση για
παράταση της διαµονής υποβλήθηκε κατά τη διάρκεια ισχύος
της θεώρησης εισόδου και δεν έχει συµπληρωθεί η µέγιστη χρο-
νική περίοδος της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του άρθρου
18.»

4. Τα δύο πρώτα εδάφια και η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 18 του ν. 4251/2014 αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Σε πολίτες τρίτων χωρών που εισέρχονται στη χώρα για
συγκεκριµένο σκοπό και για συγκεκριµένο διάστηµα διαµονής,
που συναρτάται µε την ολοκλήρωση του σκοπού, χορηγείται από
την αρµόδια προξενική αρχή, µε την επιφύλαξη των γενικών και
ειδικών διατάξεων για τις θεωρήσεις, εθνική θεώρηση εισόδου,
πέραν των ενενήντα (90) ηµερών, που επιτρέπει τη διαµονή για
εργασιακούς ή άλλους λόγους.

Κατά παρέκκλιση οµοιόµορφη θεώρηση (βραχείας διαµονής -
τύπου C) µε δικαίωµα εργασίας χορηγείται στους εποχικά εργα-
ζόµενους που εισέρχονται για περίοδο που δεν υπερβαίνει τις
ενενήντα (90) ηµέρες. Η ανωτέρω θεώρηση εισόδου χορηγείται
κατά περίπτωση σε πολίτες τρίτων χωρών που εµπίπτουν στις
παρακάτω κατηγορίες:

α. Εποχικά εργαζόµενοι
i. Σε πολίτη τρίτης χώρας, για τον οποίο η αρµόδια υπηρεσία

της Αποκεντρωµένης Διοίκησης έχει εκδώσει και διαβιβάσει από-
φαση έγκρισης απασχόλησης για εποχική εργασία στην αρµόδια
προξενική αρχή, αυτή δύναται να χορηγεί, εφόσον πληρούνται
και οι λοιπές γενικές και ειδικές διατάξεις, κατά περίπτωση:

α) Εθνική θεώρηση εισόδου για εποχική εργασία µέγιστης
διάρκειας ισχύος και διαµονής έξι (6) µηνών. Ο πολίτης τρίτης
χώρας µπορεί να εισέλθει εκ νέου µε αντίστοιχη θεώρηση µετά
την παρέλευση έξι (6) µηνών από τη λήξη της προηγούµενης θε-
ώρησης εισόδου ή

β) εθνική θεώρηση εισόδου για εποχική εργασία µέγιστης
διάρκειας ισχύος ενός (1) έτους µε δικαίωµα εποχικής εργασίας
συνολικής διάρκειας έξι (6) µηνών κατά τη διάρκεια ισχύος της
θεώρησης, το οποίο συναρτάται µε τις προβλεπόµενες από τη
σύµβαση εργασίας περιόδους απασχόλησης ή

γ) οµοιόµορφη θεώρηση εισόδου βραχείας διάρκειας (Σένγ-
κεν) πολλαπλών εισόδων µέγιστης ισχύος έξι (6) µηνών µε διάρ-
κεια παραµονής ενενήντα (90) ηµέρες για εποχική εργασία,
σύµφωνα µε τις προβλέψεις του Κανονισµού (ΕΚ) 810/2009 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 13ης Ιουλίου
2009 (ΕΕL 243 της 15.9.2009) και της περίπτωσης ιδ’ της παρ. 1
του άρθρου 1 του ν. 4251/2014.

Για την εφαρµογή της παρούσης, η σχετική σύµβαση εργα-
σίας πρέπει να περιλαµβάνει τα εκτιµώµενα χρονικά διαστήµατα
απασχόλησης του εποχικά εργαζόµενου. Η εν λόγω θεώρηση
παρέχει δικαίωµα πρόσβασης στην αγορά εργασίας αποκλει-
στικά για την παροχή της συγκεκριµένης εργασίας και στον συγ-
κεκριµένο εργοδότη, ύστερα από πρόσκληση του οποίου αυτή
χορηγήθηκε. Κατά τη χορήγηση της εθνικής θεώρησης ή της θε-
ώρησης βραχείας παραµονής, η αρµόδια προξενική αρχή ανα-
γράφει στη ζώνη εθνικών στοιχείων «Παρατηρήσεις» της
αυτοκόλλητης θεώρησης, ότι αυτή εκδίδεται µε σκοπό την επο-
χική εργασία, σύµφωνα µε το σηµείο 12 του Παραρτήµατος του
Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1683/1995 του Συµβουλίου της
29.5.1995 (EEL 164 της 14.7.1995). Εάν ο αιτών είχε εισέλθει στο
παρελθόν για το σκοπό της εποχικής εργασίας και προκειµένου
να του χορηγηθεί η κατά περίπτωση ανωτέρω θεώρηση, εξετά-
ζεται από τις αρµόδιες αρχές εάν αυτός τήρησε τις υποχρεώσεις
που απέρρεαν από τη θεώρηση αυτή.

Μετά τη συµπλήρωση της µέγιστης διάρκειας διαµονής, ο επο-
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χικά εργαζόµενος δεν µπορεί να επανέλθει στην ελληνική επι-
κράτεια, εάν δεν έχουν συµπληρωθεί έξι (6) µήνες από την ολο-
κλήρωση της εποχικής απασχόλησης, σύµφωνα µε το πρώτο
εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του παρόντος άρ-
θρου. Ο εποχικά εργαζόµενος πολίτης τρίτης χώρας, µετά την
ολοκλήρωση της περιόδου απασχόλησης οφείλει να αναχωρήσει
αµέσως από την ελληνική επικράτεια. Αν δεν συµµορφωθεί, δεν
έχει τη δυνατότητα να εισέλθει εκ νέου στη χώρα για κανέναν
από τους λόγους που προβλέπονται στον παρόντα νόµο και για
περίοδο έως πέντε (5) έτη από την ηµεροµηνία κατά την οποία
ήταν υποχρεωµένος να αναχωρήσει από τη χώρα. 

ii. Εντός της µέγιστης περιόδου, όπως αυτή ορίζεται στο
πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 του παρόν-
τος και πριν τη λήξη αυτής, υπό την προϋπόθεση ότι πληρούνται
οι προϋποθέσεις του άρθρου 13 του παρόντος, ο πολίτης τρίτης
χώρας, στον οποίο έχει χορηγηθεί θεώρηση εισόδου για το
σκοπό της εποχικής εργασίας και βρίσκεται νοµίµως στην ελλη-
νική επικράτεια, υποβάλλει αίτηση στην αρµόδια Υπηρεσία της
οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης για παράταση της διαµονής
του εάν:

α) παρατείνεται η σύµβασή του µε τον ίδιο εργοδότη ή συνά-
πτει νέα σύµβαση µε διαφορετικό εργοδότη, 

β) δεν σηµειώνεται υπέρβαση της µέγιστης διάρκειας διαµο-
νής του και 

γ) δεν ισχύουν οι λόγοι απόρριψης του άρθρου 24 του παρόν-
τος Κώδικα κατά περίπτωση.

iii. Η αρµόδια υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοίκησης απορ-
ρίπτει την αίτηση για παράταση της διαµονής πολίτη τρίτης
χώρας µε σκοπό την εποχική εργασία, εάν έχει συµπληρωθεί η
µέγιστη διάρκεια διαµονής, όπως ορίζεται στις διατάξεις του πα-
ρόντος ή ο εποχικά εργαζόµενος έχει υποβάλει αίτηση διεθνούς
προστασίας δυνάµει του π.δ. 141/2013 (Α’ 226).

iv. Η παράταση της διαµονής για τους σκοπούς του παρόντος
άρθρου, εφόσον εγκρίνεται, χορηγείται, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4251/2014. Παράταση της
διαµονής, σε εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος άρθρου,
χορηγείται άπαξ. 

v. Στους εποχικά εργαζόµενους χορηγούνται παροχές υγείας
µετά την είσοδό τους στη χώρα και την έναρξη της απασχόλησής
τους. Κατά τα λοιπά, ισχύουν οι διατάξεις του άρθρου 7 του ν.
3232/2004 (Α’ 48), όπως ισχύει.

vi. Μετά την είσοδο στην Ελλάδα, του πολίτη τρίτης χώρας
µπορεί να επιβληθεί, ύστερα από εντολή του Γενικού Γραµµατέα
της κατά τόπον αρµόδιας Αποκεντρωµένης Διοίκησης, δειγµα-
τοληπτικά υγειονοµικός έλεγχος για λόγους δηµόσιας υγείας, ο
οποίος περιορίζεται στις απολύτως απαραίτητες διαδικασίες και
δεν συνεπάγεται έξοδα των εργαζοµένων.»

5. Στο ν. 4251/2014 προστίθεται άρθρο 21Α ως εξής:

«Άρθρο 21Α
Ίση µεταχείριση εργαζοµένων, κατόχων

ενιαίας άδειας 

1. Οι εργαζόµενοι κάτοχοι ενιαίας άδειας, απολαύουν ίσης µε-
ταχείρισης µε τους ηµεδαπούς όσον αφορά:

α) το δικαίωµα εισόδου και διαµονής στην ελληνική επικράτεια,
καθώς και την ελεύθερη πρόσβαση σε αυτή, µε τον περιορισµό
των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου 21, 

β) το δικαίωµα να ασκούν τη συγκεκριµένη δραστηριότητα για
την οποία έχουν λάβει την αντίστοιχη θεώρηση εισόδου,

γ) τους όρους απασχόλησης, συµπεριλαµβανοµένου του κα-
τώτατου επιτρεποµένου ορίου ηλικίας για εργασία, τις συνθήκες
εργασίας, περιλαµβανοµένων των όρων αµοιβής και απόλυσης,
του ωραρίου εργασίας, των αδειών και αργιών, καθώς και τις
απαιτήσεις σχετικά µε την υγεία και την ασφάλεια στο χώρο ερ-
γασίας,

δ) το δικαίωµα στην απεργία και στην ανάληψη συνδικαλιστι-
κής δράσης, σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο, την ελευθερία του συ-
νεταιρίζεσθαι, της προσχώρησης και της συµµετοχής σε
οργάνωση εργαζοµένων ή εργοδοτών ή οποιαδήποτε επαγγελ-
µατική οργάνωση, συµπεριλαµβανοµένων των πλεονεκτηµάτων

που παρέχονται από τις οργανώσεις αυτές, µεταξύ των οποίων
το δικαίωµα διαπραγµάτευσης και σύναψης συλλογικών συµβά-
σεων, και υπό την επιφύλαξη των διατάξεων για τη δηµόσια τάξη
και τη δηµόσια ασφάλεια,

ε) την εκπαίδευση και την επαγγελµατική κατάρτιση,
στ) την αναγνώριση των διπλωµάτων / πιστοποιητικών και

άλλων επαγγελµατικών προσόντων, σύµφωνα µε τις σχετικές
εθνικές διαδικασίες,

ζ) τις διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας σχετικά µε τους κλά-
δους κοινωνικής ασφάλειας, όπως ορίζονται στον Κανονισµό
(ΕΚ) υπ’ αριθµ. 883/2004 (EEL 166 της 30.4.2004). Οι ειδικές δια-
τάξεις του Παραρτήµατος του Κανονισµού (ΕΚ) υπ’ αριθµ.
1231/2010 του Συµβουλίου (ΕΕL 344 της 29.12.2010) και της
987/2009 (EEL 284 της 30.10.2009) εφαρµόζονται αναλόγως,

η) µε την επιφύλαξη των υφιστάµενων διµερών συµφωνιών,
την καταβολή ποσών σχετικών µε κεκτηµένα δικαιώµατα στο
πλαίσιο εκ του νόµου συντάξεων γήρατος στο ύψος που προβλέ-
πει η εθνική νοµοθεσία ή η νοµοθεσία των κρατών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που οφείλουν τα εν λόγω ποσά στην περί-
πτωση µετακίνησης σε τρίτη χώρα,

θ) την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την προµήθεια
αγαθών και υπηρεσιών που τίθενται στη διάθεση του κοινού, πε-
ριλαµβανοµένων των διαδικασιών για την απόκτηση στέγασης,
καθώς και των υπηρεσιών ενηµέρωσης και παροχής συµβουλών
που παρέχουν οι υπηρεσίες εύρεσης εργασίας χωρίς να θίγει το
δικαίωµα αυτό τη συµβατική ελευθερία σύµφωνα µε την ενω-
σιακή και εθνική νοµοθεσία,

ι) τα φορολογικά πλεονεκτήµατα, υπό την προϋπόθεση ότι ο
εργαζόµενος θεωρείται ότι έχει φορολογική κατοικία στην ελλη-
νική επικράτεια.

2. Οι εργαζόµενοι που µετακινούνται προς τρίτη χώρα, ή οι
κληρονόµοι των εν λόγω εργαζοµένων που διαµένουν σε τρίτη
χώρα και έλκουν δικαιώµατα από αυτούς, λαµβάνουν τις νόµιµες
συντάξεις που δικαιούνται βάσει της προηγούµενης απασχόλη-
σης του εποχικού εργαζοµένου σύµφωνα µε τις διατάξεις που
ορίζονται στο άρθρο 3 του Κανονισµού (ΕΚ) 883/2004, υπό τις
ίδιες συνθήκες και µε τους ίδιους συντελεστές, όπως και οι ηµε-
δαποί όταν µεταβαίνουν σε τρίτη χώρα.

3. Το δικαίωµα της ίσης µεταχείρισης δεν παρέχεται: 
i) όσον αφορά τις διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας σχετικά

µε τους κλάδους κοινωνικής ασφάλειας που αφορούν τις οικο-
γενειακές παροχές και τις παροχές ανεργίας, µε την επιφύλαξη
του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1231/2010 (EEL 344 της 29.12.2010)
σε πολίτες τρίτων χωρών οι οποίοι έχουν γίνει δεκτοί για σπου-
δές κατόπιν θεώρησης εισόδου για το σκοπό αυτόν, καθώς και
σε όσους επιτρέπεται να εργάζονται µε θεώρηση εισόδου,

ii) όσον αφορά επιδόµατα και δάνεια σπουδών και διαβίωσης
ή άλλα επιδόµατα και δάνεια που αφορούν εκπαίδευση ή επαγ-
γελµατική κατάρτιση σε όσους επιτρέπεται να εργάζονται µε θε-
ώρηση εισόδου. Όσον αφορά την πρόσβαση στην πανεπι-
στηµιακή και τριτοβάθµια εκπαίδευση και την επαγγελµατική κα-
τάρτιση που δεν συνδέεται άµεσα µε τη συγκεκριµένη απασχό-
ληση, εφαρµόζονται ειδικές προϋποθέσεις περιλαµβανοµένης
της δέουσας γνώσης της γλώσσας, σύµφωνα µε την εθνική νο-
µοθεσία,

iii) όσον αφορά τα φορολογικά πλεονεκτήµατα στις περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες η κατοικία ή η συνήθης διαµονή των µελών
της οικογένειας του εργαζόµενου, για τα οποία ζητεί παροχές
δεν ευρίσκεται εντός της Ελληνικής Επικράτειας,

iv) όσον αφορά την πρόσβαση σε διαδικασίες στέγασης σε πο-
λίτες τρίτων χωρών οι οποίοι δεν εργάζονται.

4. Το δικαίωµα ίσης µεταχείρισης που προβλέπεται στην πα-
ράγραφο 1 δεν θίγει το δικαίωµα των αρµόδιων υπηρεσιών να
ανακαλούν ή να απορρίπτουν την άδεια διαµονής που εκδίδεται
βάσει των διατάξεων του παρόντος Κώδικα.

5. Οι αρµόδιες ελληνικές προξενικές αρχές και οι αρµόδιες
υπηρεσίες της Αποκεντρωµένης Διοίκησης παρέχουν τόσο
στους εργαζόµενους όσο και στους εργοδότες όλες τις απαραί-
τητες πληροφορίες για τη διαδικασία υποβολής αίτησης, τα δι-
καιολογητικά, τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις τους, καθώς
και τις προβλεπόµενες διαδικαστικές εγγυήσεις.»

4280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



6. Στο ν. 4251/2014 προστίθεται άρθρο 21Β ως εξής:

«Άρθρο 21Β
Ίση µεταχείριση εποχικά εργαζοµένων

1. Οι εποχικά εργαζόµενοι απολαύουν ίσης µεταχείρισης µε
τους ηµεδαπούς όσον αφορά:

α) το δικαίωµα εισόδου και διαµονής στην ελληνική επικράτεια,
καθώς και την ελεύθερη πρόσβαση σε αυτή, µε τον περιορισµό
των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου 21, εντός της πε-
ριόδου ισχύος της θεώρησης εισόδου του άρθρου 18, 

β) το δικαίωµα να ασκούν τη συγκεκριµένη δραστηριότητα για
την οποία έχουν λάβει την αντίστοιχη θεώρηση εισόδου,

γ) τους όρους απασχόλησης, συµπεριλαµβανοµένου του κα-
τώτατου επιτρεποµένου ορίου ηλικίας για εργασία, τις συνθήκες
εργασίας, περιλαµβανοµένων των όρων αµοιβής και απόλυσης,
του ωραρίου εργασίας, των αδειών και αργιών, καθώς και τις
απαιτήσεις σχετικά µε την υγεία και την ασφάλεια στο χώρο ερ-
γασίας,

δ) το δικαίωµα στην απεργία και στην ανάληψη συνδικαλιστι-
κής δράσης, σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο, την ελευθερία του συ-
νεταιρίζεσθαι, της προσχώρησης και της συµµετοχής σε οργά-
νωση εργαζοµένων ή εργοδοτών ή οποιαδήποτε επαγγελµατική
οργάνωση, συµπεριλαµβανοµένων των πλεονεκτηµάτων που πα-
ρέχονται από τις οργανώσεις αυτές, µεταξύ των οποίων το δι-
καίωµα διαπραγµάτευσης και σύναψης συλλογικών συµβάσεων,
και υπό την επιφύλαξη των διατάξεων για τη δηµόσια τάξη και
τη δηµόσια ασφάλεια,

ε) την εκπαίδευση και την επαγγελµατική κατάρτιση,
στ) την αναγνώριση των διπλωµάτων / πιστοποιητικών και

άλλων επαγγελµατικών προσόντων, σύµφωνα µε τις σχετικές
εθνικές διαδικασίες,

ζ) την καταβολή των καθυστερούµενων οφειλών από τους ερ-
γοδότες, όσον αφορά όλες τις οφειλόµενες αµοιβές στον πολίτη
τρίτης χώρας, σύµφωνα και µε τις διατάξεις του άρθρου 81 του
ν. 4052/2012 (Α’ 41), όπως ισχύει,

η) τις διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας σχετικά µε τους κλά-
δους κοινωνικής ασφάλειας, όπως ορίζονται στον Κανονισµό
(ΕΚ) αριθµ. 883/2004 του Συµβουλίου. Εφαρµόζονται αναλόγως
οι ειδικές διατάξεις του Παραρτήµατος του Κανονισµού (ΕΚ)
1231/2010 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 24.11.2010 (EEL 344 της 29.12.2010), 

θ) µε την επιφύλαξη των υφιστάµενων διµερών συµφωνιών,
την καταβολή ποσών σχετικών µε κεκτηµένα δικαιώµατα στο
πλαίσιο εκ του νόµου συντάξεων γήρατος στο ύψος που προβλέ-
πει η εθνική νοµοθεσία ή η νοµοθεσία των κρατών-µελών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που οφείλουν τα εν λόγω ποσά στην περί-
πτωση µετακίνησης σε τρίτη χώρα,

ι) την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την προµήθεια
αγαθών και υπηρεσιών που τίθενται στη διάθεση του κοινού,
εκτός της στέγασης µε την επιφύλαξη της ελευθερίας σύναψης
συµβάσεων σύµφωνα µε την ενωσιακή και εθνική νοµοθεσία,

ια) τα φορολογικά πλεονεκτήµατα, υπό την προϋπόθεση ότι ο
εργαζόµενος θεωρείται ότι έχει φορολογική κατοικία στην ελλη-
νική επικράτεια.

ιβ) συµβουλευτικές υπηρεσίες όσον αφορά την εποχική εργα-
σία που παρέχονται από γραφεία ευρέσεως εργασίας.

2. Οι εργαζόµενοι που µετακινούνται προς τρίτη χώρα ή οι κλη-
ρονόµοι των εν λόγω εργαζοµένων που διαµένουν σε τρίτη χώρα
και έλκουν δικαιώµατα από αυτούς, λαµβάνουν τις νόµιµες συν-
τάξεις που δικαιούνται βάσει της προηγούµενης απασχόλησης
του εποχικού εργαζόµενου, σύµφωνα µε τις διατάξεις που ορί-
ζονται στο άρθρο 3 του Κανονισµού (ΕΚ) 883/2004, υπό τις ίδιες
συνθήκες και µε τους ίδιους συντελεστές, όπως και οι ηµεδαποί
όταν µεταβαίνουν σε τρίτη χώρα.

3. Το δικαίωµα της ίσης µεταχείρισης δεν παρέχεται:
i) όσον αφορά τα οικογενειακά επιδόµατα και τις παροχές

ανεργίας, µε την επιφύλαξη του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1231/
2010 και τις διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας σχετικά µε τους
κλάδους κοινωνικής ασφάλειας, όπως ορίζονται στον Κανονισµό
(ΕΚ) αριθµ. 883/2004 του Συµβουλίου,

ii) όσον αφορά την εκπαίδευση και την επαγγελµατική κατάρ-
τιση, στις περιπτώσεις που δεν συνδέεται άµεσα µε τη συγκεκρι-
µένη επαγγελµατική δραστηριότητα. Στην έννοια της ίσης
µεταχείρισης δεν περιλαµβάνονται επιδόµατα και δάνεια σπου-
δών και διαβίωσης ή άλλα επιδόµατα και δάνεια που αφορούν
εκπαίδευση ή επαγγελµατική κατάρτιση,

iii) όσον αφορά τα φορολογικά πλεονεκτήµατα, στις περιπτώ-
σεις κατά τις οποίες η κατοικία ή η συνήθης διαµονή των µελών
της οικογένειας του εποχικού εργαζόµενου, για τα οποία ζητεί
παροχές δεν ευρίσκεται εντός της ελληνικής επικράτειας.

4. Το δικαίωµα ίσης µεταχείρισης που προβλέπεται στην πα-
ράγραφο 1 δεν θίγει το δικαίωµα των αρµόδιων υπηρεσιών να
ανακαλούν ή να απορρίπτουν την παράταση της θεώρησης ει-
σόδου για το σκοπό εποχικής εργασίας, σύµφωνα µε το άρθρο
24 του παρόντος.

5. Οι αρµόδιες ελληνικές προξενικές αρχές και οι αρµόδιες
υπηρεσίες της Αποκεντρωµένης Διοίκησης παρέχουν τόσο
στους εποχικά εργαζόµενους όσο και στους εργοδότες όλες τις
απαραίτητες πληροφορίες για τη διαδικασία υποβολής αίτησης,
τα δικαιολογητικά, τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις τους,
καθώς και τις προβλεπόµενες διαδικαστικές εγγυήσεις.»

7. Στο άρθρο 18 του ν. 4251/2014 προστίθενται παράγραφοι
ως εξής:

«2. Η θεώρηση για το σκοπό της εποχικής εργασίας δεν χορη-
γείται ή ανακαλείται όταν διαπιστωθεί από την αρµόδια υπηρεσία
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης ότι: 

α) δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις του άρθρου 13 κατά περί-
πτωση,

β) τα προσκοµιζόµενα έγγραφα για τους σκοπούς του άρθρου
13 έχουν αποκτηθεί δολίως ή έχουν πλαστογραφηθεί ή έχουν
άλλως νοθευθεί, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος,

γ) η επιχείρηση του εργοδότη έχει τεθεί υπό εκκαθάριση σύµ-
φωνα µε το εθνικό δίκαιο περί αφερεγγυότητας, 

δ) ο εργοδότης δεν πληροί τις νοµικές του υποχρεώσεις σχε-
τικά µε την κοινωνική ασφάλιση, τη φορολογία, τα εργασιακά δι-
καιώµατα ή τους όρους απασχόλησης, σύµφωνα µε το εφαρµο-
στέο δίκαιο και/ή τις συλλογικές συµβάσεις,

ε) ο πολίτης τρίτης χώρας δεν έχει συµµορφωθεί µε τις υπο-
χρεώσεις που απορρέουν από προηγούµενη απόφαση χορήγη-
σης θεώρησης εισόδου για το σκοπό της εποχικής εργασίας, 

στ) εφόσον η θέση απασχόλησης δύναται να καλυφθεί από
ηµεδαπό ή πολίτη της Ένωσης, σύµφωνα µε την αρχή της ενω-
σιακής προτίµησης, 

ζ) ο εργοδότης έχει υποστεί κυρώσεις για αδήλωτη εργασία ή
παράνοµη απασχόληση, σύµφωνα µε το άρθρο 28 του παρόντος
και των άρθρων 85, 87 και 88 του  ν. 4052/2012 (Α’ 41), όπως
ισχύει,

η) ο εργοδότης δεν έχει εκπληρώσει τις υποχρεώσεις που
απορρέουν από τη σύµβαση εργασίας,

θ) ο πολίτης τρίτης χώρας διαµένει στην ελληνική επικράτεια
για σκοπούς άλλους από αυτόν της εποχικής εργασίας.

3. Η αρµόδια ελληνική προξενική αρχή υπό την επιφύλαξη των
γενικών και ειδικών όρων άρνησης εισόδου του άρθρου 4 του
παρόντος Κώδικα δεν χορηγεί ή ανακαλεί τη θεώρηση εισόδου
όταν τα προσκοµιζόµενα έγγραφα για τους σκοπούς του άρθρου
13 έχουν αποκτηθεί δολίως ή έχουν πλαστογραφηθεί ή έχουν
άλλως νοθευθεί, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

4. Η αρµόδια ελληνική προξενική αρχή ανακαλεί τη θεώρηση
εισόδου µε σκοπό την εποχική εργασία, εφόσον ο εποχικά εργα-
ζόµενος έχει υποβάλει αίτηση διεθνούς προστασίας δυνάµει του
π.δ. 141/2013 (Α’ 226).

5. Οι περιπτώσεις γ’, δ’, ζ’, η’ της παραγράφου 1 του παρόντος
άρθρου δεν εφαρµόζονται στον πολίτη τρίτης χώρας, ο οποίος
αιτείται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 18 την παράταση
της διαµονής του για το σκοπό της εποχικής εργασίας, µε δια-
φορετικό εργοδότη, και εφόσον οι λόγοι αυτοί υφίστανται για
τον προηγούµενο εργοδότη.

6. Οι λόγοι απόρριψης εφαρµόζονται αναλογικά και για τις αι-
τήσεις µετάκλησης των εργοδοτών που κατατίθενται στην αρµό-
δια υπηρεσία της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, δυνάµει του
άρθρου 13 του Κώδικα. 
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7. Παράλληλα µε τις διατάξεις του παρόντος, εφαρµόζονται
και οι διατάξεις περί απόρριψης και ανάκλησης, όπως αυτές
ισχύουν στον Κώδικα Θεωρήσεων.

8. Οι λόγοι, νοµικοί και πραγµατικοί, για τους οποίους απορ-
ρίπτεται αίτηση για τη χορήγηση θεώρησης εισόδου για το
σκοπό της εποχικής εργασίας ή απορρίπτεται η αίτηση για πα-
ράταση αυτής, κοινοποιούνται εγγράφως στον αιτούντα, καθώς
επίσης και στην κατά περίπτωση αρµόδια ελληνική προξενική
αρχή. Οι λόγοι για την απόφαση ανάκλησης θεώρησης εισόδου
για το σκοπό της εποχικής εργασίας κοινοποιούνται εγγράφως
τόσο στον εποχιακά εργαζόµενο όσο και στον εργοδότη.

9. Κάθε απόφαση απόρριψης ή ανάκλησης θεώρησης εισόδου
λαµβάνει υπόψη τις ιδιαιτερότητες της συγκεκριµένης περίπτω-
σης, συµπεριλαµβανοµένων των συµφερόντων των εποχικά ερ-
γαζόµενων και λαµβάνεται σύµφωνα µε την αρχή της αναλογι-
κότητας.

10. Τυχόν προσφυγή στο αρµόδιο διοικητικό δικαστήριο, δεν
απαλλάσσει τον εργαζόµενο πολίτη τρίτης χώρας από την υπο-
χρέωση να αναχωρήσει από την ελληνική επικράτεια µετά το
πέρας της µέγιστης διάρκειας διαµονής, σύµφωνα µε την περί-
πτωση α’ της παραγράφου  1 του άρθρου 18.

11. Οι διαδικαστικές εγγυήσεις σχετικά µε τις θεωρήσεις βρα-
χείας διαµονής καθορίζονται στις σχετικές διατάξεις του Κώδικα
περί Θεωρήσεων.» 

8. Η παράγραφος 2 του άρθρου 18 αναριθµείται σε παρά-
γραφο 12.

9. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4251/
2014 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Οι διατάξεις των άρθρων 83 και 86 του ν. 4052/2012, (Α’ 41),
όπως ισχύει, εφαρµόζονται αναλογικά και στην περίπτωση των
εποχικά εργαζόµενων».

10. Στο άρθρο 26 του ν. 4251/2014 προστίθενται παράγραφοι
5, 6 και 7 ως εξής:

«5. Το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, αρµόδια υπηρεσία για
την επιθεώρηση εργασίας, σύµφωνα µε τα ορι-ζόµενα στις δια-
τάξεις του ν. 3996/2011 (Α’ 170) και του ν. 4052/2012, όπως
ισχύει, τηρεί τις αρµοδιότητες ε- λέγχου, επιθεώρησης και τήρη-
σης στοιχείων, όπως αυτές του αποδίδονται µε την παρ. 2 του
άρθρου 2 του ν. 3996/2011, όπως αυτός ισχύει.

6. Η Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κάθε έτος ανακοι-
νώνει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
(ΕΚ) 862/2007, στατιστικά στοιχεία για τον αριθµό των πολιτών
τρίτων χωρών, στους οποίους χορηγήθηκε θεώρηση εισόδου για
το σκοπό της εποχικής εργασίας για πρώτη φορά, καθώς και για
τον αριθµό αυτών, των οποίων η θεώρηση έλαβε παράταση ή
ανακλήθηκε κατά τη διάρκεια του προηγούµενου ηµερολογιακού
έτους. Οι στατιστικές αυτές κατανέµονται ανά ιθαγένεια και εφό-
σον είναι δυνατόν ανά διάρκεια ισχύος της θεώρησης και ανά
τοµέα εποχικής δραστηριότητας.

7. Οι στατιστικές της προηγούµενης παραγράφου έχουν πε-
ρίοδο αναφοράς ένα ηµερολογιακό έτος και ανακοινώνονται
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή εντός έξι µηνών από το τέλος του
έτους αναφοράς. Το πρώτο έτος αναφοράς είναι το 2017.»

11. Στο άρθρο 28 του ν. 4251/2014 προστίθενται παράγραφοι
ως εξής:

«8. Οι εργοδότες οφείλουν να παρέχουν στις αρµόδιες ελλη-
νικές προξενικές αρχές ή στις υπηρεσίες Αλλοδαπών και Μετα-
νάστευσης των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων όλες τις απαραί-
τητες πληροφορίες που απαιτούνται για τη χορήγηση και την πα-
ράταση της θεώρησης εισόδου για το σκοπό της εποχικής ερ-
γασίας.

9. Οι εργοδότες οφείλουν να ενηµερώνουν τις υπηρεσίες των
οικείων Αποκεντρωµένων Διοικήσεων για οποιαδήποτε αλλαγή
του καταλύµατος του εποχικού εργαζόµενου, σύµφωνα µε την
περίπτωση ε’ της παραγράφου 3 του άρθρου 13 του παρόντος.
Εάν διαπιστωθεί από τις αρµόδιες αρχές ότι δεν έχει παρασχεθεί
κατάλυµα ή ότι το κατάλυµα που έχει παρασχεθεί δεν πληροί τις
απαιτούµενες προδιαγραφές υγείας και ασφάλειας, αφενός επι-
βάλλεται στον εργοδότη πρόστιµο ύψους χιλίων πεντακοσίων
(1.500) ευρώ, αφετέρου ο εργοδότης αποκλείεται από τη δυνα-

τότητα µετάκλησης εποχικά εργαζόµενου για τα επόµενα πέντε
έτη.

10. Οι εργοδότες, οι οποίοι έχουν παραβεί τις υποχρεώσεις
τους κατά τη διάρκεια προηγούµενης µετάκλησης για εποχικά
εργαζόµενους, δεν µπορούν να υποβάλουν νέο αίτηµα για µετά-
κληση πολίτη τρίτης χώρας πριν την πάροδο χρονικού διαστή-
µατος τριών ετών από την ηµεροµηνία διαπίστωσης της αρχικής
παραβίασης.

11. Σε περίπτωση ανάκλησης της θεώρησης εισόδου για το
σκοπό της εποχικής εργασίας για έναν από τους λόγους των πε-
ριπτώσεων γ’, δ’, ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 4251/2014,
ο εργοδότης υποχρεούται να καταβάλει αποζηµίωση στον επο-
χικά εργαζόµενο σύµφωνα µε τις διαδικασίες που προβλέπονται
από τις κείµενες διατάξεις. Η ευθύνη καλύπτει όλες τις εκκρεµείς
υποχρεώσεις που θα έπρεπε να έχει σεβαστεί ο εργοδότης, εάν
δεν είχε ανακληθεί η θεώρηση εισόδου για το σκοπό της εποχι-
κής απασχόλησης.

12. Εάν ο εργοδότης είναι υπεργολάβος, ο οποίος παραβίασε
τις διατάξεις του παρόντος, και εφόσον ο κύριος εργολάβος και
κάθε ενδιάµεσος υπεργολάβος δεν έχουν αναλάβει υποχρεώσεις
δέουσας επιµέλειας, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις κείµενες
διατάξεις της εθνικής νοµοθεσίας, ο κύριος εργολάβος και κάθε
ενδιάµεσος υπεργολάβος:

α) υπόκειται στις κυρώσεις των παραγράφων 9, 10 και 11 του
παρόντος άρθρου,

β) καταβάλλει κάθε αποζηµίωση που οφείλεται στον εποχικά
εργαζόµενο, σύµφωνα µε την παράγραφο 11 και τις διατάξεις
του άρθρου 85 του ν. 4052/2012, όπως ισχύει,

γ) καταβάλλει κάθε καθυστερούµενη οφειλή προς τον εποχικά
εργαζόµενο, σύµφωνα τα άρθρα 81 και 85 του  ν. 4052/2012,
όπως ισχύει.

13. Ο εργοδότης οφείλει να τηρεί τη σύµβαση εργασίας του
άρθρου 13 του παρόντος υπογεγραµµένη από τον ίδιο και τον
εργαζόµενο για πέντε (5) έτη από την ηµεροµηνία υπογραφής
της και όταν διενεργείται έλεγχος να την επιδεικνύει στα αρµόδια
ελεγκτικά όργανα.» 

ΜΕΡΟΣ ΤΡΙΤΟ
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ 

Άρθρο 8
Αντικατάσταση διατάξεων του ν. 4251/2014

1. Στην υποπερίπτωση γ’ του στοιχείου λε’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 1 του ν. 4251/2014, αντικαθίσταται η φράση «του πολίτη
της Ένωσης» µε την ορθή «του Έλληνα».

2. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 3 του ν. 4251/2014 αντικα-
θίστανται ως εξής:

«1. Σε κάθε πρόσωπο επιτρέπεται να εισέρχεται στο ελληνικό
έδαφος και να εξέρχεται από αυτό µόνον από τις ελεγχόµενες
µεθοριακές διαβάσεις. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εθνικής Άµυνας, Εξω-
τερικών, Οικονοµικών, και Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και
Τουρισµού καθορίζονται οι αερολιµένες, οι λιµένες και τα χερ-
σαία σηµεία στα σύνορα της χώρας, µέσω των οποίων επιτρέπε-
ται η είσοδος προσώπων στο ελληνικό έδαφος και η έξοδος από
αυτό, καθώς και το περιεχόµενο του κάθε µορφής ελέγχου, τα
όργανα ελέγχου και η διαδικασία εφαρµογής των δικαστικών
αποφάσεων και των διοικητικών πράξεων, που έχουν σχέση µε
την είσοδο και την έξοδο προσώπων από τη χώρα. Η επιτήρηση
των χερσαίων και θαλασσίων συνόρων ενεργείται από τις αρµό-
διες για το σκοπό αυτόν αστυνοµικές και λιµενικές αρχές. Η εί-
σοδος και η έξοδος εκτός των µεθοριακών διαβάσεων µπορεί να
επιτραπεί κατά περίπτωση, για εξαιρετικούς λόγους, µε από-
φαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης που καθορίζει και τον τρόπο διενέργειας του ελέγχου. 

2. Ο έλεγχος των προσώπων που εισέρχονται στο ελληνικό
έδαφος ή εξέρχονται από αυτό ανήκει στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και
ενεργείται από τις κατά τόπους αρµόδιες, για το σκοπό αυτόν,
αστυνοµικές αρχές.»
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3. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν.
4251/2014 η παραποµπή στο «ν. 27/1975 (Α’ 77)», αντικαθίσταται
µε την ορθή «ν. 2289/1995 (Α’ 27), όπως ισχύει».

4. Από το πρώτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 19 του ν.
4251/2014 απαλείφεται η φράση «των περιπτώσεων» και αντικα-
θίσταται η λέξη «Εσωτερικού» µε τη λέξη «Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης».

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 22 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται
η φράση «της παραγράφου 6 του άρθρου 9.» µε την ορθή «της
παραγράφου 4 του άρθρου 9.».

6. Στην παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4251/2014, οι περιπτώσεις
«στ.», «στ.» και «ζ.» αντικαθίστανται µε τις ορθές «στ.», «ζ.» και
«η.» και στην περίπτωση στ’ µετά τη λέξη «υπηρεσίες» διαγρά-
φεται η φράση «του άρθρου 19,» και αντικαθίσταται µε τη φράση
«σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 19 και 19Α.». 

7. Η παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«1. Οι πράξεις του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης,
που εκδίδονται κατ’ εφαρµογή του παρόντος Κώδικα, δεν υπό-
κεινται σε προσφυγή νοµιµότητας ενώπιον του Υπουργού Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.»

8. Στην παρ. 1 του άρθρου 35 του ν. 4251/2014 η παραποµπή
στα άρθρα «24 και 25», αντικαθίσταται µε την ορθή «32 και 33».

9. Στην παρ. 5 του άρθρου 44 του ν. 4251/2014, η παραποµπή
στα άρθρα «37 και 38» αντικαθίσταται µε την ορθή «32, 33 και
34». 

10. Στις παραγράφους 1 και 4 του άρθρου 44 του ν. 4251/2014
αντικαθίσταται η φράση «Εργαστήρια Ελευθέρων Σπουδών» µε
την ορθή «Κέντρα Δια Βίου Μάθησης».

11. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 121 του ν.
4251/2014 αντικαθίσταται η φράση «στην παράγραφο 2 στοιχείο
α’» µε την ορθή «στην παράγραφο 1 στοιχείο α’».

12. Στην παρ. 3 του άρθρου 121 του ν. 4251/2014 ο αριθµός
«7» αντικαθίσταται µε τον ορθό «6». 

13. Στην παρ. 4 του άρθρου 121 του ν. 4251/2014 οι αριθµοί
«3» και «4» αντικαθίστανται µε τους ορθούς «2» και «3».

14. Στην παρ. 5 του άρθρου 121 του ν. 4251/2014 ο αριθµός
«7» αντικαθίσταται µε τον ορθό «6».

15. Στην παρ. 3 του άρθρου 122 του ν. 4251/2014 η φράση
«στο άρθρο 115» αντικαθίσταται µε την ορθή «στο άρθρο 114».

16. Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 123 του ν.
4251/2014 αντικαθίσταται ο αριθµός «6» µε τον ορθό «7».

17. Στο τρίτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 4 του άρθρου
138 του ν. 4251/2014 η παραποµπή στις διατάξεις της «παρ. 8
του παρόντος άρθρου», αντικαθίσταται µε την ορθή «της παρ. 7
του παρόντος άρθρου».

18. Στην παρ. 14 του άρθρου 138 του ν. 4251/2014, η φράση
«άρθρο 44 παρ. 1 περίπτωση θ’του ν. 3386/2005» αντικαθίσταται
µε την ορθή «άρθρο 44 παρ. 1 περίπτωση η’ του ν. 3386/2005».

19. Η παράγραφος 2 του άρθρου 139 αντικαθίσταται ως εξής: 
«Από την έναρξη ισχύος του ν. 4251/2014, διατηρούνται σε

ισχύ οι διατάξεις των άρθρων 76, 77, 78, 80, 81, 82, 83 και 89 (πα-
ράγραφοι 1-3) του ν. 3386/2005, όπως ισχύουν, οι διατάξεις του
άρθρου 15 του  ν. 3536/2007 (Α’ 42), οι διατάξεις της παρ. 8 του
άρθρου 18 του ν. 3870/2010 (Α’ 138), το π.δ. 106/2007 (Α’ 135),
η υπ’ αριθµ. 23443/2011 (Β’ 2225) κοινή υπουργική απόφαση,
καθώς και οι κανονιστικές πράξεις που εκδόθηκαν κατ’ εξουσιο-
δότηση της παρ. 2 του άρθρου 4, της παρ. 3 του άρθρου 5,
καθώς και της παρ. 5 του άρθρου 73 του ν. 3386/2005, όπως
ισχύουν.»

20. Στο τέλος της περίπτωσης α’ του άρθρου 6 του ν. 4251/
2014 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Κατά την εξέταση των στοιχείων του φακέλου η Επιτροπή
λαµβάνει υποχρεωτικά υπόψη το βαθµό ένταξης του ενδιαφερό-
µενου στη χώρα.» 

21. Το Κεφάλαιο Α’ του άρθρου 16 του ν. 4251/2014, αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«Α.1. Επιτρέπεται η είσοδος και η διαµονή πολιτών τρίτης
χώρας στην Ελλάδα, προκειµένου να πραγµατοποιήσουν επέν-
δυση που θα έχει θετικές επιπτώσεις στην εθνική ανάπτυξη και
οικονοµία. 

Αναλόγως του ύψους και των χαρακτηριστικών της επένδυ-
σης, µπορούν να εισέλθουν και να διαµείνουν στη χώρα µέχρι
δέκα πολίτες τρίτων χωρών, συµπεριλαµβανοµένων των επενδυ-
τών, για την υλοποίησή της και λειτουργία της.

2. Με εισήγηση της Διεύθυνσης Κεφαλαίων Εξωτερικού του
Υπουργείου Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, η
οποία αφορά το χαρακτηρισµό της επένδυσης και τη σκοπιµό-
τητα χορήγησης άδειας διαµονής, µπορεί να επιτραπεί η είσοδος
και η διαµονή πολιτών τρίτων χωρών στην Ελλάδα για την υλο-
ποίηση και λειτουργία της επένδυσης. 

3. Η αίτηση και τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, όπως καθορί-
ζονται µε την κοινή υπουργική απόφαση της παραγράφου 12 του
άρθρου 136, υποβάλλονται στην ελληνική προξενική αρχή του
τόπου διαµονής των ενδιαφεροµένων η οποία εντός µηνός τα
διαβιβάζει στη Διεύθυνση Κεφαλαίων Εξωτερικού του Υπουρ-
γείου Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού. 

Η ανωτέρω υπηρεσία εντός µηνός εξετάζει την αίτηση και δια-
βιβάζει στην αρµόδια προξενική αρχή τη σχετική εισήγηση προ-
κειµένου να χορηγηθούν οι απαιτούµενες εθνικές θεωρήσεις
εισόδου. 

Η αρµόδια προξενική αρχή σε περίπτωση καθυστέρησης δια-
βίβασης της σχετικής εισήγησης της Διεύθυνσης Κεφαλαίων
Εξωτερικού του Υπουργείου Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού, δύναται να χορηγεί της απαιτούµενες σχετικές
άδειες θεωρήσεις εισόδου.

4. Στον πολίτη τρίτης χώρας, που έχει λάβει θεώρηση εισόδου
για την πραγµατοποίηση επένδυσης χορηγείται άδεια διαµονής
για τον ίδιο λόγο, εφόσον προσκοµίσει τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά. 

Η διάρκεια ισχύος της άδειας διαµονής είναι πενταετής και
ανανεώνεται για ισόχρονο διάστηµα κάθε φορά, εφόσον συνεχί-
ζεται η υλοποίηση της επένδυσης ή η λειτουργία αυτής µετά την
ολοκλήρωσή της. 

5. Οι παραπάνω πολίτες τρίτων χωρών µπορούν, κατά παρέκ-
κλιση των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρθρου 70, να συ-
νοδεύονται από τα µέλη της οικογένειάς τους στα οποία
χορηγείται άδεια διαµονής για οικογενειακή επανένωση που
λήγει ταυτόχρονα µε την άδεια διαµονής των συντηρούντων. 

6. Αρµόδια για την εξέταση της αίτησης και την έκδοση από-
φασης χορήγησης ή ανανέωσης άδειας διαµονής για πραγµατο-
ποίηση επενδυτικής δραστηριότητας είναι η Διεύθυνση Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης. 

7. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται οµοίως
για την είσοδο και διαµονή πολιτών τρίτων χωρών στο πλαίσιο
νέων επενδύσεων που πραγµατοποιούνται από ηµεδαπές επιχει-
ρήσεις που ήδη λειτουργούν ή από πολίτες τρίτων χωρών που
διαµένουν ήδη νοµίµως στην Ελλάδα και είναι κάτοχοι άδειας
διαµονής για ανεξάρτητη οικονοµική ή επενδυτική δραστηριό-
τητα. 

8. Στην άδεια διαµονής των πολιτών τρίτων χωρών της παρα-
γράφου 1 του παρόντος άρθρου αναγράφεται «Άδεια διαµονής
για επενδυτική δραστηριότητα» και στο πεδίο «Παρατηρήσεις»
η επαγγελµατική ιδιότητα του κατόχου.» 

22. Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4251/
2014 προστίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Η είσοδος και διαµονή πολιτών τρίτων χωρών που πρόκειται
να δραστηριοποιηθούν ή να απασχοληθούν, υπό τις ανωτέρω
ιδιότητες, σε ηµεδαπές εταιρείες, επιτρέπεται µόνο εάν η ηµε-
δαπή εταιρεία απασχολεί τουλάχιστον είκοσι πέντε (25) εργαζό-
µενους.» 

23. Το άρθρο 19 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 19

1. Ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης
ή ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, κατά περί-
πτωση, µπορεί κατ’ εξαίρεση να χορηγεί άδεια διαµονής διάρ-
κειας δύο ετών, σε πολίτες τρίτων χωρών που διαµένουν στην
Ελλάδα και αποδεικνύουν ότι έχουν αναπτύξει ισχυρούς δε-
σµούς µε τη χώρα. Η άδεια διαµονής για εξαιρετικούς λόγους
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µπορεί να ανανεώνεται µόνο για έναν από τους λοιπούς λόγους
του παρόντος Κώδικα. Αίτηµα χορήγησης άδειας για εξαιρετι-
κούς λόγους εξετάζεται µόνον εφόσον ο ενδιαφερόµενος πολί-
της τρίτης χώρας προσκοµίζει: (α) θεώρηση εισόδου η οποία έχει
χορηγηθεί από ελληνική προξενική αρχή τουλάχιστον τρία έτη
πριν την υποβολή αίτησης ή (β) οριστικό τίτλο διαµονής, ανεξάρ-
τητα από την αρχή εκδόσεώς του, του οποίου η ισχύς έχει λήξει
κατά την τελευταία δεκαετία προ της υποβολής της αίτησης και
(γ) έγγραφα που στοιχειοθετούν ότι έχει αναπτύξει ιδιαίτερους
δεσµούς µε τη χώρα οι οποίοι καθιστούν αναγκαία την παραµονή
του εντός της ελληνικής επικράτειας. Κατ' εξαίρεση δεν απαιτεί-
ται η προσκόµιση των υπό στοιχείου α’ ή β’ εγγράφων, εφόσον
ο ενδιαφερόµενος αποδεικνύει µε έγγραφα βέβαιης χρονολο-
γίας το πραγµατικό γεγονός της διαµονής του στη χώρα για επτά
τουλάχιστον συνεχή έτη. Σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις, εφό-
σον ο πολίτης τρίτης χώρας κατείχε άδεια διαµονής στην Ελλάδα
για πέντε τουλάχιστον έτη κατά την τελευταία δεκαετία πριν την
υποβολή της σχετικής αίτησης, δεν απαιτείται η προσκόµιση των
υπό στοιχείο γ’ εγγράφων. Με απόφασή του ο Υπουργός Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, µπορεί να καθορίζει
τα έγγραφα βέβαιης χρονολογίας που αποδεικνύουν την επταετή
συνεχή παραµονή του αιτούντος στη χώρα, καθώς και να ορίζει
περιοριστικά τους λόγους παραποµπής στις Επιτροπές του άρ-
θρου 134 του παρόντος. 

2. Η άδεια διαµονής στην περίπτωση που ο αιτών δεν κατείχε
οριστικό τίτλο διαµονής, σύµφωνα µε την περίπτωση β’ του τρί-
του εδαφίου της προηγούµενης παραγράφου, χορηγείται µε
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-
τησης. Αρµόδια υπηρεσία για την υποβολή των αιτήσεων της πα-
ρούσας παραγράφου είναι η υπηρεσία µιας στάσης της
Διεύθυνσης Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Στην περίπτωση υποβο-
λής αιτήσεων αυτής της παραγράφου, η αρµόδια υπηρεσία
ελέγχει κατά την υποβολή των δικαιολογητικών τη συµπλήρωση
των τυπικών προϋποθέσεων εξέτασης των αιτήσεων. Σε περί-
πτωση συµπλήρωσης των τυπικών προϋποθέσεων, η υποβολή
της αίτησης κωλύει την έκδοση απόφασης επιστροφής σύµφωνα
µε το άρθρο 21 του ν. 3907/2011 (Α’ 7). Σε περίπτωση που δεν
πληρούνται οι τυπικές προϋποθέσεις εξέτασης της αίτησης,
µόνη η κατάθεση αίτησης για χορήγηση άδειας διαµονής σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, δεν συνεπάγεται
τη νόµιµη διαµονή των αιτούντων για το χρόνο   που θα απαιτηθεί
µέχρι την εξέταση του φακέλου και       εφαρµόζονται οι διατάξεις
του άρθρου 21 επ. του ν. 3907/2011 (Α’ 7). 

3. Η άδεια διαµονής στην περίπτωση που ο αιτών κατείχε ορι-
στικό τίτλο διαµονής, σύµφωνα µε την περίπτωση β’ του τρίτου
εδαφίου της προηγούµενης παραγράφου χορηγείται µε από-
φαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης. Αρµόδια
υπηρεσία για την υποβολή των αιτήσεων της παρούσας παρα-
γράφου είναι η υπηρεσία µιας στάσης της Διεύθυνσης Αλλοδα-
πών και Μετανάστευσης της οικείας Αποκεντρωµένης Διοίκησης
της χώρας. Οι αρµόδιες υπηρεσίες για την παραλαβή των αιτή-
σεων της κατηγορίας αυτής, εφόσον τα δικαιολογητικά είναι
πλήρη, χορηγούν βεβαίωση κατάθεσης αίτησης, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των παραγράφων 5 έως και 7 του άρθρου 8 του πα-
ρόντος. 

4. Προϋπόθεση για την υποβολή αιτήσεων του παρόντος άρ-
θρου είναι: i) η κατοχή διαβατηρίου, έστω και εάν αυτό έχει λήξει.
Άδεια διαµονής χορηγείται και στις περιπτώσεις διαπιστωµένης
αντικειµενικής αδυναµίας εφοδιασµού του ενδιαφερόµενου µε
διαβατήριο, εφόσον αυτό διαπιστώνεται, κατόπιν αιτιολογηµένης
αίτησης του ενδιαφεροµένου και γνώµης της αρµοδίας Επιτρο-
πής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 6 του ν. 4251/2014, 

ii) η καταβολή παραβόλου ύψους τριακοσίων (300) ευρώ. Ει-
δικά για την υποβολή των αιτήσεων της παραγράφου 3 του πα-
ρόντος άρθρου απαιτείται επιπλέον η κάλυψη πλήρους
ασφάλισης ασθενείας, σύµφωνα µε την περίπτωση ε’ του άρ-
θρου 6 του παρόντος κώδικα, είτε από ασφάλιση του ιδίου είτε
από ασφάλιση του συζύγου. Για την εκπλήρωση της άνω προ-
ϋπόθεσης, οι ενδιαφερόµενοι έχουν τη δυνατότητα να προβούν
σε εξαγορά των απαιτούµενων ηµερών ασφάλισης, προκειµένου

να έχουν πλήρη ασφάλιση ασθενείας. 
5. Οι άδειες διαµονής του παρόντος άρθρου παρέχουν στον

πολίτη τρίτης χώρας δικαίωµα πρόσβασης στην εξαρτηµένη ερ-
γασία - παροχή υπηρεσιών ή έργου. Δυνατότητα άσκησης ανε-
ξάρτητης οικονοµικής δραστηριότητας παρέχεται µόνο στην
περίπτωση που ο κάτοχος της ανωτέρω άδειας διαµονής κατείχε
προηγουµένως άδεια διαµονής η οποία του επέτρεπε την
άσκηση ανεξάρτητης οικονοµικής δραστηριότητας και η δραστη-
ριότητα αυτή εξακολουθεί να υφίσταται. Για την ανανέωση των
αδειών διαµονής του προηγουµένου εδαφίου θα εξετάζεται η
συνδροµή των προϋποθέσεων ανανέωσης αδειών διαµονής για
ανεξάρτητη οικονοµική δραστηριότητα σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στις διατάξεις του άρθρου 138 παρ. 7 του ν. 4251/2014 (Α’
80). 

6. Σε ιδιαιτέρως εξαιρετικές περιπτώσεις, µπορεί να χορηγεί-
ται άδεια διαµονής από τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης ύστερα από γνώµη της Επιτροπής της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 134 του παρόντος, όταν δεν πληρούνται
οι οριζόµενες από τις διατάξεις της παραγράφου 1 του παρόντος
άρθρου προϋποθέσεις και οι αιτούντες µε κίνδυνο της ζωής
τους, προέβησαν σε πράξεις κοινωνικής αρετής, προσφοράς και
αλληλεγγύης που προάγουν τις αξίες του ανθρωπισµού. 

7. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης χορηγείται άδεια διαµονής σε πολίτες τρίτων
χωρών, εφόσον αιτιολογηµένα συντρέχει δηµόσιο συµφέρον, το
οποίο δύναται να προκύπτει κατά τεκµήριο από διµερείς συµφω-
νίες ή σε συγκεκριµένες περιπτώσεις, που αφορούν ιδίως τοµείς
εξωτερικής πολιτικής, άµυνας, εσωτερικής ασφάλειας, οικονο-
µίας και ανάπτυξης, επενδύσεων, εκπαίδευσης, πολιτισµού κα-
τόπιν εισήγησης του κατά περίπτωση αρµόδιου δηµόσιου φορέα.
Η ανωτέρω άδεια διαµονής παρέχει στον πολίτη τρίτης χώρας
δικαίωµα πρόσβασης στην αγορά εργασίας. Η άδεια διαµονής
χορηγείται για χρονικό διάστηµα έως δύο ετών και µπορεί να
ανανεώνεται για ισόχρονο διάστηµα. Οι παραπάνω πολίτες τρί-
της χώρας µπορούν να συνοδεύονται και από τα µέλη της οικο-
γένειάς τους, στα οποία χορηγείται, ύστερα από αίτησή τους,
ατοµική άδεια διαµονής που λήγει ταυτόχρονα µε την άδεια δια-
µονής του συντηρούντος.»

24. Μεταβατική Διάταξη
Αιτήσεις για εξαιρετικούς λόγους που υποβλήθηκαν και εκκρε-

µούν στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, εξετάζονται από την
αρχή στην οποία υποβλήθηκαν, σύµφωνα µε τις διατάξεις της
παρ. 1 του άρθρου 19 του ν. 4251/2014, όπως ισχύει.

25. Στο ν. 4251/2014 προστίθεται άρθρο «19Α» ως εξής:

«Άρθρο 19Α
Χορήγηση άδειας διαµονής για 

ανθρωπιστικούς λόγους

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης χορηγείται άδεια διαµονής για λόγους ανθρω-
πιστικής φύσεως σε πολίτες τρίτων χωρών που βρίσκονται στην
Ελλάδα και εµπίπτουν σε κάποια από τις παρακάτω κατηγορίες:

α. Σε θύµατα εµπορίας ανθρώπων που δεν υπάγονται στις δια-
τάξεις των άρθρων 49-53 του ν. 4251/2014 εφόσον υφίσταται
σχετική πράξη χαρακτηρισµού από τον αρµόδιο Εισαγγελέα
Πρωτοδικών. Η διάρκεια ισχύος της αρχικής άδειας διαµονής
είναι ετήσια, παρέχει δικαίωµα εξαρτηµένης εργασίας-παροχής
υπηρεσιών ή έργου και µπορεί να ανανεώνεται κάθε φορά για
δύο έτη µόνο µε την προϋπόθεση ότι συνεχίζεται η σχετική ποι-
νική διαδικασία. Εάν δεν εκκρεµεί ποινική διαδικασία η άδεια δια-
µονής ανανεώνεται µόνο για ένα έτος.

β. Σε θύµατα και ουσιώδεις µάρτυρες εγκληµατικών πράξεων,
οι οποίες προβλέπονται στα άρθρα 81Α, 187, 187Α, 309 και 310
ΠΚ και στα άρθρα 1 και 2 του ν. 927/1979 (Α’ 139� ) όπως ισχύει ή
τιµωρούνται σε βαθµό κακουργήµατος και τελούνται σε βάρος
της ζωής, της υγείας, της σωµατικής ακεραιότητας, της περιου-
σίας, της ιδιοκτησίας και της προσωπικής και γενετήσιας ελευ-
θερίας εφόσον έχει διαταχθεί για αυτές προκαταρκτική εξέταση
ή έχει ασκηθεί ποινική δίωξη και µέχρι να τεθεί η υπόθεση στο
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αρχείο ή να εκδοθεί τελεσίδικη δικαστική απόφαση. Η συνδροµή
των ως άνω προϋποθέσεων διαπιστώνεται µε πράξη του αρµό-
διου Εισαγγελέα Πρωτοδικών. Η πράξη του Εισαγγελέα Πρωτο-
δικών κοινοποιείται στη Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής
του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης.
Εάν τα ανωτέρω πρόσωπα υποβάλλονται σε θεραπευτική αγωγή
η άδεια διαµονής εξακολουθεί να χορηγείται για όσο χρονικό
διάστηµα διαρκεί η θεραπεία τους. Η διάρκεια της αρχικής
άδειας διαµονής είναι ετήσια, παρέχει δικαίωµα εξαρτηµένης ερ-
γασίας-παροχής υπηρεσιών ή έργου και µπορεί να ανανεώνεται
κάθε φορά µέχρι δύο έτη εφόσον πληρούνται οι ίδιες προϋπο-
θέσεις. 

γ. Σε θύµατα ενδοοικογενειακής βίας, κατά τα οριζόµενα στο
ν. 3500/2006 (Α’ 232). Η διάρκεια της αρχικής άδειας διαµονής
είναι ετήσια και µπορεί να ανανεώνεται κάθε φορά µέχρι δύο έτη
εφόσον πληρούνται οι ίδιες προϋποθέσεις. Ισόχρονη άδεια δια-
µονής χορηγείται και στα ανήλικα τέκνα των θυµάτων ενδοοικο-
γενειακής βίας ή στον ενήλικα που ασκεί την επιµέλεια των
ανηλίκων θυµάτων ενδοοικογενειακής βίας, εφόσον αυτός δεν
είναι το ίδιο πρόσωπο µε τον φερόµενο δράστη του εγκλήµατος.
Στους ενηλίκους που κατέχουν άδεια διαµονής κατά την πα-
ρούσα περίπτωση, παρέχεται το δικαίωµα εξαρτηµένης εργα-
σίας-παροχής υπηρεσιών ή έργου.

δ. Σε πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι απασχολήθηκαν είτε µε
ιδιαίτερα καταχρηστικούς όρους εργασίας είτε ως ανήλικοι, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 89 του ν. 4052/2012. Ως τέτοιοι
όροι θεωρούνται όσοι είναι κατάφωρα δυσανάλογοι προς τις
συνθήκες εργασίας των νόµιµα απασχολούµενων εργαζόµενων,
έχοντας σοβαρή επίπτωση στην υγεία και την ασφάλεια των ερ-
γαζόµενων και προσβάλλουν την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Σε
αυτές περιλαµβάνονται ιδίως διακρίσεις λόγω φύλου.

Η διάρκεια της αρχικής άδειας διαµονής είναι ετήσια. Ανανε-
ώνεται σύµφωνα µε την παρ. 6 του άρθρου 89 του ν. 4052/2012.
Η εν λόγω άδεια διαµονής δεν ανανεώνεται ή ανακαλείται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 7 του ίδιου άρθρου. 

ε. Σε πρόσωπα που παρακολουθούν εγκεκριµένο κατά νόµο
θεραπευτικό πρόγραµµα ψυχικής εξάρτησης, όπως τούτο απο-
δεικνύεται µε έγγραφη βεβαίωση του διευθυντή του προγράµ-
µατος. Η διάρκεια της αρχικής άδειας διαµονής είναι ετήσια,
παρέχει δικαίωµα εξαρτηµένης εργασίας-παροχής υπηρεσιών ή
έργου και µπορεί να ανανεώνεται κάθε φορά µέχρι δύο έτη εφό-
σον πληρούνται οι ίδιες προϋποθέσεις. Μετά την επιτυχή ολο-
κλήρωση του προγράµµατος, µπορεί να ανανεωθεί για έναν από
τους λόγους του ν. 4251/2014.

στ. Σε πολίτες τρίτων χωρών των οποίων η υπόθεση έχει πα-
ραπεµφθεί στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης από τις αρµόδιες Αρχές Απόφασης του άρθρου 2
περίπτωση ιθ’ του π.δ. 113/2013 (Α’ 146) και τις Επιτροπές Προ-
σφυγών των άρθρων 26 και 32 του π.δ. 114/2010 (Α’ 195), όπως
ισχύει. 

Για τη χορήγηση άδειας διαµονής της παρούσας κατηγορίας,
λαµβάνονται υπόψη ιδίως η αντικειµενική αδυναµία αποµάκρυν-
σης ή επιστροφής του στη χώρα καταγωγής ή συνήθους διαµο-
νής του για λόγους ανωτέρας βίας, όπως σοβαροί λόγοι υγείας
του ιδίου ή µέλους της οικογενείας του, διεθνής αποκλεισµός
της χώρας του, ή συνδροµή στο πρόσωπο του ενδιαφεροµένου
της ρήτρας µη επαναπροώθησης του άρθρου 3 της Σύµβασης
για την Προάσπιση των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και των Θε-
µελιωδών Ελευθεριών η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του
ν.δ. 53/1974 (Α’256) ή του άρθρου 3 της Σύµβασης της Νέας
Υόρκης της 10ης Δεκεµβρίου 1984 κατά των βασανιστηρίων και
άλλων τρόπων σκληρής, απάνθρωπης ή ταπεινωτικής µεταχείρι-
σης, η οποία κυρώθηκε µε το ν. 1782/1988 (Α’ 116). 

Το σχετικό αίτηµα χορήγησης άδειας για ανθρωπιστικούς λό-
γους εξετάζεται µόνο εφόσον η υπόθεση του ενδιαφερόµενου
πολίτη τρίτης χώρας έχει παραπεµφθεί στο Υπουργείο Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης από τις αρµόδιες Αρχές
Απόφασης του άρθρου 2 περίπτωση ιθ’ του προεδρικού διατάγ-
µατος 113/2013 (Α’ 146) σύµφωνα µε το άρθρο 33 του ιδίου προ-
εδρικού διατάγµατος ή από τις Επιτροπές Προσφυγών των
άρθρων 26 και 32 του π.δ. 114/2010 (Α’ 195) σύµφωνα µε το

άρθρο 28 παράγραφο 1 περίπτωση β’ του ιδίου προεδρικού δια-
τάγµατος, όπως ισχύει, κατόπιν πιθανολόγησής τους περί της
συνδροµής στο πρόσωπο του αιτούντος µιας ή περισσοτέρων
προϋποθέσεων του δεύτερου εδαφίου της παρούσας παραγρά-
φου.

Η αίτηση υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενε-
νήντα (90) ηµερών από την ηµεροµηνία επίδοσης, από τις αρµό-
διες κατά περίπτωση αρχές του σχετικού ενηµερωτικού
εγγράφου στον ενδιαφερόµενο. Η άδεια διαµονής χορηγείται,
για ένα έτος, παρέχει πρόσβαση στη µισθωτή απασχόληση και
µπορεί να ανανεώνεται για δύο έτη κάθε φορά, εφόσον εξακο-
λουθούν να ισχύουν οι ανωτέρω προϋποθέσεις.

ζ. Σε γονείς ανήλικων ηµεδαπών. Η διάρκεια της άδειας δια-
µονής είναι ετήσια και παρέχει δικαίωµα εξαρτηµένης εργασίας
- παροχής υπηρεσιών ή έργου και µπορεί να ανανεωθεί για έναν
από τους λόγους του ν. 4251/2014. Για τη διακρίβωση της συγ-
γενικής σχέσης το αρµόδιο όργανο διενεργεί οποιαδήποτε
έρευνα κρίνεται αναγκαία.

2. Με απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκη-
σης του τόπου διαµονής του ενδιαφερόµενου πολίτη τρίτης
χώρας χορηγείται άδεια διαµονής για ανθρωπιστικούς λόγους
στις παρακάτω κατηγορίες πολιτών τρίτων χωρών:

α. Ενήλικοι, ανίκανοι να επιµεληθούν των υποθέσεών τους
εξαιτίας λόγων υγείας ή ανήλικοι που αποδεδειγµένα χρήζουν
προστατευτικών µέτρων και φιλοξενούνται από ιδρύµατα ή άλλα
νοµικά πρόσωπα κοινωφελούς σκοπού, εφόσον η επιστροφή
τους σε ασφαλές περιβάλλον είναι αδύνατη. Η διάρκεια της αρ-
χικής άδειας διαµονής είναι διετής και µπορεί να ανανεώνεται
κάθε φορά µέχρι δύο έτη εφόσον πληρούνται οι ίδιες προϋπο-
θέσεις. 

β. Ανήλικοι, η επιµέλεια των οποίων έχει ανατεθεί µε απόφαση
ελληνικού δικαστηρίου ή αλλοδαπού δικαστηρίου, που αναγνω-
ρίζεται από τις ελληνικές αρχές, σε οικογένειες Ελλήνων ή οικο-
γένειες πολιτών τρίτων χωρών µε νόµιµη διαµονή στη χώρα ή για
τα οποία είναι εκκρεµής διαδικασία υιοθεσίας ενώπιον των ελλη-
νικών αρχών. Η διάρκεια της αρχικής άδειας διαµονής είναι διε-
τής και µπορεί να ανανεώνεται κάθε φορά µέχρι δύο έτη εφόσον
πληρούνται οι ίδιες προϋποθέσεις.

γ. Θύµατα εργατικών ατυχηµάτων και λοιπών ατυχηµάτων που
καλύπτονται από την ελληνική νοµοθεσία, για όσο χρονικό διά-
στηµα διαρκεί η θεραπεία ή συνταξιοδοτούνται για την ίδια αιτία.
Η διάρκεια της αρχικής άδειας διαµονής είναι διετής και µπορεί
να ανανεώνεται κάθε φορά µέχρι δύο έτη εφόσον πληρούνται οι
ίδιες προϋποθέσεις.

δ. Ανήλικοι φιλοξενούµενοι σε οικοτροφεία, που λειτουργούν
υπό την εποπτεία των αρµόδιων Υπουργείων. Η διάρκεια της αρ-
χικής άδειας διαµονής είναι διετής και µπορεί να ανανεώνεται
κάθε φορά µέχρι δύο έτη εφόσον πληρούνται οι ίδιες προϋπο-
θέσεις.

ε. Σε πάσχοντες από σοβαρά προβλήµατα υγείας. Η συνδροµή
σοβαρών προβληµάτων υγείας, καθώς και η διάρκεια της θερα-
πείας διαπιστώνονται µε πρόσφατο ιατρικό πιστοποιητικό. Σε πε-
ρίπτωση κατά την οποία το πρόβληµα υγείας αναφέρεται σε
λοιµώδες νόσηµα, για την έκδοση της ανωτέρω απόφασης απαι-
τείται σύµφωνη γνώµη του Υπουργού Υγείας ότι δεν συντρέχει
κίνδυνος για τη δηµόσια υγεία. Προϋπόθεση για τη χορήγηση
της άδειας διαµονής για πρόσωπα που πάσχουν από σοβαρά
προβλήµατα υγείας είναι η κατοχή από τον αιτούντα ισχυρής
άδειας διαµονής. Η διάρκεια της αρχικής άδειας διαµονής είναι
διετής και µπορεί να ανανεώνεται µέχρι δύο έτη κάθε φορά εφό-
σον πληρούνται οι ίδιες προϋποθέσεις, διαφορετικά µπορεί να
ανανεωθεί για έναν από τους λόγους του παρόντος Κώδικα.

3. Προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας διαµονής σε πρό-
σωπα που υπάγονται στις διατάξεις του παρόντος είναι η κατοχή
διαβατηρίου, έστω και εάν αυτό έχει λήξει. Άδεια διαµονής χο-
ρηγείται και στις περιπτώσεις που διαπιστώνεται αντικειµενική
αδυναµία εφοδιασµού του ενδιαφερόµενου µε διαβατήριο, εφό-
σον αυτό διαπιστώ� νεται, κατό� πιν αιτιολογηµέ�νης αίτησής του εν-
διαφεροµέ�νου και γνώµης της αρµό� διας Επιτροπή� ς, σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο ά� ρθρο 6 του ν. 4251/2014. Για τη χορήγηση
άδειας διαµονής στην περίπτωση στ’ της παραγράφου 1 του πα-
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ρόντος, προσκοµίζεται διαβατήριο, εφόσον υπάρχει. 
4. Για την εξέταση αιτήσεως χορήγησης ά� δειας διαµονή� ς

σύ� µφωνα µε το παρόν άρθρο δεν καταβάλλεται παρά� βολο.
5. Στις περιπτώ� σεις των προσώπων της παραγράφου 2 περί-

πτωση ε’ του παρόντος ά� ρθρου που τα µ� έλη της οικογέ�νειάς
τους είναι κάτοχοι ά� δειας διαµονή� ς για λό� γους οικογενειακής
επανέ�νωσης εί�ναι δυνατή�  η ανανέ�ωση της ά� δειας διαµονή� ς τους
για ί�σο χρονικό�  διά� στηµα µε την ισχύ της ά� δειας για ανθρωπιστι-
κούς λόγους.

6. Η άδεια διαµονής που χορηγείται στις περιπτώσεις της πα-
ραγράφου 1 µπορεί να ανανεωθεί για έναν από τους λόγους του
ν. 4251/2014, εφόσον εκλείψουν οι λόγοι για τους οποίους χο-
ρηγήθηκαν. Ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης δύναται να ορίζει κατηγορίες περιπτώσεων της
παραγράφου 1 του παρόντος, στις οποίες η δυνατότητα ανανέ-
ωσης, θα γίνεται κατόπιν γνώµης των Επιτροπών της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 134, εφόσον εκλείψουν οι λόγοι για τους
οποίους χορηγήθηκαν. 

7. Αιτήσεις για τη χορήγηση άδειας διαµονής ανηλίκων ή ενη-
λίκων που αδυνατούν να επιληφθούν των υποθέσεών τους και
φιλοξενούνται σε οποιοδήποτε ίδρυµα ή�  σε νοµικά πρόσωπα κοι-
νωφελούς σκοπού� , υποβάλλονται από τον οριζόµενο εκπρόσωπο
του ιδρύµατος ή�  του νοµικού προσώπου.»

26. Στο τέλος της παρ. 3 του Κεφαλαίου Α’ του άρθρου 20 του
ν. 4251/2014, προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Διαστήµατα απουσίας από τη χώρα δεν παρακωλύουν την
ανανέωση της άδειας διαµονής.» 

27. O τίτλος του Κεφαλαίου Β’ του άρθρου 20 του ν. 4251/
2014, «Ιδιοκτήτες ακινήτων στην Ελλάδα», αντικαθίσταται ως
εξής:

«Μόνιµη άδεια διαµονής επενδυτή.» 
28. Στην παρ. 4 του Κεφαλαίου Β’ του άρθρου 20 του ν.

4251/2014, προστίθεται περίπτωση γ’ ως εξής:
«γ. οι απευθείας ανιόντες των συζύγων.»
29. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 5 του κεφαλαίου Β’ του άρθρου

20 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής: 
«Η µεταπώληση της ακίνητης περιουσίας κατά τη διάρκεια

ισχύος της άδειας διαµονής, σε έτερο πολίτη τρίτης χώρας πα-
ρέχει δικαίωµα χορήγησης άδειας διαµονής στο νέο αγοραστή
µε ταυτόχρονη ανάκληση της άδειας διαµονής του πωλητή.» 

30. Η παρ. 7 του Κεφαλαίου Β’ του άρθρου 20 του ν. 4251/2014
καταργείται και η παράγραφος 8 αναριθµείται σε 7. 

31. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 4251/
2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι δηλώσεις της παραγράφου 1 του άρθρου 22 του παρόντος
γίνονται µέσα σε δύο µήνες αφότου συµβεί το αντίστοιχο γεγο-
νός πλην της περίπτωσης ανανέωσης διαβατηρίου, η οποία µπο-
ρεί να γίνει µέχρι και την ηµεροµηνία υποβολής αίτησης
ανανέωσης ή επανέκδοσης της άδειας διαµονής και της δήλω-
σης γέννησης τέκνου η οποία µπορεί να γίνει µέσα σε δύο έτη
από τη γέννησή του.»

32. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 24 του ν. 4251/2014
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Αποδειχθεί από επίσηµο έγγραφο αρµόδιας ελληνικής αρχής
ότι για την έκδοση της άδειας διαµονής, χρησιµοποιήθηκαν ψευ-
δείς ή παραπλανητικές πληροφορίες, πλαστά ή παραποιηµένα
έγγραφα ή ότι διαπράχθηκε µε οποιονδήποτε τρόπο απάτη ή ότι
χρησιµοποιήθηκαν άλλα παράνοµα µέσα.»

33. Στην παρ. 5 του άρθρου 25 του ν. 4251/2014, προστίθενται
εδάφια ως εξής:

«Η ειδική βεβαίωση νόµιµης διαµονής χορηγείται και στα προ-
στατευόµενα µέλη των υπαγοµένων στις παραγράφους 4 και 5
του παρόντος άρθρου, πολιτών τρίτων χωρών, τα οποία είχαν
άδεια διαµονής για λόγους οικογενειακής επανένωσης, καθώς
και στα ανήλικα τέκνα που γεννιούνται στην Ελλάδα ανεξαρτή-
τως εάν γεννήθηκαν πριν ή µετά την έκδοση της απορριπτικής ή
ανακλητικής απόφασης του συντηρούντος. Στα τέκνα κατόχων
ειδικής βεβαίωσης νόµιµης διαµονής που ενηλικιώνονται, χορη-
γείται αυτοτελής άδεια διαµονής.»

34. Η παρ. 4 του άρθρου 29 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Στα πρόσωπα που υποβάλλουν ανακριβείς δηλώσεις ή βε-
βαιώσεις που προβλέπονται στο νόµο αυτόν και στις κατ’ εξου-
σιοδότηση εκδιδόµενες κανονιστικές πράξεις, καθώς και στους
πολίτες τρίτων χωρών οι οποίοι κατέχουν άδεια διαµονής, παρέ-
χουν όµως εξαρτηµένη εργασία ή υπηρεσίες ή έργο ή ασκούν
ανεξάρτητη οικονοµική δραστηριότητα, χωρίς την απαιτούµενη,
κατ’ αντιστοιχία, άδεια διαµονής ή έγκριση πρόσβασης στην
αγορά εργασίας επιβάλλεται πρόστιµο ύψους 150 ευρώ.»

35. Η παρ. 1 του άρθρου 70 του ν. 4251/2014, αντικαθίσταται
ως εξής:

«1. Ο πολίτης τρίτης χώρας που κατοικεί νόµιµα στην Ελλάδα
για διάστηµα δύο ετών δικαιούται να ζητήσει, κατόπιν αίτησής
του, την είσοδο και διαµονή στη χώρα των µελών της οικογένειάς
του. Η αίτηση υποβάλλεται και εξετάζεται όταν τα µέλη αυτά δια-
µένουν εκτός της ελληνικής επικράτειας. Τυχόν διαµονή των
µελών αυτών στην ελληνική επικράτεια, πριν την υποβολή της αί-
τησης για οικογενειακή επανένωση, δεν αποτελεί λόγο που πα-
ρακωλύει την υποβολή της αίτησης.»

36. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 71 του ν. 4251/
2014, αντικαθίσταται ως εξής:

«Το αρµόδιο για την εξέταση του αιτήµατος όργανο, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 8, υποχρεούται να ζητήσει άµεσα
τη γνώµη της οικείας αστυνοµικής αρχής για θέµατα που αφο-
ρούν τη δηµόσια τάξη και ασφάλεια της χώρας, καθώς και τη
γνώµη της αρµόδιας ελληνικής προξενικής αρχής, µε σκοπό τη
διακρίβωση ύπαρξης της οικογενειακής σχέσης, ιδίως µέσω προ-
σωπικών συνεντεύξεων µε τα µέλη της οικογένειας και την εξέ-
ταση κινδύνων που προκύπτουν για τη δηµόσια υγεία.»

37. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 82 του ν. 4251/
2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Το παραπάνω Δελτίο Διαµονής χορηγείται και σε πολίτες τρί-
των χωρών που ήταν κάτοχοι Ειδικού Δελτίου Ταυτότητας Οµο-
γενούς, ως αλλογενείς σύζυγοι Οµογενούς, σε αναγνωρισµέ-
νους δικαιούχους διεθνούς προστασίας, καθώς και σε αιτούντες
διεθνή προστασία υπό τον όρο της προηγούµενης παραίτησής
τους από την αίτηση διεθνούς προστασίας και της προηγούµε-
νης σταθερής διαµονής τους στη χώρα επί ένα τουλάχιστον έτος
προ της σύναψης της οικογενειακής σχέσης.»

38. Στην παρ. 2 του άρθρου 90 του ν. 4251/2014, προστίθεται
στοιχείο ε’ ως εξής:

«ε) εφόσον κατέχουν Ειδικό Δελτίο Ταυτότητας Οµογενούς.»
39. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 90 του ν. 4251/

2014, αντικαθίσταται ως εξής:
«Για τους δικαιούχους διεθνούς προστασίας και τους οµογε-

νείς, αρµόδιο όργανο για τη χορήγηση της άδειας διαµονής επί
µακρόν διαµένοντος είναι ο συντονιστής της κατά τόπο αρµόδιας
Αποκεντρωµένης Διοίκησης.»

40. Το άρθρο 108 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 108

Σε ενήλικες πολίτες τρίτων χωρών που γεννήθηκαν στην Ελ-
λάδα ή έχουν ολοκληρώσει επιτυχώς έξι τάξεις ελληνικού σχο-
λείου στην Ελλάδα, πριν τη συµπλήρωση του 23ου έτους της
ηλικίας τους, εφόσον προσκοµιστούν τα απαιτούµενα δικαιολο-
γητικά, χορηγείται άδεια διαµονής πενταετούς διάρκειας κατά
παρέκκλιση των διατάξεων των άρθρων 88 επ. του παρόντος και
υπό την επιφύλαξη της περίπτωσης γ’ του άρθρου 6 του παρόν-
τος. Η ως άνω άδεια παρέχει στον κάτοχό της τα δικαιώµατα του
άρθρου 97, ανανεώνεται για πέντε έτη κάθε φορά, µε µόνη υπο-
χρέωση την προσκόµιση της προηγούµενης άδειας διαµονής.

Η εν λόγω άδεια, µπορεί να ανανεωθεί, υπό τους όρους του
παρόντος Κώδικα, οποτεδήποτε κατά το διάστηµα ισχύος της,
για την υπαγωγή στο καθεστώς του επί µακρόν διαµένοντος.

Η άδεια διαµονής ανακαλείται ή δεν ανανεώνεται, εάν συντρέ-
χουν στο πρόσωπο του κατόχου οι λόγοι που προβλέπονται από
τις διατάξεις του άρθρου 93.»

41. Η παρ. 2 του άρθρου 134 του ν. 4251/2014, αντικαθίσταται
ως εξής: 

«2. Στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης συνιστάται ειδική τριµελής Επιτροπή, η οποία γνωµοδοτεί

4286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σχετικά µε την ύπαρξη προσωρινής ή µόνιµης αντικειµενικής
αδυναµίας προσκόµισης διαβατηρίου σε ισχύ και συγκροτείται
µε απόφαση του Υπουργού ως εξής: α. έναν πάρεδρο του Νοµι-
κού Συµβουλίου του Κράτους στο Υπουργείο Εσωτερικών, ως
Πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή αυτού, β. τον προϊστάµενο του αρ-
µόδιου τµήµατος του Υπουργείου Εσωτερικών, µε αναπληρωτή
του υπάλληλο του ιδίου Τµήµατος, γ. έναν εκπρόσωπο της Υπη-
ρεσίας Ασύλου, ο οποίος προτείνεται από τον Διευθυντή της
Υπηρεσίας Ασύλου. Εισηγητής και γραµµατέας στην Επιτροπή
ορίζονται υπάλληλοι του αρµόδιου Τµήµατος της αρµόδιας Δι-
εύθυνσης του Υπουργείου Εσωτερικών, µε τους αναπληρωτές
τους.»

42. Η παρ. 12 του άρθρου 136 του ν. 4251/2014, αντικαθίστα-
ται ως εξής: 

«12. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης και Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Του-
ρισµού, καθορίζεται το απαιτούµενο ελάχιστο ύψος και τα χαρα-
κτηριστικά της επένδυσης για την υπαγωγή στις διατάξεις του
Κεφαλαίου Α’ του άρθρου 16 του παρόντος, τα δικαιολογητικά
που συνοδεύουν την αίτηση της παραγράφου Α.3 ανωτέρω άρ-
θρου, ο αριθµός των αδειών διαµονής φυσικών προσώπων που
είναι απαραίτητα για την υλοποίηση και εύρυθµη λειτουργία της
επένδυσης, καθώς και ο τρόπος παρακολούθησης της τήρησης
των όρων και προϋποθέσεων όσον αφορά την επενδυτική δρα-
στηριότητα.»

43. Η προθεσµία της περίπτωσης ε’ της παρ. 5 του άρθρου
138 του ν. 4251/2014 παρατείνεται έως τις 31.12.2015.

44. Στο άρθρο 138 του ν. 4251/2014, προστίθεται παράγραφος
17 ως εξής: 

«17. Αιτήσεις για χορήγηση θεώρησης εισόδου για άσκηση
ανεξάρτητης οικονοµικής ή επενδυτικής δραστηριότητας, βάσει
των διατάξεων των άρθρων 24-27 του ν. 3386/2005, που έχουν
διαβιβασθεί στις Διευθύνσεις Αλλοδαπών και Μετανάστευσης
των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων της χώρας, διαβιβάζονται στις
αρµόδιες υπηρεσίες και εξετάζονται σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 16 του παρόντος.»

45. Η προθεσµία υποβολής αιτήµατος για την υπαγωγή στο
καθεστώς επί µακρόν διαµένοντος σύµφωνα µε τη διάταξη του
άρθρου 138 παράγραφος 13 παρατείνεται έως τις 31.12.2015.

46. Σε περιπτώσεις γέννησης τέκνου στην Ελλάδα έως την
έναρξη ισχύος του παρόντος από γονείς, ο ένας εκ των οποίων
είναι κάτοχος άδειας διαµονής σε ισχύ, στον έτερο γονέα, εφό-
σον διαµένει στη χώρα, χορηγείται άδεια διαµονής για οικογε-
νειακή επανένωση, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του
δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 1 και της περίπτωσης β’ της
παραγράφου 2 του άρθρου 70 του Κώδικα.

47. Άδειες διαµονής που είχαν χορηγηθεί ή ανανεωθεί σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 28 του π.δ. 114/2010, ανανε-
ώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 19Α του ν.
4251/2014. 

48. Άδειες διαµονής που είχαν χορηγηθεί ή ανανεω- θεί σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 28 του π.δ. 114/2010 και η αί-
τηση ανανέωσής τους απορρίφθηκε από τα αρµόδια όργανα της
παραγράφου 5 του άρθρου 28 του π.δ. 114/2010, επανεξετάζον-
ται σύµφωνα µε τις διατάξεις της περίπτωσης στ’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 19Α, κατόπιν υποβολής αιτήσεως των ενδια-
φερόµενων. Σε περίπτωση που έχουν εκλείψει οι λόγοι για τους
οποίους είχαν χορηγηθεί, η δυνατότητα ανανέωσης των ως άνω
αδειών για έναν από τους λόγους του ν. 4251/2014 γίνεται κατό-
πιν γνώµης των Επιτροπών της παρ. 1 του άρθρου 134 του ν.
4251/2014. Η σχετική αίτηση για την επανεξέταση των ως άνω
αιτήσεων υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι (6)
µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

ΜΕΡΟΣ ΤΕΤΑΡΤΟ
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

Άρθρο 9

1. Το τµήµα Κοινωνικής Ένταξης της Διεύθυνσης Μεταναστευ-

τικής Πολιτικής, της Γενικής Διεύθυνσης Ιθαγένειας και Μετανα-
σχευτικής Πολίτικης, της Γενικής Γραµµατείας Πληθυσµού και
Κοινωνικής Συνοχής του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, ορίζεται από την έναρξη ισχύος του π.δ.
105/2014 (Α’ 172), ως Υπεύθυνη Αρχή για την εφαρµογή της
435/2007/ΕΚ απόφασης του Συµβουλίου της 25ης Ιουνίου 2007
για τη σύσταση του Ευρωπαϊκού Ταµείου Ένταξης Υπηκόων Τρί-
των Χωρών για την περίοδο 2007 έως 2013, ως µέρος του γενι-
κού προγράµµατος «Αλληλεγγύη και Διαχείριση των Μετα-
ναστευτικών Ροών».

2. (α) Η Διεύθυνση Κοινωνικής Αντίληψης και Αλληλεγγύης της
Γενικής Διεύθυνσης Πρόνοιας, της Γενικής Γραµµατείας Πρό-
νοιας του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, ορίζεται από την έναρξη ισχύος του π.δ.
113/2014 (Α’ 180), ως Υπεύθυνη Αρχή για την εφαρµογή της υπ'
αριθµ. 573/2007/ΕΚ απόφασης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 23ης Μαΐου 2007 για τη σύσταση του
Ευρωπαϊκού Ταµείου Προσφύγων για την περίοδο 2007 έως
2013, ως µέρος του γενικού προγράµµατος «Αλληλεγγύη και
Διαχείριση των Μεταναστευτικών Ροών».

(β) Από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως το εδάφιο β’ της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν.
3938/2011 (Α’ 61) και η περίπτωση ε’ της παρ. 1 του άρθρου 2
του π.δ. 82/2011 (Α’ 98), όπως ισχύουν, καταργούνται.

3. Το Τµήµα Δ’ - Χρηµατοδοτικών Δοσοληψιών µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση της Διεύθυνσης Λογαριασµών Δηµοσίου, της Γενι-
κής Διεύθυνσης Θησαυροφυλακίου και Δηµόσιου Λογιστικού,
της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσιονοµικής Πολιτικής του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, ορίζεται, από την έναρξη ισχύος του π.δ.
111/2014 (Α’ 178), ως Αρχή Πιστοποίησης Δαπανών των Ταµείων
του Γενικού Προγράµµατος «Αλληλεγγύη και Διαχείριση Μετα-
ναστευτικών Ροών» για την περίοδο 2007-2013.

Οι αρµοδιότητες της Αρχής Πιστοποίησης ασκούνται σύµ-
φωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 36 του π.δ. 111/2014 (Α’
178).

4. Η Γενική Διεύθυνση Δηµοσιονοµικών Ελέγχων της Γενικής
Γραµµατείας Δηµοσιονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικο-
νοµικών ορίζεται ως Αρχή Ελέγχου των Ταµείων του Γενικού
Προγράµµατος «Αλληλεγγύη και Διαχείριση Μεταναστευτικών
Ροών» για την περίοδο 2007-2013. Από την έναρξη ισχύος του
π.δ. 111/2014 (Α’ 178) έως την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου, τις πράξεις της Αρχής Ελέγχου για το Γενικό Πρόγραµµα
«Αλληλεγγύη και Διαχείριση Μεταναστευτικών Ροών» εγκρίνει ο
Προϊστάµενος της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγ-
χων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης. Μετά την έναρξη
ισχύος του παρόντος νόµου, οι πράξεις της Αρχής Ελέγχου, εγ-
κρίνονται από την Επιτροπή Δηµοσιονοµικού Ελέγχου (Ε.Δ.ΕΛ.)
του άρθρου 11 του ν. 4314/2014 (Α’ 265). Οι αρµοδιότητες της
Αρχής Ελέγχου ασκούνται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στα
άρθρα 44 και 46 του π.δ. 111/2014 (Α’ 178).

5. Με απόφαση των κατά περίπτωση αρµόδιων Υπουργών, δύ-
ναται να καθορίζονται τα ειδικότερα θέµατα εφαρµογής των πα-
ραγράφων 1 - 4, σχετικά µε την οργάνωση και λειτουργία των
ανωτέρω Αρχών, τη συνεργασία των συναρµοδίων Υπουργείων,
καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια.

6. Στο Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης συνιστάται αυτοτελής Υπηρεσία µε τίτλο «Υπηρεσία Διαχεί-
ρισης Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων Ασύλου -Υποδοχής και
Ένταξης (Υ.Δ.Ε.Π.Α.Υ.Ε.)», η οποία υπάγεται στον Αναπληρωτή
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, αρµόδιο
για τη Μεταναστευτική Πολιτική και συγκροτείται ως Ενιαίος Δι-
οικητικός Τοµέας, του οποίου προΐσταται Μετακλητός Ειδικός
Γραµµατέας µε βαθµό Β’, κατηγορίας ειδικών θέσεων. Η «Υπη-
ρεσία Διαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων Ασύλου - Υπο-
δοχής και Ένταξης (Υ.Δ.Ε.Π.Α.Υ.Ε.)» ορίζεται ως Εντεταλµένη
Αρχή για την εφαρµογή των διατάξεων του Οριζόντιου Κανονι-
σµού 514/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 16ης Απριλίου 2014 και των ειδικότερων Κανονισµών
516/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της
16ης Απριλίου 2014 και 515/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, ως µέρος του ευ-
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ρύτερου προγράµµατος του Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης
και Ένταξης και Εσωτερικής Ασφάλειας για την περίοδο 2014-
2020.

7. Στην «Υπηρεσία Διαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων
Ασύλου -Υποδοχής και Ένταξης (Υ.Δ.Ε.Π.Α.Υ.Ε.)» µπορεί να ανα-
τεθεί η διαχείριση πρόσθετων δράσεων στο πλαίσιο άλλων Επι-
χειρησιακών Προγραµµάτων µε αντικείµενο το Ασυλο, τη
Μετανάστευση και την Ένταξη υπηκόων τρίτων χωρών. Οι πρό-
σθετες αρµοδιότητες που ανατίθενται σε αυτή κατανέµονται µε-
ταξύ των µονάδων της, ανάλογα µε τις αρµοδιότητες που
ασκούν.

8. Η συνιστώµενη Υπηρεσία επιτρέπεται να έχει κοινές γενικές
υπηρεσίες, ιδίως σε θέµατα προσωπικού, διοικητικής µέριµνας,
εκκαθάρισης αποδοχών, υλικοτεχνικής υποστήριξης και µηχα-
νοργάνωσης µε το Υπουργείο Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, όπως αυτό ορίζεται στο π.δ. 105/2014 (Α’ 72). Η
στελέχωση της Υπηρεσίας γίνεται µε µετακίνηση προσωπικού
από το Υπουργείο ή µε απόσπαση προσωπικού µόνιµου ή
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου από φο-
ρείς του Δηµόσιου ή του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, όπως ορί-
ζεται στην παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 2190/1994 (Α’ 28), όπως
ισχύει, συµπεριλαµβανοµένης και της ΜΟΔ Α.Ε.. Η απόσπαση ή
µετακίνηση προσωπικού στην Υπηρεσία πραγµατοποιείται µε
κοινή απόφαση των αρµόδιων Υπουργών ή µόνη απόφαση του
Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης αρµό-
διου για τη Μεταναστευτική Πολιτική αντιστοίχως, µετά από ερώ-
τηµα και σχετική κρίση της επιτροπής αξιολόγησης, του
δεύτερου εδάφιου του στοιχείου α’ του άρθρου 18, του ν. 3614/
2007 (Α’ 267), όπως ισχύει, µόνο ως προς την κάλυψη των ελά-
χιστων τυπικών προσόντων. Η απόσπαση ή µετακίνηση προσω-
πικού γίνεται είτε κατόπιν δηµόσιας πρόσκλησης µετά από
αίτηση των ενδιαφερόµενων υπαλλήλων είτε µετά από διαπί-
στωση σχετικής υπηρεσιακής ανάγκης. Από την ως άνω διαδικα-
σία εξαιρείται το προσωπικό των υφιστάµενων υπεύθυνων αρχών
(Ευρωπαϊκό Ταµείο Ένταξης Υπηκόων Τρίτων Χωρών, Ευρω-
παϊκό Ταµείο Προσφύγων, Ευρωπαϊκό Ταµείο Επιστροφής, Ευ-
ρωπαϊκό Ταµείο Εξωτερικών Συνόρων), το οποίο µετακινείται ή
αποσπάται στην Υπηρεσία, µετά από αίτηση των ενδιαφερόµε-
νων υπαλλήλων, χωρίς άλλη προϋπόθεση. Η µετακίνηση ή η από-
σπαση προσωπικού, γίνεται κατά παρέκκλιση των κείµενων
διατάξεων µε χρονική διάρκεια τεσσάρων (4) ετών και δυνατό-
τητα παράτασης για µία ή περισσότερες φορές για ίσο χρονικό
διάστηµα.

Ειδικώς προς το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, του
Πυροσβεστικού Σώµατος και του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής
Ακτοφυλακής, η απόσπαση ή µετακίνηση προσωπικού στην Υπη-
ρεσία πραγµατοποιείται µε κοινή απόφαση των συναρµόδιων
Αναπληρωτών Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης και Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού κατά περίπτωση.

9. Στην Υπηρεσία συνιστάται µία θέση προϊσταµένου και τρεις
θέσεις προϊστάµενων µονάδων. Οι ανωτέρω θέσεις συνιστώνται
για θητεία τεσσάρων ετών, η οποία µπορεί να παρατείνεται για
µία ή περισσότερες φορές για ίσο χρονικό διάστηµα. Η ανάθεση
καθηκόντων προϊσταµένου της Υπηρεσίας γίνεται µε απόφαση
του αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, αρµόδιου για τη Μεταναστευτική Πολιτική και η ανά-
θεση καθηκόντων προϊσταµένου µονάδας γίνεται µε απόφαση
του Ειδικού Γραµµατέα που προΐσταται της Υπηρεσίας, µετά από
ερώτηµα και σχετική κρίση της επιτροπής αξιολόγησης, του δεύ-
τερου εδαφίου του στοιχείου α’ του άρθρου 18, του ν. 3614/2007
(Α’ 267), όπως ισχύει, µόνο ως προς την κάλυψη των ελάχιστων
τυπικών προσόντων. Οι αποδοχές του προϊσταµένου της Υπηρε-
σίας καθορίζονται στο ύψος των αποδοχών που προβλέπονται
για τον προϊστάµενο Διεύθυνσης Υπουργείου. Οι αποδοχές των
προϊστάµενων µονάδων καθορίζονται στο ύψος των αποδοχών
που προβλέπονται για τον προϊστάµενο Τµήµατος.

10. α) Ο χρόνος υπηρεσίας των αποσπώµενων ή µετακινούµε-
νων υπαλλήλων του Δηµόσιου ή ευρύτερου δηµοσίου τοµέα θε-
ωρείται χρόνος πραγµατικής δηµόσιας υπηρεσίας.

β) Ο χρόνος υπηρεσίας του προϊσταµένου της Υπηρεσίας συ-

νυπολογίζεται ως χρόνος άσκησης καθηκόντων προϊσταµένου
Διεύθυνσης.

γ) Ο χρόνος υπηρεσίας των προϊσταµένων µονάδων της Υπη-
ρεσίας συνυπολογίζεται ως χρόνος άσκησης καθηκόντων προ-
ϊσταµένου Τµήµατος.

11. Αρµόδιες Αρχές για την εφαρµογή του Οριζόντιου Κανονι-
σµού 514/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 16ης Απριλίου 2014 και των ειδικότερων Κανονισµών
516/2014, 515/2014 και 513/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 για τη σύσταση του
Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης και του Ταµείου
Εσωτερικής Ασφάλειας για την περίοδο 2014-2020, ορίζονται οι
εξής:

α. Η Ειδική Υπηρεσία «Επιτελική Δοµή ΕΣΠΑ Υπουργείου Εσω-
τερικών» που εποπτεύεται από το Υπουργείο Εσωτερικών και Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης, ορίζεται ως Υπεύθυνη Αρχή για την
εφαρµογή των διατάξεων του Οριζόντιου Κανονισµού 514/2014
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης
Απριλίου 2014, όπως εξειδικεύεται στον κατ’ εξουσιοδότηση κα-
νονισµό (ΕΕ) αριθµ. 1042/2014 και των ειδικότερων Κανονισµών
516/2014, 515/2014 και 513/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, για τη σύσταση του
Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης και του Ταµείου
Εσωτερικής Ασφάλειας, για την προγραµµατική περίοδο 2014-
2020. Με την απόφαση της παρ. 3 του άρθρου 58 του ν.
4314/2014 (Α’ 265), µε την οποία αναδιαρθρώνεται η Ειδική Υπη-
ρεσία, καθορίζονται οι πρόσθετες αρµοδιότητες που αναλαµβά-
νει ως Υπεύθυνη Αρχή.

β. Η Επιτροπή Δηµοσιονοµικού Ελέγχου (Ε.Δ.ΕΛ.)/ Γενική Δι-
εύθυνση Δηµοσιονοµικών Ελέγχων της Γενικής Γραµµατείας Οι-
κονοµικής και Δηµοσιονοµικής Πολιτικής του Υπουργείου
Οικονοµικών ορίζεται ως Αρχή Ελέγχου της παρ.1β του άρθρου
25 του Οριζόντιου Κανονισµού 514/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014 για την πε-
ρίοδο 2014-2020. Οι αρµοδιότητες της Αρχής Ελέγχου α-
σκούνται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο ν. 4314/2014 (Α’ 265) και
στα άρθρα 44 και 46 του π.δ. 111/2014 (Α’ 178).

γ. Η παρ. 5 του άρθρου 3 του ν. 3938/2011 (Α’ 61), όπως ισχύει,
αντικαθίσταται ως ακολούθως: 

«Η Υπηρεσία Διαχείρισης Ευρωπαϊκών και Αναπτυξιακών Προ-
γραµµάτων (Υ.Δ.Ε.Α.Π.) του Υπουργείου Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, ορίζεται ως Εντεταλµένη Αρχή των
ειδικότερων Κανονισµών 516/ 2014, 515/2014, 513/2014 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου
2014, ως µέρος του ευρύτερου προγράµµατος του Ταµείου Ασύ-
λου, Μετανάστευσης και Ένταξης και του Ταµείου Εσωτερικής
Ασφάλειας για την περίοδο 2014-2020. Αναλαµβάνει την άσκηση
µέρους των καθηκόντων της Υπεύθυνης Αρχής στον τοµέα των
επιστροφών, των εξωτερικών συνόρων και της εσωτερικής ασφά-
λειας στο πλαίσιο του Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης και Έν-
ταξης και του Ταµείου Εσωτερικής Ασφάλειας, σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στην παρ. 1γ του άρθρου 25 του Οριζόντιου Κανονι-
σµού 514/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 16ης Απριλίου 2014, όπως αυτά εξειδικεύονται στο
άρθρο 5 του κατ’ εξουσιοδότηση Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ.
1042/2014. Για την άσκηση των ανωτέρω αρµοδιοτήτων της, η
Υπηρεσία υπάγεται στον Γενικό Γραµµατέα Δηµοσίας Τάξεως.»

δ. Η «Υπηρεσία Διαχείρισης Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων Ασύ-
λου - Υποδοχής και Ένταξης (Υ.Δ.Ε.Π.Α.Υ.Ε.)», ορίζεται ως Εντε-
ταλµένη Αρχή των ειδικότερων Κανονισµών 516/2014 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου
2014 και 515/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 16ης Απριλίου 2014, ως µέρος του ευρύτερου προ-
γράµµατος του Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης
και του Ταµείου Εσωτερικής Ασφάλειας για την προγραµµατική
περίοδο 2014-2020. Αναλαµβάνει την άσκηση µέρους των καθη-
κόντων της Υπεύθυνης Αρχής στον τοµέα της πρώτης υποδοχής
και της υποδοχής αιτούντων άσυλο και ασυνόδευτων ανηλίκων
και της ένταξης υπηκόων τρίτων χωρών και δικαιούχων διεθνούς
προστασίας στο πλαίσιο του Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης
και Ένταξης και του Ταµείου Εσωτερικής Ασφάλειας, σύµφωνα
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µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 1γ του άρθρου 25 του Οριζόν-
τιου Κανονισµού 514/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, όπως αυτά εξειδικεύονται
στο άρθρο 5 του κατ’ εξουσιοδότηση Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ.
1042/2014.

ε.αα) Η «Υπηρεσία Ασύλου» του Υπουργείου Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ορίζεται ως Εντεταλµένη Αρχή του
ειδικότερου Κανονισµού 516/2014 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου 2014, ως µέρος του
ευρύτερου προγράµµατος του Ταµείου Ασύλου, Μετανάστευσης
και Ένταξης για την προγραµµατική περίοδο 2014-2020. Αναλαµ-
βάνει την άσκηση µέρους των καθηκόντων της Υπεύθυνης Αρχής
στον τοµέα του ασύλου, στο πλαίσιο του Ταµείου Ασύλου, Με-
τανάστευσης και Ένταξης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ.
1γ του άρθρου 25 του Οριζόντιου Κανονισµού 514/2014 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 16ης Απριλίου
2014, όπως αυτά εξειδικεύονται στο άρθρο 5 του κατ’ εξουσιο-
δότηση Κανονισµού (ΕΕ) αριθµ. 1042/2014.

ββ) Στην Κεντρική Υπηρεσία Ασύλου συστήνεται «Τµήµα Δια-
χείρισης και Εφαρµογής Προγραµµάτων», στο οποίο προΐσταται
υπάλληλος κατηγορίας Ε.Ε.Π. ή Π.Ε. Διοικητικού-Οικονοµικού.
Η επιλογή του Προϊσταµένου γίνεται σύµφωνα µε τις ισχύουσες
διατάξεις του Υπαλληλικού Κώδικα. Με απόφαση του Διευθυντή
είναι δυνατή η ανάθεση καθηκόντων Προϊσταµένου, σύµφωνα µε
τα οριζόµενα στην παρ. 3 του άρθρου 17 του π.δ. 104/2012 (Α’
172), όπως ισχύει. Η στελέχωση του Τµήµατος γί- νεται σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 2 του ν. 3907/2011 (Α’ 7) κατά πα-
ρέκκλιση των κείµενων διατάξεων. Ο χρόνος υπηρεσίας των απο-
σπώµενων ή µετακινούµενων υπαλλήλων του Δηµόσιου ή
ευρύτερου δηµοσίου τοµέα λογίζεται ως χρόνος πραγµατικής
δηµόσιας υπηρεσίας. Για τις ανάγκες στελέχωσης του προανα-
φερόµενου Τµήµατος αυξάνεται ο αριθµός των οργανικών θέ-
σεων του προσωπικού της Κεντρικής Υπηρεσίας Ασύλου κατά
πέντε (5) συνολικά θέσεις, ήτοι: τρεις (3) θέσεις κατηγορίας ΠΕ
Διοικητικού - Οικονοµικού, µία (1) θέση κατηγορίας ΤΕ Διοικητι-
κού - Λογιστικού και µία (1) θέση κατηγορίας ΔΕ Διοικητικού -
Λογιστικού.

γγ) Η παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 3907/2011 (Α’ 7), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«3. Οι οργανικές θέσεις προσωπικού της Κεντρικής Υπηρεσίας
Ασύλου, κατά κατηγορία και κλάδο, είναι οι ακόλουθες:

α. 28 θέσεις κατηγορίας ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού
β. 2 θέσεις κατηγορίας ΠΕ Πληροφορικής
γ. 2 θέσεις κατηγορίας ΠΕ Επικοινωνίας και ΜΜΕ
δ. 3 θέσεις κατηγορίας ΤΕ Πληροφορικής
ε. 11 θέσεις κατηγορίας ΔΕ Διοικητικού - Λογιστικού
στ. 8 θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού
ζ. 3 θέσεις κατηγορίας ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού. »
δδ) Στην παρ.  4 του άρθρου 1 του ν. 3907/2011 (Α’ 7), όπως

ισχύει, προστίθεται η περίπτωση ζ’ ως εξής: 
«ζ) Τµήµα Διαχείρισης και Εφαρµογής Προγραµµάτων, το

οποίο υλοποιεί δράσεις µε χρηµατοδότηση από ευρωπαϊκούς,
θεσµικούς ή άλλους πόρους».

12. Για τις χρηµατοδοτήσεις και πληρωµές των έργων που εν-
τάσσονται στο πολυετές Εθνικό Πρόγραµµα ισχύουν αναλογικά
όσα προβλέπονται στις παραγράφους 1, 2, 4, 5, 6, και 7 του άρ-
θρου 27 του ν. 4314/2014 (Α’ 265). Οι πληρωµές από τα Ταµεία
που χρηµατοδοτούν το Χρηµατοδοτικό Πλαίσιο 2014-2020 σε
εφαρµογή του αντίστοιχου πολυετούς Εθνικού Προγράµµατος,
αποτελούν έσοδα του Προϋπολογισµού Δηµοσίων Επενδύσεων
και αποδίδονται µε ευθύνη της Διεύθυνσης Λογαριασµών του Δη-
µοσίου του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους σε αντίστοιχους
λογαριασµούς που τηρούνται στην «Τράπεζα της Ελλάδος».

13. Με απόφαση των οικείων Υπουργών και του Υπουργού Οι-
κονοµικών καθορίζονται τα ειδικότερα θέµατα εφαρµογής των
παραγράφων 6 έως 11, σχετικά µε την οργάνωση και τη λειτουρ-
γία των ανωτέρω Εντεταλµένων Αρχών τις αρµοδιότητές τους,
τον αριθµό των θέσεων που απαιτούνται, τα προσόντα κάλυψης
των θέσεων αυτών και τη συνεργασία των συναρµόδιων Υπουρ-
γείων, καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέρεια.

14. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής

Ανασυγκρότησης και των κατά περίπτωση συναρµόδιων Υπουρ-
γών, καθορίζονται ρυθµίσεις για το σύστηµα διαχείρισης και
ελέγχου της εφαρµογής του πολυετούς Εθνικού Προγράµµατος
που χρηµατοδοτείται από το Χρηµατοδοτικό Πλαίσιο 2014-2020
για τα Ταµεία Ασύλου, Μετανάστευσης και Ένταξης και Εσωτε-
ρικής Ασφάλειας, εξειδικεύοντας τους ισχύοντες Κανονισµούς
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τα Ταµεία αυτά.

Άρθρο 10
Ρυθµίσεις του ν. 3907/2011

1. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 21 του ν. 3907/
2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι αρµόδιες κατά περίπτωση αρχές µπορούν ανά πάσα
στιγµή να χορηγούν αυτοτελή άδεια διαµονής για λόγους φιλευ-
σπλαχνίας, ανθρωπιστικούς ή άλλους λόγους, σε πολίτη τρίτης
χώρας, ο οποίος διαµένει παράνοµα στην Ελληνική Επικράτεια,
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 19 και 19Α του ν. 4251/
2014, όπως κάθε φορά ισχύουν.»

2. Η παρ. 5 του άρθρου 22 του ν. 3907/2011 καταργείται.
3. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 3907/2011

αντικαθίσταται ως εξής: 
«Σε περίπτωση έγκρισης παράτασης οικειοθελούς αναχώρη-

σης παρέχεται δικαίωµα πρόσβασης στην εργασία αντίστοιχο
της κατηγορίας που αφορούσε ο τίτλος διαµονής που κατείχε.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 36 του ν. 3907/2011 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Η προθεσµία της οικειοθελούς αναχώρησης αρχίζει από
την επίδοση της σχετικής απόφασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 4251/2014. Μετά την παρέλευση
µηνός από τη λήξη της προθεσµίας επίδοσης της παρ. 3 του άρ-
θρου 10 του ν. 4251/2014, η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης ή η κατά τόπον αρ-
µόδια υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης, ενηµερώνει την
αρµόδια αστυνοµική αρχή, για την έναρξη της διαδικασίας επι-
στροφής µε αποµάκρυνση.» 

5. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 37 του ν. 3907/
2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης, Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, καθορίζονται οι τοµείς απασχόλησης
και οι περιοχές της Χώρας όπου µπορούν να ασχολούνται ως µι-
σθωτοί οι υπήκοοι τρίτων χωρών των οποίων έχει αναβληθεί η
αποµάκρυνση, το καθεστώς της ασφαλιστικής τους κάλυψης, οι
όροι, οι προϋποθέσεις, οι διαδικασίες και τα αρµόδια για τη χο-
ρήγηση της άδειας εργασίας όργανα, καθώς και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα. Με την ως άνω απόφαση δεν είναι δυνατόν να καθο-
ρισθούν όροι εργασίας, αµοιβής και ασφαλιστικής κάλυψης κα-
τώτεροι των γενικών, ισχυουσών εργατικών και κοινωνικο-ασφα-
λιστικών διατάξεων για τον ίδιο τοµέα απασχόλησης.»

6. α) Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 3907/
2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«α. Είναι ανήλικος που παρακολουθεί Ελληνικό σχολείο οποι-
ασδήποτε βαθµίδας της εκπαίδευσης ή οι γονείς ή τα πρόσωπα
που έχουν την επιµέλειά του διαµένουν νόµιµα στην Ελλάδα.»

β) Στην παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 3907/2011 προστίθεται
περίπτωση ζ’ που έχει ως εξής:

«ζ. Είναι θύµα ή ουσιώδης µάρτυρας εγκληµατικών πράξεων,
οι οποίες προβλέπονται στο άρθρο 10 του ν. 4285/2014 και στα
άρθρα 1 και 2 του ν. 927/1979 (Α’ 139) και προσέρχεται προς
υποβολή καταγγελίας ή αναφορά του περιστατικού στις αρµό-
διες αστυνοµικές αρχές, µέχρι την έκδοση της προβλεπόµενης
από την περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 19Α του ν.
4251/2014, πράξης του αρµόδιου εισαγγελέα.»

γ) Η παρ. 2 του άρθρου 41 του ν. 3907/2011 τροποποιείται ως
εξής:

«Δεν απαγορεύεται η επιστροφή στις περιπτώσεις β’, γ’, στ’
και ζ’ της προηγούµενης παραγράφου, όταν ο αλλοδαπός είναι
επικίνδυνος για τη δηµόσια τάξη ή την εθνική ασφάλεια ή τη δη-
µόσια υγεία.»
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Άρθρο 11
Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν. 4147/2013

Στην παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 4147/2013 (Α’ 98) προστίθε-
ται περίπτωση ε’ως εξής: 

«ε. Η ισχύς των διατάξεων της παραγράφου αυτής   αρχίζει
από την ηµεροµηνία κατά την οποία, σύµφωνα  µε τις διατάξεις
του άρθρου 2 παρ. 1 εδάφιο β’ του ν. 4018/2011 (Α’ 215), µετα-
φέρονται στις Υπηρεσίες Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της
Αποκεντρωµένης Διοίκησης Αττικής, που ορίζονται ως σηµεία
υποδοχής, οι σχετικές αρµοδιότητες των οικείων δήµων:

αα) Οι αιτήσεις χορήγησης και ανανέωσης άδειας διαµονής
και οι αιτήσεις πολιτογράφησης υποβάλλονται στις αρµόδιες
κατά τις διατάξεις του παρόντος νόµου υπηρεσίες µετά την ανω-
τέρω ηµεροµηνία. Μετά την παραπάνω ηµεροµηνία οι εκκρεµείς
αιτήσεις πολιτογράφησης διεκπεραιώνονται µέχρι το στάδιο της
δηµοσίευσης από τις Διευθύνσεις στις οποίες έχει κατατεθεί το
αίτηµα και στη συνέχεια διαβιβάζονται στη Διεύθυνση που είναι
αρµόδια για ορκωµοσία και εντολή δηµοτολόγησης, υπό την
προϋπόθεση ότι έχουν µεταφερθεί τα µητρώα αρρένων. 

ββ) Οι εκκρεµείς αιτήσεις που έχουν υποβληθεί σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 25 του ν. 3284/2004 (Α’ 217) µετά την
παραπάνω ηµεροµηνία διαβιβάζονται στις αρµόδιες, κατά τις
διατάξεις του παρόντος, Διευθύνσεις.

γγ) Η επιβολή των προστίµων που επιβάλλονται µε τις διατάξεις
του άρθρου 4 παρ. 15 του ν. 4144/2013 (Α’ 88) θα διενεργείται από
τις αρµόδιες, κατά τις διατάξεις του παρόντος, Διευθύνσεις, µετά
την παραπάνω ηµεροµηνία.

δδ) Εκκρεµείς αιτήσεις για χορήγηση ή ανανέωση άδειας δια-
µονής, εξετάζονται από την Υπηρεσία στην οποία διαβιβάστηκαν.

εε) Οι απόψεις της Διοίκησης επί ακυρωτικών δικαστικών δια-
φορών διατυπώνονται από την Υπηρεσία που εξέδωσε τις σχετι-
κές απορριπτικές ή ανακλητικές αποφάσεις. Οι ίδιες υπηρεσίες
είναι αρµόδιες και για τη συµµόρφωση της Διοίκησης στις σχε-
τικές δικαστικές αποφάσεις.»

Άρθρο 12
Διατήρηση Ειδικού Δελτίου Ταυτότητας 
Οµογενούς από αλλοδαπούς συζύγους 

πολιτογραφηµένων Ελλήνων

1. Οι αλλοδαποί σύζυγοι οµογενών που κατέχουν Ειδικό Δελτίο
Ταυτότητας Οµογενούς (Ε.Δ.Τ.Ο.), σύµφωνα µε τις διατάξεις της
υπ’ αριθµ. 4000/3/1-�πβ’ από 14 Νοεµβρίου 2012 (Β’ 3043) κοινής
υπουργικής απόφασης των Υπουργών Εξωτερικών, Οικονοµικών,
Εθνικής Άµυνας, Εσωτερικών, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας και Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
όπως εκάστοτε ισχύει, διατηρούν το κατεχόµενο Ε.Δ.Τ.Ο. και
µετά την απόκτηση της ελληνικής ιθαγένειας από τους συζύγους
τους.

2. Στη περίπτωση της προηγούµενης παραγράφου, η κατά
τόπον αρµόδια Υπηρεσία της παρ. 3 του άρθρου 1 της από
14.11.2012 υπ’ αριθµ. 4000/3/10-πβ’κοινής υπουργικής απόφα-
σης, όπως εκάστοτε ισχύει, ανακαλεί και αφαιρεί τα Ε.Δ.Τ.Ο. που
κατέχουν οι αλλοδαποί σύζυγοι, σύµφωνα µε τη διαδικασία του
άρθρου 6 της ιδίας απόφασης, αν λύθηκε ο γάµος ή αν συντρέ-
χουν σε βάρος των κατόχων τους λόγοι δηµόσιας τάξης ή εθνι-
κής ασφάλειας ή αν οι τελευταίοι ενήργησαν πράξεις προς
όφελος αλλοδαπού κράτους ή αντίθετες προς τα συµφέροντα
της Ελλάδος.

ΜΕΡΟΣ ΠΕΜΠΤΟ 
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 13
Σύσταση Δηµόσιας Επιχείρησης Ενεργειακών

Επενδύσεων Α.Ε. (Δ.ΕΠ.ΕΝ.Ε. Α.Ε.)

1. Συνιστάται Ανώνυµη Εταιρία µε την επωνυµία «Δηµόσια Επι-
χείρηση Ενεργειακών Επενδύσεων Α.Ε.» (Δ.ΕΠ.ΕΝ.Ε. Α.Ε.) (στην
αγγλική «Energy Investments Public Enterprise SA» (E.I.P.E. S.A.),

η οποία διέπεται από τις διατάξεις του νόµου αυτού, το καταστα-
τικό της και συµπληρωµατικά από τις διατάξεις του κ.ν. 2190/
1920 (Α’ 144), όπως κάθε φορά ισχύει. Η διάρκεια της Εταιρίας
ορίζεται σε ενενήντα εννέα (99) χρόνια από την ηµεροµηνία δη-
µοσίευσης του προεδρικού διατάγµατος της παραγράφου 5.

2. Σκοπός της Εταιρίας είναι επενδύσεις κατασκευής και δια-
χείρισης αγωγών φυσικού αερίου και άλλων αναπτυξιακών υπο-
δοµών και η συµµετοχή σε εταιρίες µε συναφές αντικείµενο. 

3. Το µετοχικό κεφάλαιο της Εταιρίας ορίζεται σε ένα εκατοµ-
µύριο (1.000.000) ευρώ, το οποίο καταβάλλεται από το Ελληνικό
Δηµόσιο. Το Δηµόσιο για την άσκηση των µετοχικών δικαιωµά-
των του εκπροσωπείται από τον Υπουργό Παραγωγικής Ανασυγ-
κρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

4. Η Εταιρία διοικείται από Διοικητικό Συµβούλιο (Δ.Σ.), το
οποίο αποτελείται από επτά (7) µέλη. Με πρόταση του Υπουργού
Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας
και γνώµη της Επιτροπής Δηµοσίων Επιχειρήσεων, Τραπεζών,
Οργανισµών Κοινής Ωφέλειας και Φορέων Κοινωνικής Ασφάλι-
σης της Βουλής διορίζονται ο Πρόεδρος, στον οποίο µπορεί να
ανατίθενται και τα καθήκοντα του Διευθύνοντος Συµβούλου, ο
Αντιπρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµβουλος. Τα λοιπά τέσσερα
µέλη του Δ.Σ. διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Παραγω-
γικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Η θητεία
όλων των µελών του Δ.Σ. είναι πενταετής και µπορεί να ανανεω-
θεί µία µόνο φορά σύµφωνα µε τις διαδικασίες του προηγούµε-
νου εδαφίου.

5. Με κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Οικονοµι-
κών, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, κα-
ταρτίζεται και εγκρίνεται το καταστατικό της Εταιρίας, σύµφωνα
µε το άρθρο 2 του κ.ν. 2190/1920 (Α’ 144), και ρυθµίζονται τα θέ-
µατα που αφορούν το µετοχικό κεφάλαιο, τη διαδικασία για αύ-
ξηση ή µείωση του µετοχικού κεφαλαίου, τα δικαιώµατα του
µετόχου, τη συγκρότηση, τη σύγκληση, τη λειτουργία και τις αρ-
µοδιότητες της Γενικής Συνέλευσης και του Διοικητικού Συµβου-
λίου, τους ελεγκτές, τη διανοµή των κερδών, τις ετήσιες
οικονοµικές καταστάσεις, τη λύση και την εκκαθάρισή της, την
πρώτη εταιρική χρήση, όπως και κάθε άλλο σχετικό θέµα που
προβλέπεται από την κείµενη για τις ανώνυµες εταιρίες νοµοθε-
σία.

6. Η Εταιρία λειτουργεί σύµφωνα µε τους κανόνες της ιδιωτι-
κής οικονοµίας, δεν υπάγεται στην κατηγορία των οργανισµών
και επιχειρήσεων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και δεν εφαρ-
µόζονται σε αυτήν και στις εταιρίες που συµµετέχει οι διατάξεις
που διέπουν εταιρίες που ανήκουν άµεσα ή έµµεσα στο Δηµόσιο,
µε εξαίρεση όσων ρητά ορίζονται στις ρυθµίσεις του παρόντος
άρθρου.

Άρθρο 14

1. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 4251/
2014 τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:

«Το τίµηµα καταβάλλεται µε δίγραµµη τραπεζική επιταγή ή µε
κατάθεση τραπεζικού εµβάσµατος στο λογαριασµό του δικαιού-
χου που τηρείται σε τραπεζικό ίδρυµα της Ελλάδας ή σε πιστω-
τικό ίδρυµα που τελεί υπό την εποπτεία της Τράπεζας της
Ελλάδος, τα ειδικότερα στοιχεία των οποίων πρέπει να δηλώνον-
ται υπευθύνως από τους συµβαλλόµενους ενώπιον του συντάσ-
σοντος το συµβόλαιο συµβολαιογράφου και να αναγράφονται
σε αυτό.»

2. Η παρ. 6 του άρθρου 30 του ν. 4251/2014 τροποποιείται και
αντικαθίσταται ως εξής:

«6. Οι ανωτέρω κυρώσεις δεν επιβάλλονται στις περιπτώσεις
διάσωσης ανθρώπων στη θάλασσα, της µεταφοράς ανθρώπων
που χρήζουν διεθνούς προστασίας, κατά τις επιταγές του διε-
θνούς δικαίου, καθώς και στις περιπτώσεις προώθησης στο εσω-
τερικό της χώρας ή διευκόλυνσης της µεταφοράς, προς το
σκοπό υπαγωγής στις διαδικασίες των άρθρων 83 του ν. 3386/
2005 ή του άρθρου 13 του ν. 3907/2011, κατόπιν ενηµέρωσης
των αρµοδίων αστυνοµικών και λιµενικών αρχών.»

3. Η παρ. 6 του άρθρου 122 του ν. 4251/2014 τροποποιείται
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και αντικαθίσταται ως εξής: 
«Κατά την εφαρµογή του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται οι

ρυθµίσεις που προβλέπονται στο άρθρο 111 χωρίς την προϋπό-
θεση πρόβλεψης θέσεων εργασίας στην κοινή υπουργική από-
φαση του άρθρου 11.»

4. Η παρ. 1 του άρθρου 130 του ν. 4251/2014 τροποποιείται
και αντικαθίσταται ως εξής:

«Για το συντονισµό της µεταναστευτικής πολιτικής συνιστάται
Επιτροπή, αποτελούµενη από τους Γενικούς Γραµµατείς, µε ανα-
πληρωτές τους αρµόδιους Γενικούς Διευθυντές ή τους υπ’ αυ-
τούς οριζόµενους εκπροσώπους των Υπουργείων Εσωτερικών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Οι-
κονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού, Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Υγείας, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και τους αρµόδιους Συντονιστές των
Αποκεντρωµένων Διοικήσεων, η οποία συνέρχεται, όποτε κρίνε-
ται τούτο απαραίτητο, υπό την προεδρία και µε πρωτοβουλία του
αρµόδιου Υπουργού ή Αναπληρωτή Υπουργού ή Υφυπουργού
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης για θέµατα µετα-
ναστευτικής πολιτικής.»

5. Στο άρθρο 136 του ν. 4251/2014 προστίθεται παράγραφος
19 ως εξής:

«19. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης και Εξωτερικών, καθορίζονται τα απαι-
τούµενα δικαιολογητικά, η διαδικασία χορήγησης εθνικών
θεωρήσεων εισόδου και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια που
αφορά στην οικογενειακή επανένωση δικαιούχων διεθνούς προ-
στασίας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 131/2006, όπως
ισχύει.»

6. Στο άρθρο 138 του ν. 4251/2014 προστίθεται παράγραφος
18 ως εξής:

«18. Αιτήσεις που έχουν υποβληθεί βάσει των διατάξεων του
άρθρου 1, παρ. 1, εδάφιο ε’ της µε αριθµό 30651/3.6.2014 κοινής
υπουργικής απόφασης (Β’ 1453) και εκκρεµούν στο Υπουργείο
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης έως την ηµεροµη-
νία έναρξης ισχύος του παρόντος εξετάζονται από το Υπουργείο
αυτό.»

7. Στο άρθρο 138 του ν. 4251/2014 προστίθεται παράγραφος
19 ως εξής:

«19. Αιτήσεις που έχουν υποβληθεί στις Αποκεντρωµένες Δι-
οικήσεις της χώρας βάσει των διατάξεων του άρθρου 1, παρ. 2,
εδάφιο ε’ της µε αριθµ. 30651/ 3.6.2014 κοινής υπουργικής από-
φασης (Β’ 1453) εξετάζονται βάσει των διατάξεων του άρθρου
108 του ν. 4251/ 2014, όπως αυτό ισχύει, µε την καταβολή συµ-
πληρωµατικού παραβόλου. Εάν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις
του άρθρου 108 του ν. 4251/2014, οι αιτήσεις εξετάζονται σύµ-
φωνα µε τις ρυθµίσεις του άρθρου 1, παρ. 2, εδάφιο ε’ της µε
αριθµ. 30651/3.6.2014 κοινής υπουργικής απόφασης.»

8. Το έκτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 4018/2011
(Α’ 215) τροποποιείται και αντικαθίσταται ως εξής:

«Ποσοστό 46% των εσόδων που εγγράφονται στον ΚΑΕ της
περίπτωσης γ’ της παρούσας παραγράφου, εγγράφεται στον
προϋπολογισµό της κεντρικής υπηρεσίας του Υπουργείου Εσω-
τερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και κατανέµεται µε
αποφάσεις των Υπουργών Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης και Οικονοµικών σε Υπουργεία, Αποκεντρωµένες Διοι-
κήσεις, Ν.Π.Δ.Δ. και οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης που
διαχειρίζονται θέµατα µεταναστευτικής πολιτικής και κοινωνικής
ένταξης µεταναστών και δικαιούχων διεθνούς προστασίας.»

9. Στην παρ. 4 του άρθρου 2 του ν. 4018/2011 (Α’ 215) προστί-
θενται εδάφια ως εξής:

«Με όµοιες αποφάσεις είναι δυνατή η κατανοµή ποσών από το
ίδιο ποσοστό σε Υπουργεία, Αποκεντρωµένες Διοικήσεις,
Ν.Π.Δ.Δ. και οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης για την αντιµε-
τώπιση έκτακτων αναγκών πρώτης υποδοχής πολιτών τρίτων
χωρών. Οι εν λόγω πιστώσεις µπορούν να διατίθενται για την αν-
τιµετώπιση κάθε δαπάνης απαραίτητης για την προσωρινή στέ-
γαση, τη σίτιση, την κάλυψη αναγκών άµεσης ιατροφαρµα-
κευτικής περίθαλψης, την εξασφάλιση ειδών πρώτης ανάγκης,
καθώς και τη µεταφορά των ανωτέρω πολιτών από µία περιοχή

σε άλλη εντός της Ελληνικής Επικράτειας.»
10. Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού και

φορείς αυτών δύνανται, για την αντιµετώπιση έκτακτων και επει-
γουσών αναγκών και κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης,
να συνάπτουν συµβάσεις για την κάλυψη αναγκών προσωρινής
στέγασης, σίτισης, άµεσης ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης,
εξασφάλισης ειδών πρώτης ανάγκης και µεταφοράς από τα ση-
µεία άφιξης προς τις προσωρινές ή µόνιµες εγκαταστάσεις φι-
λοξενίας, εντός των γεωγραφικών ορίων τους, νεοεισερχόµενων
πολιτών τρίτων χωρών. Οι ανωτέρω δαπάνες καταβάλλονται από
τις πιστώσεις του προϋπολογισµού των οικείων οργανισµών το-
πικής αυτοδιοίκησης και των φορέων τους ύστερα από απόφαση
του οικείου οργάνου κατόπιν σχετικής γνώµης της οικείας Αστυ-
νοµικής ή Λιµενικής Αρχής κατά περίπτωση, η οποία στοιχειοθε-
τεί τον έκτακτο επείγοντα χαρακτήρα των σχετικών συµβάσεων.
Κατά την εφαρµογή της ανωτέρω διάταξης, δεν εφαρµόζονται
οι διατάξεις των άρθρων 26 και 30 του ν. 4251/2014.

Άρθρο 15

1. Η παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 4052/2012 (Α’ 41), όπως ισχύει
µετά την τροποποίησή της µε την παρ. 1 του άρθρου 5 του ν.
4132/2013 (Α’ 59), καταργείται.

2. Η παρ. 6 του άρθρου 2 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) αναριθµείται
σε παράγραφο 5 και αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Με αποφάσεις του Υπουργού Υγείας είναι δυνατή οποτε-
δήποτε η διακοπή λήξη θητείας ή παύση Διοικητών ή Αναπληρω-
τών Διοικητών των νοσοκοµείων, αζηµίως για το Δηµόσιο, καθώς
και ο ορισµός νέων Διοικητών και Αναπληρωτών Διοικητών, σύµ-
φωνα µε τις προϋποθέσεις της παραγράφου 4 του παρόντος άρ-
θρου. Στην απόφαση διακοπής, λήξης θητείας ή παύσης
Διοικητή ή Αναπληρωτή Διοικητή νοσοκοµείου µπορεί να ενσω-
µατώνεται και η απόφαση διορισµού του αντικαταστάτη τους. Η
θητεία των Διοικητών και Αναπληρωτών Διοικητών ορίζεται διε-
τής.»

3. Η παρ. 6α του άρθρου 2 του ν. 4052/2012 (Α’ 41) αναριθµεί-
ται σε παράγραφο 6. 

Άρθρο 16

Στο τέλος της παρ. 8 του άρθρου 3 του ν. 4325/2015 «Εκδη-
µοκρατισµός της Διοίκησης- Καταπολέµηση Γραφειοκρατίας και
Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση-Αποκατάσταση Αδικιών και άλλες
διατάξεις» προστίθενται τα κάτωθι:

«Σε περίπτωση που δεν έχει συγκροτηθεί το αρµόδιο πειθαρ-
χικό συµβούλιο ή υφίσταται αντικειµενική αδυναµία να συνεδριά-
σει για να αποφασίσει, κατά τα ανωτέρω, περί της θέσης σε
δυνητική αργία, η σχετική προθεσµία για τη γνωµοδότηση του
πειθαρχικού συµβουλίου παρατείνεται µέχρι την πρώτη συνε-
δρίασή του και πάντως όχι µετά τη 15η Σεπτεµβρίου 2015. Η
ισχύς της διάταξης αυτής ανατρέχει στην ηµεροµηνία θέσης σε
ισχύ του ν. 4325/2015.»

Άρθρο 17

1. Η ισχύς των προβλεποµένων στην παράγραφο Β’, εδάφια 1
και 2, του άρθρου δέκατου τρίτου του ν. 4286/2014 (Α’ 194) πα-
ρατείνεται έως τη δηµοσίευση του παρόντος.

2. Θεωρούνται νόµιµες οι δαπάνες για την εξόφληση υποχρε-
ώσεων των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. και των Δ.Υ.ΠΕ. που απορ-
ρέουν από προµήθειες υλικών-αγαθών και παροχή υπηρεσιών
που διενεργήθηκαν µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου,
χωρίς την υπογραφή σύµβασης, δεν αναφέρονται στο Παρατη-
ρητήριο Τιµών που τηρεί η Ε.Π.Υ. (άρθρο 24, ν. 3846/2010), δεν
υφίστανται προηγούµενες συµβάσεις και µε την προϋπόθεση ότι
είναι εντός των εγκεκριµένων πιστώσεων των προϋπολογισµών
τους, των αντίστοιχων ετών αναφοράς.

3. Δαπάνες του Γενικού Νοσοκοµείου Σάµου που προέρχονται
από την προµήθεια αγαθών και υπηρεσιών και έχουν πραγµατο-
ποιηθεί έως τις 31.12.2014, οι οποίες δεν έχουν εξοφληθεί λόγω
ελλιπών δικαιολογητικών, δύνανται να ενταλµατοποιηθούν και να
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πληρωθούν κατ' εξαίρεση µε µόνο παραστατικό το σχετικό τιµο-
λόγιο, σε βάρος των πιστώσεων του προϋπολογισµού του Νοσο-
κοµείου τρέχοντος έτους.

4.  Για λόγους δηµοσίου συµφέροντος, οι δαπάνες που πραγ-
µατοποιήθηκαν για τις εκτελεσθείσες εργασίες, κατά παρέκκλιση
των άρθρων 28 και 114 του ν. 3669/2008 (Α’116), όπως ισχύουν
σήµερα και αφορούν: α) εργασίες στη Μονάδα Ειδικών Λοιµώ-
ξεων (Μ.Ε.Λ.), β) επισκευή των φρεατίων και του περιµετρικού
δικτύου αποχέτευσης, γ) εργασίες εξυγίανσης του υπογείου της
κύριας πτέρυγας του κεντρικού κτιρίου, δ) αναδιαρρύθµιση-ανα-
καίνιση-επισκευή τµήµατος των Τακτικών Εξωτερικών Ιατρείων
(Τ.Ε.Ι.) του Νοσοκοµείου Αφροδισίων και Δερµατικών Νόσων «Α.
ΣΥΓΓΡΟΣ», συνολικού εγκεκριµένου προϋπολογισµού τριακο-
σίων σαράντα χιλιάδων (340.000) ευρώ, είναι νόµιµες και δύναν-
ται να πληρωθούν από τις εγκεκριµένες πιστώσεις του έργου µε
αριθµό «2014 ΣΕ 09100001» µε τίτλο «Εκτέλεση διαφόρων εργα-
σιών σε χώρους του Νοσοκοµείου Αφροδισίων και Δερµατικών
Νόσων Αθήνας «Α. ΣΥΓΓΡΟΣ» της ΣΑΕ 091(Εθνικό Σκέλος) του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Υγείας
στο οποίο είναι ενταγµένες».

5. Η προθεσµία της παρ. 9 του άρθρου 66 του ν. 4316/2014
παρατείνεται έως 31.12.2015.

Άρθρο 18

Στο ν. 3386/2005 προστίθεται άρθρο 78Α, ως ακολούθως:

«Άρθρο 78A
Προστασία από την απέλαση

Απόφαση απέλασης δεν εκδίδεται σε περίπτωση συνδροµής
των όρων της αρχής µη επαναπροώθησης, όπως αυτή αποτυπώ-
νεται στο άρθρο 3 της Σύµβασης κατά των Βασανιστηρίων και
άλλων τρόπων σκληρής, απάνθρωπης ή ταπεινωτικής µεταχείρι-
σης ή τιµωρίας που κυρώθηκε µε το ν. 1782/1988 (Α’ 116), στο
άρθρο 7 του Διεθνούς Συµφώνου για τα Ατοµικά και Πολιτικά Δι-
καιώµατα που κυρώθηκε µε το ν. 2462/1997 (Α’ 25), στα άρθρα
31 και 33 της Σύµβασης της Γενεύης για το Καθεστώς των Προ-
σφύγων 1951, που κυρώθηκε µε το ν.δ. 3989/1959 (Α’ 201) και
στο άρθρο 3 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για τα Δικαιώµατα του
Ανθρώπου που κυρώθηκε µε το ν.δ. 53/1974, (Α’ 256). Στην περί-
πτωση αυτή, η αρµόδια αρχή του άρθρου 76 παρ. 2 του ν.
3386/2005 χορηγεί βεβαίωση περί µη αποµάκρυνσης για λόγους
ανθρωπιστικούς, η οποία συνεπάγεται για τον κάτοχο, τα δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις της βεβαίωσης αναβολής αποµάκρυν-
σης του άρθρου 24 του ν. 3907/2011.»

Άρθρο 19

Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου Δ’ του άρθρου 180 του
ν. 4261/2014 (Α’ 107) αντικαθίσταται ως εξής:

«Σε περίπτωση που κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, Τα-
µεία Επικουρικής Επαγγελµατικής Ασφάλισης κατέχουν οµόλογα
πιστωτικού ιδρύµατος που υπάγονται στις ρυθµίσεις της υπουρ-
γικής απόφασης 155492/Β.638 (Β’ 373), ως τέτοιων νοούµενων
και οµολόγων που έχουν εκδοθεί από θυγατρική ή τρίτο νοµικό
πρόσωπο που περιλαµβάνεται στις ενοποιηµένες οικονοµικές κα-
ταστάσεις πιστωτικού ιδρύµατος που λειτουργεί στην Ελλάδα
και µε την εγγύηση του πιστωτικού ιδρύµατος που λειτουργεί
στην Ελλάδα, τα οµόλογα αυτά δύνανται να παρακρατηθούν έως
της λήξεως, και αποτιµώνται στην τιµή της τελευταίας συναλλα-
γής ανεξάρτητα από το χρόνο τέλεσής της.» 

Άρθρο 20

Στο τέλος του άρθρου 9 του ν. 4171/1961 «Περί λήψεως γενι-
κών µέτρων δια την υποβοήθησιν της αναπτύξεως της Οικονο-
µίας της Χώρας» (Α’ 93) προστίθεται παράγραφος 5 ως εξής:

«5. Η απαλλαγή από τη φορολογία εισοδήµατος που ορίζεται
µε την παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου ισχύει υπό τον όρο
υποβολής υπεύθυνης δήλωσης στην αρµόδια φορολογική αρχή

εντός δεκαηµέρου από τις υπαγόµενες επιχειρήσεις, ότι:
α) δεν ασκούν επιχειρηµατική δραστηριότητα εντός της ελλη-

νικής επικράτειας, αναφέροντας τις χώρες στις οποίες δραστη-
ριοποιούνται,

β) έχουν εκπληρώσει στη χώρα, όπου ασκείται η συγκεκριµένη
δραστηριότητά τους, τις φορολογικές τους υποχρεώσεις που
αφορούν στη φορολογία εισοδήµατος και απορρέουν από την
εν λόγω δραστηριότητα.

Η Ελληνική Φορολογική Διοίκηση δύναται να ενεργεί έλεγχο
της ακρίβειας των στοιχείων που βεβαιώνουν στην υπεύθυνη δή-
λωση που καλούνται να υποβάλουν οι υπαγόµενες στην πα-
ρούσα ρύθµιση επιχειρήσεις και να ζητά για το σκοπό αυτόν την
προσκόµιση από τις επιχειρήσεις όλων των δικαιολογητικών, πι-
στοποιητικών και κάθε άλλου σχετικού εγγράφου. Με κοινή από-
φαση των Υπουργών Οικονοµικών και Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµο-
γής του προηγούµενου εδαφίου, και ιδίως ο χρόνος και ο τρόπος
υποβολής των αιτούµενων δικαιολογητικών, πιστοποιητικών και
άλλων συναφών εγγράφων από τις υπαγόµενες επιχειρήσεις.»

Άρθρο 21

1. Έως την 1η Μαρτίου εκάστου έτους τα Α.Ε.Ι. αποστέλλουν
στο Υπουργείο Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων ειδικώς
αιτιολογηµένη γνώµη µε αναφορά στις λειτουργικές δυνατότη-
τες των Σχολών και Τµηµάτων του Ιδρύµατος ως προς τον
αριθµό των φοιτητών που µπορούν να µετεγγράψουν, σύµφωνα
µε τις επόµενες παραγράφους του παρόντος άρθρου.

2. Οι φοιτητές των A.E.I., των Ανωτάτων Εκκλησιαστικών Ακα-
δηµιών και των Ανώτερων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης του
Υπουργείου Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας και Τουρισµού
που εγγράφησαν είτε µέσω της επιτυχίας τους στις εξετάσεις
πανελλαδικού επιπέδου Γενικού Λυκείου (ΓΕΛ) ή Επαγγελµατι-
κού Λυκείου (ΕΠΑΛ) είτε µέσω της χρήσης άσκησης του δικαιώ-
µατος πρόσβασης, έχουν δικαίωµα µετεγγραφής σε αντίστοιχη
Σχολή ή Τµήµα, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις παραγράφους 5
και 6 του παρόντος άρθρου.

3. Δεν έχουν δικαίωµα µετεγγραφής οι φοιτητές, οι οποίοι
έχουν υπερβεί τον ανώτατο χρόνο σπουδών που προβλέπεται
για την απόκτηση πτυχίου, σύµφωνα µε το Πρόγραµµα Σπουδών
του Α.Ε.Ι., στο οποίο φοιτούν.

4. Μετεγγραφή δεν είναι δυνατή: α) από Τµήµα ή Σχολή του
ιδίου Α.Ε.Ι. και β) από Τµήµα ή Σχολή Α.Ε.Ι. που εδρεύει στην ίδια
περιφέρεια. Αν το Τµήµα ή η Σχολή έχει έδρα σε περισσότερες
πόλεις της ίδιας περιφέρειας, ο φοιτητής δικαιούται να µετεγ-
γραφεί στον τόπο της κατοικίας των γονέων του ή του έχοντος
την επιµέλειά του.

5. Η κατά τα ανωτέρω µετεγγραφή πραγµατοποιείται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
και επιτρέπεται µόνον από Πανεπιστήµιο σε Πανεπιστήµιο ή από
Τ.Ε.Ι. σε Τ.Ε.Ι.. Ο αριθµός των µετεγγραφοµένων είναι ίσος µε το
15% του συνολικού αριθµού των εισακτέων, κατά το έτος ανα-
φοράς, ανά Σχολή ή Τµήµα των Α.Ε.Ι., όπως αυτό θα οριστεί από
τις οικείες Σχολές ή Τµήµατα. Οι Σχολές ή τα Τµήµατα εκάστου
Α.Ε.Ι. µπορούν να εισηγηθούν αιτιολογηµένως µεγαλύτερο πο-
σοστό. Σε περίπτωση δεκαδικού υπολοίπου, κατά τον αριθµητικό
υπολογισµό των θέσεων, γίνεται στρογγυλοποίηση στην αµέσως
µεγαλύτερη ακέραιη µονάδα.

6. Οι δικαιούχοι µετεγγραφής δύνανται να υποβάλουν σχετική
αίτηση προς την Κεντρική Υπηρεσία του Υπουργείου Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων για τις αντίστοιχες Σχολές ή Τµή-
µατα έως δύο (2) διαφορετικών Α.Ε.Ι..

7. Χορήγηση του δικαιώµατος µετεγγραφής πραγµατοποιείται
κατά φθίνουσα σειρά του συνόλου των µορίων που ο δικαιούχος
σωρεύει από τα κάτωθι κριτήρια: α) Το κατά κεφαλήν εισόδηµα
του δικαιούχου, εφόσον διαθέτει ίδιο εισόδηµα, και των µελών
της οικογένειάς του, για το τρέχον οικονοµικό έτος, δεν υπερ-
βαίνουν αυτοτελώς και τα δύο το ποσό των τριών χιλιάδων
(3.000) ευρώ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κώδικα Φορολο-
γίας Εισοδήµατος. Το ανωτέρω ποσό αναπροσαρµόζεται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
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(Μόρια 5). 
β) Το κατά κεφαλήν εισόδηµα του δικαιούχου, εφόσον διαθέτει

ίδιο εισόδηµα, και των µελών της οικογένειάς του, για το τρέχον
οικονοµικό έτος, δεν υπερβαίνουν αυτοτελώς και τα δύο το ποσό
των έξι χιλιάδων (3.001 έως 6.000) ευρώ, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος. Το ανωτέρω ποσό
αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων (Μόρια 4).

γ) Το κατά κεφαλήν εισόδηµα του δικαιούχου, εφόσον διαθέτει
ίδιο εισόδηµα, και των µελών της οικογένειάς του, για το τρέχον
οικονοµικό έτος, δεν υπερβαίνουν αυτοτελώς και τα δύο το ποσό
των εννέα χιλιάδων (6.001 έως 9.000) ευρώ, σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος. Το ανωτέρω
ποσό αναπροσαρµόζεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων (Μόρια 3).

Η µοριοδότηση των περιπτώσεων α’ έως και γ’ γίνεται πάντα
διαζευκτικώς, λαµβάνεται δε κατ’ αυτήν υπόψη το υψηλότερο
κατά κεφαλήν εισόδηµα της σχετικής δήλωσης του δικαιούχου.

δ) Ο δικαιούχος να είναι ορφανός και από τους δύο γονείς
(Μόρια 3).

ε) Ο δικαιούχος να είναι µέλος πολύτεκνης οικογένειας (Μόρια
2). 

στ) Ο δικαιούχος να είναι µέλος τρίτεκνης οικογένειας (Μόριο
1). 

ζ) Ο δικαιούχος να έχει αδελφό ή αδελφή, φοιτητή του προ-
πτυχιακού κύκλου σπουδών, εφόσον δεν είναι ήδη κάτοχος πτυ-
χίου, µεταπτυχιακού ή διδακτορικού τίτλου, που φοιτά σε
Πανεπιστήµιο ή Τ.Ε.Ι. ή στις Ανώτατες Εκκλησιαστικές Ακαδηµίες
ή στην Ανώτατη Σχολή Παιδαγωγικής και Τεχνολογικής Εκπαί-
δευσης (Α.Σ.ΠΑΙ.Τ.Ε.), καθώς και στις Ανώτερες Σχολές Τουρι-
στικής Εκπαίδευσης του Υπουργείου Οικονοµίας, Υποδοµών,
Ναυτιλίας και Τουρισµού, διαφορετικής πόλης της µόνιµης κα-
τοικίας των γονέων τους ή ο δικαιούχος να ανήκει στην κατηγο-
ρία των πολύδυµων τέκνων που συµµετείχαν, το ίδιο σχολικό
έτος, στις πανελλαδικές εξετάσεις (Μόριο 1).

Στις ως άνω περιπτώσεις, µεταξύ του τόπου κατοικίας των γο-
νέων ή του έχοντος την επιµέλεια και του τόπου σπουδών του
αδελφού, προτεραιότητα για τη µετεγγραφή έχει ο τόπος που
δεν είναι οι πόλεις Αθήνα και Θεσσαλονίκη.

η) Ο δικαιούχος να έχει γονείς, τέκνα, αδέλφια ή σύζυγο που
έχουν αναπηρία 67% και άνω, πιστοποιούµενης από το Κέντρο
Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή έχουν παθήσεις που ανα-
φέρονται στο παράρτηµα της υπ’ αριθµ. Φ. 151/17897/Β6/2014
(Β’ 358) κοινής υπουργικής απόφασης, όπως αυτή εκάστοτε τρο-
ποποιείται και αντικαθίσταται (Μόριο 1).

θ) Ο δικαιούχος να είναι ορφανός από τον έναν γονέα ή να
είναι τέκνο άγαµης µητέρας (Μόριο 1).

ι) Σε περίπτωση ισοψηφίας κατά την ανωτέρω µοριοδότηση,
λαµβάνονται υπόψη τα µόρια εισαγωγής στα Α.Ε.Ι. των αιτούν-
των κατά φθίνουσα σειρά κατάταξης.

8. Δεν εµπίπτουν στο ποσοστό της παραγράφου 5 του παρόν-
τος άρθρου οι ακόλουθες κατηγορίες:

α) Τα τέκνα των θυµάτων της τροµοκρατίας, που αναφέρονται
στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 1897/1990    (Α’ 120), τα οποία
έχουν δικαίωµα µετεγγραφής στην πόλη που ο γονέας ή ο έχων
την επιµέλεια δηλώνει ως µόνιµη κατοικία του και 

β) φοιτητές που έχουν αναπηρία (σωµατική, διανοητική ή ψυ-
χική) 67% και άνω, πιστοποιούµενη από το Κέντρο Πιστοποίησης
Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή φοιτητές που πάσχουν από τις αναφερό-
µενες στο παράρτηµα της υπ’ αριθµ. Φ.151/17897/Β6/2014 (Β’
358) κοινής υπουργικής απόφασης παθήσεις, όπως αυτή εκά-
στοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται, ή έχουν πραγµατοποιήσει
δωρεά οργάνου ή µυελού των οστών σε συνάνθρωπο. Οι φοιτη-
τές αυτοί έχουν δικαίωµα µετεγγραφής στην πόλη που ο γονέας
ή ο έχων την επιµέλεια δηλώνει ως µόνιµη κατοικία ή στην πόλη
που πιθανώς τους παρέχεται ιατρική µέριµνα, σύµφωνα µε βε-
βαίωση της επιτροπής της προαναφερόµενης κοινής υπουργικής
απόφασης.

Η διαδικασία για την υποβολή αιτήσεων µετεγγραφής, η εξει-
δίκευση των κριτηρίων χορήγησής της, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της ανωτέρω παραγρά-

φου 7 ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων.

9. Η κατ’ εξαίρεση µετεγγραφή είναι δυνατή µετά από από-
φαση πενταµελούς Επιτροπής, η οποία αποτελείται από έναν εκ-
πρόσωπο, ο οποίος υποδεικνύεται από το Σώµα Επιθεωρητών -
Ελεγκτών Δηµόσιας Διοίκησης (Σ.Ε.Ε.Δ.Δ.) και εκτελεί χρέη Προ-
έδρου, έναν (1) εκπρόσωπο που υποδεικνύεται από τη Σύνοδο
των Πρυτάνεων, έναν (1) εκπρόσωπο από τη Σύνοδο Προέδρων
των Τ.Ε.Ι. έναν (1) εκπρόσωπο Διεύθυνσης Ανώτατης Εκπαίδευ-
σης του Υπουργείου Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων
και έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Υγείας, µε έργο την εξέ-
ταση αιτηµάτων για κατ’ εξαίρεση µετεγγραφή σε ιδιαίτερα σο-
βαρές και τεκµηριωµένα εξαιρετικές περιπτώσεις φοιτητών Α.Ε.Ι.
της ηµεδαπής. Η Επιτροπή είναι άµισθη και συγκροτείται κατ’
έτος µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, στην οποία ορίζεται και κάθε άλλη λεπτοµέρεια της
λειτουργίας της.

10. Οι µετεγγραφόµενοι φοιτητές δύνανται να κάνουν χρήση
των διατάξεων του άρθρου 35 του ν. 4115/2013 (Α’ 24).

11. Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από το ακαδηµαϊκό
έτος 2015-2016. Κατά την πρώτη εφαρµογή του (ακαδηµαϊκό
έτος 2015-2016), προθεσµία της παραγράφου 1 ορίζεται η
11.9.2015.

12. Καταργείται το άρθρο 53 του ν. 4264/2014 (Α’118).

Άρθρο 22

1. Οι επιτυχόντες σε θέση εισαγωγής κατά το ακαδηµαϊκό έτος
2014-2015 στις Σχολές Αρχιτεκτονικής δικαιούνται να µετεγγρα-
φούν σε αντίστοιχη Σχολή, σύµφωνα µε τα κριτήρια των παρα-
γράφων 5 και 7 του άρθρου 21 του παρόντος νόµου.

2. Η κατά τα ανωτέρω µετεγγραφή πραγµατοποιείται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων.
Ο αριθµός των µετεγγραφοµένων ισούται τουλάχιστον µε το 15%
του συνολικού αριθµού εισαχθέντων κατά το έτος 2014-2015 στις
ανωτέρω Σχολές. Σε περίπτωση ισοψηφίας κατά τη µοριοδό-
τηση, πραγµατοποιείται µετεγγραφή όλων των ισοψηφησάντων.

3. Οι µετεγγραφόµενοι φοιτητές δύνανται να κάνουν χρήση
των διατάξεων του άρθρου 35 του ν. 4115/2013 (Α’ 24).

4. Τα τέκνα των θυµάτων της τροµοκρατίας που αναφέρονται
στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 1897/1990 (Α’ 120), έχουν δι-
καίωµα µετεγγραφής στην πόλη που ο γονέας ή ο έχων την επι-
µέλεια δηλώνει ως µόνιµη κατοικία του. Η κατηγορία αυτών των
δικαιούχων δεν εµπίπτει στο ανώτατο όριο της παραγράφου 2
του παρόντος άρθρου, εκτείνεται δε και στους επιτυχόντες στις
Αρχιτεκτονικές Σχολές κατά τα προηγούµενα του έτους 2014-
2015 ακαδηµαϊκά έτη.

5. Δεν εµπίπτουν επίσης στο ανωτέρω ποσοστό δικαιούµενοι
µετεγγραφής φοιτητές που έχουν αναπηρία (σωµατική, διανοη-
τική ή ψυχική) 67% και άνω, πιστοποιουµένη από το Κέντρο Πι-
στοποίησης Αναπηρίας (ΚΕ.Π.Α.) ή φοιτητές που πάσχουν από
τις αναφερόµενες, στο παράρτηµα της υπ’ αριθµ. Φ. 151/17897/
Β6/2014 (Β’ 358) κοινής υπουργικής απόφασης παθήσεις ή έχουν
πραγµατοποιήσει δωρεά οργάνου ή µυελού των οστών σε συ-
νάνθρωπο. Οι φοιτητές αυτοί έχουν δικαίωµα µετεγγραφής στην
πόλη που ο γονέας ή ο έχων την επιµέλεια δηλώνει ως µόνιµη
κατοικία ή στην πόλη που πιθανώς τους παρέχεται ιατρική µέρι-
µνα, σύµφωνα µε βεβαίωση της επιτροπής της προαναφερόµε-
νης κοινής υπουργικής απόφασης.

6. Με την επιφύλαξη της παραπάνω παραγράφου 4 του πα-
ρόντος άρθρου, δικαιούχοι µετεγγραφής σύµφωνα µε τα ανω-
τέρω, είναι όσοι υπέβαλαν αίτηση εντός (Β’ 2665) υπουργικές
αποφάσεις.

7. Όσοι εκ των δικαιούχων φοιτητών δεν µετεγγραφούν σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στις παραγράφους 1 έως 6 του παρόντος
άρθρου, θα ληφθεί µέριµνα ώστε:

α) να εξασφαλιστεί κατά προτεραιότητα η στέγαση και η σί-
τισή τους στα Τµήµατα ή Σχολές επιτυχίας τους,

β) να τους δοθεί η δυνατότητα επιλογής άλλης Σχολής στον
τόπο που επιθυµούν, στην οποία θα µπορούν να µετεγγραφούν
µε βάση τα µόρια που συγκέντρωσαν στις πανελλήνιες εισαγω-
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γικές εξετάσεις.
Λεπτοµερειακά θέµατα για την παράγραφο 7 του παρόντος

άρθρου ορίζονται µε υπουργική απόφαση του Υπουργού Πολιτι-
σµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Η ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει από το ακαδηµαϊκό έτος
2014-2015.

Άρθρο 23
Έναρξη ισχύος

α. Οι διατάξεις του άρθρου 7 του παρόντος νόµου ισχύουν
από την 1η Ιανουαρίου 2015.

β. Οι διατάξεις των παραγράφων 5 και 6 του άρθρου 8
ισχύουν από την 1η Σεπτεµβρίου 2015.

γ. Οι λοιπές διατάξεις του παρόντος νόµου ισχύουν από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός εάν ορί-
ζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα............................................2015

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Κύριοι συνάδελφοι, δέ-
χεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.39’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 10 Ιουλίου 2015 και ώρα
10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό
έλεγχο: συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων, σύµφωνα µε το άρθρο
130 του Κανονισµού της Βουλής, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

4294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

3. ΠΑΡΑΓΩΓΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ
ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

5. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

7. ΕΡΓΑΣΙΑΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΥΠΟΔΟΜΩΝ,

ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

4. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

6. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

8. ΥΓΕΙΑΣ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΓΕΙΑΣ».

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

11. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

13. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

15. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ

ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

12. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΥΠΟΔΟΜΩΝ,

ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

14. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


